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يك حقوقدان گفت: قانون هواي پاك، قانون خوبي 
اس��ت ولي در اجرا چندان موفق نبوده است؛ زيرا 
وجود آيي��ن نامه هاي مختلف فن��ي و اجرايي كه 
در قانون اس��ت، اجرايي ش��دن آن را با پيچيدگي 
و تاخي��ر مواجه كرده اس��ت.  حس��ين ميرمحمد 
صادق��ي در گفت وگو با ايس��نا در رابط��ه با نحوه 
اجراي قانون هواي پاك در كشور اظهار كرد: قانون 
هواي پاك كه در س��ال 1396 به تصويب مجلس 
رسيد و بيش از دو سال و نيم از تصويب اين قانون 
گذشته است؛ مجموعا قانون خوبي است و به يكي 
از مسائل حقوقي انس��ان ها به عنوان حقوق بشر و 
حقوق ش��هروندي يعني حق برخورداري از هواي 
پاك انسان ها تاكيد كرده ولي در اجرا موفق نبوده 
اس��ت. وي ادامه داد: طبق ماده ي��ك قانون هواي 
پ��اك »آلودگي هوا، عبارت اس��ت از انتش��ار يك 
يا چند آلاينده اع��م از آلاينده ه��اي جامد، مايع، 
گاز، پرتوهاي يون س��از و غير يون س��از، بو و صدا 
در هواي آزاد، به صورت طبيعي يا انسان س��اخت، 
به مق��دار و مدت��ي كه كيفي��ت ه��وا را به گونه اي 
تغيير دهد كه براي س��امت انس��ان و موجودات 
زن��ده، فرآينده��اي بوم ش��ناختي )اكولوژيكي( 
يا آثار و ابني��ه زيان آور بوده يا س��بب از بين رفتن 
يا كاهش سطح رفاه عمومي ش��ود.« با اين وجود 
اين قانون عما نتوانسته جلوي معضل رو به رشد 
آلودگي هوا در كان شهرها را بگيرد.  اين حقوقدان 
تصريح ك��رد: بين قانون��ي كه با يك دي��د ايده آل 
نوشته مي شود با قانوني كه واقعيت هاي موجود را 
در نظر مي گيرد فرق اس��ت و به هر حال بسياري 
از محدوديت ها وجود دارد كه اگ��ر بدون توجه به 
آنها قانون بنويسيم ممكن اس��ت قانون خوبي در 
ظاهر باشد اما در عمل نتواند مشكلي را حل كند. 
در قانون ه��واي پاك هم مق��داري متفرقه گويي 
ماحظه مي ش��ود.  ميرمحمدصادق��ي ادامه داد: 
در قانون مذكور، وظايفي براي بس��ياري از نهادها 
مانند سازمان محيط زيست، دولت، وزارت كشور، 

وزارت نفت، وزارت نيرو، وزارت راه و شهرس��ازي، 
وزارت جهاد كش��اورزي، ش��هرداري ها، سازمان 
صدا و س��يماي جمهوري اس��امي ايران، نيروي 
انتظامي و ... در نظر گرفته ش��ده است ولي نقطه 
اتصالي در قانون كه مي توانست به عنوان يك نهاد 
هماهنگ كننده وظايف مربوط��ه در اين زمينه را 
پيگير و انج��ام دهد، وجود ن��دارد. وي اضافه كرد: 
بايد ضمان��ت اجراهايي در قانون ب��راي نهادهاي 
ذي ربط كه به وظايف خودش��ان عمل نمي كنند 
در نظر گرفته ش��ود. به عنوان مثال طبق ماده 32 
قانون هواي پاك، »براي رس��يدگي ب��ه تخلفات 
و جرايم موض��وع اين قانون، به تش��خيص رييس 
قوه قضاييه شعبه اي تخصصي در هر حوزه قضايي 
اختصاص مي يابد.« ميرمحمدصادقي تصريح كرد: 
يكي از دلايلي كه اين قان��ون در اجرا موفق نبوده 
اين اس��ت كه در بس��ياري از موارد اج��راي قانون 

منوط به وجود آيين نامه هاي مختلف شده است.
 ب��راي مث��ال طب��ق م��اده دو قان��ون ه��واي 
پاك»تمامي اش��خاص، دس��تگاه ها و  موسس��ات 
اعم از دولت��ي و غيردولت��ي و دس��تگاه هايي كه 
ش��مول قانون بر آنها مس��تلزم ذكر يا تصريح نام 
 است و تمامي اش��خاص مس��تقر در مناطق آزاد 
تجاري � صنعتي، مناطق ويژه اقتصادي، شهرك ها 
و نواحي صنعتي موظفند تا مق��ررات اين قانون را 
رعايت نمايند. سازمان مس��وول نظارت برحسن 

اجراي اين قانون مي باشد. 
آيين نام��ه فن��ي در زمين��ه كنت��رل و كاه��ش 
آلودگي هاي موضوع اين قانون توس��ط س��ازمان 
تهي��ه و به تصوي��ب هي��ات وزي��ران مي رس��د.« 
ميرمحمدصادقي خاطرنشان كرد: علي رغم اينكه 
قانون هواي پاك، قانون خوبي اس��ت ولي در اجرا 
چندان موفق نبوده اس��ت و اميد مي رود كه تمام 
دستگاه هاي مخاطب قانون بتوانند اقداماتي كه در 
اين قانون به عنوان وظيفه براي آنها در نظر گرفته 

شده است را انجام دهند.

آيين نامه هاي مختلف، اجراي قانون هواي پاك را 
با تاخير مواجه كرده است منصور   بيطرف|

سردبير|
»اصل بنياني منافع ملي محرمانگي است.«

 كاردينال   ريشيليو
حدود چهار قرن پيش بود كه اروپا دوره رنس��انس را 
پشت سر گذاش��ته بود و وارد عصر تازه اي مي شد كه 
هر پادشاه يا حاكمي مي بايس��ت حوزه نويني را براي 
خود تعريف مي كرد. اين حوزه نوين حول يك محور 

مي چرخيد؛ منافع ملي. 
تا قبل از رنس��انس، اروپ��ا حول يك مح��ور كه منافع 
كليساي كاتوليك بود مي گش��ت. پاپ مشروع كننده 
تمامي مناسبات قدرت در اروپا محسوب مي شد. اروپا 
نمي توانست وارد عصر نوين شود مگر آنكه اين مناسبات 
قدرت را به ش��يوه ديگري تعريف مي كرد. ديپلماسي 
سنتي مي بايست به ديپلماس��ي نوين تبديل مي شد. 
در قرن هفدهم ميادي بود كه سياستمدار زيركي در 
فرانسه ظهور كرد و توانس��ت اين مناسبات را در قامت 
يك كش��ور كه همان منافع ملي بود تعريف كند.  چه 
چيزي براي دولت و كشور خوب است؟ كدام راه مسير 
توس��عه را براي دولت و كش��ور هموار مي كند؟ كدام 
مناسبات قدرت را مي توان در جهت منافع دولت و كشور 
پيش برد؟ سوالاتي از اين قبيل همواره ذهن پرقدرت 
ريشيليو را كه صدراعظم لويي سيزدهم،  پادشاه فرانسه، 
بود به خود مشغول كرد و توانست با تعريف دوباره منافع 
ملي در قامت كش��ور فرانسه، فرانس��ه را به يك قدرت 

بين الملل در زمان خود تبديل كند. 
در اصل از آن زمان به بعد بود ك��ه واژه منافع ملي وارد 
فرهنگ لغات علوم سياسي شد و تمامي كشورها با الهام 

از آن مناسبات قدرت خود را تعريف كردند. 
باز تعريف مناس��بات قدرت در واق��ع مي تواند يكي 
از تجربه هايي باش��د كه به تجربه و خردهاي تاريخي 
افزوده ش��ود. تجربه هاي تاريخي، حال ازهر كشوري، 
بايد براي هر تحليلگر و كارشناسي از اهميت بسزايي 
برخوردار باش��د. اين تجربيات مي تواند براي هر كس 

مشكات را بر طرف كند و آينده را ترسيم سازد. 
اگر به پيش��رفت كش��ورها در مقاطع گوناگون زمان 
نگاهي بيندازي��م،  اين مهم را نش��ان مي دهد. اينگونه 
نيست كه هر كشور يا سپاهي بدون اندوختن تجربيات 
از خود يا ديگران توانس��ته باش��د مس��ير پيشرفت و 
پيروزي را باز كند. تجربه اندوختن و بصيرت داش��تن 
براي پيروزي و پيشرفت جزو جبر تاريخي زمانه است. 
اگر در دوره هاي گذش��ته سپاهيان اس��ام توانستند 
سلس��له پرقدرت ساس��انيان را براندازند، تنها نقطه 
ضعف هاي آن سلسله پادشاهي نبود كه باعث سقوط 

امپراتوري آن شد بلكه اس��تفاده سپاهيان اسام از آن 
نقاط ضعف بود كه آن امپراتوري را در هم ش��كاند. اگر 
مغول ها توانستند امپراتوري عباسيان را از هم بپاشانند، 
تنها خونريزي هاي مغولان نبود كه سبب پيروزي آنها 
شد بلكه اتحاد و همبستگي س��پاهيان مغول در كنار 
پوسيده بودن روابط قدرت عباسيان بود كه راه پيروزي 
را براي آنها هموار كرد و اگر بريتانيا توانست طي قرون 
پانزدهم تا بيستم سلطه اس��تعماري خود را از شرق تا 
غرب و از ش��مال تا جنوب كره زمين بسط بدهد، تنها 
توانايي نظامي آن نبود كه اين كار را براي آن ميسر كرد 
بلكه ضعف و جبوني كشورهاي استعمارپذير در كنار 
تعريفي بود كه بريتانيا از مناف��ع ملي براي خود كرد و 
توانس��ت نيروي تازه اي را در اين ميدان بدمد و خود را 

براي مدت يك و نيم قرن ارباب جهان كند.  
در واقع، منافع ملي كه در هفته گذشته در خطبه هاي 
نماز جمعه مقام معظم رهبري هم آمد، مي تواند حلقه 
واسطه سياست و اقتصاد باشد.  اين حلقه كه براي مدت 
4 دهه است در مناس��بات ايران شفاف تعريف نشده از 
توانايي بسيار بالايي در پيوند زدن حلقه هايي دارد كه 
از هم دور مانده اند يا در چالش بسر مي برند.  نگاهي به 
كش��ورها نش��ان مي دهد آنهايي موفق بوده و هستند 
كه در بازتعريف منافع ملي خود سعي وافري كرده اند.  
نمونه آن كشوري به نام بوتسوانا است. شايد كسي باور 
نكند كه اين كش��ور آفريقايي كه در جنوب آفريقا قرار 
دارد جزو پيشرفته ترين كش��ورهاي آفريقايي باشد و 
حتي از كشورهاي خاورميانه هم به رغم داشتن منابع 
غني اعم از انساني و معدني جلو بيفتد.  بوتسوانا به رغم 
همسايگاني مانند آنگولا، زيمبابوه و ناميبيا در جداول 
صندوق بين المللي پول بالاترين رش��د اقتصادي را در 
قاره آفريقا و بالاترين درآمد سرانه را در آن قاره دارد. و باز 
هم به رغم جنگ هاي خانمان سوزي كه در كشورهاي 
همسايه اش وجود دارد اين كش��ور از پيش از استقال 
و پس از اس��تقال - در اوايل دهه 1960 ميادي - در 
صلح و آرامش به س��ر مي برد. زيرا رهبران بوتس��وانا از 
همان دوره اي كه بريتانيا آنجا را مستعمره كرد نهادهاي 
ملي خود را حفظ كردند، چراك��ه آن موقع آن رهبران، 
منافع ملي را در پايداري اين نهادها تعريف كرده بودند، 
نهادهايي كه قدرت سياس��ي و اقتصادي را به تناسب 
كشور تعريف كرده بود كه در اين مورد مي توان به كتاب 
دارون عجم اوغلو و جيمز رابينسون به نام چرا ملت ها 
شكس��ت مي خورند مراجعه كرد. پس از استقال هم 
منافع ملي بوتسوانا در همان قاموس ادامه يافت.  مهم 
براي همه ما كشور و منافع ملي است،  نه منافع فردي و 

گروهي. مي خواهيم آن را چگونه تعريف كنيم؟ 

»منافع ملي« از نگاهي ديگر 
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

»منافع ملي« از نگاهي ديگر 
»اصل بنياني منافع 
محرمانگ�ي  مل�ي 

است.«
 كاردينال    ريشيليو
ق��رن  چه��ار  ح��دود 
پيش بود ك��ه اروپا دوره 
رنس��انس را پش��ت سر 
گذاشته بود و وارد عصر 
تازه اي مي شد كه هر پادشاه يا حاكمي مي بايست 
حوزه نويني را براي خود تعريف مي كرد. اين حوزه 
نوين حول يك محور مي چرخي��د؛ منافع ملي.  تا 
قبل از رنس��انس، اروپا حول يك محور كه منافع 
كليساي كاتوليك بود مي گشت. پاپ مشروع كننده 
تمامي مناسبات قدرت در اروپا محسوب مي شد. 
اروپا نمي توانست وارد عصر نوين شود مگر آنكه اين 
مناسبات قدرت را به شيوه ديگري تعريف مي كرد. 
ديپلماسي سنتي مي بايست به ديپلماسي نوين 
تبديل مي ش��د. در قرن هفدهم مي��ادي بود كه 

سياستمدار زيركي در فرانسه ظهور كرد و ...

منصور   بيطرف

 صفحه 4  

بانك و بيمه

 كاهش اختلاف قيمت سنا
و نيما در بازار ارز

روز جمعه 4 بهمن ماه 98 در بازارهای جهانی 
اونس طا 1562 دلار  معامله شد و نرخ دلار نيز 
در بازار آزاد و معامات نقدي به 13580 تومان 
رس��يد و در نتيجه قيمت طا و س��كه به طور 
نس��بي افزايش يافت.  همچنين روز پنجشنبه 
بهای خريد هر دلار در تابلوی صرافی های بانکی 
12 هزار و 900 توم��ان و فروش دلار به نرخ 13 
هزار تومان درج شد كه نشان دهنده تداوم ثبات 

نرخ دلار در صرافي هاست. 

انرژي

احتمال تخصيص 60  ليتر 
بنزين نوروزي

با توجه به وضعيت اقتصادي كنوني كش��ور و به 
تبع آن شرايط معيشتي مردم، تخصيص يافتن 
يا نيافتن سهميه جداگانه سوخت براي سفرهاي 
نوروزي، مي تواند اثرگذاري مستقيمي بر حجم 
اين سفرها داشته باش��د و اين نكته را مي توان از 
تاش ه��اي وزير گردش��گري ب��راي اختصاص 
اين سهميه به مردم فهميد؛ زيرا كاهش سفر ها 
در نوروز به معناي ركود در صنعت گردش��گري 
خواهد بود. اما عدم تصميم گيري قطعي در اين 
باره و اظهارنظرهاي متفاوت مقامات باعث شده 
اس��ت كه مردم از ح��الا به فكر تأمين س��وخت 
سفرهاي نوروزي خود باشند. همانطور كه ايسنا 
گ��زارش داده، باتكليف��ي بنزين س��فر موجب 
ش��ده برخي از مال��كان خودرو تماي��ل چنداني 
براي استفاده از س��هميه بنزين خود در ماه هاي 
پاياني سال نداشته باش��ند و اين سهميه را براي 

مسافرت هاي نوروزي ذخيره كنند. 
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 صفحه 14 

»تعادل« ليست قاچاق 29 گروه كالايي منتخب تا پايان آبان ماه سال هاي 97 و 98 را منتشر مي كند

»خودرو«   صدرنشين كشفيات قاچاق

خبر

سازمان فدرال هواپيمايي روسيه از دريافت 
نامه رييس س��ازمان هواپيمايي كش��وري 

ايران خطاب به اين سازمان خبر داد. 
به گزارش  ايرنا از سازمان فدرال هواپيمايي 
روس��يه )روس آوي��ا(، س��ازمان هواپيمايي 
كش��وري ايران، ط��رف روس��ي را از ايمني 
پروازه��ا بر فراز اي��ران مطلع و اع��ام كرده 
اس��ت كه پروازهاي مس��افربري در آسمان 
اي��ران به حال��ت عادي بازگش��ته اس��ت و 
ش��ركت هاي هواي��ي روس��يه مي توانن��د 
پروازه��اي خ��ود را ب��ه ص��ورت ع��ادي از 

سربگيرند. 
پس از س��انحه هواپيماي بويينگ اوكرايني 
در آسمان تهران، سازمان فدرال هواپيمايي 
روس��يه به ش��ركت هاي هوايي اين كش��ور 
توصيه كرد براي ايمني پرواز به كش��ورهاي 
خاورميانه از مس��يري به ج��ز حريم هوايي 
ايران، ع��راق و برخ��ي ديگر از كش��ورهاي 

خاورميانه عبور نكنند.  
ايروفلوت بزرگ ترين ش��ركت هوايي روسيه 
پس از اي��ن توصيه، تصميم گرف��ت پروازها 
براي شناس��ايي بهتر هواپيماهاي روس��ي 

برفراز ايران در طول روز صورت گيرد. 
در بيانيه س��ازمان فدرال هواپيمايي روسيه 
همچني��ن گفته ش��ده اس��ت كه س��ازمان 
هواپيمايي ايران به اين س��ازمان اطاع داده 
است كه پس از معلوم شدن علت هاي اصلي 
س��رنگوني هواپيم��اي بويين��گ اوكرايني، 
ريسك هاي ايمني پروازها مورد ارزيابي قرار 
گرفته و طرح مربوطه ب��راي تغيير برنامه ها 

تنظيم شده است.  
»طرف ايران��ي همچنين اعام ك��رد كه در 
زمان حاض��ر وضع ايمن��ي پروازها در حريم 
هوايي ايران و فرودگاه هاي اين كشور بهبود 
يافته و در اين پيوند شركت هاي هواپيمايي 
روس��يه  هواي��ي  ش��ركت هاي  از جمل��ه 
مي توانند پروازها به اي��ران را در وضع عادي 

مانند سابق از سر بگيرند.« 
هواپيم��اي بويين��گ ۷3۷ خط��وط هوايي 
اوكراين با 1۷6سرنش��ين روز 18 دي ماه در 
نزديكي تهران سقوط كرد و تمام سرنشينان 
آن جان باختند و ايران مسووليت سرنگوني 

اين هواپيما را برعهده گرفت.

نامه ايران  به روسيه براي 
ازسرگيري پرواز هواپيماها

ايران

امام جمعه موقت تهران با بيان اينكه با اس��تقامت 
فردي پيروزي براي جامعه به دست نمي آيد، تاكيد 
كرد: پيروزي جامعه اس��امي مرهون صبر جمعي 
است. خانواده اي از س��عادت بهره مند است كه افراد 
آن خانواده صبار و شكور باشد و جامعه اي قدرتمند، 
عزيز، سرافراز و سربلند است كه صبار و شكور باشد. 
حجت الاس��ام سيد محمدحس��ن ابوترابي فرد در 
خطبه دوم نماز جمعه  تهران به برگزاري يازدهمين 
دوره انتخابات مجلس اشاره كرد و يادآور شد: هر گاه 
نهاد قانونگذاري در اندازه اي قرار گرفت كه توانست با 
پرهيز از تصويب انبوهي از قوانين كه فاقد عقبه علمي 
و كارشناسي لازم است، در مسير تحقق سياست هاي 
كلي اباغي قدم بردارد، مطمئن باش��يد توس��عه و 
پيشرفت كش��ور كليد خورده كه راه دشواري است. 
اين مساله نيازمند جمع قابل توجهي از نمايندگان 
منتخب ملت ايران است كه در كنار تعهد، شجاعت، 
انگيزه حركت و اقدام، از فهم لازم نس��بت به مسائل 
اصلي كشور و ارايه نقشه راه براي برون رفت از تنگناها، 
دانش و داناي��ي در اندازه لازم بهره مند باش��ند. اين 
مس��اله، كار ملت را دش��وار مي كند. آنها بايد دست 
به انتخابي آگاهانه بزنند. ام��ام جمعه موقت تهران 
با بيان اينكه مخاطبان سياس��ت هاي كلي اباغي 
رهبر انقاب، قواي سه گانه هس��تند، تصريح كرد: 
ثقل مسووليت بر ش��انه هاي نمايندگان ملت ايران 
است. مجلس به عنوان ركن اصلي تقنين بايد مسير 
اين حركت را با اص��اح آيين نامه داخل��ي با توجه 
جدي به اسناد بالادس��تي نظام و توجه به نيازهاي 
كليدي كشور هموار كند. ابوترابي فرد با بيان اينكه 
از مباحث بسيار مهم كليدي در حوزه تقنين جلب 
مشاركت حداكثري مردم، ذينفعان، نهادهاي قانوني 
و مردم نهاد در فرآيند قانونگذاري است، خاطرنشان 
كرد: اگر مردم مي خواهند با قانون افزايش حامل هاي 
انرژي روبرو ش��وند، بايد در جريان مراحل تصويب 
قانون قرار گيرند. بايد مشاركت مردم را داشت و نظر 
آنها را دريافت گرفت. نمي شود مردم در دفاع مقدس 
مشاركت داشته باشند اما در تصويب قانون نباشند . 
وي اضافه كرد: بايد استدلال هاي مردم را شنيد و با 
استفاده از فضاي مجازي، نظرات ذينفعان و مشاركت 
آنها را براي قانونگ��ذاري مورد توجه ق��رار داد. امام 
جمعه موقت تهران با بيان اينكه بعضي از كشورهايي 
كه امروز در حوزه قانونگ��ذاري وزني دارند، از يكصد 
س��ال قبل براي دريافت نظر ذينفعان برنامه ريزي 
كردند، ابراز داشت: آنها مي گويند قانون بايد از پايين 
به بالا جريان يابد نه به شكل دستوري از بالا به پايين. 
اين در يك تعامل منطقي شكل مي گيرد. مردم اهل 
بصيرت هس��تند، منافع آنها تبيين ش��ود از منافع 
ملي دفاع مي كنند. نمي شود ملت در دفاع مقدس 
مشاركت داش��ته باش��ند اما در تصويب قانون اين 

مشاركت وجود نداشته باشد.

نمي شود مردم در دفاع مقدس 
باشند اما در تصويب قانون نباشند 

ايرانشهر

بايد و نبايد بودجه 99 تهران 
از نگاه كارشناسان
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وزير امور خارجه كشورمان تاكيد كرد: كشورهاي 
عادي كشتارگاه هايش��ان را به جاي كنس��ولگري 
جا نمي زنند، باعث ايجاد بحران هاي بشردوستانه 

نمي شوند و از مذاكره سرباز نمي زنند. 
»محمدج��واد ظري��ف« وزي��ر امور خارج��ه روز 
جمعه در حساب ش��خصي خود در توييتر نوشت: 
»كشورهاي عادي كشتارگاه هايش��ان را به جاي 
كنس��ولگري جا نمي زنن��د. كش��ورهاي عادي به 

همسايگانش��ان حمل��ه نمي كنند، باع��ث ايجاد 
بحران هاي بشردوس��تانه نمي ش��وند و از مذاكره 
سرباز نمي زنند. ما هيچ پيش شرطي براي مذاكره 
تعيين نمي كني��م« عادل الجبير وزير مش��اور در 
امور خارجه عربستان در جلس��ه  گفت وگويي در 
مجمع جهاني اقتصاد در داووس گفته بود زماني كه 
ايران مانند يك كشور عادي عمل كند، مي توانيم 

رابطه مان را احيا كنيم.

ظريف: كشورهاي عادي از مذاكره سرباز نمي زنند

ديپلماسي

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

همه پرسي تكوين حاكميت ملي
تظاهرات ميليوني عراقي ها براي خروج نيروهاي امريكايي 



روي موج خبر

  روسيه تهديد امريكا عليه سردار قاآني
 را محكوم كرد؛ ايسنا|

وزارت خارجه روسيه تهديد نماينده ويژه امريكا 
در امور ايران عليه فرمانده نيروهاي قدس س��پاه 
پاس��داران ايران را غيرقابل قب��ول خواند. ماريار 
زاخارووا، س��خنگوي وزارت خارجه روس��يه روز 
پنجشنبه در واكنش به سخنان اخير برايان هوك، 
نماينده ويژه امري��كا در امور ايران، تهديدات اين 
مقام امريكايي عليه سردار اسماعيل قاآني، فرمانده 
نيروهاي قدس سپاه پاس��داران را محكوم كرد و 
گفت: بار ديگر تاكيد مي كنم كه چنين بيانيه هايي 
براي ما غيرقابل قبول است. اينگونه ادعاها، قوانين 
را نقض مي كنند و ابرازش��ان اشتباه است. برايان 
هوك، نماينده ويژه امريكا در امور ايران در گفت وگو 
با روزنامه الشرق الاوس��ط مدعي شد: اگر قاآني، 
جانشين )سپهبد شهيد( سليماني بخواهد راه او 
را ادامه دهد، به همان سرنوش��ت سليماني دچار 
خواهد ش��د. ترامپ همواره در اين سال ها كاملا 
شفاف گفته است كه هرگونه حمله به امريكايي ها 
يا منافع امريكا با پاسخي سخت مواجه خواهد شد.

  اشخاص از گمانه زني غيرمستند و انتساب 
مطالب دروغ خودداري كنند؛  شوراي نگهبان|

همزمان با گسترده تر شدن دامنه انتقادات از فرآيند 
احراز صلاحيت ها، روابط عمومي شوراي نگهبان در 
اطلاعيه اي بر لزوم پرهيز از گمانه زني غيرمستند 
درباره بررسي صلاحيت ها و انتساب مطالب دروغ 
به شوراي نگهبان تاكيد كرد. در اين اطلاعيه آمده 
اس��ت: در امروز و روزهاي گذشته اخبار و مطالب 
مختلفي نس��بت به دلايل عدم تأييد صلاحيت 
داوطلبان انتخابات منتشر مي شود كه عموماً كذب 
و بي اس��اس است. هرچند شوراي نگهبان بارها از 
مس��وولان، فعالان سياسي و رسانه ها درخواست 
كرده است كه در خصوص نتايج بررسي صلاحيت 
داوطلبان و دلايل عدم تأييد افراد از گمانه زني هاي 
غيرمستند خودداري ورزند، اما با اين حال شاهد 
تكرار اين ادعاها در فضاي عمومي كشور هستيم. 
در ادامه اين اطلاعيه آمده اس��ت: شوراي نگهبان 
ضمن تكذيب و عدم تأييد مطالب منتشرش��ده و 
تأكيد بر اينكه تأييد صلاحيت داوطلبان مبتني و 
مستند به مواد ۲۸، ۲۹ و ۳۰ قانون انتخابات و ادله 
ابرازي از مراجع ذي صلاح است، همچون گذشته از 
كليه اشخاص حقيقي و حقوقي، درخواست مي كند 
از هرگونه اظهارنظر و گمانه زني غيرمستند، انتشار 
شايعات بي اساس و انتساب مطالب دروغ به شوراي 
نگهبان كه باع��ث نگراني افكار عمومي مي گردد، 
خودداري نمايند و اعلام مي دارد حق اين نهاد در 
پيگيري قضايي موارد نقض قانون از جمله نش��ر 

اكاذيب محفوظ است.

  هشدار سفارت ايران در پكن به ايرانيان 
مقيم چين درباره ويروس كرونا؛تسنيم|

با توجه به شيوع ويروس جديد كرونا، از هموطنان 
ارجمند مقيم چين درخواست مي گردد ضمن 
توجه به هش��دارهاي پزشكي-بهداشتي در اين 
خصوص، تا حد امكان از حضور در اماكن پر تردد 
اجتناب ورزند. س��فارت اي��ران در پكن با صدور 
اطلاعيه اي درباره ويروس كرونا آورده اس��ت: با 
توجه به شيوع ويروس جديد كرونا، از هموطنان 
ارجمند مقيم چين درخواست مي گردد ضمن 
توجه به هش��دارهاي پزشكي- بهداشتي در اين 
خصوص، تا حد امكان از حضور در اماكن پر تردد 
اجتناب ورزند. طبق تمهي��دات دولت چين در 
حال حاضر ورود و خروج غير ضروري به شهرهاي 
قرنطينه ش��ده امكان پذير نيس��ت. اي��ن بيانيه 
مي افزايد: هموطنان عزيزي كه قصد سفر به چين 
را دارند پيش از سفر آخرين وضعيت شيوع ويروس 
در مقصد را رصد نموده و از تردد در اماكن مشكوك 
ب��ه آلودگي اجتناب ورزند. در صورت مش��اهده 
علائم ابتلا به ويروس  ب��ه مراكز درماني مراجعه 
و جهت دريافت خدمات كنس��ولي با سفارت يا 

كنسولگري هاي ايران تماس حاصل كنند.

  امريكا به كش�ورها و ش�ركت ها در مورد 
همكاري با ايران هشدار داد؛ مهر|

وزير خارجه امريكا بار ديگر كشورها و شركت هاي 
بين المللي را تهديد كرد كه در صورت همكاري با 
ايران در فهرست تحريم هاي امريكا قرار مي گيرند. 
به گ��زارش مهر، »مايك پمپئ��و«، در يك پيام 
توئيتري با تأكيد بر اينكه »كارزار فشار حداكثري 
عليه ايران تا زمان تغيير رفتار اين كش��ور ادامه 
خواهد يافت«، هشدار داد: »اگر شما فعاليت هاي 
رژيم را تسهيل كنيد، تحريم خواهيد شد. اين در 
حالي است كه دولت امريكا سال گذشته برخلاف 
موازين بين المللي و به صورت كاملًا يكجانبه در 
ارديبهش��ت پارسال از توافق هس��ته اي با ايران 
موسوم به برجام خارج و تحريم هاي پيش تر لغو 

شده عليه ايران را مجدداً برقرار كرد.

   دس�تور امريكا به مرزبان هاي اين كشور 
براي بازداشت مسافران ايراني تبار؛ ايسنا|

دولت امريكا در اقدامي كه احتمالا خلاف قانون 
اساس��ي اين كشور به ش��مار مي رود بعد از ترور 
سردار قاسم سليماني دستور بازداشت مسافران 
ايراني تبار را در گذرگاه هاي مرزي اين كشور داده 
است. گزارش يك رس��انه كانادايي حاكي است 
دولت امريكا در اقدام��ي غيرقانوني به ماموران 
مرزباني خود دس��تور داده تمامي مسافراني كه 
متولد اي��ران هس��تند را در گذرگاه هاي مرزي 
بازداش��ت و مورد بازجويي قرار دهن��د. پايگاه 
»سي بي س��ي« مي گوي��د اواي��ل ژانويه س��ال 
جاري ميلادي به ماموران امريكايي ش��اغل در 
گذرگاه هاي مرزي اين كشور با كانادا دستور داده 
شده مسافران زاده شده در ايران را بازداشت كرده 
و مورد بازجويي قرار دهند. سي بي سي به ايميلي از 
يك مامور مرزباني امريكا استناد كرده كه به رويت 

اين رسانه رسيده است .

ايران2

مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا خبر داد

تمديد بازه زماني مكانيسم حل اختلافات در برجام
در ش��رايطي كه ايالات متحده برنامه مدوني را براي 
به انزوا كشاندن برجام و همراهي كشورهاي اروپايي 
با خواس��ته هاي امريكا ترتيب داده بود؛ اما واقعيات 
ميداني در صحنه عمل نشان مي دهد كه اروپا حاضر 
نيست پاي در مسيري بگذارد كه ترامپ براي جهان 
تدارك ديده است. صدراعظم آلمان روز پنجشنبه در 
سخنراني فروم داووس با اشاره به اينكه برجام توافقي 
است كه كم و كاستي هايي دارد، مدعي شد كه تا توافق 
بهتري نسبت به برجام در كار نباشد، نبايد اين توافق 
بين المللي را از بين ب��رد. به گزارش نيويورك تايمز، 
صدراعظم آلمان در بياناتي مدعي ش��د كه تا توافق 
بهتري نس��ب به برجام حاصل نشود، ديگر كشورها 
نبايد اين توافق بين المللي را كنار بگذارند. وي خروج 
از توافق هسته اي را در چنين شرايطي اشتباه خواند. 
مركل در ادامه اف��زود: ما نبايد به اي��ران اين پيام را 
مخابره كنيم كه نقض اي��ن توافق، عواقبي به همراه 
نخواهد داشت. از س��وي ديگر جوزف بورل يك روز 
بعد از اظهارات مركل ضمن اشاره به تمديد بازه زماني 
مكانيس��م حل اختلاف در برجام گفته است كه يك 
كميسيون مشترك درباره توافق هسته اي ايران در ماه 
فوريه برگزار خواهد شد اما تاريخ دقيقي را اعلام نكرده 
است. جوزپ بورل، مسوول سياست خارجي اتحاديه 
اروپا روز جمعه با صدور بيانيه اي با اشاره به تمديد بازه 
زماني مكانيس��م حل اختلافات در برجام اعلام كرد: 
به دليل پيچيدگي مس��ائل موجود، بر س��ر اينكه به 
زمان بيشتري نياز است، به توافق رسيده ايم. بنابراين 
اين ب��ازه زماني را تمديد مي كني��م. بورل همچنين 
گفته است كه يك كميسيون مشترك درباره توافق 
هسته اي ايران در ماه فوريه برگزار خواهد شد اما تاريخ 

دقيقي را اعلام نكرده است

  تاكيد فرانسه و بريتانيا بر حفظ برجام 
پيش از اين بوريس جانس��ون، نخست وزير بريتانيا و 
امانوئل ماكرون، رييس جمهوري فرانسه در حاشيه 
نشس��ت بررس��ي تحولات ليبي كه در برلين برگزار 
شد، با يكديگر ديدار كرده و در جريان گفت وگوهاي 

خود بار ديگر بر تعهدشان براي حفظ توافق هسته اي 
ايران تاكيد كردند. با اي��ن وجود، آنها بر اين موضوع 
نيز معترف بودند كه ضروريست چارچوبي بلندمدت 
براي جلوگيري از دستيابي ايران به سلاح هسته اي 
تعريف شود. در بيانيه دفتر نخس��ت وزيري بريتانيا 

آمده اس��ت: »در موضوع ايران، هر دو رهبر علاوه بر 
تكرار تعهدات خود در قبال برجام، بر لزوم تعريف يك 
طرح بلندمدت براي جلوگيري از دستيابي ايران به 
سلاح هسته اي تاكيد كردند... آنها همچنين درباره 
اهميت تنش زدايي در منطقه و همكاري با ش��ركاي 

بين المللي براي يافتن راهي ديپلماتيك براي كاهش 
تنش هاي فعلي توافق داش��تند.« ديدار جانسون و 
ماكرون، كمتر از يك هفته پس از آن انجام ش��د كه 
اروپايي ها از فعال ش��دن س��از و كار حل اختلاف در 
برجام، موس��وم به مكانيسم ماش��ه خبر داده بودند؛ 
اظهاراتي كه بر خلاف فضاسازي هاي مقامات امريكا 
نه در راس��تاي انزواي برجام بلكه در مسير حفاظت 
از دس��تاوردهاي برجام بوده اس��ت..در زمان اعلام 
خبر فعال س��ازي اين مكانيسم جوزپ بورل، رييس 
دستگاه سياست خارجي اتحاديه اروپا اعلام كرده بود 
كه هدف از اين كار، همراهي با سياس��ت هاي امريكا 
براي اعمال فشار حداكثري بر ايران نيست؛ بلكه اروپا 
به دنبال يافتن راهي براي بازگردان ايران به مسيري 
است تا بار ديگر به طور كامل به توافق هسته اي پايبند 
ش��ود. با عبور از اين فضاي پر فراز و نش��يب وبعد از 
اظهارنظرهاي ديروز مركل و بورل به نظر مي رسد كه 
بر خلاف برخي ادعاه��اي مقامات امريكايي، اروپا به 
دنبال راهكاري است كه از طريق آن ضمانت هاي لازم 
براي تداوم برجام از سوي هر دو طرف را محقق كند؛ 
ايران اما در اين مسير اعلام كرده كه گام هايش را در 
تحقق برجام منطبق با قدم هاي طرف مقابل هماهنگ 
خواهد كرد؛ چنانچه اروپا، روسيه و چين به استيفاي 
منافع تصريح شده ايران در برجام همت گمارند ايران 
هم آماده است تا گام هاي برداشته شده اش را به نقطه 
ابتدايي بازگرداند و در نقط��ه مقابل چنانچه اروپا به 
دنبال ارس��ال پرونده ايران به ش��وراي امنيت باشد 
ايران هم آماده است تا گام هاي متناسب با اين عمل 
را ب��ردارد؛ راهبردهايي كه براي آگاهي از كم و كيف 
آن بايد همچنان منتظر روزهاي آينده و موعد اجراي 

تعهدات برجامي اروپا بمانيم.

رييس قوه قضاييه: 

بيت المال را از حلقوم حرام خواران بيرون مي كشيم
گروه ايران|در ش��رايطي كه موضوع مقابله با مفاسد 
اقتصادي يكي از مهم ترين مطالبات مردم از دس��تگاه 
قضايي است، رييس قوه قضاييه مي گويد: مبارزه با فساد 
اقتص��ادي در ذات انقلاب ما قرار داده ش��ده و ما مبارزه 
خستگي ناپذير و بي امان با مفسدان را تا حصول نتيجه 
ادامه خواهيم داد. حجت الاسلام رييسي همچنين تاكيد 
مي كند: قوه قضاييه مال حرام را از حلقوم حرام خواران 
بيرون خواهد كش��يد. به گزارش ميزان، حجت الاسلام 
سيد ابراهيم رييسي، در جمع اقش��ار مردم در مسجد 
حظيره يزد گفت: رهبري فرمودند كه اقتصاد بايد قوي 
باشد و اين اقتصاد، اقتصادي است كه تكانه ها در آن تأثير 
نگذارد و توطئه هاي دشمن بر اين اقتصاد اثرگذار نباشد .

وي تاكيد كرد: اقتصادي قوي است كه به دست جوانان 
خودمان از آن گره گشايي شود و با توطئه توطئه گران 
دچار تكانه نشود و در اين عرصه ما در دستگاه قضايي 
خود را موظف مي دانيم براي اينكه تلاشگران اقتصادي 
دچار مشكل نشوند، با فساد اقتصادي مبارزه مي كنيم 

زيرا راه حمايت از اقتصاد، مبارزه با فساد است.
رييسي تصريح كرد: مبارزه با فساد اقتصادي در ذات 
انقلاب ما قرار داده ش��ده و ما مبارزه خستگي ناپذير 
و بي امان با مفسدان را تا حصول نتيجه ادامه خواهيم 
داد. رييس قوه قضاييه تاكيد كرد: در كنار دستگيري 
و معرفي مفس��دان، گزارش ميزان بازگشت پول هاي 
به تاراج رفته به بيت المال را نيز ارايه خواهيم داد. وي 
عنوان كرد: اراده جدي ما به لطف پروردگار و به لطف 
مردم، اراده دستگاه قضا اين اس��ت كه مال حرام را از 
حلقوم حرام خواران بيرون بكشيم. رييسي ادامه داد: 
گرفتار حاش��يه ها و حاشيه س��ازي ها نمي شويم زيرا 
ماموريت اصلي خود را مي داني��م و مي دانيم آنچه در 
مردم اميدآفرين است، انجام ماموريت ما در اجراي حق 

و حقيقت و مبارزه با فس��اد است و در اين مسير دچار 
سستي نخواهيم شد.

   رشد در همه زمينه ها
رييس دس��تگاه قضا با اشاره به سخنان همسر شهيد 
مدافع حرم و پدر شهيد سانحه هوايي پرواز اوكرايني 
افزود: اين س��خنان نش��ان از بصيرت و ولايتمداري 
خانواده هاي ش��هدا دارد و اميدواريم بتوانيم قدردان 
خانواده شهدا باشيم. رييسي عنوان كرد: آنها كه قدرت 
خود را كم مي دانند، بدانند كه ما مي توانيم و ش��هيد 
سليماني ش��اخص ما مي توانيم بود و او معتقد بود كه 
با اتكال به خداوند متعال مي توان كارهاي بزرگي كرد 
همچنانكه ريشه داعش را كند و باور خود را عملي كرد.

وي عنون كرد: با تكيه بر مكتب شهيد سليماني، همه 
كساني كه در عرصه هاي سياسي و اقتصادي و فرهنگي 
تلاش مي كنند بدانند كه با اتكا به خدا و اعتماد به نفس 
مي توان اين كش��ور را پيش برد و مي ت��وان از موانع با 
موفقيت عبور كرد، آنها كه در موفقيت ما ترديد دارند 
كه آيا مي توانيم با تهديدها و تحريم ها مي توانيم موفق 
خواهيم شد يا نه، با تكيه بر مكتب شهيد سليماني بايد 
بگوييم كه ما مي توانيم. رييسي تصريح كرد: با نگاه به 
شهيد سليماني و شهيد سليماني ها و شهداي مدافع 
حرم بايد در اين مسير بهترين راه برگزينيم، ما اكنون 
در تحريم هستيم اما آيا مي توان با اين ميثاق شكنان 
مذاكره كرد، راه ديگري هم وجود دارد كه آن دور زدن 
تحريم هاست كه اقدام پس��نديده اي است كه بايد از 
كساني كه زندگي مردم را تسهيل مي كنند، تشكر كرد 
و در اين زمينه بايد تلاش ك��رد كه تحريم در زندگي 
مردم تأثير نگذارد. وي افزود: راه س��وم كه راه انتخابي 
ماست، اين است كه يك اقتصاد مقاوم داشته باشيم كه 

تمام تحريم ها پشت سر گذاشته شود و هيچ تحريم و 
تهديدي بر اين اقتصاد تأثيرگذار نباشيد.

   فع�الان اقتص�ادي نبايد به دليل مش�كلات 
و كمبودها دلسرد شوند

بع��د از رييس ق��وه قضايي��ه و در ادامه س��فر به يزد 
حجت الاسلام منتظري نيز در نشست فعالان اقتصادي 
اين استان با حضور داستان كل كشور شركت كرد. در 
اين نشس��ت كه بيش از ۲۰۰ نفر از فعالان اقتصادي 
استان حضور داشتند، ۱۰ نفر از فعالان اقتصادي به بيان 
مشكلات، پيشنهادات، راهكارها و نظرات خود در حوزه 
اقتصادي پرداختند. دادستان كل كشور هم در نشست 
فعالان اقتصادي اس��تان يزد گفت: فعالان اقتصادي 
هيچ گاه نبايد به دليل مشكلات و كمبودها دلسرد شوند

دادستان كل كشور در اين نشست پس از استماع سخنان 
فعالان اقتصادي اس��تان يزد گفت: اين نظام بحمدالله 
تاكنون پش��توانه مردمي خود را داشته و از طريق اين 
پشتوانه مردمي موفقيت هاي زيادي را كسب كرده است 
كه يكي از نمونه هاي حضور مردم در صحنه حماس��ه 
آفريني آنان در تشييع پيكر شهيد قاسم سليماني بود. 
اوافزود: اكنون شما فعالان اقتصادي كساني هستيد كه 
مي توانيد در جنگ اقتصادي كه دشمن عليه كشور ما 
به راه انداخته اس��ت يك نقش مهم و پررنگ ايفا كنيد. 
در شرايط جنگ ۸ س��اله ما با دست خالي با دشمن تا 
دندان مس��لح جنگيديم و پيروز شديم و اكنون هم در 
جنگ اقتصادي مي توانيم دوباره با عزت و شرافت از پس 
اين دشمن برآييم. وي خطاب به اين فعالان اقتصادي 
افزود: هيچ گاه به دليل مشكلات، كمبودها، سختي ها، 
سوءمديريت ها و برخي رفتارها دلسرد نشويد. دادستان 
كل كشور تصريح كرد: اگر ش��رايط اكنون را با شرايط 

دوران دفاع مقدس مقايس��ه كنيم قطعا وضعيت ما در 
خصوص اقتصاد بس��يار بهتر از آن زمان است. چون در 
دوران جنگ هشت ساله بنده مسووليت هايي داشتم و 
نسبت به مشكلات و كمبودهاي آن زمان آگاه هستم و 
لذا با قاطعيت مي گويم كه مشكلات كنوني ما در حوزه 
اقتصاد بسيار كمتر از دوران جنگ است. منتظري ادامه 
داد: در اين مسير همه بايد كمك كنند و هيچ قصوري از 
ما مسوولان پذيرفته نيست و اگر اقدامات ما به گونه اي 
باشد كه موجب شود چوب لاي چرخ اقتصاد برود بايد در 
محضر خدا پاسخگو باشيم. وي بر حمايت دستگاه قضايي 
از فعالان اقتصادي تأكيد كرد و گفت: من مجددا اعلام 
مي كنم كه ما در دستگاه قضايي وظيفه داريم تمام توان 
خود را به كار بگيريم تا در خدمت شما فعالان اقتصادي 
باشيم اگر چه اين موضوع وظيفه مستقيم ما در دستگاه 
قضايي نيست؛ اما بر اساس سياست مقام معظم رهبري 
مبني بر حماي��ت از توليد كنندگان و فعالان اقتصادي 
ما هم متعهد شده ايم كه به صورت تمام قد در خدمت 
اقتصاد و دركنار دولت باشيم تا هر كاري كه از دستمان 
بر مي آيد جهت رفع مش��كلات اقتصادي كشور انجام 

دهيم. وي بيان كرد: اي��ن را بدانيد كه تصميم جدي و 
قطعي قوه قضاييه مبارزه با فساد است و اين فساد چه در 
درون قوه قضاييه باش��د و چه بيرون از آن با آن برخورد 
قاطع خواهد شد. دادستان كل كشور در ادامه به مساله 
نظام بانكي كشور كه مورد اشاره اكثر فعالان اقتصادي 
هم بود اشاره داشت و افزود: بدون ترديد نظام بانكي ما 
نياز به اصلاح دارد و يكي از تأكيدات مقام معظم رهبري 
به شوراي هماهنگي اقتصاد هم همين موضوع بوده است 
كه نظام بانكي بايد اصلاح ش��ود البته در دولت و بانك 
مركزي هم اقداماتي صورت گرفته است كه البته هنوز 
به نتيجه نرس��يده است و علت آن هم اين است كه اين 
كار بسيار پيچيده و زمانبر و حساس مي باشد. دادستان 
كل كش��ور بيان كرد: شما عزيزان و توليد كنندگان در 
جهت قيمت گذاري، كيفيت كار، سود كالاها مي توانيد 
در كار مردم گره گش��ايي داشته باشيد. حجت الاسلام 
والمسلمين منتظري در جريان س��فر به استان يزد از 
كارخانه توليدي يزد باف بازديد كرد. وي ضمن بازديد 
از قس��مت هاي مختلف اين كارخانه، طي نشس��تي با 

مديرعامل به بررسي مشكلات آن پرداخت.
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عضويت در NPT با ارجاع 
پرونده بي معناست

مدي��ر برنام��ه مطالعات 
ك��ز  مر ن��ي  جها
بررسي هاي استراتژيك 
رياست جمهوري معتقد 
اس��ت: ايران از مهم ترين 
و بزرگ ترين كشورهاي 
پايبند به NPT بوده است 
اما اگر پرونده ايران مجددا به شوراي امنيت ارجاع 
ش��ود، ممكن اس��ت از نگاه ايران ادامه عضويت در 
NPT معنايش را از دست داده و در آن تجديدنظر 
كند. »دياكو حس��يني« ديروز در گفت وگو با ايرنا، 
درباره اظهارات چند روز پيش وزير امور خارجه مبني 
بر خروج ايران از معاهده عدم اشاعه تسليحات اتمي 
)NPT( در صورت ارجاع پرونده ايران به ش��وراي 
امنيت سازمان ملل متحد گفت: كشورهاي اروپايي 
آگاه هستند اگر پرونده ايران به شوراي امنيت برود، 
آنگاه مديريت امور از دست آنها خارج خواهد شد و 
آنها در مسيري قرار مي گيرند كه امريكا دست بالا را 
دارد. اين كارشناس ارشد مسائل استراتژيك ادامه 
داد: هشدار ايران براي خروج از NPT در حالي است 
كه ايران از نخستين كش��ورهايي است كه به اين 
معاهده پيوسته و در طول بيش از چهل و اندي سال 
گذشته، از مهم ترين و بزرگ ترين كشورهاي پايبند 
به آن بوده است اما اگر پرونده ايران مجددا به شوراي 
امنيت ارجاع ش��ود، ممكن است از نگاه ايران ادامه 
عضويت در NPT معنايش را از دست داده و در آن 

تجديدنظر كند. 

اصلاح طلبان با كمبود نامزد 
براي بستن ليست مواجهند

ريي��س س��تاد مرك��زي 
انتخابات جبه��ه ائتلاف 
گف��ت:  اصلاح طلب��ان 
جري��ان اصلاح��ات ب��ه 
ط��رز بي س��ابقه اي در 
تهران و سراس��ر كش��ور 
با نب��ود يا كمب��ود نامزد 
تاييدصلاحيت ش��ده براي بستن ليست انتخاباتي 
مواجه است؛ براس��اس اعلام وزارت كشور در ۱۵۸ 
كرس��ي اساس��ا رقابتي وجود ندارد و در بسياري از 
استان ها فاقد يك نامزد اصلاح طلب هستيم. »حسن 
رسولي« ديروز در گفت وگو با ايرنا با بيان اين موضوع 
كه در اين مسير، وظيفه اي بر عهده بخش اجرايي و 
نظارتي است و نيز انتظاراتي متوجه احزاب و گروه هاي 
سياسي و ساير مراجع موثر در شكلي دهي به افكار 
عمومي است، اضافه كرد: آنچه به مسوولان اجرايي 
مربوط مي ش��ود، فراهم كردن مقدماتي است براي 
اينكه اين انتخابات در كمال آرامش، امنيت و سلامت 
و به صورت كاملا رقابتي برگزار ش��ود. رسولي ادامه 
داد: آنچه به بخش نظارتي و شوراي نگهبان مربوط 
مي ش��ود عبارت از اين است كه در چارچوب قانون، 
ايفاي نقش نظارتي را به گونه اي اعمال كند كه باعث 
تشويق و ترغيب انتخاب كنندگان و انتخاب شوندگان 
به مشاركت باشد. رس��ولي درباره وضعيت جريان 
اصلاحات گفت: در بس��ياري از اس��تان ها ما حتي 
فاقد يك نامزد اصلاح طلب هستيم كه بدنه جريان 

اصلاحات، براي راي دادن به وي راغب باشد. 

شمارش معكوس اخراج 
امريكا از منطقه آغاز شد

 دبير شوراي عالي امنيت 
مل��ي گف��ت: ش��مارش 
معكوس اخ��راج امريكا از 
منطقه از بامداد جمعه ۱۳ 
دي ماه آغاز شده و پژواك 
ناقوس افول اقتدار پوشالي 
واشنگتن هر روز با طنين 
بلند تري به گوش مي رسد. به گزارش برنا، »دريابان 
علي شمخاني«، با صدور پيامي خطاب به مرجعيت 
عالي، دولت، مجلس و ملت سلحش��ور عراق، ضمن 
پاسداشت برپايي تظاهرات ميليوني و تاريخي مخالفت 
با اش��غالگري امريكاوحمايت از استقلال و حاكميت 
ملي عراق، اين اقدام ارزنده را نش��انه اي از پيشتازي و 
پرچمداري مردم پرافتخار عراق در مسير اخراج امريكا 
از منطقه عنوان كرد. ش��مخاني ت��رور ناجوانمردانه 
سرداران پرآوازه جبهه مقاومت، شهيدان حاج قاسم 
س��ليماني و ابومهدي المهندس را خطاي راهبردي 
ترامپ و تيم ش��رور حاكم بر كاخ س��فيد عنوان كرد 
و گفت: ش��مارش معكوس اخراج امريكا از منطقه از 
بامداد جمعه ۱۳ دي ماه آغاز ش��ده و پژواك ناقوس 
افول اقتدار پوشالي واشنگتن هر روز با طنين بلند تري 
به گوش مي رس��د. وي خاطرنش��ان كرد: تظاهرات 
ميليوني مردم عراق نشان داد كه تهديد امريكا مبني 
بر تحريم اين كش��ور در صورت اجراي قانون اخراج 
نظاميان واشنگتن، ابزار پوسيده اي است كه نمي تواند 
اراده دولت ها و ملت هايي كه به دنبال حفظ استقلال 

و حاكميت ملي خود هستند را تحت تاثير قرار دهد.

كشف و ضبط بيش از ۸۱۴ تن 
انواع مواد مخدر در ايران 

س��فير و نماين��ده دايم 
جمهوري اسلامي ايران 
نزد س��ازمان ملل و ساير 
سازمان هاي بين المللي 
مستقر در وين، از كشف 
و ضبط بي��ش از ۸۱۴ تن 
انواع مواد مخدر در كشور 
در سال ۲۰۱۹ خبر داد. به گزارش نمايندگي دايم 
ايران نزد س��ازمان هاي بين المللي مستقر در وين، 
»كاظم غريب آبادي« با اعلام اين خبر گفت: با تلاش 
و از جان گذش��تگي س��ربازان و ماموران نهادهاي 
انتظامي و امنيتي در مرزها و داخل كشور، در سال 
۲۰۱۹ مي��لادي ۸۱۴ ه��زار و ۴۷۷ كيلوگرم انواع 
مختلف مواد مخدر كش��ف و ضبط شد. وي با بيان 
اينكه بيشترين ميزان اين كشفيات، مربوط به ترياك 
با ۶۵۶ هزار و ۲۵۸ كيلوگرم اس��ت، اظهار داشت: 
ميزان كش��ف و ضبط مخدرهاي ديگر نيز شامل 
هروئين ۱۷ هزار و ۴۱۴ كيلوگرم، مرفين ۱۸ هزار و 
۱۸۵ كيلوگرم، حشيش ۷۳ هزار و ۹۲۸ كيلوگرم و 
شيشه ۱۳ هزار و ۵۷۰ كيلوگرم بوده است. سفير و 
نماينده دايم ايران ادامه داد: ماموران مبارزه با مواد 
مخدر ايران در سال ۲۰۱۹ ميلادي، تعداد دو هزار و 
۳۱۹ درگيري مسلحانه با قاچاقچيان داشته اند كه 
به انهدام و متلاشي شدن ۱۸۸۶ باند و شبكه ترانزيت 
و توزيع مواد مخدر منجر شده است. او تصريح كرد: 
اي��ران همچنان پرچمدار مبارزه ب��ا مواد مخدر در 

سطح جهاني است. 

 رهبري امريكا 
بايد تغيير كند

نام��زد پيش��تاز ح��زب 
دموك��رات امري��كا ب��راي 
انتخابات ۲۰۲۰، با انتش��ار 
يادداشتي به تشريح اصول 
سياس��ت خارج��ي خود 
پرداخت. در اين يادداشت 
كه در فارين افيرز، منتشر 
شده مي نويس��د: با هر معياري نگاه كنيم اعتبار و نفوذ 
ايالات متحد در جهان از زمان ترك كاخ سفيد توسط 
رييس جمهوري باراك اوباما و من كاهش يافته است. 
بايدن در بخشي از اين يادداشت به موضوع اشاعه و امنيت 
تسليحات هسته اي به ويژه موضوع توافق هسته اي ايران 
پرداخته و مي نويسد: درباره عدم اشاعه و امنيت هسته اي، 
ايالات متحده همزمان نمي تواند هم صداي معتبري باشد 
و هم توافق هايي را كه مذاكره كرده، ترك كند. از ايران تا 
كره شمالي، روسيه و عربستان سعودي، ترامپ چشم انداز 
اشاعه هسته اي، رقابت جديد بر سر تسليحات هسته اي 
و حتي از استفاده از تسليحات هسته اي را بيشتر محتمل 
كرده است. بايدن در ادامه خاطرنشان مي كند: به عنوان 
رييس جمهور، من تعهد خودمان را به كنترل تسليحات 
براي دوره جديد احيا خواهم كرد. ترامپ عجولانه اين 
توافق را كنار گذاش��ت كه باعث ش��د ايران هم برنامه 
هسته اي خود را از سر بگيرد و هم تحريك شود. بايدن 
در ادامه با تكرار اتهامات هميش��گي مقامات امريكايي 
عليه كشورمان، مي نويسد: تهران بايد به تعهدات خود 
در توافق بازگردد و اگر اين كار را انجام داد من دوباره به 

توافق ملحق خواهم شد.

چهره ها



3 كلان

سخنگوي ستاد شناسايي مشمولان طرح حمايت معيشتي وزارت رفاه ملاك هاي بررسي تراز مالي خانوار را بررسي كرد 

براساسشايدوبايدهايارانهمعيشتينميدهيم
گروه اقتصاد كلان|ريحانه مهدوي|

سخنگوي ستاد شناسايي مشمولان طرح حمايت 
معيشتي مي گويد ملاك شناسايي افراد مشمول 
دريافت يارانه معيشتي از افراد غير مشمول شامل 
سه دسته بندي اس�ت. دارايي، درآمد و هزينه. به 
گفته وي همه اقتصادهاي دني�ا وقتي بخواهند در 
نظام رفاهي وسع مالي يك خانوار را سنجش كنند 
اين س�ه فاكتور را ملاك س�نجش قرار مي دهند. 
مشاور وزير كار، تعاون و رفاه اجتماعي مي گويد براي 
وزارت رفاه فرقي نمي كند كه فرزندي درآمد خود را 
براي خود پس انداز مي كند يا خير، اگر تراز مالي يك 
خانواده ه�م از لحاظ دارايي و هم از لحاظ واريزي ها 
بالا باش�د اين خانوار مشمول دريافت يارانه بنزين 
نمي شود.به گزارش »تعادل« دولت مدعي است كه 
به 60 ميليون نفر يارانه معيشتي پرداخت كرده است 
در صورتي كه افرادي نس�بت به نحوه توزيع يارانه 
معيشتي اعتراض دارند كه خود را مشمول دريافت 
آن مي دانند. حتي بعضا اين افراد با مراجعه حضوري 
به سازمان ها و وزارتخانه هاي مربوطه يا ثبت چندين 
باره اعتراض خود در سامانه اعلامي از سوي وزارت 
رفاه اذعان كردند ما يارانه بنزين دريافت نكرديم. 
تعداد زي�اد افراد ناراضي به ش�يوه پرداخت يارانه 
معيشتي ابهاماتي را در پرداخت اعداد و ارقامي كه 
دولت اع�لام مي كند واريز كرده ب�ه وجود آورد كه 
»تعادل« در گفت وگو با حسين ميرزايي سخنگوي 
ستاد شناسايي مشمولان طرح حمايت معيشتي 
وزارت رفاه به اين موضوع پرداخت كه شناس�ايي 
افراد مشمول دريافت يارانه پنهان بنزين از افراد غير 
مشمول بر چه اساسي است كه تعداد زيادي از مردم 
نس�بت به آن اعتراض دارند؟ كه در ادامه به صورت 

مشروح مي خوانيم.

     وزارت رف�اه اعلام كرده كه ب�ه 60 ميليون نفر 
يارانه معيشتي پرداخت شده است در صورتي كه 
اكثر جامعه كه مشمول دريافت مي شدند از واريز 

يارانه معيشتي محروم ماندند. نظر شما چيست؟
وزارت رفاه تنها متولي شناسايي افراد است به اين معنا كه 
ما ليست افرادي كه بايد شناسايي شوند را تهيه كرده و 
سپس آن را به سازمان برنامه و بودجه مي فرستيم، روال 
پرداخت يارانه هاي معيش��تي بر عهده سازمان برنامه و 
بودجه است. ما در كشور 85 ميليون جمعيت داريم كه 
76 ميليون نفر در گروه هاي مختلف يارانه بگير هستند 
يعني يا انصراف داده اند يا حذف ش��ده اند يا به هر دليلي 
يارانه نگرفته اند، در اينجا 9 ميليون نفر ريزش داريم، از 
اين 76 ميليون نفر كه حدودا 18 ميليون خانوار مي شوند، 
مشمول هس��تند. مابه التفاوت 18 ميليون خانوار تا 24 
ميليون خانوار حدود 6 ميليون اس��ت، يعني 6 ميليون 
خان��وار يارانه نمي گيرند. اگر توزيع آن را در كل كش��ور 

بررسي كنيم مي بينيم كه در استاني ماننند سيستان و 
بلوچستان 82.1 درصد مشمول دريافت يارانه معيشتي 
شدند، اس��تان هايي مانند خراسان ش��مالي، خراسان 
جنوبي، گلس��تان و گرگان 79 الي 80 درصد مشمول 
دريافت كمك معيشتي از س��وي دولت شدند. انتهاي 
جدول تهران اس��ت، 57.2 درصد در استان تهران و 30 
درصد از شهر تهران يارانه معيشتي گرفتند. يعني مي توان 
گفت از هر 10 نفر 3 نفر يارانه معيش��تي دريافت كردند 
بنابراين اينكه مي گويند از هر 10 نفر 8 نفر يارانه معيشتي 

دريافت نكرده اشتباه است. 
     برخي خود را مشمول دريافت يارانه معيشتي 
مي دانند و نس�بت به عدم پرداخ�ت آن معترض 

هستند.
ما ب��ه صورت مكرر مواردي را داش��تيم كه مي گويند ما 
مشمول مي ش��ديم اما نگرفتيم كه من مي گويم امكان 
ندارد. چرا؟ چون حدود 11 ميليون و 900 هزار خانواده 
داريم كه خودرو ندارند بنابراين اولويت بالاتري دارند، در 
بين افراد جامعه حدود 50 درصد صاحب ملك هستند. 
حدود 7 ميليون و 600 هزار خانواده در كشور خودروهاي 
زير 50 ميليون توم��ان مانند پرايد، رنو، تيبا و... س��وار 
مي شوند و 2.2 ميليون خانواده نيز خودروي 50 تا 100 
ميليون توماني دارند، به عبارت ديگر 22 ميليون خانواده 
داريم كه خودروي زير 100 ميليون تومان سوار مي شوند، 

در كل 300 هزار خانواده هس��تند كه مجموع خودروي 
آنها بيش از 300 ميليون تومان اس��ت، ما ممكن است 
بگوييم در تهران همه لوكس س��وار هستند اما اين گونه 
نيست، از سال 94 تا به امروز حدود 500 هزار خودروي 
خارجي وارد كشور شده است، خودروهايي كه بالاي 300 
ميليون تومان هستند، آنچه مردم مي نگرند با چيزي كه 

ما در سيستم مي بينيم ، فرق مي كند.
     منظور از شناسنامه اقتصادي اجتماعي و فرد 

چيست و چگونه بررسي مي شود؟
مشخصات هويتي فرد و اجزاي زير مجموعه سرپرست 
خان��وار، آدرس هايي كه ف��رد دارد، ملك هايي كه به نام 
او اس��ت، 50 درصد ي��ك ملك، خودروهاي��ي كه دارد، 
كشورهايي كه سفر كرده است، درآمد خود فرد و فرزندان 
او در صورت منفك نش��دن و گردش مالي فرد كه جمع 
آنها مش��خص مي كند كه فردي مشمول دريافت يارانه 
معيش��تي مي ش��ود يا نه. فردي را مي شناسم كه قسم 
جلاله خورد من اگر يارانه بنزين نگيرم پس چه كس��ي 
بگيرد؟ گفت من اصلا حقوق و اموالي ندارم و مستاجرم، ما 
اطلاعات اين فرد را بررسي كرديم و مشخص شد اين فرد 
درآمد 1 ميليون و 100 هزار توماني دارد اما گردش مالي او 
500 تا 700 ميليون تومان است و در سال گذشته حدود 
12 ميليون تومان سود بانكي دريافت كرده بنابراين آنچه 
ديگران مي بينند با آنچه وزارت رفاه بررسي مي كند و اعلام 

مي كند دو چيز متفاوت است پس بهتر است به اجتهاد و 
تصميم وزارت رفاه احترام گذاشته شود چون مبتني بر 
اطلاعاتي است كه در سيستم وجود دارد، اطلاعاتي كه 
در سيستم وجود دارد خطا بردار نيست كه يك كارشناس 
بررسي كند و تصميم بگيرد و اعلام كند و بگويد به نظر 
مي رس��د اين فرد بايد يارانه بنزين دريافت كند يا نكند، 
مردم جامعه آماري درستي ندارند، ما تعداد قابل توجهي 
خانوار داريم كه زي��ر 100 هزار تومان تراكنش ماهيانه 
بانكي دارند، يعني تنها يارانه را به عنوان درآمد خود دارند 

و اين براي عده اي قابل درك نيست.
     ملاك شناسايي وزارت رفاه براي تفكيك افراد 
مشمول از غيرمشمول چيست؟ آيا درست است 
كه درآمد فرزند در خانوار ملاك شناس�ايي قرار 

گيرد؟
ملاك شناسايي شامل سه دس��ته بندي است. دارايي، 
درآمد و هزينه. دارايي مانند ملك، زمين، خودرو و مجوز 
صنفي ملك تجاري كه فرد دارد. درآمد فرد اين است كه 
شخصي جايي مشغول به كار است و يك حكم حقوقي 
دارد. هزينه فرد هم هرآن چيزي است كه هزينه مي كند. 
موضوع مهم اين است كه فرزند فعاليت اقتصادي ندارد و 
مصرف كننده است يعني هرچه وسع مالي پدر و مادر باشد 
فرزند هم در همان سطح رفاهي قرار دارد بنابراين در همه 
اقتصادهاي دنيا وقتي بخواهند در نظام رفاهي وسع مالي 

يك خانوار را سنجش كنند اين سه فاكتور يعني دارايي، 
درآمد و هزينه را ملاك س��نجش قرار مي دهند. درآمد 
فرزندان هم جزو ملاك بررسي وس��ع مالي خانوار قرار 
مي گيرد. بسياري از افراد هستند كه با خانواده تعامل مالي 
دارند و به آنها به صورت ماهيانه كمك مي دهند وزارت 
رفاه به اين مباحث ورود نمي كند، مثل اين است كه ما در 
نظام مالياتي كشور بگوييم فرد به فرد نيروهاي يك شركت 
را بررسي مي كنيم، س��ازمان مالياتي مي گويد ما به اين 
مباحث كاري نداريم تنها به ما بگوييد چه ميزان درآمد و 
هزينه داشتيد؟ سود خالص عملياتي خود را به ما بگوييد و 
اظهارنامه مالياتي را پر كنيد و ما شركت را بررسي مي كنيم 
و به عنوان يك نهاد حقوقي تصميم مي گيريم. ما هم در 
اينجا يك نهاد حقيقي و يك بنگاه اقتصادي خرد به نام 
خانواده داريم و وسع كل اعضاي خانوار را بررسي مي كنيم.
    شايد فرزندي براي خودش كار كند و پس انداز 

كند؟
شايد و بايد ندارد. ما يك س��اختار حقوقي ثبت احوالي 
داريم، سرپرست خانوار در صدر است. امكان دارد فردي 
مالي را به نام همسر يا فرزندش كند. فردي را مي شناسم 
همه اموال خود را به نام فرزند كوچك خود كرده است و 
هيچ اموالي به نام خود ندارد چون قيم فرزند است اختيار 
تام در هزينه كرد و جابه جايي اموال خود دارد. روي ديگر 
سكه را هم بايد ديد، اين موارد را چگونه وصول كنيم؟ چه 
امكاني وجود دارد كه ما بدانيم چه چيزي براي چه كسي 
است؟ در بررسي ساختار خانواده مجموع اطلاعات خانوار 

را بررسي مي كنيم.
     آيا شيوه شناسايي وزارت رفاه عادلانه است؟

عين عدالت است. ما سازوكاري را براي خانم هاي مجرد 
بالاي 35 سال و خانم هاي متاهل قرار داده ايم كه اگر فكر 
مي كنند درآمدي خرج نمي كنند منفك شوند. بسياري 
از افراد را مي شناس��م كه هنوز س��اختار خود را منفك 
نكرده اند، در اين مدت تعداد مراجعين براي به روزرساني 

ساختار خانواده بسيار افزايش يافته است. 
     تكليف فرزنداني كه درآمد دارند اما با خانواده 
زندگي مي كنن�د و درآم�د خود را ب�راي خود 

پس انداز مي كنند چه مي شود؟
ما بر اساس سه فاكتور دارايي درآمد و هزينه اي كه ذكر 
كردم تراز مالي خانوار را بررسي مي كنيم اگر در مجموع 
از نظر دارايي ها، واريزي ها و غيره بالا هستند علي القاعده 
تراز مالي خانوار بالا مي رود. مانند يك شركت. يك نيرو 
15 ميليون تومان دريافت مي كند و يك نيرو 1 ميليون 
تومان در ماه دريافت مي كند در مجموع اين دريافتي ها 
جمع بسته مي ش��ود و هزينه هاي ش��ركت را تشكيل 
مي دهد يعني ش��ركت درامدي دارد كه هزينه مي كند، 
ماليات هم به همين موارد اس��تناد مي كند ضمن اينكه 
س��اختار نظام جامع رفاه و تامين اجتماعي براي امروز و 
ديروز نيست حدودا براي 15 سال قبل است. در قوانين 

جزو قوانين جوان است.

پرداخت 5‚10 هزار ميليارد تومان تسهيلات براي اشتغال روستايي 
معاون توسعه كارآفريني و اشتغال وزارت كار با اشاره به 
پرداخت تسهيلات روستايي گفت: از تسهيلات اشتغال 
روس��تايي حدود 11.5هزار ميليارد توم��ان در بانك ها 
تصويب ش��د، حدود 10.5هزار ميلي��ارد تومان تاكنون 
پرداخت ش��ده است. عيس��ي منصوري، معاون اشتغال 
وزارت كار در گفت وگو با تس��نيم، درب��اره برنامه ريزي 
براي ايجاد اشتغال و تسهيلات اشتغال روستايي گفت: 
معادل ريالي 1.5 ميليارد دلار براي تسهيلات روستايي 
در اختيار داش��تيم كه تاكنون حدود 11.5هزار ميليارد 
تومان در بانك ها تصويب  و حدود 10.5هزار ميليارد تومان 
تاكنون پرداخت شده است. وي ادامه داد: براي اينكه اين 
تسهيلات به هدف برسد، نظام نظارتي ويژه اي را راه اندازي 
كرده ايم كه منحصر به فرد است. براي اولين بار اين اتفاق 

افتاده است. در اين سامانه شناسايي مغايرت ها و انحراف ها 
امكان پذير است وسپس نحوه مواجه مشخص است. يعني 
در اين برنامه اگر تسهيلاتي در اختيار متقاضي قرار گرفت 
و اشتغالي ايجاد نشد تمام مزيت ها پس گرفته مي شود. 
معاون اش��تغال وزارت كار ادامه داد: اگر نيروي كار بيمه 
نشده باشد، مزيت ها پس گرفته مي شود. اگرآموزشي ارايه 
نشده باشد، مزيت ها پس گرفته مي شود. ما به پرداخت وام 
بسنده نكرده ايم. ما هميشه گفته ايم كه براي ايجاد اشتغال 
صرفاً پرداخت تسهيلات كافي نيست. پيشنهاد كرده ايم 
كه در بحث اشتغال روس��تايي، الگوهاي جديد را به كار 
گرفتيم. مانند تأمين مالي مبتني بر قرارداد. اين طرح در 
مشهد، اصفهان، بوشهر و كرمانشاه اجرا شد.كشاورزان در 
اين طرح با شركت هاي مختلف كار مي كنند. اين تأمين 

مالي به صورتي بوده است كه كشاورز نيازمند وثيقه نبوده 
است و اتصال به ش��ركت بزرگ و صادرات به كشورهاي 
بزرگ را داشته اند. تهيه سند توسعه اشتغال روستايي براي 
اولين بار در كشور ايجاد شد. تا پيش از اين سند متمركزي 
در اين حوزه وجود نداشت، مشوق هاي بيمه اي هم از ديگر 

طرح هايي بود كه اجرايي شد.
وي با بيان اينك��ه در حالت كلي نگاه س��نتي قديمي با 
ظاهر تئوري كه در كش��ور شكل گرفت منجر به اين شد 
كه براي درآمد بالا كارخانه ب��زرگ بزنيم، گفت: به طور 
مثال در خوزس��تان بيكاري فارغ التحصيلان بيش��تر از 
كم س��وادان اس��ت كه با راه اندازي كارخانه مشكل حل 
نمي شود، پتروشيمي داريم، اما مشكل بيكاري حل نشد. 
به طور مثال در اين حوزه مي توانيم با فعاليت روي حوزه 

آبزيان براي افراد تحصيلكرده و بي سواد شغل ايجاد كنيم.
معاون توسعه كارآفريني و اش��تغال وزارت تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي با تأكيد بر اينكه بخشي از موارد براي ايجاد 
اشتغال نياز به هماهنگي بين بخش��ي دستگاه ها دارد، 
گفت: يكي از موارد مهم در بحث اش��تغال اين است كه 
نياز به هماهنگي دولت با بخش خصوصي است كه بايد 
براي آن جلس��ات داخلي برگزار و در راستاي رفع موانع 
هماهنگي ها و برنامه ريزي هاي لازم انجام شود، ما به هر 
كسي كه كاريابي مي كند، مجوز مي دهيم؛ بايد از اين حالت 
كه مردم منتظر بمانند تا مجوز داده شود، بيرون بيابيم و در 
بحث ناكارآمدي سيستم، اساساً بايد قواعد بازي را در حوزه 
اش��تغال و بيمه تغيير دهيم.منصوري افزود: براي بحث 
آبزيان بايد اول مس��ائل را اولويت بندي كنيم و در همين 

جا توافقات لازم انجام ش��ود و ديگر آنكه اندازه حركتي 
كه مي توانيم انج��ام دهيم را در موردش صحبت كنيم و 
اگر بتوانيم چند گام اساسي را برداريم، به لحاظ اشتغال 
مي تواند اتفاقات خوبي بيفتد.وي گفت: پيش��نهادهاي 
مان آن اس��ت كه در بحث رونق نبودن كاس��بي، دولت 
مي تواند براي رونق آن س��رمايه گذاري كند و اگر چنين 
شود و توان چانه زني بخش خصوصي بيشتر شود موضوع 
سرمايه گذاري براي دولت مي ارزد؛ لذا براي انجام اين كار 
باي��د موضوع خلع يد براي يك فصل كاري عقب بيفتد و 
فرصت براي اثبات به ما داده شود و اينكه دستگاه ها گره 
كاري را كمتر كنند، با انجام اين كار به طور حتم به نتيجه 
مي رسيم و بايد در پس گرفتن مجوزها و پرداخت بدهي ها 

بخش خصوصي فرصت ايجاد كنيم.
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ديدگاه

لوکس نشينان  چقدر از درآمد 
بودجه ۹۹ را تامين می کنند؟

ب��ه گفته اقتصاددان��ان، اخذ مالي��ات از خانه 
و خودروه��ای لوک��س می تواند ب��رای دولت 
درآمدزايی چش��مگيری داش��ته باش��د که با 
تصويب اين موضوع از سوی کميسيون تلفيق 
بودجه سال 99، می توان تاحدودی به جبران 
کاهش درآمدهای نفتی در لايحه بودجه سال 

99 اميدوار بود.
17 آذرماه رييس جمهور لايحه بودجه س��ال 
1399 را ب��ه مجل��س تقديم کرد ک��ه توجه 
به مناب��ع جايگزين درآمده��ای نفتی اعم از 
واگذاری دارايی های مالی و س��رمايه ای و اخذ 
ماليات از جمل��ه موضوعات قابل بحث در اين 

لايحه بودجه است.
طب��ق گفت وگوهايی که ايس��نا ب��ا جمعی از 
کارشناس��ان اقتص��ادی و نمايندگان مجلس 
و ديگر مس��وولان در راس��تای تحليل لايحه 
بودجه 99 داش��ته، منابعی همچون واگذاری 
دارايی های مالی و س��رمايه ای که دولت برای 
درآمدزاي��ی درنظر گرفته، چن��دان عملياتی 
نخواهن��د ش��د و در کل بهتري��ن جايگزي��ن 
درآمدهای نفتی از سوی کارشناسان ماليات و 

اصلاح نظام مالياتی است.
به گفته اقتصاددانان، دولت بايد از معافيت ها 
و فرارهای ماليات��ی درآمدزايی کند، نه اينکه 
از ماليات دهندگان بيش��تر ماليات بگيرد. به 
عنوان نمونه بايد معافيت هنرمندان از ماليات 
لغو ش��ود، زيرا 10 درصد از آنه��ا درآمدهای 
خيلی بالايی دارند و طبيعی است که مشمول 

ماليات شوند.
همچنين، برخ��ی از کارشناس��ان اقتصادی، 
منابع درآم��دی جايگزين ب��رای درآمدزايی 
دول��ت را اخذ مالي��ات از گروه��ای ثروتمند 
جامعه، ماش��ين ها و خانه ه��ای لوکس عنوان 
می کنند که در نتيجه اين امر، رش��د و عدالت 

اجتماعی در جامعه محقق خواهد شد.
در اين راس��تا اخيرا کميسيون تلفيق مجلس 
مص��وب کرده که واحدهای مس��کونی و انواع 
خودروهای س��واری و وانت دوکابين واقع در 
اي��ران در س��ال 99 و 98 مش��مول ماليات بر 

دارايی سالانه شوند.

   نرخ خانه های مشمول ماليات
براين اس��اس، هر واحد مس��کونی با احتساب 
عرصه و اعيان با ارزش روز معادل 100 ميليارد 
ريال و بيش��تر به نرخ های زير مشمول ماليات 

بر دارايی است:
1. نس��بت به مازاد 100 ميليارد ريال تا 150 

ميليارد ريال، يک در هزار
2. نس��بت به مازاد 150 ميليارد ريال تا 250 

ميليارد ريال، دو در هزار
3. نس��بت به مازاد 250 ميليارد ريال تا 400 

ميليارد ريال، سه در هزار
4. نس��بت به مازاد 400 ميليارد ريال تا 600 

ميليارد ريال، چهار در هزار
5. نس��بت به مازاد 600 ميلي��ارد ريال به بالا، 

پنج در هزار
 به گفته نايب رييس کميسيون تلفيق بودجه 
س��ال 99، در محاسبه ماليات موضوع اين بند 
هر واحد مس��کونی يک مس��تقل محسوب و 

جداگانه مشمول ماليات است.

   نرخ خودروهای مشمول ماليات
همچنين، طبق مصوبه کميسيون تلفيق انواع 
خودروهای س��واری و وان��ت دو کابين دارای 
شماره انتظامی شخصی به ارزش 10 ميليارد 
ريال و بيش��تر بر اس��اس ارزش روز خودرو به 

نرخ های زير مشمول ماليات بر دارايی است:
1. نس��بت به مازاد 10 ميليارد ري��ال و تا 15 

ميليارد ريال، 0.5 درصد
2. نس��بت به م��ازاد 15 ميليارد ري��ال تا 30 

ميليارد ريال، يک درصد
3. نس��بت به مازاد 30 ميليارد ري��ال به بالا، 

1.5 درصد

   کدام خ�ودرو و واحدهای مس�کونی 
معاف از ماليات هستند؟

علاوه براين، طبق مصوبه کميس��يون تلفيق 
مواردی همچون واحدهای مسکونی در حال 
س��اخت، املاک و خودروها در س��ال تملک، 
واحدهای مس��کونی و خودروه��ای متعلق به 
اشخاص، خودروهای توليد و مونتاژ داخل قبل 
از فروش توس��ط کارخانجات سازنده و مونتاژ 
کنن��ده و خودروهای واردات��ی قبل از فروش 
توسط نمايندگان رس��می، از اين نوع ماليات 

معاف هستند.
بنابراي��ن گ��زارش، ب��ا توج��ه ب��ه اظهارات 
کارشناس��ان اقتص��ادی درب��اره اهميت اخذ 
ماليات از خانه و خودروهای لوکس در راستای 
درآمدزايی برای دولت در لايحه بودجه 99، با 
تصويب اين نوع ماليات از س��وی کميس��يون 
تلفي��ق بودجه تا حدودی می ت��وان به جبران 
کاهش درآمدهای نفتی در بودجه سال آينده 
و درآمدزايی مناب��ع جايگزين آن اميدوار بود. 
زيرا به گفته اقتصاددانان، دولت با تصويب اين 
نوع ماليات می تواند درآمد زيادی کسب کند.

همچنين، ب��ا تصويب اين ن��وع ماليات، ديگر 
فش��ار اخذ مالي��ات بر افراد ضعي��ف جامعه و 
فعالان اقتص��ادی نخواهد ب��ود، بلکه به جای 
اخذ ماليات بيشتر از مؤديان معافيت ها کشف 
می شوند و پايه مالياتی گسترش می يايند تا هر 
کس طبق درآمد و ميزان سرمايه خود ماليات 
بپردازد. در نتيجه از پيامدهای مثبت اين امر 
می توان به عدم رکود اقتصادی، کاهش معافيت  

و فرارهای مالياتی و... اشاره کرد.

واردات يك ميليون و ۲۹۸ هزار تن برنجتعيين رقم سبد معيشت بر مبناي تورم دي ماه
رييس كارگروه مزد كانون عالي شوراهاي اسلامي كار با اشاره به اينكه شرايط 
مناسبي براي تعيين دستمزد صنفي و منطقه اي نيست، گفت: مقرر شد در 
اولين دوشنبه نزديك به 10بهمن ماه كميته دستمزد با توجه به تورم دي ماه 
عدد و رقم سبد معيشت را تعيين كند.فرامرز توفيقي، در گفت وگو با تسنيم، 
با اشاره به اينكه ملاك تصميم گيري براي تعيين سبد معيشت تورم اعلامي از 
سوي مراكز رسمي است، گفت: اگر بخواهيم صبر كنيم تا تورم بهمن ماه اعلام 
شود، حدودا 10 اسفندماه مي شود و زمان را از دست مي دهيم. به همين دليل 
با اتكا به تورم اعلامي در دي ماه تلاش داريم عدد و رقم سبد معيشت را به دست 
آوريم.وي ادامه داد: كميته مزد در اولين دوشنبه نزديك به 10بهمن ماه براي 
به دست آوردن سبد معيشت تشكيل مي شود. بر همين اساس تورم اعلامي 
از سوي مركز آمار را براي دي ماه ملاك قرار مي دهيم و با درنظرگرفتن اقلام 
مصرفي در سبد معيشت، عدد و رقم را به دست مي آوريم.وي بيان كرد: يكي 
ديگر از مباحث مطرح اين است كه كارفرمايان علاقه مند به تعيين مزد صنف 
مي باشند. براي اينكه مزد صنف تعيين شود، نمايندگان دولت و نمايندگان 
كارگران اعلام كردند براي تعيين مزد صنف در حال حاضر زيرساخت فراهم 
نيست، چرا كه نه اطلاعات لازم را داريم و نه داده هاي مشخصي در دسترس 
است.توفيقي بيان كرد: در شركت هاي مختلف سهم دستمزد در قيمت تمام 

شده كالا متفاوت است. نمايندگان كارفرمايان اعتقاد دارند كه مدلي دارند و 
براي تعيين دستمزد مي خواهند ارايه دهند. قرارشد در اين دوشنبه اين مدل 
را بررسي كنيم. اما كميته دستمزد به شوراي عالي كار پيشنهاد داد، يك مدل 
پژوهشي تحقيقاتي را در يك بازه زماني حداكثر 2ساله درباره مزد صنف و 
منطقه اي بررسي كند و ببيند امكان ورود به مزد صنف و منطقه اي شويم يا 
خير؟وي با اشاره به بند دوم ماده 41 قانون كار گفت: در اين ماده به اين موضوع 
تأكيد شده است كه دستمزد فارغ از هر شغلي، هر سمتي، هرصنفي حقوق 
بايد به گونه اي تعيين شود كه حداقل هاي زندگي كارگران را فراهم كند. حتي 
قبل از انقلاب هم كه مزد صنف اعلام مي شد، قانونگذاربه صراحت اعلام كرده 
بود كه مزد صنف بايد بالاتر از مزد كشوري باشد. اگر قرار باشد، ما حداقل مزد 
كشوري را تعيين كنيم و سپس يك مزد صنف تعيين كنيم بسيار خوشحال 
مي شويم. اما مزد صنف به معني اين نيست كه حداقل دستمزد كمتر از حداقل 
شوراي عالي كار باشد.رييس كارگروه مزد كانون عالي شوراهاي اسلامي كار 
گفت: طبق بررسي هايي كه داشتيم تا پايان آذرماه حداقل دستمزد با كليه 
موارد جانبي حدود 31.7 درصد س��بد معيشت را پوشش مي دهد. بيلاني 
كه كارخانه ها و كارخانجات اعلام مي كنند خوشبختانه رونق توليد و اقتصاد 

داشته ايم كه تا پايان سال دستمزد كارگران تعيين مي شود.

سخنگوي گمرك جمهوري اسلامي ايران، از واردات يك ميليون 
و 298 هزار و 646 تن برنج از ابتداي امس��ال ت��ا پايان دي ماه به 
كشور خبر داد و گفت: اين ميزان واردات به منظور تامين نيازهاي 

مردم بوده است.
سيد روح الله لطيفي، از واردات يك ميليون و 298 هزار و 646 تن 
برنج از ابتداي امس��ال تا پايان دي به گمرك هاي كشور خبر داد 
و گف��ت: به طور كلي از اين ميزان، براي ي��ك ميليون و 248 هزار 
تن پروانه ترخيص صادر شده است؛ اما صاحبان كالا به علت هاي 
مختلف هنوز نسبت به ترخيص بخشي از محموله هاي خود، اقدام 
نكرده اند.وي افزود: تاكن��ون يك ميليون و 53 هزار تن به صورت 
كامل ترخيص و همين طور 51 هزار تن برنج، كوتاژ ش��ده و سير 

فرآيند صدور پروانه ترخيص در حال طي شدن است.
سخنگوي گمرك جمهوري اسلامي ايران گفت: هر ساله در فصل 
برداش��ت برنج داخلي، يعني در بازه زمان��ي مرداد تا آبان، واردات 
برنج خارجي ممنوع اس��ت.وي افزود: امس��ال با توجه به شرايط 
خاص كش��ور و پيش بيني هاي كه بايد از سوي ستاد تنظيم بازار 
صورت مي گرفت، مقداري برنج وارد ش��د كه از همان زمان براي 

اينكه برنج هاي وارداتي را در شرايط خاصي قرار دهند، 50 هزار تن 
را به شرطي كه در انبارهاي شركت بازرگاني دولتي در يك فضاي 

مناسبي قرار گيرند تا آسيب نبيند، ترخيص كردند.
لطيفي اضافه ك��رد: با توجه به تمهيدات صورت گرفته، آس��يبي 
متوج��ه برنج هاي وارداتي موجود در انباره��ا نخواهد بود، چراكه 
سلامتي و در عين حال تامين نيازهاي اساسي مردم، از اولويت هاي 
مهم و اساس��ي دولت و همه دستگاه ها است.وي ادامه داد: امسال 
ميزان كش��ت و توليد برنج با توجه به شرايط مساعد آب و هوايي، 
قابل توجه بوده و همين طور واردات نيز بيش��تر از سال هاي قبل 

انجام شده است.
س��خنگوي گمرك جمهوري اس��لامي ايران گفت: واردات برنج 
پس از دوره ممنوعيت، به صورت عادي در حال انجام اس��ت.وي 
همچنين در خصوص تعيين تكليف 245 هزار تن برنج دپو ش��ده 
در گمركات افزود: اين محموله ها در انتظار تخصيص ارز از سوي 
بانك مركزي بودند كه خوشبختانه بانك مركزي از پنجشنبه هفته 
قبل، تخصيص ارز به اين برنج ها را آغاز كرده و اين محموله ها هم 

به سرعت در حال خروج از گمركات هستند.

كالاهاي اساسي در قالب بن كارت عرضه شوندافزايش ۱۵ درصدي حقوق ها جوابگوي هزينه خانوار نيست
يك عضو هيات رييسه كميسيون اجتماعي مجلس گفت: افزايش 15 
درصدي حقوق كاركنان دولت كه در لايحه بودجه 99 ديده ش��ده، به 
هيچ وجه جوابگوي كمبودهاي سبد هزينه خانوار نيست.ناهيد تاج الدين 
در گفت وگو با ايسنا با اشاره به افزايش 15 درصدي حقوق كاركنان دولت 
در لايحه بودجه 99 اظهار كرد: افزايش 15 درصدي حقوق به هيچ وجه 
جوابگوي كمبودهاي سبد هزينه خانوار نيست و در مقايسه با نرخ تورم 
كالاهاي اساسي، حمل و نقل و مسكن بر زندگي كارگران بسيار كم است.

نماينده مردم اصفهان در مجلس افزود: از ديگر سو سقف معافيت مالياتي 
در سال 99 سالانه 36 ميليون تومان )ماهانه 3 ميليون تومان( تعيين شده 
و كاركنان با درآمد بالاي 3 ميليون تومان در ماه مشمول پرداخت ماليات 

مي شوند، در حالي كه 3 ميليون تومان به طرز معناداري كمتر از خط فقر 
است.تاج الدين گفت: اين سقف معافيت مالياتي يعني آنكه در سال 99 

جمعيتِ زير خط فقر بيشترِ درآمدشان را بايد به دولت ماليات بدهند.
اين عضو هيات رييسه كميسيون اجتماعي مجلس تصريح كرد: وقتي حداقل 
35 درصد سبد هزينه خانوار و در برخي كلان شهرها تا 80 درصد سبد هزينه 
خانوار را هزينه مسكن تشكيل مي دهد، ماليات بر درآمد كجا قرار مي گيرد؟ 
و اساسا دولت مي خواهد از كدام درآمد كاركنان ماليات بگيرد؟تاج الدين 
اضافه كرد: تلاشمان را براي افزايش سقف معافيت ماليات بر درآمد كاركنان 
در لايحه بودجه 99 و نيز افزايش بيش��تر از 15 درصد حقوق كاركنان در 

كميسيون اجتماعي و صحن علني مجلس انجام مي دهيم.

سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس مي گويد: در جريان توزيع ارز ترجيحي 
كالاهاي اساسي به قيمت واقعي به دست مصرف كننده نمي رسد و موجب 
فساد شده البته مجلس براي اين معضل فكري خواهد كرد مثلا كالاهاي 
اساسي بايد در قالب بن كارت عرضه شوند.سيدحسن حسيني شاهرودي در 
گفت وگو  با خانه ملت با اشاره به مخالفت بانك مركزي با اختصاص منابع براي 
كالاهاي اساسي، گفت: اگرچه حذف تدريجي ارز 4200 توماني خواسته بانك 
مركزي و دولت است اما مجلس از ابتدا با اين رويكرد مخالف بوده و خواهان 
اصلاحاتي در اين زمينه است بنابراين بايد مكانيسم خريد، ثبت، سفارش 
كالاهاي اساسي و تامين و انتقال ارز و واردات كالا به كشور تا رسيدن آن به 
دست جامعه هدف در قالب سامانه مشخص شود.وي افزود: در جريان توزيع 

ارز ترجيحي افرادي اين ارز را گرفته و معلوم نيست كالاهاي اساسي وارد شده 
به دست مصرف كننده به قيمت ارز ترجيحي بوده است يا خير و اين مساله 
فرصت رانت و فساد براي بسياري از دلالان، واسطه گران و فعالان اقتصادي و 
بازار ناسالمي ايجاد كرده است البته مجلس براي اين معضل فكري خواهد كرد 
مثلا كالاهاي اساسي در قالب بن كارت عرضه شوند.حسيني شاهرودي با بيان 
اينكه كميسيون تلفيق بودجه و دولت بايد براي تقويت دستگاه هاي نظارتي و 
عرضه كالاهاي اساسي به قيمت واقعي فكري كنند، اضافه كرد: دولت سياست 
مشخصي براي تقويت دستگاه هاي نظارتي جهت كنترل قيمت كالاهاي 
اساسي براساس ارز 4200 توماني ندارد لذا كميسيون تلفيق بايد در جريان 

بررسي لايحه بودجه به اين مهم ورود جدي داشته باشد.



اخبار

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

كارشناسان با تاكيد بر زيرساخت ابزارهاي تامين مالي در بانكداري الكترونيك مطرح كردند

كاهش اختلاف قيمت سنا و نيما در بازار ارز 

ضرورت ايجاد اوراق الكترونيكي تامين مالي توليد مانند برات الكترونيك 

گروه بانك و بيمه|
روز جمعه 4 بهمن م��اه 98 در بازارهای جهانی اونس 
طلا 1562 دلار  معامله ش��د و نرخ دلار نيز در بازار آزاد 
و معاملات نقدي به 13580 تومان رس��يد و در نتيجه 
قيمت طلا و سكه به طور نسبي افزايش يافت.  همچنين 
روز پنجشنبه بهای خريد هر دلار در تابلوی صرافی های 
بانکی 12 هزار و 900 تومان و فروش دلار به نرخ 13 هزار 
تومان درج شد كه نشان دهنده تداوم ثبات نرخ دلار در 
صرافي هاس��ت. همچنين نرخ خريد هر يورو 14 هزار 
و 400 تومان و نرخ ف��روش آن 14 هزار و 500 تومان  
اعلام شد كه همچنان از ثبات نرخ ارز در صرافي ها خبر 
مي دهد.  به گزارش تعادل، در سامانه سنا  نيز نرخ لحظه اي 
قيمت خريد دلار  12 هزار و 900 تومان و قيمت فروش آن 
13 هزار تومان اعلام شد. همچنين نرخ لحظه اي خريد 
هر يورو 14 هزار و 400 تومان و فروش آن 14 هزار و 500 
تومان اعلام شده است. از سوي ديگر، سامانه سنا نيز نرخ 
ميانگين معامله شده ارز براي روز چهارشنبه 2 بهمن 98  
را ب��راي دلار 12 هزار و 990 تومان، يورو 14 هزار و 504 
تومان، پوند انگليس 16 هزار و 840 تومان، درهم امارات 
3 هزار و 598 تومان، لير تركيه 2 هزار و 319 تومان و يوآن 
چين يك هزار و 977 تومان اعلام كرد. در بازار طلا و سكه 
نيز، با اعلام اونس طلاي جهاني به قيمت 1562 دلار و دلار 
به نرخ 13 هزار و 580 تومان در بازار آزاد، نرخ طلا و سكه با 
افزايش قيمت مواجه شد. بر اين اساس مظنه يك مثقال 
طلاي آب شده 17 عيار 2 ميليون و 162 هزار تومان، هر 
گرم ط��لا 18 عيار 499 هزار و 100 تومان، س��كه طرح 
جديد 4 ميليون و 915 هزار تومان، طرح قديم 4 ميليون 
و 865 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون 470 هزار تومان، 
ربع سكه يك ميليون و 470 هزار تومان و سكه گرمي نيز 

920 هزار تومان معامله شد.
در بازار ارز رسمي نيز بانک مرکزی نرخ 47 ارز را براي روز 
پنجشنبه اعلام کرد که بر اساس آن نرخ 25 ارز افزايش و 
قيمت 12 واحد پولی ديگر کاهش يافت؛ نرخ دلار و 9 ارز 
ديگر نيز ثابت ماند. بر اساس اعلام بانک مرکزی هر دلار 
آمريکا برای روز »پنجشنبه سوم بهمن ماه 42 هزار ريال 
قيمت خورد.  پوند 55 هزار و 121 ريال و هر يورو نيز 46 

هزار و 549 ريال ارزش گذاری شد.

 ش�کاف نرخ دلار ب�ازار »نيما« و ارز »س�نا« 
کاهش يافت

همچنين بررسی نرخ دلار در سامانه نيما )بازار ثانويه( با 
نرخ اين ارز در سامانه سنا حاکی از کاهش شکاف قيمت 
اين ارز در فاصله يک ماهه 21 آذرماه تا 22 دی ماه است.

به گزارش ايبِنا، بررسی نرخ دلار در سامانه نيما و سنا طی 
يک ماهه منتهی به 22 دی ماه  نش��ان مي دهد در حالی 
که ميانگين نرخ خريد دلار در بازار نيما )ثانويه( در روز 21 
آذرماه 1398 برابر با 11هزار و 155 تومان بوده است، اين 
نرخ يک ماه بع��د و در روز 22 دی ماه 1398 به 11هزار و 
689 تومان افزايش يافته است. اين در حالی است که در 
مدت زمان مشابه، نرخ خريد هر دلار آمريکا در بازار سنا 
)اسکناس( برابر با 13هزار و 12 تومان بوده که به 12هزار 
و 968 تومان کاهش يافته اس��ت. براين اساس ميانگين 
قيمت هر دلار آمري��کا در بازار نيما )ثانوي��ه( که در 21 
آذرماه با نرخ سنا يک هزار و 857 تومان اختلاف داشته، 
در 22 دی ماه به يک هزار و 279 تومان کاهش يافته است.

همچنين ارزش معاملات ارزی در يک ماهه منتهی به 22 
دی ماه 1398 نيز حکايت از فروش 1.3 ميليارد يورو ارز در 
سامانه نيما دارد. از اين رقم معادل 1.2 ميليارد يورو ارز برای 
واردات از طريق سامانه نيما خريداری شده است.با اين حال 
بررسی آمار ارزش معاملات ارزی در بازار نيما حکايت از 
آن دارد که از اول فروردين 1398 تا پايان روز 22 دی ماه، 
معادل 13.3 ميليارد يورو ارز حاصل از صادرات در سامانه 
نيما به فروش رفته است. همچنين در اين مدت نيز معادل 
11 ميليارد يورو در اين سامانه برای واردات خريداری شده 
است. بنابراين مازاد ارز موجود در سامانه نيما، حدود 2.3 

ميليارد يورو برآورد می شود.

 نوسان اندک سکه و طلا
از س��وي ديگر، طبق اعلام نايب ريي��س اتحاديه طلا و 
جواهر تهران، وضعيت هفته اخير بازار سکه و طلا بگونه ای 
بوده است که به دليل نوسان نرخ ارز و باتوجه به نوسانات 
محدود قيمت های جهانی، بازار داخل نيز با کمی تغييرات 
افزايشی پيش رفت.محمد کش��تی آرای در گفت وگو با 

ايس��نا، درباره وضعيت بازار س��که و طلا در هفته ای که 
گذشت، اظهار کرد: در اين هفته همچون دو هفته گذشته 
تغييرات قيمت جهانی طلا، مختصر بوده اس��ت. ضمن 
اين که باتوجه به کاهش تنش های خاورميانه، قيمت انس 
جهانی نيز نوسان چندانی نداشت.  نايب رييس اتحاديه 
طلا و جواهر تهران با بيان اين که در بازار داخل، باتوجه به 
نوسانی که روی قيمت ارز وجود داشت، قيمت سکه و طلا 
نيز با افزايش مواجه شد، گفت: در حالی که قيمت جهانی 
طلا نوسان چندانی نداش��ته است، ايام فاطميه، شرايط 
جوی و سردی هوا و بارش ها نيز سبب شده تا بازارها کمی 
خلوت تر و دادوستدها کمتر باشد، بنابراين همين موضوع 
نش��ان می دهد که عامل تقاضا باع��ث افزايش قيمت ها 
نبوده است و تنها قيمت ارز تاثيرگذار بر قيمت های سکه 

و طلا شده است.
وی خاطرنشان کرد: افزايش قيمت ارز عامل اصلی افزايش 
قيمت طلا و سکه بوده و سبب شده قيمت سکه در حدود  
130 هزار تومان نسبت به ابتدای هفته که چهار ميليون و 
780 هزار تومان بوده است، افزايش يافته و به چهار ميليون 
و 910 هزار تومان برسد.کشتی آرای افزود: قيمت هر گرم 
طلای 18 عيار نيز در طول هفته اخير از 485 هزار تومان 
تا 498 هزار تومان تغييرات داشته است. اين در حالی است 
که در اين هفته تغييرات انس جهانی نيز از 1950 دلار تا 
1960 دلار نوسان داشته است.نايب رييس اتحاديه طلا و 
جواهر تهران برای هفته آينده پيش بينی کرد: با  توجه به 
اقداماتی که بانک مرکزی انجام داده و برنامه ريزی کرده 
است، قيمت ارز در همين محدوده خواهد ماند و به تبع 

بازار سکه و طلا نيز متعادل پيش خواهد رفت.

 صدور بيش از هزار مجوز استخراج رمز ارز 
در خبري ديگر، عضو کميسيون بلاکچين سازمان نظام 
صنفی و رايانه ای با اشاره به ظرفيت 8.5 ميليارد دلاری 
صنعت ماينينگ در اي��ران گفت: وزارت صمت بالغ بر 
بيش از هزار مجوز اس��تخراج رمز ارز در کشور را صادر 
کرده است. امير حسين سعيدی نائينی در گفتگو با ايبِنا 
درباره صنعت ماينينگ در کشور گفت: استخراج رمز ارز 
صنعت نوينی  است که با توجه به گسترش سريع جهانی 
در ايران نيز در طول دو س��ال اخير به صورت گسترده 
مورد توجه فعالان فناوری اطلاعات قرار گرفت و تعداد 
زيادی ماينر برای درآمد زايی در اين بخش اقدام به تهيه 
تجهيزات و پياده سازی واحدهای استخراج کردند که 
در نهايت با اعمال قوانين از سوی دولت می توان گفت 
فعاليت بس��ياری از اين واحدها متوقف شده است؛ در 
واقع قوانين اعلام شده از س��وی نهادهای حاکميتی 
برای  اس��تخراج ارزهای رمزنگاری شده در مقايسه با 
ساير صنايع در کشور بس��يار سخت گيرانه بوده و اين 
مسئله باعث شده تا ماينرهای زيادی فعاليت را متوقف 
کنند يا برای ماينينگ با درآمد مطلوب از ايران خارج 
و به کشورهای منطقه مهاجرت و در اين نقاط سرمايه 
گذاری کنن��د چرا که دريافت مجوز و فعاليت در ايران 
سودآوری به مراتب پايينی دارد و نياز است تا قوانين و 
نرخ برق در حوزه استخراج رمز ارز اصلاح و شفاف شود. 
عضو کميسيون بلاكچين سازمان نظام صنفی رايانه ای 
ادامه داد: شرايط امروز کشور بسيار خاص است و نياز به 
درآمدهای ارزی داريم؛ در اين شرايط صنعت ماينينگ 
و اس��تخراج ارزهای ديجيتال ضمن ورود ارز به کشور 
می تواند تجارت را تسهيل کند و بازرگانان با استفاده از 
رمز ارزهای توليد شده نسبت به واردات کالا اقدام کنند 

و مشکلات تحريم بانکی برای پرداخت را دور بزنند.
رييس اسبق سازمان نظام صنفی رايانه ای تاکيد کرد: 
اصلاح وضعيت نرخ برق و ش��رايط همکاری و تعامل 
نيروگاه های گازی با ماينره��ا در کنار پذيرش رمز ارز 
در بخش تجارت و معاملات صرافی ها حتی به صورت 
محدود و نظارت حاکميت می تواند باعث توس��عه اين 
صنعت و درآمدهای آن شود که زمينه ساز رشد اقتصاد 
مبتنی بر فناوری اطلاعات خواهد بود.عضو کميسيون 
بلاكچين سازمان نظام صنفی رايانه ای با اشاره به قوانين 
فعاليت ماينرها در کشور گفت: برای بهره برداری از مزارع 
استخراج رمز ارز، فعالان ماينينگ بايد نسبت به دريافت 
مجوز از س��وی وزارت صمت اقدام کنند که تا به امروز 
بيش از هزار مجوز در سراس��ر کشور صادر شده و چند 
نمونه فارم ماينينگ بزرگ و صنعتی راه اندازی ش��ده 
است؛ شرايط فعاليت در اين صنعت نبايد به نحوی باشد 
که فقط سرمايه داران بزرگ وارد بازار استخراج ارزهای 

رمزنگار شوند و نياز اس��ت تا تمامی ماينرها بتوانند با 
تسهيل مجوزها نسبت به فعاليت اقدام کنند. سعيدی 
نائينی با بي��ان اين که صنعت ماينينگ قابليت کمک 
به اقتصاد را دارد، گفت: انرژی موضوعی مهم است و با 
استخراج رمز ارز می توان از خام فروشی آن جلوگيری 
 کنيم و آن را به محصولی با ارزش افزوده بالا تبديل کرد؛ 
برآوردهای انجام ش��ده حاکی از آن اس��ت که اگر اين 
صنعت با تمام ظرفيت فعال شود، با توجه به گسترش 
سريع بازار رمز ارزها، در نهايت اقتصادی 8.5 ميليارد 
دلاری را در کشور از اين بس��تر ايجاد خواهد شد.وی 
خاطر نشان کرد: سازمان نظام صنفی رايانه ای کشور 
برای اصلاح تعرفه برق و شرايط فعاليت در کنار ماينرها 
است و اين موضوع در حال پيگيری بوده که اميدواريم 
با موافقت دولت صنعت مرده ماينينگ احيا شود و اميد 
به ماينرها بازگردد تا فعاليت ه��ای زير زمينی و رانت 
برای عده ای خاص در ايجاد مزارع اس��تخراج رمز ارز با 

مجوزهای دولتی پايان يابد.

 طلا فعلا دليلی برای افزايش ندارد
در خبري ديگر، قيمت طلا در معاملات روز جمعه بازار 
جهانی که سرمايه گذاران به ارزيابی مجدد ريسک شيوع 
ويروس کرونای جديد در چين پرداختند، کاهش پيدا 

کرد اما همچنان در مسير ثبت رشد هفتگی قرار گرفت.
به گزارش ايس��نا، هر اونس طلا ب��رای تحويل فوری در 
معام��لات روز جاری بازار س��نگاپور 0.1 درصد کاهش 
يافت و به 1561 دلار و 86 س��نت رسيد. بهای معاملات 
اين بازار از ابتدای هفته جاری تاکنون 0.3 درصد رش��د 
داشته است. در بازار معاملات آتی آمريکا، هر اونس طلا با 
0.3 درصد کاهش، در 1561 دلار و 50 سنت معامله شد. 
 OANDA جفری هالی، تحليلگر ارشد بازار در شرکت
در اين باره گفت: اطلاعات کافی درباره پيامدهای شيوع 
ويروس کرونای جديد در چين وجود ندارد تا نس��بت به 
وضعيت منفی مطمئن شويم و به بازار دارايی های مطمئن 
نظير طلا حرکت کنيم. همچنين در آس��تانه سال نوی 
چينی، فعاليت بازار طلا تحت تاثير رشد بازارهای سهام 
و آمار اقتصادی مثبت آمريکا آرام بوده و قيمت ها تحت 
فشار کاهشی قرار گرفته اند. بازارهای سهام آسيا پس از 
بيانيه روز پنج شنبه سازمان جهانی بهداشت در خصوص 
شيوع يک ويروس کرونای جديد در چين و گسترش آن 
به چندين کشور ديگر که شامل اعلام وضعيت اضطراری 
جهانی نبود، صعود کردند. با اين حال سرمايه گذاران در 
آستانه فرا رسيدن سال نوی چينی و سفر صدها ميليون 
شهروند چينی، نسبت به شيوع اين بيماری و تقاضا برای 
طلا در منطقه نگ��ران مانده اند. عامل ديگری که قيمت 
طلا را با کاهش روبرو کرد، رشد ارزش دلار آمريکا در برابر 
سبدی از ارزهای رقيب بود. پس از اين که بانک مرکزی 
اروپا در نشست سياستگذاری روز پنجشنبه خود نرخهای 
بهره را ثابت نگه داشت، ارزش دلار به بالاترين حد در يک 

ماه گذشته صعود کرد. بر اساس گزارش رويترز، سرمايه 
گذاران اکنون منتظر نخس��تين نشست سياست پولی 
امس��ال بانک مرکزی آمريکا در روزهای 28 و 29 ژانويه 
هستند. با اين حال دانيل هاينس، تحليلگر گروه بانکی 
ANZ، بر اين باور است که در فضای نرخهای بهره پايين، 
ريسک های ژئوپليتيکی و ابهاماتی نظير استيضاح رييس 
جمهور آمريکا، فضا برای روند صعودی طلا کاملا مساعد 
است. وانگ تائو، تحليلگر فنی رويترز پيش بينی کرد هر 
اونس طلا برای تحويل فوری ممکن اس��ت به محدوده 
1551 دلار تا 1554 دلار عقب نش��ينی کن��د. در بازار 
س��اير فلزات ارزش��مند، هر اونس پالاديم برای تحويل 
فوری با 0.8 درصد کاهش، به 2440 دلار و 82 س��نت 
رسيد و در مسير ثبت حدود 1.7 درصد کاهش هفتگی 
قرار گرفت که بزرگتري��ن کاهش هفتگی در پنج هفته 
گذش��ته اس��ت. هر اونس نقره برای تحويل فوری ثابت 
بود و در 17 دلار و 79 س��نت ايس��تاد. هر اونس پلاتين 
برای تحويل ف��وری با 0.3 درصد کاه��ش، 999 دلار و 
37 سنت بود.همچنين قيمت طلا در معاملات روز پنج 
ش��نبه بازار جهانی که س��رمايه گذاران منتظر تصميم 
سياست پولی بانک مرکزی اروپا بودند با وجود نگرانی ها 
نسبت به ش��يوع بيماری مرگبار در چين، کاهش پيدا 
کرد. به گزارش ايس��نا، هر اونس طلا برای تحويل فوری 
در معاملات روز پنجش��نبه بازار س��نگاپور 0.1 درصد 
کاهش يافت و به 1557 دلار و 37 س��نت رسيد. در بازار 
 معاملات آتی آمريکا، هر اونس طلا تغيير چندانی نداشت 
و در 1557 دلار ايس��تاد.نگرانی های فزاينده نسبت به 
شيوع يک ويروس کرونای جديد در چين، از قيمت طلا 
پش��تيبانی کرده اس��ت. با بيش از 500 مورد ابتلا و 17 
مورد مرگ که در چين تاييد شده است، سازمان جهانی 
بهداشت روز پنجشنبه درباره اعلام وضعيت اضطراری 

جهانی بر سر شيوع اين بيماری تصميم خواهد گرفت. ايليا 
اسپيواک، استراتژيست ارشد ارزی در ديلی فارکس در اين 
باره گفت: به نظر می رسد بازار طلا انگيزه ای برای حرکت 
در هيچ جهتی ندارد حتی شيوع ويروس کرونا هم به طلا، 
روند صعودی معنی داری نبخشيده است. با اين حال اگر 
سازمان جهانی بهداشت وضعيت اضطراری جهانی اعلام 
کند، بازار ممکن است نگران تکرار دوران اپيدمی سارس 
ش��ود که تاثير اقتصادی قابل توجهی خواهد داش��ت و 
طلا ممکن اس��ت در واکنش به اين موض��وع، بالا رود. 
اپيدمی سارس در سال 2003-2002 که يک ويروس 
 کرونای جديد بود و شيوع آن در چين آغاز شد، حدود 
800 نفر را در جهان به کشتن داد. طلا در شرايط ابهامات 
 سياس��ی و اقتصادی به پناهگاه مطمئن برای دارايی 
سرمايه گذاران تبديل می شود. بر اساس گزارش رويترز، 
چين تا چند روز ديگر به استقبال سال نوی چينی می 
رود که فرصت مناس��بی برای خريد طلا به شمار می 
رود اما سرمايه گذاران نگران تهديد گسترش بيماری 
با سفر صدها ميليون چينی در طول تعطيلات سال نو 
هستند. موضوع ديگری که مورد توجه سرمايه گذاران 
قرار دارد، نشست سياست پولی بانک مرکزی اروپا به 
رياست کريستين لاگارد است. وانگ تائو، تحليلگر فنی 
رويترز پيش بينی کرد هراونس طلا برای تحويل فوری 
از آنجا که نتوانسته از مقاومت در سطح 1564 دلار عبور 
کند، ممکن است حمايت در سطح 1545 دلار و 96 
سنت را دوباره بيازمايد. در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر 
اونس پالاديم برای تحويل فوری با 0.3 درصد افزايش، به 
2478 دلار و 24 سنت رسيد. هر اونس نقره برای تحويل 
فوری 0.6 درصد افت کرد و به 17 دلار و 71 سنت رسيد. 
هر اونس پلاتين برای تحويل فوری با 0.1 درصد کاهش، 

1002 دلار و 13 سنت معامله شد.

گروه بانك و بيمه|
يك كارشناس فناوري اطلاعات با اشاره به اينكه تامين 
مالي بنگاه ها در سطح دنيا از سال 2008 دچار تحولات 
جدي ش��ده است، گفت: » امروزه تامين مالي بنگاه ها به 
ويژه بنگاه هاي كوچك و متوسط پارادايم جديدي پيدا 
كرده است. بانك هاي دنيا از تزريق پول نقد به بنگاه هاي 
كوچك و متوس��ط و بزرگ فاصله گرفته اند و به سمتي 
رفته اند تا بتوانند از اين پس معاملات اعتباري را مبناي 
تامين مالي بنگاه ها قرار دهند. به گزارش ايبِنا، فردوس 
باقري در هفتمين همايش ملي مديران فناوري اطلاعات، 
افزود: در شرايط معمول بررسي درخواست تسهيلات، با 
عدم تقارن اطلاعات در حوزه مالي، لجستيك و اطلاعات 
عمومي بنگاه ها خواهيم بود. اين مساله باعث مي شود كه 
بانك ها از انجام تامين مالي طبق تقاضاي مشتري اجتناب 
كنند؛ زيرا حجم سرمايه در گردشي كه مشتري درخواست 
كرده است با صورت هاي مالي كسب وكار او تطبيق ندارد 
و همچنين ش��واهد تامين مالي و اسناد پرداختي آن نيز 
حاكي از اين نيست كه بتواند تامين مالي را در توليد جذب 
كن��د.  وي، در ادامه در رابطه با اثر منفي اين روند )تامين 
س��رمايه در گردش از طريق وام هاي نقدي( در عملكرد 

اقتصادي كشور، تاكيد كرد: »در چنين شرايطي تامين 
مالي همراه با تورم خواهد بود؛ زيرا تامين مالي هدفمند 
نبوده و صرف توليد نمي شود و در نتيجه مولد نيز نخواهد 
بود. در واقع مي توان گفت منابع تخصيصي وارد بازارهاي 
واسطه گري مي شود و در شبكه اقتصادي كشور تورم را به 
وجود مي آورد. در نهايت براي اينكه اين موضوع پوشش 
 SCF داده شود، زيرساخت هايي تحت عنوان پلتفرم هاي
به وجود آمده  است.  اين پلتفرم ها در سطح دنيا به نقطه اي 
رس��يده اند كه اندازه بازار آنها در ابزارهاي تامين مالي به 
 reverse حدود 2 هزار و 700 ميلي��ارد دلار و در حوزه
factoring به 600 ميليارد دلار در سال 2017رسيده 
 SCF است؛ يعني بازار تامين مالي كه در دنيا تحت پوشش
پلتفرم هاس��ت بزرگ تر از 3 هزار و 300 ميليارد دلار در 
سال است.« باقري با تاكيد بر اينكه سككوك سعي كرده 
است براي استفاده از ابزارهاي تامين مالي زنجيره تامين، 
زيرساخت هاي لازم را در كشور به وجود آورد، گفت: ايجاد 
زيرساختي به هم پيوسته براي فاكتور الكترونيك، احراز 
هويت و امضاي ديجيتال و ايجاد ابزار پرداخت جديد در 
ش��بكه معاملات B2B تحت عنوان برات الكترونيك را 
مي توان جزو مهم ترين اقدامات )در دست اجرا يا محقق 

شده( س��ككوك در اين راستاس��ت. به گفته وي، برات 
الكترونيك در شبكه اقتصادي دنيا بسيار كاربرد دارد. از 
سال 1347 ظرفيت استفاده از برات به عنوان سند تجاري 
مدت دار در قانون تجارت كشورمان نيز آورده شده بود اما 
متاسفانه به مرور و به اشتباه چك تبديل به ابزار پرداخت 
مدت دار رايج ش��ده اس��ت.وي ضمن تاكيد بر اينكه در 
سال هاي اخير، ايران سعي داشته كه براي تسهيل فرآيند 
تجارت ها امكان اس��تفاده از ال سي را در سوييفت فراهم 
كند، خاطرنش��ان كرد: »در همين بازه زماني پارادايم ها 
و چگونگي اس��تفاده از ابزارهاي پرداخت مدت دار تغيير 
كرده است و بانك ها ديگر تضمين كننده نيستند و صرفا 
به ناظر تبديل شده اند. در واقع امروزه پلتفرم ها كار اعتبار 
سنجي، نظارت و سامان دهي را براي جلوگيري از معاملات 
غيرواقعي انجام مي دهند. گسترش اين فضا در كشور نياز 
به زيرس��اخت هاي قانوني دارد تا بتوان تامين مالي را در 
دو ركن اس��ناد پرداختني )reverse factoring( و 
اس��ناد دريافتني )Factoring( انجام داد. باقري ادامه 
داد: در فضاي بانكداري اس��لامي عق��ود مرابحه و خريد 
دين مي توانن��د تامين مالي را هدفمندتر كنند و در واقع 
اينگونه به رفع مشكل تامين مالي بنگاه ها كمك كنند. 

قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور 
و حمايت از كالاي ايراني و آيين نامه ماده 8 آن، پشتوانه 
قانوني را براي اينكه شبكه بانكي بتوانند در حوزه تامين 
مالي مطالبات يا دريافتني ها ورود كند ايجاد كرده است.  
اسناد پرداختني )reverse factoring( نقطه معكوس 
تامين مالي بر اساس اس��ناد دريافتني است. مديرعامل 
شركت سككوك با بيان اين نكته ادامه داد: بايد غير از نظام 
پولي كشور پارادايم تامين مالي بازار سرمايه را به اين بخش 
)تامين مالي بر اساس اسناد فروش و تعهد مشتري به بنگاه( 
الحاق كنيم. استفاده از ظرفيت هاي بازار سرمايه در قالب 
اوراق خريد دين در دس��تور كار پلتفرم سككوك وجود 
دارد.  وي با بيان اينكه هر كس��ب وكاري از طريق فروش 
كالا و خدمات خود اس��نادي را به دست مي آورد، گفت: 
وجود فاكتور الكترونيك، شبكه لجستيك و ابزار پرداخت 
متناسب آن مي تواند از خروج نقدينگي وام ها از موضوع 
آن جلوگيري كند. در شبكه اقتصادي كشور چند هزار وام 
به خريد كالاي ايراني اختصاص داده شده است كه اكثر 
اين وام ها تبديل به كالا نمي شود. با استفاده از زيرساخت 
مناسب مي توان معاملات زنجيره اي را ايجاد كرد تا ديگر 
نيازي به اينكه تك تك معاملات را با سرمايه نقد تامين مالي 

نماييم، نباشد. زنجيره معاملات خريد و فروش با حجم 
نقدينگي كمتري تحرك توليد را براي شبكه اقتصاد كشور 
ايجاد مي كند و در نتيجه شاهد كاهش هزينه هاي تمام 
شده توليد براي بنگاه ها خواهيم بود. وي، در ادامه با بيان 
اينكه پلتفرم هاي SCF باعث كاهش چشم گير قيمت تمام 
شده كالا در زنجيره هاي نظير پوشاك شده اند، گفت: طبق 
آمار منتشر شده توسطSCF Forum، 24درصد قيمت 
تمام شده كالاهاي توليدي در زنجيره پوشاك صرف تامين 
مالي مي شود. استفاده از SCF توانسته 17 درصد از اين 
هزينه را كم بكند. اين آمار در صنعت خودروسازي به 14 
درصد مي رسد. با به كارگيري SCF اين رقم به حدود 6 تا 
7 درصد رسيده است. در واقع نقش زنجيره تامين مالي، به 
نوعي كاهش 50 درصد از هزينه تامين مالي در قيمت تمام 
شده كالاست.  باقري با اشاره به اينكه پيوستگي بازارهاي 
B2B و B2C و تامين مالي هدفمند اين دو بازار بدون ايجاد 
اثرات تورمي در عين تحريك تقاضا منجر به افزايش توليد 
خواهد شد، بيان كرد: بايد كارت هاي اعتباري كه تا به امروز 
به صورت منفرد توسط نظام بانكي در شبكه خريد تزريق 
مي شد را هدفمند كرد تا از اين طريق مانع خروج منابع و 

وام هاي خرد از چرخه توليد شد.
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بررسي طرح بانكداري در 
كميسيون ويژه حمايت از توليد 

كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي هفته آينده 
طرح بانكداري جمهوري اسلامي ايران را بررسي 
مي كند. به گزارش خانه ملت، نشست كميسيون 
ويژه حماي��ت از توليد ملي و نظ��ارت بر اجراي 
سياست هاي كلي اصل 44 قانون اساسي دوشنبه 
)7بهمن ماه( با دستور كار بررسي طرح بانكداري 
جمهوري اس��لامي ايران و ط��رح اصلاح برخي 
قوانين راجع به تامين اجتماعي برگزار مي شود. 
همچنين اعضاي كميسيون ويژه حمايت از توليد 
ملي و نظارت بر اجراي سياست هاي كلي اصل 44 
قانون اساسي سه شنبه )8بهمن ماه( گزارش تلفيق 
 لايحه بودجه سال 1399 كل كشور و طرح اعمال 
س��ه جانبه گرايي در اركان عالي سازمان تامين 

اجتماعي را بررسي مي كنند.

 جريمه هالك بانك براي
 عدم حضور در دادگاه

دادس��تاني نيويورك به دنبال جريمه س��نگين 
براي مجاب كردن مديران هالك بانك به حضور 
در دادگاه اين منطقه هستند. به گزارش رويترز، 
دادس��تان هاي منطقه منهتن نيويورك با ارايه 
دادخواس��تي خواهان وادار ك��ردن بانك دولتي 
»هالك بانك« تركيه براي دفاع از خود در جلسه 
دادگاه به اته��ام نقض پرونده تحريم هاي مربوط 
به ايران هستند. دادس��تان هاي امريكايي اعلام 
كرده اند كه مي خواهند اين بانك را به ازاي هر روز 
حضور نيافتن در دادگاه، يك ميليون دلار جريمه 
كنند! طبق طرح پيشنهادي دادستاني نيويورك 
اگر هالك بانك براي دفاع از خود در دادگاه حاضر 
نشود، هفت ميليون دلار تا پايان هفته نخست، 21 
ميليون دلار پس از دو هفته نخست و 1.8ميليارد 
دلار در پايان هشت هفته از زمان احضار جريمه 
خواهد ش��د. با وجود درخواست چنين جريمه 
سنگيني، هنوز هيچ كدام از مقامات يا وكلاي اين 
بانك دولتي ترك حاضر به اظهارنظر نش��ده اند. 
دادس��تاني نيويورك 15 اكتبر سال قبل هالك 
بانك را به پولش��ويي و نقض تحريم هاي ايران از 
طريق ايجاد يك ش��بكه بانكي در تركيه، ايران 
و امارات متهم ك��رد. امريكا همچنين اين بانك 
را متهم كرده اس��ت كه از طري��ق مبادله طلا با 
منابع ارزي حاصل از فروش نفت به ايران در دور 
زدن تحريم ها كمك كرده است. ريچارد برمان، 
دادس��تان نيويورك كه اين پرونده را عليه هالك 
بانك مطرح كرده، با درخواست براي خاتمه دادن 
به اين پرونده مخالفت كرده است. پيش تر هالك 
بانك با انتشار بيانيه اي اعلام كرده بود كه به دليل 
قرار نداشتن ش��عبات اين بانك در خاك امريكا، 
دادس��تاني نيويورك صلاحيت رسيدگي به اين 
پرونده را ندارد.در اين پرونده كه منجر به ش��روع 
مجدد تنش ها در روابط واشنگتن و آنكارا شده، 9 
نفر متهم شده اند. مهمت هاكان آتيلا، مدير سابق 
اين بانك و رييس كنوني بورس استانبول از جمله 
افرادي هستند كه متهم به نقض تحريم ها شده اند.

به گفته برم��ان، در پرونده هالك بانك، اتهاماتي 
متوجه رجب طي��ب اردوغ��ان )رييس جمهور 
تركيه(، بوزداغ )وزير دادگستري( و برات آلبايراك 
)وزير دارايي و داماد اردوغان( شده است. همچنين 
مهمت شمشك )معاون سابق نخست وزير تركيه( 
و مولود چ��اووش اوغلو )وزي��ر خارجه تركيه( از 
ديگر كساني هستند كه نامش��ان در اين پرونده 

ديده مي شود.

وضعيت ماليات ستاني از ذخاير 
مطالبات مشكوك الوصول

گروه بانك و بيمه|مركز پژوهش هاي مجلس در 
گزارشي به بررسي وضعيت ماليات ستاني از ذخاير 
مطالبات مشكوك الوصول بانك ها در لايحه بودجه 
سال 99 كل كشور پرداخت. ماليات ستاني علاوه بر 
تأمين مال��ي دولت، يكي از ابزارهاي سياس��تي 
حاكميت به منظور جهت دهي اقتصاد به س��وي 
توسعه و پيشرفت تلقي مي گردد و از اين حيث، از 
سياست گذاري اقتصادي متأثر مي شود، يعني يكي 
از عوامل مهمي كه مشخص مي كند »از چه چيزي، 
چقدر ماليات اخذ شود؟« سياست گذاري اقتصادي 
است. با اين  وصف، انتظار مي رود نظام مالياتي با 
اهداف سياست گذار س��ازگار باشد يا حداقل در 

تعارض با اهداف سياستي اقتصاد طراحي نشود.
ب��ر اس��اس اي��ن گ��زارش، بان��ك مرك��زي در 
دس��تورالعملي نح��وه طبقه بن��دي مطالبات و 
همچنين ميزان ذخيره گيري مربوط به هر طبقه 
از مطالب��ات را به بانك ها و موسس��ات اعتباري 
غيربانكي ابلاغ كرده است؛ براساس دستورالعمل 
مذكور بايد 5.1 درصد مطالبات جاري به عنوان 
ذخيره عمومي مطالبات مشكوك الوصول، هزينه 
شناسايي شود. اين گزارش مي افزايد: در پايان دوره 
مالي، اگر نسبت به دوره مالي قبل، مانده مطالبات 
)ذخيره عمومي( يا نس��بت مطالبات غيرجاري 
بانك، افزايش يافته باش��د )ذخيره اختصاصي(، 
بانك بايد متناسب با اين تغييرات بر مانده ذخاير 
خود بيفزايد. ازسوي ديگر، بانك مي تواند ذخاير 
مطالباتي كه وصول ش��ده اند را آزاد نمايد يعني 
از مانده ذخاير نگهداري ش��ده در دوره مالي قبل 
بكاهد؛ برآيند اي��ن دو تغيير ميزان ذخيره گيري 
لازم در اين دوره مالي را مشخص مي كند. اگر اين 
برآيند مثبت بود، هزينه مطالبات مشكوك الوصول 
به همان ميزان، افزايش مي ياب��د. گزارش مركز 
پژوهش هاي مجلس، همچنين به اين نكته اشاره 
دارد كه ذخاير مطالبات مشكوك الوصول در كنار 
سرمايه مهم ترين منابع براي پوشش زيان بانك ها 
در گزير )Resolution( و ابزاري براي جلوگيري 
از سرايت زيان به س��پرده گذاران تلقي مي شود 
و ازاين رو ايجاد انگيزه و نظ��ارت بر بانك ها براي 

ذخيره گيري بسيار حائز اهميت است. 

اختلاف سنا و نيماقيمت نيما قيمت سنا نرخ ارز در 2 بهمن 98 
1299012084906دلار 
14504133211183يورو 
35983273325درهم 
19771678299يوآن

22 دي 2198 آذر 98شرح
11.15511.689ميانگين خريد دلار در بازار نيما-ثانويه

13.01212.968سنا دلار- خريد اسكناس
1.8571.279اختلاف نرخ خريد دلار سنا و نيما

از ابتداي سال تا 22 دي 98يك ماهه منتهي به 22 دي 98شرح
13.3 ميليارد يورو 1.3 ميليارد يورو فروش ارز صادراتي
11 ميليارد يورو1.2 ميليارد يورو خريد براي واردات



اخبار 5 بازار سرمايه

كارشناسانبازارسرمايهرشدفزايندهشاخصبورسرابررسيميكنند

حباب قيمتي يا جبران عقب ماندگي؟
ساره صابري |

 بازار سرمايه، امسال يكي از سال هاي پربازده خود را پشت 
سرگذاشته و رشد ارزش بازار در اكثر شركت ها اتفاق افتاده 
است؛ به  شكلي كه در كليه شاخص هاي مورد ارزيابي اين 
واقعيت مشهود است. ركود بازارهاي موازي، فرهنگ سازي 
و آگاهي بيشتر مردم براي حضور در بازار سرمايه به اضافه 
افزايش نرخ دلار كه موجب افزايش مبلغ فروش شركت هاي 
صادراتي شد بخشي از اتفاقاتي است كه به رشد و صعود هر 
روزه شاخص بازار و قيمت سهام شركت هاي حاضر در بورس 
كمك كرده تا جايي كه هرروز بر تعداد درخواست كنندگان 
دريافت كدسهامداري افزوده مي شود. در بين عوامل عنوان 
شده البته مس��اله افزايش سرمايه از محل تجديد ارزيابي 
دارايي ها هم تكاني ب��ه بازار داده در اين مي��ان اما يكي از 
نگراني هاي سهامداران اصلاح قيمتي سهام و ترس از حبابي 
شدن قيمت هاست. بازار سرمايه تا كجا روزهاي صعود را 
پيش خواهد رفت و افزاي��ش قيمت ها تا چه حد مبنايي 
حقيقي دارند موضوعي است كه با برخي فعالان بازار سرمايه 

در ميان گذاشته ايم.

  ركود بازارهاي موازي و اقبال به بازارسرمايه
ميثم ابوالقاسمي، مديرمعاملات كارگزاري سهم آشنا درباره 
حبابي بودن بازار گفت: به طور كلي نمي توان براي تمامي 
بازار سرمايه نسخه يكسان داشت كه بازار در شرايط حباب 
است ياخير؟ گزارش هاي منتشر شده از شركت ها حاكي 
از تغييرات چشمگير در سودآوري اكثر شركت ها داشته 
و بازار هوش��مندانه اين تغييرات را رصد مي كند.وي جدا 
از گزارش هاي 9 ماهه ش��ركت ها دو عامل مهم ديگر را در 
افزايش ارزش بازار موثر عنوان كرد و افزود: عامل اول ركود 
و پرريس��ك بودن بازارهاي موازي است كه موجب انتقال 
منابع مالي از ساير بازارها به بازار سرمايه مي شود همچنين 
رشد قيمتي سهام و س��ودهاي مناسب محقق شده براي 
س��رمايه گذاران به اضافه جريان ورودي نقدينگي به بازار 

سرمايه سبب افزايش تقاضا و رشد قيمتي مي شود. 
ابوالقاس��مي عامل دوم را اصلاح انتظارات سرمايه گذاران 
عنوان كرد تا جايي كه نس��بت قيمت به س��ود شركت ها 
افزايش قابل ملاحظه اي داش��ته وp/e ه��اي مورد انتظار 
نسبت به سال هاي گذشته اصلاح شده است.  اين فعال بازار 
سرمايه البته حبابي بودن بازار را منتفي ندانست و تصريح 
كرد: با وجود تمامي عواملي كه در افزايش ارزش بازار نقش 

داشته اند نمي توان ادعا كرد وضعيت بازار حبابي نيست. در 
حال حاضر بسياري از شركت ها روند رو به رشدي را پيش 
گرفته اند و بر اساس تحليل ها اين افزايش قابل توجيه خواهد 
بود اما در نقطه مقابل، افزايش قيمت سهام برخي از صنايع يا 
شركت ها متناسب با وضعيت سود آوري نبوده و گاه قيمت 
سهام آنها بيش از ميزان مورد انتظار رشد كرده اند كه البته 
گاهي اين تغييرات قيمتي را ناشي از ارزش جايگزيني يا 
تجديد ارزيابي دارايي ها مي دانند. مديرمعاملات كارگزاري 
سهم آشنا در انتها تاكيد كرد: با توجه به شرايط فعلي بازار 
سرمايه سرمايه گذاران بايد بيش از پيش تحليل شركت ها 
و بررسي وضعيت بنيادي را در سرمايه گذاري هاي خود 
مدنظر داشته و حتي با استفاده از ابزار هاي پوشش ريسك 

مانند اختيارات، ريسك هاي خود را كاهش دهند.

   حبابي در كار نيست
 اما سهامداران  احتياط كنند!

ميثم درخشنده، معاون سرمايه گذاري گروه مالي بانك 
توسعه تعاون هم در اظهارنظري مشابه وجود حباب در 
كليت بازار را منتفي اما س��ود آوري برخي ش��ركت ها را 
غيرمنطقي دانست و گفت: حباب تعريف مشخصي دارد؛ 
اختلاف بين ارزش ذاتي يك س��هم با قيمتي كه در بازار 
به صورت نقدي خريد و فروش مي شود بنابراين در حال 
حاضر در بازار سهام نمي توان همه قيمت ها را حباب ديد 
و به ش��كل صفر و يك نگاه كرد.وي با بيان اينكه معمولا 
نسبت »پي به اي« و ارزش جايگزيني، ارزش ذاتي سهم 
را تعيين مي كند، گفت: اگر روش اول كليه سهام موجود 
در بازار سرمايه را مورد بررسي قرار دهيم، مي بينيم اين 
نس��بت در كل بازارسرمايه نسبت به سال هاي قبل رشد 
مناسبي داشته است و به نظر مي رسد احتياط در خريد 
بايد سرلوحه كار قرار گيرد. درخشنده در خصوص روش دوم 
هم گفت: ارزشِ بازارِ تعدادي از شركت هاي حاضر در بورس، 
در حال حاضر كمتر از ارزش جايگزيني آن است و در ماه هاي 
اخير عمدتا ديدگاه رايج بين سرمايه گذاران همين ديدگاه 
دوم است كه موج نقدينگي را نيز پشتوانه خود دارد. در واقع، 
پس از جهش نرخ ارز و تورم دو سال گذشته، بورس در حال 
به روزرساني خود و واقعي كردن ارزش سهام شركت هاست.

اين فعال بازار سرمايه تاكيد كرد: با توجه به انتظارات تورمي 
و محدوديت و نبود جذابيت در بازارهاي ديگر، نقدينگي از 
بازار پول به س��مت بازار سرمايه هدايت شده و اصلاحاتي 

كه در مقاطعي رخ داده بس��يار كم عمق و از نظر زماني نيز 
كوتاه مدت بوده است بنابراين سرمايه گذاران در خريد سهام 
شركت ها بايد تحليل مناسبي داشته باشند و شركتي را براي 
سرمايه گذاري انتخاب كنند كه هم از نظر ارزش جايگزيني و 
هم احتمال رشد سودآوري در وضعيت مناسبي قرار گرفته 

باشد تا بتوانند ريسك ها را تا حد ممكن مديريت كنند.

    بازارسرمايه درحال تطبيق است
باقرخادمي، مديرسرمايه گذاري كارگزاري فارابي ديگر 
كارشناس اين گزارش اولين دليل موثر در رشد بازار سرمايه 
افزايش را افزايش نرخ دلار و تغييرات قيمتي در طول سه 
س��ال اخير از محدوده ۴۰۰۰ تومان ب��ه ۱۳۰۰۰ تومان 
مي داند. او گفت: اين مهم موجب افزايش مبلغي فروش 
شركت هاي صادراتي و همچنين افزايش ارزش جايگزيني 

كليه شركت ها شد كه اين امر را مي توان مهم ترين عامل 
رشد بازار دانست به عبارتي بازار سرمايه در حال تطبيق 

خود با واقعيت هاي اقتصادي موجود است. 
وي عامل بعدي و  تاثيرگذار بر رش��د بازار سرمايه را تورم 
حاكم بر جامعه دانست و در توضيح آن گفت: تورم موجود 
درجامعه موجب رشد نرخ فروش و در نتيجه رشد درآمد 
شركت هاي فروش داخلي شد كه به تبع آن قيمت سهام 

اين شركت ها نيز با افزايش همراه بود.
وي در پاسخ به اين پرسش كه بازار و قيمت سهام حباب 
و امكان سقوط فاحش شاخص وجود دارد يا خير، گفت: 
براي پاس��خ چند نكته را بايد مدنظر قرار داد؛ اول اينكه 
در صورت تداوم رش��د نرخ دلار و در نتيجه تداوم تورم 
داخلي به قطع مي توان گفت حب��اب در بخش عمده 
بازار سرمايه وجود ندارد. از طرف ديگر و در صورت ثابت 

ماندن نرخ دلار در ميان مدت مي توان گفت به احتمال 
قوي تورم داخلي نيز فروكش ك��رده و در اين زمان در 
سهام ش��ركت هايي كه صرفا با ورود نقدينگي و پايين 
بودن سهام ش��ناور اين شركت ها رش��د بيش از اندازه 
داشته اند حباب وجود داشته و به سرمايه گذاران تاكيد 
مي شود در اين شركت ها س��رمايه گذاري نكنند زيرا 
ريسك سرمايه گذاري بالايي دارند.او در انتها با اشاره به 
اينكه فرهنگ سرمايه گذاري در ميان عامه مردم در حال 
گسترش بوده و در ميان مدت و بلندمدت بازار سرمايه 
همچنان با افق مثبت همراه خواهد بود، گفت: عزم سران 
اقتصادي كشور در كنترل بازارهاي موازي بوده كه امري 
خوشايند است چراكه موجب تقويت روند درست توسعه 
اقتصادي و رشد بازار سرمايه به عنوان دماسنج اقتصاد 

كشور به نفع توليد و سرمايه گذاران خواهد بود.

حسين  عبدي|
معاون سرمايه گذاري مشاور سرمايه گذاري فاينتك|

با عبور ش��اخص از مرز ۴۰۰ ه��زار واحدي و قرار گرفتن 
ضريب پي بر اي ب��ازار در محدوده ۸.۲۴ عددي ش��ائبه 
حبابي بودن بازار بيش از پيش به جريان افتاده و بسياري 
از فع��الان بازار با نگراني در مورد رش��د بي رويه قيمت ها 
سخن مي گويند. اصولا مقوله حباب در شرايط كنوني در 
بازار سرمايه ايران از دو منظر مي تواند قابل بررسي باشد. از 
نظر روانشناختي مي توان گفت كه رشد بي رويه قيمت ها 
و هيجان حاصله نمي تواند براي هميشه ادامه يافته و بدون 
شك بخشي از رش��د به وجود آمده در بازار ناشي از ورود 

نقدينگي افسارگس��يخته در بازار هاي موازي است كه 
سال ها در اين بازارها انباشته شده بود. اين نقدينگي مثل 
شمشيري دو لبه، اينك به دليل عوامل سياسي و اقتصادي 
بيش از پيش به بازار هج��وم آورده و گويي ميل به توقف 
ندارد. اما بايد گفت كه رشد بازار ها هيچ وقت هميشگي 
نيست و هر رشدي به تناسب شدت مي تواند با افت هايي 
همراه باشد. از نظر بنيادي و اقتصادي اما عواملي مانند رشد 
نرخ ارز و تجديد ارزيابي شركت ها و به دنبال آن گزارشات 
ميان دوره اي مناسب همگي توانسته اند به عنوان سوخت 
ماشين محرك بازار سرمايه عمل كرده و نقدينگي را به 
سمت اين بازار راهي كنند. آمارهاي خيره كننده نقدينگي 

و ارزش معاملات در چند هفته اخير همگي نشان از هيجان 
بالاي ناشي از اين تغييرات اقتصادي و بنيادي در بورس بوده 
است. در اين ميان سيكل سياسي انتخابات مجلس نيز 
باعث شده رفتار دوره اي سرمايه گذاران بيش از پيش روي 
روند فوق قوي بازار اثر گذارد و دولت نيز تمايل بيشتري 
به حمايت از بازار نشان دهد. آنچه مسلم است رشد هاي 
شديد افت هاي شديدي نيز در پي دارند و مي توان گفت كه 
در آستانه انتخابات مجلس قيمت ها در برخي از شركت ها 
حبابي شده و با واقعيت هاي بنيادي تناسب ندارند.  به بيان 
ديگر قيمت فعلي سهام برخي از شركت ها با ارزش ذاتي آنها 
فاصله معناداري پيدا كرده است . اما در شركت هاي ديگر كه 

پشتوانه قوي بنيادي دارند هنوز جذابيت هايي براي جذب 
نقدينگي وجود دارد. بنابراين بايد به اين نكته نيز اذعان 
داشت كه رشد بي رويه برخي از شركت ها به معناي وجود 
حباب فراگير در بازار نيست. با مفروضات فعلي تصميم بازار 
بر رشد بيشتر بوده و هر زماني كه اين مفروضات به دلايل 
سياسي يا اقتصادي تغيير كنند مي توانند عامل ريزش بازار 
باشند. افزايش نرخ حامل هاي انرژي، نرخ خوراك، ماليات 
بر عايدي و ريسك هاي سياسي همگي مي توانند در كنار 
ريس��ك هاي مربوط به كاهش فروش ش��ركت ها باعث 
شروع ريزش بازار باشند. بازار بايد هر چه سريع تر از هيجان 
فاصله گرفته و به روش هوشمندانه تري دست بزند. عرضه 

اوليه شركت هاي جديد، اطلاع رساني هاي بيشتر در باب 
صندوق هاي سرمايه گذاري، راه اندازي فروش استقراضي 
يا برداشتن دامنه نوسان در شركت هاي بزرگ از اقداماتي 
هستند كه مي توانند مانع از خروج نقدينگي از بازار شده و 
به رشد واقعي بازار سرمايه ايران كه سال ها در سايه اقتصاد 
بانك محور بوده كمك كنند. آنچه مسلم است رشد بازار 
با اين ضرباهنگ هميش��گي نيست و بايد براي روزهايي 
كه منطق بيش��تري بر بازار حاكم خواهد بود تمهيداتي 
انديشيده شود تا نقدينگي فعلي در بازار سرمايه ماندگار 
و از ظرفيت اين نقدينگي ب��راي تامين مالي و بالندگي 

شركت ها استفاده شود. 

رشدبازاربااينضرباهنگهميشگينيست

Sat. Jan25. 2020  شنبه  5  بهمن 1398   29 جمادي الاول 1441  سال ششم    شماره   1583 

رشد حجم و ارزش معاملات 
فرابورس

ارزش كل بازار فرابورس و شاخص اين بازار )آيفكس( 
در پايان معاملات نخس��تين ماه زمستان امسال به 
ترتيب رشد ۱۷ و ۱۶ درصدي را به ثبت رساندند. به 
گزارش ايبِنا، نگاهي به كارنامه فرابورس در نخستين 
ماه پاييز امسال نشان مي دهد طي ۲۱روز معاملاتي 
تعداد ۴۰ميليارد و ۴99ميليون ورقه بهادار در ۵ميليون 
و 9۳۳هزار نوبت به ارزش ۳۸۰هزار و ۳۲۳ميليارد ريال 
در بازاره��اي فرابورس خريد و فروش ش��ده اس��ت 
كه به ترتيب از رش��د ۱۲۰درصدي حجم، افزايش 
۱۲۰درصدي نوبت هاي معاملات و رشد ۳۲۵درصدي 
ارزش معاملات نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
حكايت دارد.اين در حالي اس��ت كه ميانگين حجم 
روزانه معاملات فرابورس در ماه گذشته ۳۰۴ميليون 
ورقه و ميانگين ارزش معاملات نيز ۱۲۸۶۰ميليارد 
ريال بوده است.همچنين بازار اول فرابورس در ماهي 
كه گذشت تغيير مالكيت ۴ ميليارد و ۳۲۱ميليون 
ورقه بهادار به ارزش ۳۳ه��زار و ۱۵9ميليارد ريال و 
بازار دوم مبادله ۱۶ميليارد و ۸۴۱ميليون ورقه بهادار 
به ارزش ۱۳۰هزار و ۸9ميليارد ريال را به خود ديدند 
كه اين ارق��ام به ترتيب بيانگر افزايش ۱۸۰درصدي 
حجم و رش��د ۵۰۸درصدي ارزش معاملات در بازار 
اول و رش��د ۱۳۱درص��دي حج��م و ۴۷۴درصدي 
ارزش معاملات بازار دوم در مقايس��ه با دي ماه سال 
9۷ اس��ت. اين گزارش مي افزايد: در ب��ازار ابزارهاي 
مال��ي نيز تعداد ۱۳۲ميلي��ون اوراق بدهي به ارزش 
۱۲۰هزار و ۷۸۷ميليارد ريال معامله شده است كه 
از افزايش ۲۲۸درصدي حجم و ۲۴۴درصدي ارزش 
معاملات اين بازار در دي ماه امس��ال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته حكايت مي كند.افزون بر اين، بالغ 
بر ۱۱۰۰ميليون واحد صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل معامله به ارزش ۱۷ميليارد و ۸۸۰ميليون ريال و 
۳ ميليون و ۳۰۰هزار ورقه گواهي تسهيلات مسكن 
)تس��ه( به ارزش ۱۴۱۵ميليارد ريال در اين مدت در 
اين بازار مورد معامله قرار گرفته اس��ت كه نش��ان از 
افزايش ۱۶9درصدي حجم و رش��د ۱99درصدي 
ارزش معاملات صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل 
معامله و همچنين رشد ۱۰۲درصدي حجم و افزايش 
۵۲درصدي ارزش معاملات اوراق گواهي تسهيلات 
مسكن در مقايسه با دي ماه پارسال دارد. اين گزارش 
مي افزايد: ش��اخص كل فراب��ورس نيز كه معاملات 
دي ماه امس��ال را از ارتفاع ۴۵۵9واحد آغاز كرده بود 
با ثبت رش��د ۱۶درصدي در پاي��ان اين ماه به ارتفاع 
۵۳۰۱واحد رس��يد و افزايش ۱۳۵درصدي را هم از 

ابتداي امسال به نام خود ثبت كرد.

بازدهي ۱۳۰ درصدي 
تدپيكس در ۲۰۱روز معاملاتي

ش��اخص بورس از ابتداي امس��ال تاكنون در مدت 
۲۰۱روز معاملاتي، ۲۳۲هزار و ۵۵۲واحد رشد را به 
ثبت رسانده است. به گزارش ايبِنا، از ابتداي امسال 
تاكنون در مدت ۲۰۱روز معاملاتي تعداد ۸۶۳ميليارد 
و ۱۰۰ميليون سهم و حق تقدم به ارزش ۳۴۱۵هزار 
و ۳۱۱ميليارد ري��ال در ۷9ميلي��ون و 9۵۲هزار و 
۸۴۲دفعه در بورس اوراق بهادار معامله قرار گرفته 
اس��ت. همچنين بررس��ي معاملات بازار سهام به 
تفكيك بازار نشان مي دهد در اين مدت ۵۶9ميليارد و 
۲۱۵ميليون سهم به ارزش ۱۶۷۷هزار و ۷۷۵ميليارد 
ريال در ۳۷ميلي��ون و 9۲۴هزار و 9۳9نوبت در بازار 
اول؛ ۲۷۰ميلي��ارد و ۸۴۸ميليون س��هم به ارزش 
۱۴۲۴ه��زار و ۸۱۱ميليارد ري��ال در ۴۱ميليون و 
۱۷۶ه��زار و ۱۰۳نوبت در ب��ازار دوم؛ ۷۵ميليون و 
۶۰۰هزار برگه به ارزش ۷۳هزار و ۱۸۵ميليارد ريال 
در ۲۳هزار و 9۷۰نوبت در بازار بدهي، ۲۱۶ميليون 
و ۲۵۰هزار ق��رارداد به ارزش ۱۷۳۱ميليارد ريال در 
۱۰۲هزار و ۲۴۳نوبت در بازار مش��تقه و ۲۲ميليارد 
و ۷۴۶ميليون واحد از صندوق هاي سرمايه گذاري 
قابل معامل��ه در بورس تهران ب��ه ارزش ۲۳۷هزار و 
۸۱۱ميليارد ريال در ۷۲۵ه��زار و ۵۸۷نوبت مورد 
معامله قرار گرفته است.شاخص كل نيز كه معاملات 
امسال بورس را از ارتفاع ۱۷۸هزار و ۶۵9 واحد آغاز 
كرده اس��ت، تاكنون ۲۳۲هزار و ۵۵۲واحد رش��د، 
 مع��ادل ۱۳۰.۱۷ درصد افزايش را به ثبت رس��انده 
و ب��ه ارتفاع ۴۱۱هزار و ۲۱۱واحد رس��يده اس��ت.

ش��اخص بازار اول نيز در اين مدت با رشد ۱۶۰هزار 
و ۷۷۲واحدي و ش��اخص بازار دوم با رشد ۵۱۰هزار 
و ۱۰۸واحدي به ترتيب ۱۲۰.۱۰ و ۱۴۷.۷9درصد 

افزايش داشته اند.

سقوط كرونايي بورس چين
افزايش مرگ  و مير ناشي از شيوع ويروس كرونا 
به ۱۷ نفر در چين، منجر ش��د تا ش��اخص هاي 
سهام آسيا س��قوط كنند.به گزارش ايبِنا به نقل 
از سي ان بي سي، روز پنجشنبه )۳ بهمن 9۸(، با 
افزايش مرگ  و مير ناشي از شيوع ويروس كرونا 
به ۱۷ نفردر چين، شاخص هاي سهام آسيا سقوط 
كردند. نيكي ژاپن ۰.۶۵ درصد افت كرد.در بازار 
چين، شاخص كامپوزيت ش��انگهاي با سقوط 
س��نگين ۱.۴۶ درصد س��قوط كرد و ش��اخص 
هانگ سنگ ۱.۴9 درصد از ارزش خود رااز دست 
داد.اي اس اكس استراليا ۰.۸۳ درصد افت كرد و 
كوسپي كره جنوبي ۰.۷۸ درصد پايين آمد.قيمت 
طلا با افزايش وحش��ت از فراگير شدن ويروس 
كرونا ثابت ماند. قيمت پيش خريد هر اونس طلاي 
امريكا ۱۵۵۷.۲۰ دلار شد.داده هاي صادرات ژاپن 
كه در روز پنجش��نبه منتشر شد نشان مي دهد 
صادرات اين كش��ور در ماه دسامبر بيش از آنچه 
انتظار مي رفت افت كرده است.سازمان سلامت 
جهاني تصميم گيري روز چهارشنبه خود براي 
اعلام شرايط اضطراري ناشي از ويروس كرونا را 

به تعويق انداخت.
بر اين اساس، تحليلگران معتقدند بازارهاي جهاني در 
انتظارند تا ببينند آيا وضعيت آنقدر كه گمان مي كنند 

خطرناك خواهد شد ياشرايط بهبود خواهد يافت.

جذب ميلياردرها به بازار رمز ارزها

تغييركيفيتگزارشدهيشركتهاپسازدستورالعملجديدافشاياطلاعات

روند كوچك ش��دن حباب عظيمي كه بازار رمزارزها 
)عمدتا بيت كوين( و تا ح��دي بلاك چين را فراگرفته 
بود، در طول سال ۲۰۱9 ادامه يافت و سطح مناسبي از 
»واقع گرايي و ترديد« در اين بازار شكل گرفت. به بيان 
ديگر، اين ايده كه مي گويد: »حتي اگر به مهماني رمزارزها 
دير رسيده ايد، نگران نباشيد چون مي توانيد حجم زيادي 
رمزارزه��اي مختلف بخريد و بعد، صدها درصد س��ود 
كنيد«، ديگر رنگ باخته است. افسانه شكست ناپذيري 
بيت كوين هم ديگر طرفداري ندارد و ترديدهاي زيادي 
در اين زمينه ش��كل گرفته اس��ت. اما... در اين نوشتار، 
به بررس��ي ۵ روند مهم بازار رمزارزها در س��ال ۲۰۲۰ 
مي پردازيم.به گ��زارش »كالاخبر«، با اين همه، اوضاع 
چندان هم بد نيست. بيشتر كارشناسان و تحليلگران بازار 
كريپتوكارنسي ها معتقدند كه در سال ۲۰۲۰ ما شاهد 
چند اتفاق مهم در اين حوزه خواهيم بود. اين اتفاقات در 
حالي رخ خواهند داد كه انتظار از بازار رمزارزها واقعي تر 
و منطقي تر و امكان فعاليت در آنها گسترده تر شده است. 
بر اين اساس، تحليلگران از ورود ميلياردها دلار سرمايه 
جديد به اين بازار خبر مي دهند. تحولات پيش رو به بلوغ 
اين دارايي هاي جديد و تبديل آنها به هسته فعاليت هاي 

مالي در آينده كمك خواهد كرد. 

    افزايش نظارت و كنترل
احتمالا مهم ترين اتفاق در بازار كريپتوكارنسي ها طي 
س��ال ۲۰۲۰، افزايش مقررات جهت اعمال نظارت و 
كنترل بيش��تر خواهد بود. تارمو آنوس، پديدآورنده 
پلتفرم آزاد obyte در اين باره مي گويد: سال آينده ما 

شاهد افزايش تعداد بورس هاي ساختار يافته در حوزه 
رمزارزها خواهيم بود. همچنين كشورهاي بيشتري به 
افزايش شفافيت معاملات و تشديد مقررات در زمينه 
كنترل و نظارت بر بازار رمزارزها خواهند پرداخت. به 
همين ترتيب، بورس هاي غيرمنظم و بدون مقررات 
برچيده مي ش��وند و ديگر تاثير گذش��ته را نخواهند 
داش��ت. يوگن ورزون، بنيانگذار شركت )هايپر اسفر 
)ارايه كننده خدمات بلاك چين غيرمتمركزهم گفت: 
احتمالا ناظران بازار روش هاي جديدي براي نظارت بر 
رمزارزها در امريكا عرضه خواهند كرد. پروژه هاي بزرگي 
همچون ليبرا موجب پذيرش جهاني رمزارزها خواهند 
ش��د و در صورتي كه دولت امريكا اجازه فعاليت به آن 
ندهد، كشورهاي ديگر )مثلا سنگاپور( از آن استقبال 
خواهند كرد. همچنين ميتش شاه، موسس و مديرعامل 
شركتاومنيا ماركتز در اين باره گفت: يكي از مهم ترين 
اتفاقات بازار رمزارزها در س��ال ۲۰۲۰ قانونگذاري در 
زمينه نظارت و كنترل اين بازار خواهد بود كه من آن را 
دوره »رونق نظارت« مي نامم. در حالي كه بسياري از 
كشورها كار را در اين زمينه آغاز كرده اند، برخي ديگر 
همچون امريكا هنوز در حال بررسي روش هاي كنترل و 
نظارت بر اين بازار هستند. جيمي نگوين، رييس انجمن 
بيت كوين نيز گفت: س��ال آينده، ميزان نظارت هاي 
دولت ها و بازارها در صنعت كريپتوكارنس��ي  افزايش 
خواهد يافت كه براي پذيرش جهاني رمزارزها، اين يك 
اقدام ضروري به شمار مي رود. همگام با بلوغ اين صنعت 
و پذيرش قوانين و مقررات، رمزارزهاي ناشناس از بازار 

حذف خواهند شد.

     افزايش حمايت بانك هاي مركزي
آنتي دانيلوس��كي از پيش��گامان بلاك چين و بنيانگذار 
KICKICO درباره روندهاي پيش روي صنعت رمزارزها در 
سال ۲۰۲۰ گفت: سال آينده ما شاهد ظهور ارزهاي ديجيتال 
با پشتوانه بانك هاي مركزي و رمزارزهاي شركتي خواهيم 
بود. بانك هاي مركزي كه در گذشته پتانسيل رمزارزها را 
به سخره مي گرفتند، امروز نگاه ديگري به آنها دارند چون 
مي دانند كه رمزارزها قادرند س��رمايه هاي قفل ش��ده در 
سيستم هاي ناكارآمد مالي را آزاد كنند. به عنوان مثال، پترو 
كوين ونزوئلا سروصداي زيادي در جهان به پا كرد. چيني ها 
به دنبال ايجاد رمزارز خود از طريق قانونگذاري هستند. با اين 
حال به نظر مي رسد، كشورهايي همچون سوئد و اوروگوئه 
نخستين كشورهايي خواهند بود كه رمزارز ملي خود را عرضه 
مي كنند.استيو گود از مجريان برنامه »كوين چت« در اين باره 
گفت: در اين رقابت كه شبيه »مسابقه فضايي« است، دولت ها 
مي كوشند تا نام شان به عنوان نخستين ارايه كننده رمزارز 
ملي ثبت شود. در همين حال، براي ايجاد مقررات سخت و 
جدي و نيز ترغيب كسب وكارها و فعالان اقتصادي به استفاده 
از اين رمزارز تلاش مي كنند. البته اين موضوع باعث مي شود 
كه روند پذيرش يك رمزارز تا حدي مختل شود. در مجموع 
بايد گفت، تضاد بين منافع ملي و جهاني، پذيرش رمزارزها 
در كوتاه مدت را دشوار مي كند اما در بلندمدت ما شاهد 
تغييرات بزرگ و پذيرش رمزارزها خواهيم بود. همچنين 
فابيو كانس��ين از بورس غيرمتمركز »نش« در اين مورد 
گفت: حمايت بانك هاي مركزي از رمزارزها، تمايلي بدون 
بازگشت است كه به عرضه نخستين رمزارزهاي ملي طي 

دهه آينده منجر خواهد شد.

   افزايش بورس هاي غيرمتمركز
پاسكال تلمان مديرعامل شركت CoinDiligent معتقد 
است كه در سال ۲۰۲۰ ما شاهد رشد چشمگير بورس ها و 
اپليكيشن هاي غيرمتمركز خواهيم بود كه علت اصلي آن، 
فشارهاي كنترلي و نظارتي اس��ت. او گفت: رسوايي هاي 
اخير مثل موضوع افش��ايايميل BitMEX و هك شدن 
Bithumb ي��ا از كار افت��ادن بورس رمزارز ش��انگهاي 
نشان دهنده اهميت بورس هاي غيرمتمركز است. به علاوه، 
بورس هاي بزرگ براي اجراي كنترل و نظارت شديد، از سوي 
مقام هاي ناظر تحت فشار هستند. بنابراين تصور مي كنم 
در سال آينده حجم بالايي از نقدينگي از بازارهاي متمركز 
OTC، بورس ه��اي اوراق بهادار و نق��دي به بورس هاي 
غيرمتمركز س��رازير خواهد شد.فابيو كانسين هم گفت: 
معتقدم جنبش هايي كه از س��ال ۲۰۱۷ آغاز شده اند، در 
سال ۲۰۲۰ ادامه خواهند يافت. همچنين روند رو به رشد 
اپليكيشن هاي غيرمتمركز، هم از نظر تعداد و هم از نظر 

پيچيدگي ادامه خواهد داشت.

  معاملات بدون هزينه
آدام ت��اد مديرعامل ديجيتكس فيوچر معتقد اس��ت كه 
راه ان��دازي بورس بدون هزينه و كميس��يون وي در اوايل 
سال ۲۰۲۰ موج تازه اي از پيدايش چنين بورس هايي به 
راه خواهد انداخ��ت. او گفت: وقتي بورس هاي امروزي كه 
از معامله گران كميسيون دريافت مي كنند، ببينند كلاس 
جديدي از معامله گران شكل گرفته  كه بسيار فعال هستند و 
با خود نقدينگي فراواني به همراه مي آورند، آنگاه در الگوهاي 

درآمدي خود تجديدنظر خواهند كرد.

  افزايش كاربران
از زمان پذيرش گس��ترده رمزارزها در سال ۲۰۱۷، 
موض��وع مقياس پذيري همچون خ��واري در گلوي 
فعالان حوزه بلاك چين بوده اس��ت. در سال ۲۰۲۰ 
همه پروژه هاي بزرگ بلاك چين در جهت گسترش 
شبكه ها و افزايش تعداد كاربران متمركز خواهد بود.  
ديويد گولد خالق انجمن FIO )نهادي كه در زمينه 
متمركز ك��ردن كيف هاي پول الكترونيك، بورس ها 
و پروس��ه پرداخت رمزارزي فعاليت مي كند( در اين 
زمينه گفت: واقعيت اين است كه امروزه تعداد كاربران 
واقعي بلاك چين و كريپتوكارنس��ي ها بسيار اندك 
است و بسياري از معامله گران، كاربر واقعي نيستند. 
در سال ۲۰۲۰، عبور از اين مرحله يكي از چالش هاي 

بزرگ ما خواهد بود.

   يك پيش بيني
با توجه به گفته هاي كارشناسان و تحليلگران، همچنين 
نتايج منتشر ش��ده از ارزيابي هاي آنها مي توان چنين 
پنداشت كه بازار رمزارزها از سال ۲۰۲۰ شروع به رشد 
قابل توجهي خواهد كرد. امروزه علاوه بر بازارهاي آزاد، 
بس��ياري از دولت ها نيز به موضوع رمزارزها و صنعت 
بلاك چي��ن توجه وي��ژه اي نش��ان مي دهند. قيمت 
رمزارزها در س��ال ۲۰۱9 با افت چش��مگيري مواجه 
شد كه به گفته برخي كارشناسان، به معناي واقعي تر 
شدن قيمت ها بود. با اين حال، بعضي از اين رمزارزها 
پتانسيل آن را دارند كه در سال ۲۰۲۰ با افزايش قيمت 

روبه رو شوند.

در حال حاضر بازار سرمايه از عمق بسيار خوبي برخوردار 
است، به طور ميانگين س��ود يك سال گذشته غير از دوره 
يك ماهه اخير كه با اصلاح قيمت ها مواجه بوديم، حدودا 
بيش از س��ه هزار ميليارد تومان در روز، گردش معاملات 

وجود داشته دارد.
به گزارش پايگاه خبري سنا، يك عضو هيات مديره يكي از 
شركت هاي رتبه بندي اعتباري در خصوص روند گزارش 
عملكردي شركت ها گفت: بعد از دستورالعمل جديد افشاي 
اطلاعات كه بودجه در آن حذف ش��د، ش��ركت ها مكلف 
ش��دند به طور ماهيانه گزارش توليد و فروش مالي خود را 

ارايه دهند؛ به اين ترتيب وضعيت گزارش دهي در مسير 
مناسب تري قرار گرفت.ميرمعيني اضافه كرد: بر اين اساس، 
هم سطح كيفيت گزارش دهي و هم تقارن اطلاعاتي رشد 
كرده است، همچنين بحث نشر اطلاعاتي به نوعي كاهش 
پيدا كرده است؛ همچنين، تقريبا تمامي بحث هاي مربوط 
به افشاي كامل اطلاعات رعايت مي شود و خود تحليلگر هم 
جهت تحليل و ارزيابي تمام گزارشات مالي در حال حاضر 
به اطلاعات قابل قبولي دسترسي دارد.اين كارشناس بازار 
سرمايه ادامه داد: سطح افشاي اطلاعات نسبت به گذشته 
و يك سال اخير بسيار بهتر ش��ده و بازار هم از اين موضوع 

استقبال كرده و نيز مورد استقبال بسياري از تحليلگران 
هم قرار گرفته است. بحث عدم افشاي اطلاعات هم به طور 
كامل از بين رفته است؛ به اين ترتيب رفتار ناشرين در دستگاه 
اطلاعات تقريبا كنترلي تر شده كه اتفاق خوبي است.وي در 
خصوص تحركات نقدينگي در بازار، بيان كرد: بعد از يك 
دوره نوسانات قيمتي به دليل وجود برخي ريسك هاكه از 
بيرون به بازار سرمايه وارد شد، چند روزي ورود نقدينگي 
به بازار قطع ش��د و ش��اهد صف هاي ف��روش بوديم، اما با 
پايان دوره اصلاحي، مجددا جريان ورود نقدينگي به بازار 
سرمايه جريان بيشتري پيدا كرد.ميرمعيني تصريح كرد: 

باوجودي كه همچنان در نهاد شركت هاي بنيادي  و بزرگ 
هنوز انتظار رش��د قيمت وجود دارد، گفت: افزايش سطح 
عمومي قيمت ها، كمابيش روي سودآوري اكثر شركت ها 
تاثير مثبت دارد. به اين ترتيب، از شركت هاي خودروسازي 
تا شركت هاي تامين قطعات و صنايعي مانند پتروشيمي ها 
تحت تاثير اين موضوع هستند. به نظر من افزايش قيمتي 
كه ناشي از تورم به محصولات توليدكنندگان تعلق مي گيرد، 
بيشتر از بهاي تمام شده آنهاست.عضو هيات مديره شركت 
رتبه بندي اعتباري برهان با اشاره به اينكه بازار سرمايه ما 
در حال حاضر از عمق بسيار خوبي برخوردار است، گفت: 

به طور ميانگين يك سال گذشته غير از اين دوره يك ماهه 
كه با اصلاح قيمت ها مواجه بوديم، حدود بالاي س��ه هزار 
ميليارد تومان در روز، گردش معاملات وجود داش��ت. در 
عين حال، فعالان بازار سرمايه مانند گذشته با هيجان مطلق 
رفتار نمي كنند، ولي همان طور كه اشاره شد ادامه روند بازار 
سرمايه هم بستگي به شرايط سياسي دارد. بايد ديد در بازار 
سياسي آينده چه اتفاقي خواهد افتاد.ميرمعيني در پايان با 
اشاره به رويكرد توسعه محور سازمان بورس، ابراز داشت: در 
اين شرايط، نحوه پذيرش شركت هاي جديد و عرضه اوليه ها 

يا حتي انتشار اوراق بدهي اثرگذاري مطلوبي بر بازار دارد.



تشكلها6اخبار

همچنان ترديد درباره قانون جديد تجارت

حرف حساب فعالان اقتصادي چيست
با اينكه بيش از 85 س��ال از تصوي��ب قانون تجارت 
مي گذرد و اين قانون بس��ياري از م��وارد در تجارت 
روز دنيا را پوشش نمي دهد اما به دليل عجين شدن 
مصوبات اين قانون با روح تجارت ايران امكان تغيير 
بسيار سخت است و موضع گيري هاي شديدي عليه 
تغيي��ر آن عملا تصوي��ب قانون جدي��د را به تعويق 
انداخت. موضع اصلي اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي ايران در رابطه با قان��ون تجارت فعلي 
مشخص است؛ اتاق بار ها اعلام كرده است كه با توجه 
اينكه قانون تجارت فعلي مص��وب ۱۳۱۱، چندين 
س��ال است كه در كش��ور جا افتاده اس��ت و قضات، 
فعالان اقتصادي و بازرگانان با قواعد آن آشنا هستند، 
بنابراين ضروري است كه اين قانون با همان مبناي 
اوليه، اما متناس��ب با شرايط اقتصادي و به خصوص 

تكنولوژي هاي روز اصلاح شود.

  قانون تجارت بايد جامع و كامل باشد
حسين سلاح ورزي نايب رييس اتاق بازرگاني ايران 
درب��اره اصلاح قان��ون تجارت گف��ت: به طور قطع، 
بخش عم��ده اي از موضوع��ات موج��ود در فضاي 
تجاري و فعاليت كسب و كار ها به صورت مستقيم و 

غيرمستقيم، با قانون تجارت مرتبط است.
رييس اتاق بازرگاني ايران ادامه داد: اگر قانون تجارت، 
يك قانون جامع و كامل و بدون ابهام نباشد، قطعا نه 
تنها كمكي به تس��هيل و بهبود فعاليت ها و كاهش 
دعاوي، نخواهد شد بلكه شرايط را پيچيده مي كند. 
سلاح ورزي در ادامه بيان كرد: اگر در جريان باشيد 
نامه اي را با امضاي رييس اتاق بازرگاني و وزير صمت 
و وزير اقتصاد، به دولت نوشته و تقاضا شد كه لايحه 
مربوط، به كتاب دوم و مابقي آن استرداد شود و بعد 
از مشورت و نظرخواهي و استعلام از فعالان اقتصادي، 
تش��كل ها و اتاق ها لايحه اي اگر نياز به اصلاح است 
صورت پذيرد و بعد به مجل��س راه پيدا كند. رييس 
اتاق بازرگاني ايران در ادامه تاكيد كرد: اصلاح قانون 
تجارت بدون اس��تفاده از نظرات كارشناسان بخش 
خصوصي و اس��اتيد علم اقتصاد ناقص و غير كارآمد 

خواهد بود.

  اصلاح اين قانون 
نيازمند اطلاعات بيشتري است

محمد لاهوتي رييس كنفدراس��يون ص��ادرات در 

اين باره گفت: لايحه قانون تج��ارت؛ از زمان دولت 
اصلاح��ات، در مجل��س ب��وده اس��ت و تغييرات و 
اصلاحات متعددي در آن شكل گرفته است و مي توان 
گفت كه آن چيزي كه دولت وقت، خروجي آن داده 
ب��ود؛ غير از تصورات و اهدافي بود كه دولت داش��ته 
است. رييس كنفدراس��يون صادراتي اتاق بازرگاني 
بيان كرد: بنابراين، به رغم همه تلاش هايي كه صورت 

گرفت لايحه قانون تجارت، اصلاح شد.
لاهوتي با اش��اره به اينكه اصلاح اين قانون، نيازمند 
اطلاعات بيش��تري اس��ت اظهار كرد: قانون، شرط 
مهمي اس��ت چرا كه ما نيازمند آن هس��تيم عرف 
را در اي��ن قانون پررن��گ كنيم، ب��ه عبارتي قضات 
در اين مس��اله، نقش بس��يار پررنگي دارند. رييس 
كنفدراس��يون صادراتي اتاق بازرگاني ايران افزود: 
قانون تجارت مهم ترين مجموعه مدون قوانين مربوط 
به امور بازرگاني در ايران اس��ت كه اس��اس حقوق 

تجارت ايران را تشكيل مي دهد. لاهوتي با بيان اينكه 
بخش خصوصي، طي ساليان گذشته، خواستار اصلاح 
اين قانون بوده است افزود: اميدواريم كه با اصلاح آن، 
اتفاقات خوبي در بخش تجارت و بازرگاني رخ دهد.

  وصل شدن به سازمان جهاني تجارت مي تواند 
ما را به شرايط بين الملل نزديك تر مي كند

فاطمه مقيمي، عضو هيات رييس��ه اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي تهران در اين باره گفت: 
باتوجه به قانون تجارت در دنيا و شرايطي كه نسبت 
به قانون تجارت بين الملل قابل تغيير است ايجاد كند؛ 
اين در حالي است كه باتوجه به اينكه ايران هم، هنوز 
عضو س��ازمان جهاني تجارت )WTO( در نيامده 
است لازم اس��ت كه اين تغييرات در جهت آن پيش 
برود كه بتواند به لوايحي كه در اين س��ازمان شكل 
گرفته است ما را نزديك تر كند چرا كه مي تواند مارا 

بعاد از ۱۱ يا ۱۲ سال، در صف اين مجموعه قرار دهد. 
عضو هيات رييس��ه اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و 
كشاورزي تهران در ادامه يادآوري كرد: زماني كه ما 
به اين دايره وصل شويم به دور از تحريم ها؛ مي تواند 
تغييرات و نزديك بودن مارا به شرايط بين المللي رقم 
بزند. مقيمي در ادام��ه ابراز اميدواري كرد كه قانون 
تجارت بتواند يك اصلاح كامل داشته باشد چرا كه 
اين اصلاح آن، مي تواند ش��رايط بين المللي را براي 

ما فراهم كند.

  قانون تجارت، يك قانون مادر 
در اقتصاد كشورهاست

عباس آرگ��ون عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
تهران در اين باره گفت: به طور قاطع مي توان گفت كه 
قانون تجارت، يك قانون مادر در اقتصاد كشورهاست 
و مهم ترين عام��ل تاثيرگذار در ح��وزه موضوعات 

تج��اري و بازرگاني روند صحيح اج��راي اين قانون 
است. آرگون تصريح كرد: اين قانون، بيش از 85 سال 
است كه بر روابط تجاري-بازرگاني كشور حاكم بوده 
و زيرس��اخت هاي فعلي نظام تجارت ايران براساس 
همين قانون تنظيم شده است. لايحه قانون تجارت 
در سال ۱۳8۴ تقديم مجلس شد و در اواخر سال ۹۰ 
به تصويب مجلس رسيد. آرگون با تاكيد بر اينكه اين 
قانون قديمي اس��ت و ممكن است بخش هايي از آن 
پاسخگوي نياز هاي به روز نباشد، اظهار كرد: اصلاح 
اين قانون مي تواند پاسخگوي بس��ياري از ابهامات 

و مطابقت قوانين با كشور هاي توسعه يافته باشد.
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران در ادامه 
افزود: بخش خصوصي طي ساليان گذشته، خواستار 
اصلاح اين قانون بوده است و اميدواريم كه با اصلاح 
آن، اتفاقات خوبي در بخ��ش تجارت و بازرگاني رخ 
دهد. گفتني است؛ مس��عود خوانساري رييس اتاق 
تهران گفت: قانون تجارت سابقه طولاني بيش از 8۰ 
ساله دارد و به عنوان يك قانون مادر و مدني شناخته 
مي شود و همه كساني كه در كسب وكار دستي دارند 
با اين قانون سر و كار داشته و حتي تك تك مواد آن 
را حفظ هستند و با آن كار مي كنند. به نظر مي رسد 
تغيير چنين قانوني به س��رعت و در يك بازه زماني 
كوتاه منطقي نباشد و نياز اس��ت نظر اقتصاددانان، 
حقوقدانان، كارشناسان اقتصادي، اجتماعي، سياسي 
و به خصوص فعالان كس��ب وكار در مورد قانون اخذ 
شود. متاسفانه شاهد بوديم كه بسيار عجولانه و ظرف 
چند ساعت ۱۰۹ ماده اين لايحه تصويب شد؛ قطعا 
از مجلس مي خواهيم ادامه رسيدگي به اين لايحه را 
متوقف كند، چون اين نحوه رسيدگي به چنين لايحه 
مهمي به صلاح كشور نيست. او در بخش ديگري از 
صحبت هايش، با تشكر از رييس قوه قضاييه و هيات 
دولت عنوان كرد: بخش��نامه اي كه اخيرا رييس قوه 
قضاييه در ارتباط با نحوه احضار اشخاص حقوقي در 
جهت حمايت از توليد و اقتصاد كشور صادر كردند، 

بسيار اصولي و مهم بود.
اميدواري��م ك��ه هم��ه دادگس��تري ها و نهاد هاي 
زيرمجموعه قوه قضاييه به آن عمل كنند. همچنين 
لازم اس��ت از هيات وزيران و دولت تش��كر كنم كه 
در چند ماه گذش��ته توجه ويژه اي به پيش��نهاد ها و 
خواسته هاي كارشناس��ي شده اتاق بازرگاني تهران 

داشتند و آنها را پيگيري و تصويب كردند.

روند واگذاري طرح هاي نيمه تمام به بخش خصوصي نااميدكننده است
انصاري، نايب رييس اتاق ايران مي گويد: اگر در بودجه 
سال آينده به واگذاري طرح هاي نيمه تمام توجه شود 
نتيجه آن 8۰۰-7۰۰ هزار اشتغال جديد است، ولي 
متاسفانه توجه كافي به اين مساله نمي شود. دولت بايد 
در سازوكار واگذاري پروژه هاي نيمه تمام تجديدنظر 
كند؛ برخي از اين طرح ها توجيه اقتصادي ندارد و روند 
واگذاري ها بس��يار نااميد كننده است. از طرف ديگر 

بخش خصوصي سرخورده و نااميد است.
هفدهم آذرماه بود كه لايحه بودجه س��ال ۱۳۹۹ به 
عنوان س��ند دخل و خرج از س��وي رييس جمهوري 
تقديم مجلس شد؛ در لايحه بودجه سال آينده براي 
بودجه هاي عمراني حدود ۱۲ درصد رشد پيش بيني 
شده است كه اگر نسبت به رقم مصوب امسال محاسبه 
شود، بودجه عمراني سال را از ۶۲ هزار ميليارد تومان 
فعلي تا مرز 7۰ هزار ميلي��ارد تومان پيش مي برد اما 
مساله اين است كه بودجه عمراني به درآمد نفت وابسته 

است و تحقق درآمد نفتي با ابهام همراه است.
آنچه بيشتر از همه سبب نگراني مي شود كمبود اعتبار 
بودجه اي در سال هاي گذشته است كه اين وضعيت 
در س��ال ۱۳۹۹ هم ادامه خواهد داشت. در سال هاي 
گذشته با تزريق بودجه قطره چكاني به پروژه هاي انبوه 
نيمه تمام، دوره ساخت اين پروژه ها طولاني شده است. 

براساس آمار در دسترس حدود ۶5 درصد از طرح هاي 
تملك دارايي هاي سرمايه اي ملي در زمان خود به اتمام 
نرسيده است؛ برخي از اين طرح ها طول دوره ساخت 

۱۲ سال را تجربه مي كنند.
محمدرضا انصاري، نايب رييس اتاق ايران در گفت وگو 
با »پايگاه خبري اتاق ايران« درباره هزينه هاي دولت 
مي گويد: هزينه ها در لايحه بودجه س��ال ۹۹ نسبت 
به س��ال ۹8 معادل ۴ درصد رشد كرده و از ۳5۲ هزار 
ميليارد توم��ان به ۳۶7 هزار ميليارد تومان رس��يده 
است. همچنين درآمدهاي عمومي شامل درآمدهاي 
مالياتي، حقوق ورودي و ساير درآمدهاي دستگاه ها 
۲۶۱ هزار ميليارد تومان است. دولت ۱۰۶ هزار ميليارد 
كسري تراز عملياتي را از فروش اوراق مشاركت، اوراق 

قرضه و تملك دارايي هاي مالي جبران خواهد كرد.
انصاري معتقد است: بايد به واقعيت هاي اقتصاد ايران 
آگاه باش��يم. امروز ما در يك شرايط بحراني و تحريم 
شديد به سر مي بريم؛ درآمد دولت پايين آمده، امكان 
صادر ك��ردن نفت وجود ن��دارد و اقتصاد كش��ور در 
وضعيت ركود به سر مي برد. در چنين شرايطي ميزان 
ماليات قابل وص��ول دولت برخ��لاف ادعاها كاهش 
پيدا مي كند و نمي تواند حتي بخشي از هزينه هايش 
را تأمين كند. س��اده ترين راه براي حل اين مش��كل 

استقراض از بانك مركزي يعني دست بردن در منابع 
بانك مركزي و استقراض پول، فروش اوراق است.

انصاري معتقد است: در ش��رايط حاضر انتشار اوراق 
متعدد ش��ايد از ظرفيت هايي باش��د كه دولت بايد از 
ان اس��تفاده كند و اجازه ندهد بودجه بخش عمراني 
به كل قرباني وضعيت موجود اقتصادي ش��ود، همان 
كاري كه س��ال هاي قب��ل هم انجام م��ي داد. اگرچه 
برخ��ي آن را آينده فروش��ي يا ت��ورم زا مي دانند ولي 
دولت چاره اي جز انتش��ار اوراق متعدد ندارد. او ادامه 
مي دهد: دولت نمي تواند هزينه بودجه ها را براي سال 
آينده به خوبي مديريت كند؛ يا شايد اين دولت نتواند 
هزينه ها را به درستي مديريت كند. در چنين شرايطي 
تنها هزينه اي كه قرباني وضع موجود مي شود بودجه 
عمراني كشور اس��ت. به گفته انصاري اگرچه بودجه 
عمراني سال ۱۳۹۹، رشد ۱۲ درصدي دارد اما با توجه 
به اينكه در س��ال ۱۳۹8، اين بودجه محقق نشد، بار 

ديگر نگراني ها درباره عدم تحقق آن وجود دارد.
انصاري مي گوي��د: اگرچه از ابت��داي دولت يازدهم 
رويك��رد تازه اي ب��راي تخصيص اعتب��ارات عمراني 
براس��اس اولويت بندي طرح ها و پيش��رفت فيزيكي 
آنها اعمال شده، اما به دليل بالا بودن تعداد پروژه هاي 
نيمه تمام، مشكلات اقتصاد ملي و بودجه حوزه عمراني 

همچنان درگير مشكلات جدي است. برخي مهم ترين 
روش حل مس��اله را اس��تفاده از ظرفيت هاي بخش 

خصوصي در تكميل پروژه ها مي دانند.
يك��ي از چالش هاي اصل��ي دولت چگونگ��ي اتمام 
طرح هاي نيمه تمام است و حالا دولت دوازدهم درگير 
اين مس��اله اس��ت. ش��وراي اقتصاد، طبق آيين نامه 
ماده ۲7، به دولت اجازه داده كه بخش��ي از پروژه ها و 
طرح هاي نيمه تمام خود را به بخش خصوصي واگذار 
ش��ود؛ اما موانعي بر سر راه اس��ت. دولت به دنبال اين 
اس��ت تا با قانع كردن بخش خصوصي، سرمايه هاي 
آنان را براي مشاركت در تكميل طرح هاي نيمه تمام 

كشور جلب كنند.
خردادماه س��ال ۱۳۹5 علي عبدالعل��ي زاده، رييس 
»كارگروه پيگيري پروژه هاي نيمه تمام« در گفت وگو 
با »پايگاه خبري اتاق ايران« درباره جزييات واگذاري 
پروژه هاي نيمه تمام به بخش خصوصي گفته است: در 
شوراي اقتصاد، طبق آيين نامه ماده ۲7، به دولت اجازه 
داده شده كه بخشي از پروژه ها و طرح هاي نيمه تمام، 

به بخش خصوصي واگذار شود.
او گفته اس��ت: دولت مي خواهد با سياست تشويقي 
بخ��ش خصوص��ي را ب��راي س��رمايه گذاري در اين 
عرصه وارد كند؛ ت��ا پروژه هاي نيمه تمام تكميل و به 

بهره برداري برسد.  حالا انصاري درباره نوع واگذاري ها 
معتقد است كه دولت بايد در سازوكار واگذاري طرح ها 
و پروژه ه��اي نيمه تمام تجديدنظر كند؛ برخي از اين 
طرح ها اصلا توجيه اقتصادي ندارد و روند واگذاري ها 

بسيار نااميد كننده است.
نايب رييس اتاق ايران ادام��ه مي دهد: اگر در بودجه 
سال آينده به واگذاري طرح هاي نيمه تمام به بخش 
خصوص��ي توجه ش��ود نتيج��ه آن 8۰۰-7۰۰ هزار 
اشتغال جديد است، ولي متاسفانه توجه كافي به اين 
مساله نمي شود و هنوز طرح هاي نيمه تمام به وضعيت 

سابق باقي مانده است.
او دليل ع��دم واگذاري ها را هم مش��كل دولت و هم 
مشكل بخش خصوصي مي داند: دستگاه هاي اجرايي 
مايل به واگذاري ها نيستند. اين به سازوكار قوي تري 
نياز دارد تا دستگاه اجرايي را وادار به واگذاري طرح ها 
كند. از طرف ديگر بخش خصوصي سرخورده و نااميد 
است و اميد به آينده ندارد. اين كارها احتياج به نيروي 
اميدآفرين دارد. بخش خصوصي كه تا امروز به صورت 
پيمانكار كار مي ك��رد، مي خواهد امروز صاحب طرح 
ش��ود ولي توان و انرژي اين كار را ندارد؛ اين مالكيت 
تحول بزرگي اس��ت ولي بخش خصوصي چشم انداز 

خوبي به آينده ندارد.

موانع توليد و مالياتدر گفت وگو با دو فعال اقتصادي مطرح شد

توليدكنندگان همواره نگران مسائل مالياتي هستندرشد توليد و صادرات برخي اقلام صنعتي
عضو اتاق بازرگاني تهران در پاس��خ به اين پرسش 
ك��ه وضعيت كدام صناي��ع در دوران تحريم بهتر از 
دوران گذشته شده است؟ به اگزيم نيوز گفت: صنايع 
بالادستي همچون صنايع پتروشيمي، فولاد و خودرو 
در نيمه دوم س��ال وضعيت خوبي دارند. با تشديد 
تحريم ها وضعيت اين صنايع بهتر از گذش��ته شده 
است. حتي اين روزها صنعت شيرآلات هم بيشتر از 

دوران گذشته در حال صادرات است. 
اين فع��ال اقتصادي اف��زود: در فضاي سياس��ي و 
اقتص��ادي فعلي وضعي��ت توليد كاه��ش نخواهد 
يافت؛ چرا ك��ه بازارهاي منطق��ه همچنان به قوت 
خود پابرجا هس��تند. در هفته ه��اي اخير به دليل 
موضوعات سياس��ي برخي كارشناسان نقدهايي را 
درباره ب��ازار عراق مطرح مي كردن��د؛ اين در حالي 
اس��ت كه ما معتقديم روند صادرات كالاهاي ايراني 
به اقليم كردستان روند مطلوبي دارد و تجارت بين 
ايران و عراق كاهش نيافته اس��ت.  وي با اش��اره به 
كمپين عراقي ها براي نخريدن كالاهاي تركي گفت: 
در گذشته به دليل برخي موضوعات عراقي ها خريد 
كالاهاي تركيه را به طور كلي ممنوع كردند، همين 
موضوع آسيب زيادي به كالاهاي تركيه زد؛ اين در 
حالي است كه چنين نگاهي به كالاهاي ايراني وجود 
ندارد. كالاهاي ايراني به اقليم كردس��تان صادر و از 

آنجا به ساير شهرهاي عراق توزيع مي شود.
اش��تياقي اظهار كرد: صنايع غذايي، ش��يرآلات و 
مصالح س��اختماني از جمله كالاهايي هس��تند كه 

از ايران روانه بازار عراق مي ش��ود كه اميدواريم در 
ماه هاي پاياني سال صادرات به عراق نيز افزايش يابد.

از س��وي ديگر محمد رضا نجفي منش، فعال حوزه 
خودرو با بيان اينكه وضعيت توليد در نيمه دوم سال 
بهبود يافته است گفت: طبق آخرين آمارهاي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت وضعيت توليد برخي اقلام 
همچون فولاد، س��يمان، پوش��اك و صنايع غذايي 
مناس��ب اس��ت. در حالي كه صنعت لوازم خانگي 
وضعيت چن��دان مناس��بي ندارد. با بررس��ي هاي 
انجام شده توليد صنعت لوازم خانگي كاهش يافته 
كه بايد راهكاري براي خ��روج از اين بحران در نظر 

گرفته شود. 
محمدرضا نجفي منش افزود: اين روزها چالش اكثر 
بنگاه هاي اقتصادي موضوع سرمايه در گردش است. 
سرمايه در گردش واحدهاي توليدي كاهش يافته 
و اگر بانك مركزي تسهيلاتي در اختيار اين بنگاه ها 

قرار دهد بخشي از مشكلات برطرف خواهد شد.
وي اظهار كرد: با وجود تحريم هاي امريكا عليه ايران 
توليد برخي صنايع غير نفتي نه تنها كاهش نيافته 

بلكه در اين صنايع شاهد مازاد توليد هم هستيم.
نجفي منش با مثال زدن صنعت قطعه سازي در مورد 
تعهدات شركت هاي خودروس��ازي و صادرات اين 
محصول به بازارهاي منطقه گفت: تمام شركت هاي 
خودروسازي در تلاش هستند تا تعهدات خود را در 
زمان مقرر انجام دهن��د و اگر تعهدي دچار تاخير و 
ديركرد شده در اولويت براي ايفا قرار دهند. نتيجه 

اين مس��اله نيز در آمار و داده هاي منتشر شده قابل 
مشاهده اس��ت به نحوي كه شركت ايران خودرو در 
دي ماه ۹8 دو برابر دي ماه سال گذشته توليد داشته 
است. نجفي منش افزود: ضمن اينكه اين خودروساز، 
خودروهاي مرب��وط به تعهدات مع��وق خود را نيز 
تكميل كرده اس��ت. ضمن اينكه مس��اله تعهدات 
داخلي ارتباطي به مس��اله صادرات خودرو ندارد و 
صادرات خودرو مش��كلي ن��دارد و قاعدتا نمي توان 
از منتفي بودن آن سخن گفت. ضمن اينكه با ورود 
خودروهاي جديد امكان صادرات بيشتر و ظرفيت 

بالاتر مي رود.
ريي��س كميس��يون »بهبود محيط كس��ب و كار و 
رفع موان��ع توليد« اتاق بازرگان��ي تهران همچنين 
در مورد قيمت خودروي جديد رهام پاس��خ داد كه 
در حال حاضر نمي توان ب��راي توليد اين خودرو در 
ايران قيمت تعيين كرد. او افزود: صرفا مي توان اين 
اظهارنظر را داش��ت كه قيمت خودروي مش��ابه در 
اروپا حدود ۱۲ هزار يورو است. اما اينكه قيمت اين 
خودرو در ايران چقدر باش��د مساله ديگري است و 

الزامات و قواعد خاص خودش را دارد.
محمدرضا نجفي منش تاكيد كرد كه صادرات خودرو 
منتفي نيس��ت و بسته به ش��رايط توليد و بازارهاي 
منطق��ه ظرفيت صادرات وج��ود دارد. او همچنين 
تاكيد كرد مش��كل قطعه س��ازان تامين نقدينگي 
است و در صورت رفع اين مشكل، قطعه سازي توان 

پاسخگويي به نيازهاي صنعت خودرو را دارد.

دبير سنديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل ايران تاكيد 
كرد ك��ه توليدكنندگان همواره نگران مس��ائل مالياتي 
هستند. اميرحس��ين كاوه در سمينار آشنايي با مباحث 
مالياتي كه در سنديكاي توليدكنندگان لوله و پروفيل ايران 
عنوان كرد: هنگامي كه صحبت از موانع توليد و مشكلات 
توليدكنندگان مي شود ذهن ها به سمت مواد اوليه، قوانين 
كار، مناسبت هاي بين كارگر و كارفرما، قيمت مواد اوليه 
و تورم مي رود اما بايد توج��ه كرد كه در موانع توليد يك 
نقاط ناپيدايي مانند ماليات وجود دارد كه در صورت عدم 
توجه و ناآگاهي آسيبي فراتر از تورم و غيره به بنگاه هاي 
اقتصادي خواه��د زد. با رصدي كه صورت گرفت متوجه 
شديم مشكلات امور مالياتي براي توليدكنندگان بسيار 
نگران كننده شده است و اين ناآگاهي بر بار مشكلات آنها 
افزوده است. وي با بيان اينكه توليدكنندگان همواره نگران 
مسائل مالياتي هستند، افزود: با توجه به اين نگراني ها سعي 
شده در سنديكا از اساتيد دانشگاه هاي معتبر و كارشناسان 
خبره در سازمان مالياتي و وزارت اقتصاد دارايي دعوت شود 
تا آخرين تغييرات و رويدادها در حوزه مالياتي به كارفرماها 
آموزش دهند. كاوه اظهار كرد: اگر بتوان در اين كارگاه هاي 
آموزشي نگراني هاي يك توليدكننده را رفع كرد، بيش از 
۳۰ درصد از مشكلات او حل خواهد شد. اميدوارم ساير 
تشكل ها و اتاق بازرگاني از اين كارگاه ها الگوبرداري كنند.

در ادامه فرش��يد فريدوني كارشناس مالياتي در سمينار 
آشنايي با مباحث مالياتي كه در سنديكاي توليدكنندگان 
لوله و پروفيل ايران برگزار شد، با تاكيد بر اينكه در همه دنيا 
اصول مالياتي مبحثي است كه نياز به آموزش دارد، گفت: 

به توجه به اينكه در دانشگاه ايران توجه خاصي به ماليات 
نمي شود، سعي ش��ده در مراكز حرفه اي يا همايش ها به 

موضوع آموزش ماليات پرداخته شود.
وي همايش هاي آموزش مالياتي را كامل كننده نواقص 
آموزش دانشگاه ها دانست و گفت: اين آموزش ها كمك 
مي كند كه مسووليت افراد به آنها تفهيم شود تا در مسير 
اشتباه مالياتي قرار نگيرند. اين كارشناس مالياتي معتقد 
اس��ت: آموزش هاي مالياتي در پيش��گيري اشتباهات 
بنگاه هاي اقتصادي بسيار موثر است زيرا تكاليف آنها را در 
مقابل سازمان مالياتي به آنها آموزش مي دهد تا جرايمي 
براي آنها پيش نيايد كه ناشي از عدم آگاهي از تكاليف است. 
فريدوني اظهار كرد: اين آموزش ها كمك مي كند تا موديان 
مالياتي بي دليل و ناخودآگاه در فرايندهاي دادرسي قرار 
نگيرند و تجارتش��ان در مسير درست پيش برود و انرژي 

كمتري براي گرفتاري هاي مالياتي گذاشته شود.
وي اظهار كرد: در همه دنيا س��ازمان هاي مالياتي بحث 
آموزش را دارند. در ايران نيز سازمان مالياتي به خصوص 
در اج��راي ماليات بر ارزش اف��زوده را بالغ بر ۱۰ هزار نفر 
آموزش داده است. به اعتقاد اين كارشناس مالياتي حوزه 
اجرا مي تواند تفاوت هايي با حوزه آموزش داشته باشد و 
اين يك امر طبيعي است و نياز دارد كه حوزه هاي حرفه اي 

مانند سنديكاها و انجمن ها روي آن كار كنند.
وي ادامه داد: بهتر اس��ت كه در يك ش��رايط استاندارد، 
دانش��گاه ها تلاش كنند اختلاف هاي خ��ود را در حوزه 
آموزشي با عمل به حداقل برسانند. البته اين اتفاق ممكن 

است سخت يا زمانبر باشد.
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۴۵ ميليون دلار صادرات 
فرش دستباف يعني فاجعه

عضو هيات رييسه انجمن صادركنندگان و بافندگان 
فرش دستباف گفت: امسال صادرات فرش ما به ۴5 
ميليون دلار رسيده كه اين رقم يعني يك فاجعه ملي 
براي تجارت كشور. رضي حاج آقاميري در گفت وگو 
با ايلنا در خصوص وضعيت فرش در سال ۹8 و حضور 
هندي ها و چيني ه��ا در اين بازار گفت: اينكه برخي 
اعلام مي كنند چين تبديل به رقيب ايران در اين حوزه 
شده خلاف واقعه است. بعد از انقلاب برخي از ايراني ها 
به خصوص كليمي ها به امريكا مهاجرت كردند و به 
فعاليت در ح��وزه فرش روي آوردند. آنها نيز همگام 
با ساير صنايع امريكا شروع به سرمايه گذاري و توليد 
فرش دستباف در چين كردند كه البته تمام طرح هاي 
آن ايراني بود و حتي به مدت دو دهه در بازار جهاني 
حضور داشتند اما با توجه به توسعه صنعت و اقتصادي 
چين اين صنعت به حاشيه رفت و مي توان گفت ديگر 

چيني ها در بازار توليد فرش دستباف حضور ندارند.
عضو اتاق بازرگاني تهران ادامه داد: در هند نيز وضعيت 
به همين گونه است فقط تفاوت آن اين است كه آنها 
هنوز در بازار حضور دارند به علاوه آنكه افغانس��تان، 
تركيه و پاكستان نيز در اين حوزه شروع به فعاليت 
كردند. وي در خصوص علت اصلي كم ش��دن سهم 
ايران از بازار فرش دستباف جهاني گفت: واقعيت اين 
است كه ما عقب كشيده ايم و آنها ما را عقب نبرده اند. 
ما هيچ فعاليتي جهت مقابله و رقابت با اين كشورها 
نداشتيم، دولت هم هيچ حمايتي از صادركنندگان 
فرش دستباف انجام نداد در حالي كه تمام رقباي ما 

از حمايت دولت هاي مطبوع خود برخوردار بودند.
حاج آقامي��ري افزود: مس��ائلي كه ربط��ي به فرش 
ندارند همچون سياست خارجي ما و تحريم امريكا 
نيز اثرگذاري خاص خودش را داش��ت. تحريم هاي 
امريكا به صورت غيرمستقيم بيشتر كالاها را هدف 
قرار داد اما اهميت فرش ب��دان حد بود كه اين كالا 
مشخصا در ليست تحريم قرار گرفت. اين در حالي بود 
كه ۳۰ درصد صادرات ما به امريكا بود. همين عوامل 
باعث شد كه امسال صادرات فرش ما به ۴5 ميليون 
دلار برس��د كه اين رقم يعني يك فاجعه ملي براي 
تجارت كشور. وي با اشاره به گستردگي اين صنعت 
در كشور گفت: متاسفانه كشور ما در بحث آمار بسيار 
ضعيف است به طوري كه برخي مديران بنا به مصلحت 
و صلاحديد خ��ود آمارها را تغيي��ر مي دهند پس 
نمي توانيم آمار دقيقي از افراد شاغل در اين حوزه بيان 
كنيم. اما در خصوص گستردگي و اينكه افراد ضعيف 
جامعه در اين حوزه مشغول به كار هستند، اين مثال 
را مي توان آورد كه وقتي در دولت احمدي نژاد مقرر 
شد يارانه نقدي به مردم داده شود ناگهان ما شاهد كم 
شدن بافندگان بوديم زيرا اين استدلال را داشتند كه 
ما يارانه را مي گيريم و ديگر نيازي به كار كردن نداريم 
و وقتي تورم اين يارانه را پوشش داد بازگشت آنها به 

اين صنعت بسيار سخت شد.

برنج هاي رسوبي در بنادر 
منتظر تخصيص ارز

مسيح كش��اورز دبير انجمن وارد كنندگان برنج 
درباره آخرين وضعيت واردات برنج اظهار كرد: با 
وجود پيگيري هاي مكرر براي ترخيص 8۰ هزار تن 
برنج رسوبي از بنادر، اما تاكنون ارز مورد نياز به اين 
امر اختصاص نيافته است. او افزود: با توجه به عدم 
اختصاص ارز حدود ۶ ماه تاكنون همچنان مقداري 
برنج در بنادر رسوب كرده است ضمن آنكه بيش 
از ۲۰۰ هزار تن كالا با ثبت س��فارش جديد وارد 
كشور شده كه هنوز ارز مورد نياز به آن تخصيص 
داده نشده است. كش��اورز ادامه داد: با وجود آنكه 
ليس��ت ها به صنعت و معدن براي ارسال به بانك 
مركزي به منظور تخصيص ارز فرستاده شده، اما 
متاسفانه بخش��ي از ليست ها در صنعت و معدن 
است و بخشي ديگر به بانك مركزي ارسال شده، 
اما با اين وجود هيچ گونه تخصيص ارزي صورت 
نگرفته كه با استمرار اين روند دچار چالش در بازار 
برنج خواهيم شد. دبير انجمن وارد كنندگان برنج 
با اشاره با اينكه كمبود و گراني برنج خارجي دور 
از انتظار نيست بيان كرد: با استمرار رويكرد فعلي 
دولت و بانك مركزي مبني بر اختصاص ارز به ثبت 
سفارش هاي جديد و همچنين برنج هاي رسوبي 
در بنادر چالش كمب��ود و گراني برنج خارجي در 
ماه هاي آت��ي دور از انتظار نخواهد بود كه اين امر 
براي ۶ ده��ك جامعه كه برن��ج خارجي مصرف 
مي كنند مش��كلاتي ايجاد خواهد كرد. به گفته 
اين مقام مس��وول از بانك مركزي انتظار مي رود 
كه هر چه سريع تر ارز مورد نياز براي واردات برنج 
به منظور تنظيم بازار شب عيد را اختصاص دهند 
در غير اين صورت سوءاس��تفاده كنندگان شائبه 
كمب��ود و گراني را در بازار ايج��اد مي كنند. دبير 
انجمن وارد كنندگان برنج با تاكيد بر واردات 5۰۰ 
هزار تن برنج براي تنظيم بازار شب عيد گفت: با 
توجه به سرانه مصرف برنج خارجي براي تنظيم 
بازار شب عيد رقمي حدود 5۰۰ هزار تن برنج بايد 
وارد كشور شود و از مسوولان ذي ربط انتظار ميرود 
ظرف روز هاي باقي مانده تا اول بهمن ماه ارز مورد 
نياز را اختصاص دهند در غير اين صورت مسوولان 
بانك مركزي و وزارت سمت بايد پاسخگوي كمبود 
يا گراني برنج خارجي در بازار باشد چرا كه در حال 
حاضر برنجي در انبار هاي وارد كنندگان نيس��ت 
و هرآنچه در كش��ور موجود است در اختيار بنك 
داري ها اس��ت كه در صورت عدم تخصيص ارز به 
واردات ممكن است برخي سوءاستفاده كنندگان با 
شائبه كمبود و گراني سود هاي هنگفتي را به جيب 
بزنند. كشاورز نرخ مصوب هر كيلو برنج پاكستاني 
را 8هزارو ۹۰۰ و برنج هندي را 8 هزار تومان اعلام 
كرد و گفت: اين در حالي است كه در حال حاضر 
فروشندگان با نرخ هاي بالاتري اقدام به عرضه برنج 
مي كنند، اما از آنجا كه برنج كالاي استراتژيك در 
كشور به شما ر مي رود از مسوولان انتظار مي رود 

نسبت به اين موضوع حساسيت داشته باشند. 



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

نمايندگانبرايبنزينسفراصرارودولتيانانكارميكنند

احتمال تخصيص 60  ليتر بنزين نوروزي
گروه  انرژي|

با توجه ب��ه وضعيت اقتصادي كنوني كش��ور و به تبع آن 
شرايط معيشتي مردم، تخصيص يافتن يا نيافتن سهميه 
جداگانه سوخت براي سفرهاي نوروزي، مي تواند اثرگذاري 
مستقيمي بر حجم اين س��فرها داشته باشد و اين نكته را 
مي توان از تلاش هاي وزير گردشگري براي اختصاص اين 
سهميه به مردم فهميد؛ زيرا كاهش سفر ها در نوروز به معناي 
ركود در صنعت گردشگري خواهد بود. اما عدم تصميم گيري 
قطعي در اين باره و اظهارنظرهاي متفاوت مقامات باعث شده 
است كه مردم از حالا به فكر تأمين سوخت سفرهاي نوروزي 
خود باشند. همانطور كه ايسنا گزارش داده، بلاتكليفي بنزين 
سفر موجب شده برخي از مالكان خودرو تمايل چنداني براي 
استفاده از سهميه بنزين خود در ماه هاي پاياني سال نداشته 
باشند و اين سهميه را براي مسافرت هاي نوروزي ذخيره 
كنند. در حالي كه نمايندگان مجلس از ابتداي اجراي طرح 
سهميه بندي بنزين در آبان ماه، درباره تخصيص سهميه 
نوروزي سخن گفتند، اما صداها از مقام وزارت نفت تا شركت 
پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي، س��از مخالفت با اين 
طرح ها را مي زنند و تخصيص سهميه نوروزي بنزين را منوط 
به درج در لايحه بودجه سال 99 مي دانند. با اين حال، احمد 
صفري، عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي به 
»تعادل« گفت كه سهميه سفر نوروزي بنزين نيازي به درج 
در لايحه بودجه ندارد و دولت مي تواند به صورت مستقل و 
با صرفا يك ابلاغيه نسبت به اجراي آن اقدام كند و سنت 
سال هاي گذشته تخصيص اين سهميه نيز مويد سخنان 
صفري است. به گفته نماينده مردم كرمانشاه در مجلس 
شوراي اسلامي، احتمالا حدود 60 ليتر بنزين براي سفرهاي 

نوروزي در نظر گرفته خواهد شد.
در روز هاي اخير شاهد تلاش هايي از سوي مقامات وزارت 
نفت براي فرار از زير بار مسووليت تخصيص سهميه بنزين 
براي سفرهاي نوروزي مردم بوده ايم. يكي از اين تلاش هاي 
دولتيان از س��وي ش��خص وزير صورت گرفت كه در نظر 
گرفتن س��هميه نوروزي بنزين را منوط به درج در لايحه 
بودجه دانست. به گزارش خبرگزاري مهر، سه شنبه هفته 
گذشته، بيژن نامدار زنگنه، وزير نفت در خصوص احتمال 
تخصيص سهميه نوروزي سوخت گفته كه در اين زمينه 
چيزي به وزارت نفت ابلاغ نشده است. زنگنه افزوده بود كه 
تخصيص سهميه نوروزي سوخت »در اختيار ما نيست و در 
لايحه بودجه هم چيزي به اين عنوان وجود ندارد.«اين در  

حالي است كه آمارها نشان مي دهد، سفرها با خودروهاي 
شخصي سهم قابل توجهي در جابه جايي مسافران در نوروز 
دارد و در ادوار گذشته كه بنزين سهميه بندي بود نيز، دولت 
سهميه اي را براي اين منظور در نظر مي گرفت.البته ظاهرا 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي خواهان در نظر گرفتن 
اين سهميه بوده و از كميسيون تلفيق تا كميسيون انرژي در 
حال بررسي طرح هايي با اين موضوع هستند. خبرگزاري 
خانه ملت، 9 دي ماه گزارش داد كه حسين اميري خامكاني، 
عضو كميس��يون تلفيق مجلس گفته ك��ه طرح افزايش 
سهميه  بنزين خودروها در »كميته ويژه كميسيون تلفيق 
بودجه سال آينده« در دست بررسي است. خامكاني گفته 
بود: »ممكن است كميسيون تلفيق افزايش سهميه بنزين 
خودروها را براي ايام تعطيلات مانند نوروز و تابستان مردم 
در نظر بگيريد.«با اين حال، در همان روزها كه نمايندگان 

عضو كميسيون تلفيق از تلاش براي افزايش سهميه بنزين 
خودروها در لايحه بودجه سخن مي گفتند، شهرام رضايي، 
مدير برنامه ريزي شركت پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي 
اعلام كرد كه »هيچ بخشنامه يا مصوبه اي مبني بر سهميه 
بنزين سفر نداشته ايم و اگر خبري مبني بر اين سهميه بنزين 

باشد كذب است.«
احمد صفري، عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي 
اما درباره نقش كميسيون تلفيق در سهميه بنزين نوروزي 
و لزوم آورده شدن اين طرح در بودجه سال 99 به »تعادل« 
گفت: »اختصاص سهميه نوروزي نيازي به درج شدن در 
لايحه بودجه ندارد و دولت صرفا با يك ابلاغيه مي تواند اين 

تصميم را اتخاذ كند.«
صفري، در خصوص احتمال در نظر گرفتن سهميه بنزين 
جداگانه اي براي تعطيلات نوروز بيان كرد: »از آنجا كه هم 

در ادوار پيشين چنين تصميمي گرفته شده و دولت براي 
نوروز سهميه اي را در نظر گرفته است، امسال هم احتمالا 
شاهد چنين تصميمي خواهيم بود و طبق برآوردها احتمالا 
به هر خودروي سواري 60 ليتر بنزين نوروزي تعلق بگيرد.«

نماينده مردم كرمانشاه در مجلس همچنين گفت كه علاوه 
بر بررسي سهميه نوروزي بنزين، »در حال حاضر نمايندگان 
مجلس در كميس��ون انرژي در حال پيگيري اين موضوع 
هستند كه يا سهميه بنزين خودروهاي شخصي دو برابر 
شود و يا بنزين تك نرخي شده و قيمت آن 1800 تومان به 
ازاي هر ليتر در نظر گرفته شود. اميدواريم اين طرح در صحن 
علني مجلس مطرح و تصويب شود.« قاسم ساعدي، عضو 
كميسيون انرژي مجلس نيز آذرماه به »تعادل« گفته بود كه 
مجلس به دنبال افزايش سهميه خودروها به 100 تا 120 
ليتر در هر ماه است. پس از آنكه بنزين از 24 آبان ماه امسال 

سهميه بندي ش��د، نمايندگان مجلس چند طرح را براي 
اصلاح طرح اجرا شده در دستور كار قرار دادند. مهم ترين اين 
طرح ها، تك نرخي كردن بنزين و كاهش قيمت آن به نحوي 
است كه درآمد دولت از اجراي طرح بنزيني كاهش نيابد و از 
فشار حاصل از افزايش قيمت بنزين بر مردم نيز كاسته شود. 
از همان ابتدا بحث سهميه نوروزي سوخت هم مطرح شد. 
به گزارش خبرگزاري فارس، در همان ابتداي اجراي طرح 
سهميه بندي بنزين، مجلس طرحي را مورد بررسي قرار 
داد كه دولت را مكلف كند سالانه 100 ليتر بنزين هديه با 
اولويت كم مصرف ها به كارت هاي سوخت واريز كنند. اواخر 
آذرماه نيز نمايندگان مجلس نامه اي را امضا كردند كه در آن 
خواستار تخصيص سهميه اي جداگانه براي تأمين سوخت 

سفرهاي نوروزي مردم شده بودند.

    گردشگري به دنبال سهميه بنزين
از ميان دولتي ها فعلا فقط علي اصغر مونسان، وزير ميراث 
فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي خبر از پيگيري 
سهميه نوروزي بنزين داده است. او 9 دي ماه در سفري كه 
به استان خراسان جنوبي داشت، گفت كه پس از بازگشت 
از سفر، موضوع اختصاص سهميه بنزين سفرهاي نوروزي 
را به دولت ارايه خواهد داد.به گزارش ايسنا، بنزين سفر 
طرحي بود كه در نخستين دور سهميه بندي بنزين در 
دولت محمود احمدي نژاد اجرا ش��د و ميزان س��هميه 
آن را هر بار روس��اي س��ازمان وقت مي��راث فرهنگي و 
گردشگري به مردم اعلام مي كردند. اين سهميه متغير و 
معمولا حدود ۵0 ليتر يا كمتر از آن بود؛ چراكه مخالفان 

سرسختي در دولت وقت و حتي خارج از آن داشت.
طبق آخرين داده هاي مركز آمار، بيشترين سفر ايراني ها با 
خودروي شخصي انجام مي شود. در بهار سال 1۳9۷ تردد 
حدود 69 ميليون خودروي شخصي بين شهرها ثبت شده 
است كه با احتساب 1۳ ميليون و 221 هزار و 8۵1 خودروي 
شخصي متعلق به ديگران و 16 ميليون و 84۷ هزار و ۳۵2 
سواري كرايه اي، نقش اين وسيله نقليه در سفرهاي مردم 
مشخص مي شود.كنترل مصرف سوخت با توجه به ميانگين 
بالاي مصرف سوخت، افزايش توان صادرات، مبارزه با قاچاق 
سوخت و اختصاص منابع حاصل از مديريت مصرف به مردم 
به ويژه اقش��ار ضعيف و كم درآمد به صورت مستقيم و نيز 
كاهش آلودگي هوا در كلانشهرها و شهرها از جمله اهداف 

اجراي طرح سهميه بندي بنزين اعلام شده است.

ائتلاف اوپك راهي جز كاهش بيشتر سقف توليد خواهد داشت؟
گروه انرژي | نشست آتي اوپك در ماه مارس )اسفندماه 
امسال( برگزار خواهد شد؛ نشستي كه احتمالا با تصميمات 
جديد نفتي اعضاي اوپك و اوپك پلاس براي تغيير سقف 
توليد همراه خواهد بود. در اين ميان چراغ س��بز عربستان 
براي كاهش بيشتر سقف توليد نفت، بر گمانه زني ها در اين 
خصوص افزوده است. اوپك و شركايش به رهبري روسيه 
در اجلاس ماه دسامبر تصميم گرفتند در سه ماهه نخست 
سال 2020، حدود ۵00 هزار بشكه ديگر از توليد نفت خود 
را كاهش دهند كه اين موضوع برمبناي انتظار كاهش تقاضا 

در سال جديد ميلادي اتخاذ شده بود. اما تازه ترين گزارش 
منتشر شده از رويترز حاكي از آن است كه شاهزاده عبدالعزيز 
بن سلمان، وزير نفت عربستان اعلام كرده كه تمام گزينه ها 
براي نشست آينده ائتلاف اوپك پلاس در ماه مارس روي 
ميز است كه كاهش بيشتر توليد نفت هم شامل آن مي شود.  
باتوجه به وعده عربستان به عنوان بزرگ ترين توليدكننده 
نفت اوپك به كاهش بيشتر توليدش نسبت به سهم آن در 
قرارداد، احتمالا كل كاهش توليد ائتلاف اوپك به 2.1 ميليون 
بشكه در روز مي رسد.يكي از مهم ترين مسائلي كه موضوع 

كاهش سقف توليد اعضاي اوپك را در نشست آتي تقويت 
مي كند؛ موضوع قيمت نفت در سال جاري ميلادي است. 
طبق آنچه برخي نهادهاي بين المللي گزارش داده اند، انتظار 
مي رود كه در نيمه نخست سال 2020، باتوجه به افزايش 
عرضه توليدكنندگان غيراوپك، بازار جهاني نفت با مازاد 
عرضه مواجه شود كه اين امر مانع افزايش قيمت نفت خواهد 
شد كمااينكه حتي برآوردهايي نسبت به كاهش قيمت اين 
محصول استراتژيك نيز وجود دارد. اين موضوع دقيقا همان 
چيزي است كه انگيزه عربستان براي كاهش توليد و عرضه 

نفت به بازارهاي جهاني را تحت الشعاع خود قرار خواهد داد. 
كمااينكه وزير نفت عربستان نيز  گفته است: بدترين چيز 
پايين بودن قيمت نفت است كه آسيب هاي ماندگاري به 
صنعت مي زند.فيث بيرول، مدير اجرايي آژانس بين المللي 
انرژي در حاشيه نشست مجمع جهاني اقتصاد به تحولات 
اخير سياسي و تاثير آن بر بازار نفت و همچنين قيمت ها اشاره 
كرده است. او ضمن اشاره به ناآرامي هاي عراق و ليبي و تاثير 
آن بر بازار جهاني نفت، عنوان كرده بود: اين مسائل تاكنون 
تاثير گسترده اي از جهت قيمتي در بازار نداشته و احتمالا 

با كمبود عرضه ني��ز در بازار مواجه نخواهيم بود. كمااينكه 
پيش بيني مي شود كه ميزان تقاضا براي نفت به ويژه از سوي 
بازارهاي نوظهور حدود يك ميليون بشكه در روز افزايش 
يابد. وي در عين حال پيش بيني كرد كه عرضه نفت از سوي 
كشورهاي غير عضو اوپك و به ويژه امريكا، برزيل، نروژ و گويان 
بيش از 2 ميليون بشكه افزايش يابد.افزايش عرضه از سوي 
توليدكنندگان غير اوپك قطعا مي تواند بازار را تحت تاثير 
خود قرار دهد و همين موضوع احتمال اجماع ائتلاف اوپك 
براي كاهش بيشتر سقف توليد روزانه اعضا را تقويت مي كند.
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 احتمال افت فشار گاز 
به دليل شكستن ركورد مصرف

تس�نيم | با كاهش بيش از پي��ش دماي هوا و 
در صورت عبور مص��رف گاز بخش خانگي از مرز 
600ميليون مترمكعب در روز، احتمال افت فشار 
يا قطعي گاز در برخي از نقاط كشور وجود دارد كه 
اين مساله كاملا بستگي به ميزان توجه مردم به 
اصول صرفه جويي در مصرف گاز طبيعي خواهد 
داشت.غلامرضا مش��ايخي، سرپرست مديريت 
گازرساني شركت ملي گاز ايران، در اين خصوص 
با بيان اينكه شركت ملي گاز ايران با تداوم توليدي 
پايدار و مس��تمر، كار انتقال و توزيع گاز را به رغم 
برودت ش��ديد هوا در روزهاي آتي، منس��جم و 
هماهنگ ادامه داده و اميدوار اس��ت با همكاري 
مردم، از اين س��رماي سخت نيز به سلامت عبور 
كند، گفت: شدت برودت هوا طي چند روز آينده 
به ويژه روزهاي جمعه و ش��نبه افزايش مي يابد و 
پيش بيني ها حاكي از پايداري اين جبهه هواي سرد 
طي هفته آينده است كه طبيعتا افزايش مصرف 
گاز مش��تركين را در پي دارد.وي براي حفظ اين 
پايداري، از مردم كمك خواست و گفت: انتظار ما از 
عزيزان اين است كه براي اينكه بتوانيم اين پايداري 
را حفظ و گاز را به تمامي سرشاخه هاي دوردست 
در جاي جاي كشور عزيزمان ارسال كنيم، همكاري 
بسيار خوبي كه تاكنون نيز با شركت ملي گاز ايران 
داشته و ما را ممنون خويش ساخته اند، همچنان 
ادامه دهند. همچنين، سعيد توكلي، مديرعامل 
ش��ركت انتقال گاز ايران با اع��لام اينكه در حال 
حاضر، ش��بكه گاز كشور از توان و ظرفيت انتقال 
روزانه 900 ميليون مترمكعب گاز در روز برخوردار 
است، تصريح كرد: يكي ديگر از عوامل تاثيرگذار در 
ثبت ركورد جديد، انتقال بالاتر از ظرفيت اسمي 
برخي از تاسيسات تقويت فشار در كشور بوده كه 
زمينه انتقال پايدار و مطمئن تر گاز در روزهاي پيك 

مصرف را فراهم كرده است.

حفاري ۱۳۲ هزار متر چاه 
نفت و گاز در سال جاري

ايرن�ا| متراژ چاه ه��اي نف��ت و گاز در مناطق 
خشكي و دريايي كشور كه طي 10 ماه امسال از 
سوي شركت ملي حفاري ايران حفر شده است، 
از 1۳2 هزار متر عب��ور كرد.محمد آل خميس، 
معاون ش��ركت ملي حفاري ايران با بيان اينكه 
از اين متراژ حف��اري 12 هزار و 686 متر مربوط 
به آذرماه است، اظهار كرد: از ابتداي فروردين تا 
پايان دي ماه عمليات حفر و تكميل 96 حلقه چاه 
به پايان رسيده است.وي با اشاره به اينكه از اين 
تعداد چاه نيز 12 حلقه در آذرماه تكميل ش��د و 
براي بهره برداري در اختيار شركت هاي متقاضي 
ق��رار گرفت، اظهار داش��ت: از مجموع چاه هاي 
حفر شده امس��ال، دو حلقه اكتشافي، ۳۵ حلقه 
توس��عه اي/ توصيفي و ۵9 حلقه تعميري بوده 
است.آل خميس گفت: از چاه هاي مورد اشاره ۷0 
حلقه در گس��تره عملياتي شركت ملي مناطق 
نفت خيز جنوب، 1۳ حلقه در شركت نفت فلات 
قاره، دو حلقه در شركت نفت مناطق مركزي، سه 
حلقه در شركت مهندسي و توسعه نفت، 6 حلقه 
در قالب پروژه اي و دو حلق��ه در حوزه مديريت 

اكتشاف شركت ملي نفت ايران حفر شد.

مصرف بنزين چقدر كم شد؟
ايس�نا | طب��ق اع��لام مس��وولان، پ��س از 
سهميه بندي بنزين ميزان مصرف اين فرآورده 
نفتي كاهش ياف��ت و در روزهاي اول اجراي اين 
طرح اعداد متفاوتي در اين مورد مطرح مي شد كه 
درنهايت عدد 22 ميليون ليتر در روز صرفه جويي 
اجراي اين طرح اعلام ش��د و تاكنون نيز تغيير 
چنداني نكرده است.پيش بيني ها حاكي از اين بود 
كه در بازه زماني سه تا چهار ماهه، شاهد كاهش 
8 تا 10 درصدي مصرف سوخت در كشور باشيم. 
آن طور كه بيژن زنگنه، وزير نفت به تازگي اعلام 
كرده اس��ت؛ پس از اجراي ط��رح احياي كارت 
سوخت، اگرچه هنوز مقدار مصرف بنزين پس از 
آغاز سهميه بندي تثبيت نشده است، اما اكنون 
19 تا 20 ميليون ليتر از مصرف بنزين كاسته شده 
است، البته فكر مي كنيم مصرف دوباره بالا برود.

كنترل مصرف سوخت با توجه به ميانگين بالاي 
مصرف س��وخت، افزايش توان صادرات، مبارزه 
با قاچاق س��وخت و اختص��اص منابع حاصل از 
مديريت مصرف به مردم به ويژه اقشار ضعيف و 
كم درآمد به صورت مستقيم و نيز كاهش آلودگي 
هوا در كلانشهرها و شهرها از جمله اهداف اجراي 

طرح سهميه بندي بنزين اعلام شده است.

عراق براي اكتشاف گاز 
قرارداد بست

تس�نيم | دولت عراق طي بيانيه اي اعلام كرد 
قراردادهايي براي پنجمين دور اكتشاف گاز در 
شرق كشور بسته است. به گزارش رويترز، دولت 
عراق طي بيانيه اي اعلام كرد قراردادهايي براي 
پنجمين دور اكتش��اف گاز در شرق كشور بسته 
اس��ت.  انتظار مي رود ميادين نفتي كه طبق اين 
قرارداد هاي اكتش��افي در اس��تان دياله توسعه 
مي يابند، بي��ش از ۷۵0 ميليون فوت مكعب گاز 
طبيعي طي ۳6 ماه توليد كنن��د. عراق، دومين 
توليدكننده بزرگ اوپك پس از عربستان، براي 
بيش از 90 درصد بودجه عمومي خود وابسته به 
نفت است و از طرف امريكا تحت فشار قرار دارد تا 
وابستگي خود را به واردات گاز از ايران كاهش دهد. 
اين كشور بيشتر گاز خود را كه به همراه نفت خام 
از ميادين نفتي آن استخراج مي شود، مي سوزاند 
چون تجهيزات لازم براي تبديل آن به سوخت را 
ندارد و در عوض براي توليد برق به ايران نياز دارد.

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 
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سرمايه داري در ضمير ناآگاه هر يك ازما نفوذ كرده است

زندگي و مرگ آقا زاده هاي خرده بورژوا

از رهبري روسيه تا توازن در عرصه سياست داخلي و خارجي

آلن آكاردو٭ | مترجم: باقر جهانباني|
لوموند ديپلماتيك: چگون��ه مي توان با يك نظم 
اجتماعي كه نگرش اش به جهان را در ضمير هر يك 
از ما برنشانده مبارزه كرد ؟ تحليل اين معضل تمامي 
كار تحقيقاتي آلن آكاردو، جامعه ش��ناس اس��ت و 
همچنين نماد شخصيت او: خرده بورژوايي جنتلمن، 
در كشمكش بين آرزو هاي ناكام و سركشي هاي منع 
شده. آيابحران اقليمي و خواست يك سيستم محيط 
زيستي ضد سرمايه داري پايان اينگونه شخصيت ها 

خواهد بود ؟
اگر در مصاف براي دس��تيابي به س��رمايه صنعتي 
و مالي، ب��ورژوازي بزرگ مزاياي كلاس��يك خود را 
حفظ كرده، در عوض از نظر انباشت سرمايه نمادين 
و فرهنگي )به ويژه در فرم آموزش��ي - دانشگاهي(، 
خرده بورژوازي نسبت به برادر بزرگ، بهتر عمل كرده 
اس��ت. حداقل تا حدود زيادي در ايجاد و گسترش 
ش��يوه زندگي در سراس��ر جهان بر پايه قدرت پول، 
كيش جس��ارت در كار آفريني، تحرك در تجارت و 
لذت گرايي كوت��اه مدت، و همه با معنويتي ظاهري 

مطابق الگوي آمريكايي. 
اين »روح جديد س��رمايه داري«، همانطور كه لوك 
بولتانس��كي و او چياپلو آن را تعريف كرده اند، پيش 
از بح��ران بزرگ ٢٠٠٨ موفق ش��ده ب��ود در افكار 
واحساس��ات حتي كس��اني نفوذ نمايد كه در برابر 
روحيه بورژوازي مقاومت مي كردند و بيشترطرفدار 
ارزش ه��اي انسان دوس��تانه مترقي ي��ا آرمان هاي 
سوسياليس��م انقلاب��ي بودند. از نظر بولتانس��كي و 
چياپلو، اين جهت گيري ايدئولوژيك به شدت به رشد 
و وزن فزاينده خرده بورژوازي در جوامع وابسته است: 
مديران، فارغ التحصيلان آموزش عالي، دانشگاهيان، 
هنرمندان و س��اير گروه ها و دسته بندي هاي تازه به 
ميدان آمده، جوانان و افراد با س��رمايه فرهنگي كه 
نيازه��اي اجتماعي رو به رش��د در زمينه مديريت، 
آم��وزش، اطلاعات، مش��اوره، عرضه، س��رگرمي و 

غيره دارند.
مزدبگيران س��ال هاي ٢٠٠٠ اگرچه بار سنگيني به 
دوش داش��تند، ولي به نظر بس��ياري از آنها، تحمل 
اين بار مشقت كمتري داشت. حداقل آن تصوري بود 
كه آموزش در مدرسه و رسانه هاي در خدمت سرمايه 
در القاي آن كمك مي كرد. آنها اين روند تغييرات را 
كه از س��ال ١٩٦٨ آغاز ش��ده بود، بي هيچ مقاومتي 
پي گرفتن��د. روندي كه طي نيم ق��رن، همان گونه 
كه امروز مي توان مشاهده كرد، باعث شده است كه 
طبقات متوسط )بدون در نظرگرفتن نمادين طبقه 
محروم شهر نشين( به گونه اي رفتار كند كه گويي به 
»موناد«هايي )يك كل خودكفا( تبديل شده اند كه 
قادر نيستند ارزش ديگري، آرمان ديگري جز آنچه 
كاهنان خود پرستي خرده بورژازي اوايل قرن بيستم 

موعظه مي كردند را بپذيرند.
اي��ن آرمان همان گون��ه كه آندره ژيد )ب��ه ويژه( در 
كتاب»مائده ه��اي زمين��ي )١٨٩٧(« آن را اب��دي 
كرد, دعوتي بود به اينكه ش��خص خ��ود خويش را، 
به هرص��ورت در برابر همه تابوه��ا، »بي بديل ترين 
موج��ودات« بنمايد. ب��ه همين ترتي��ب، پل والري 
در كت��اب نارس��يس )١٨٩٠( از همه خواس��ت كه 
»در خويشتن خويش گم ش��وند« تا ياد بگيرند كه 
»خود را گرام��ي بدارند و به ] خويش��تن[ بي پايان 
خويش ]بپيوندند[«. به خودي خود چنين برنامه اي 
مي توانس��ت جذاب باش��د اگر به دلاي��ل مختلف و 
از جمل��ه آنچه مجاز ب��ود، موجب بدتري��ن رقابت 
فردگرايانه نمي شد. اين حكم از لحاظ اخلاقي جانكاه، 
به طور كلي در نوش��ته هاي همه اديبان و متفكرين، 
دس��ت كم از دوره رنس��انس و از س��رگيري ميراث 

باستاني يافت مي ش��ود. ازمادام لافايت تا مارگريت 
دوراس، از مونتن��ي تا ژان پل س��ارتر يا آندره مالرو، 
ادبيات و به طور گس��ترده تر، تم��ام هنرهاي غربي، 
از س��تايش قدرت هاي شخصي »خود خويشتن« و 
ترغيب هر فرد به اينكه زندگيش را به يك اثر هنري 
تحس��ين برانگيز كه ش��بيه هيچ كس ديگر نباشد 
تبديل نمايد، دست بر نداشته اند، و فراموش كرده اند 
تصريح نمايند كه در ميان شرايط مشخص موفقيت 
زندگي هر فرد، به ناچار يك سيستم فوق العاده رقابتي 
وجود دارد ك��ه نمي توان از آن غافل ش��د: تباهي و 
س��قوط، حتي قتل، در مقياس��ي كمتر يا بيش��تر و 

چيزهاي ديگر.

  نابرابري، خود نمايي و اسراف
امروز با به��ت وناب��اوري، آنچه نقد ماركسيس��تي 
از س��ال ١٨٤٤ عنوان مي كرد را كش��ف مي كنيم: 
انس��ان گرايي انتزاعي، آرمان گرايانه و گزافه گويي 
در م��ورد ذات جهانش��مول انس��ان و تواناي��ي وي 
براي تس��لط بر جهان، تمايل تاس��ف باري را سبب 
مي شود در چش��م بستن به واقعيت انسان مشخص 
و واقعي و تس��ليم توده ها در برابر اليگارشي. در دهه 
٢٠٠٠ سخن گويان نئوليبراليس��م ازجناح راست 
و همچنين چپ از مدت ها پي��ش فراموش كرده يا 
هرگز به عمد نفهميده بودند كه شعار رهايي انسان، 
 )Homo sum( »نه در افكارترنس و »من انس��انم
اوست، ونه در افكار دكارت با جمله »من فكر مي كنم 
پس هس��تم« )Cogito ergo sum(، تفكري كه 
شخصي به نام فرانسوا گيزومورخ دانشگاهي در دوره 
»شاه بورژوا«، لوئي فليپ بناپارت )١٨48-١٨30(، 
آن را با »ثروتمند ش��ويد« فرمول بندي كرده بود. ما 
مي دانيم كه سپس در عمل چگونه حكم فرانسوا گيزو 
به شعار تمامي خرده بورژوازي تبديل شد و سرآغاز 

فقر بي حد و ظالمانه پرولتاريا گرديد.
در اصل اين جان كلام ديدگاهي بود كه تقريباً بيست 
سال پيش هنگام نوشتن» خرده بورژوازي جنتلمن«، 
س��عي در ابراز آن داشتم. ظاهرا از آن زمان تابه حال 
رويداده��اي زيادي چه در س��طح وقاي��ع روزمره و 
چه اتفاقات دوره اي رخ داده اس��ت. حتي مد هم به 

هيات تحريريه رس��انه ها، پس از نتايج غير منتظره 
انتخابات رياس��ت جمهوري س��ال ٢٠١٧ و سپس 
انتخابات پارلماني كه بلافاصله پس از آن انجام شد، 
رسوخ كرده است: صحبت در مورد »دنياي جديد«، 
»گسست« از گذش��ته، با استفاده دلبخواه و عمدي 
از تكنيك هاي روزنامه نگاري، با حذف روح انتقادي 
و در جهت »گفته هاي« تبليغاتي رژيمي كه تلاش 
مي كند كه آمدن امانوئل ماكرون را به مثابه آغاز يك 
انقلاب القا كند، هماهنگ ب��ا عنوان كتاب مبارزات 
انتخاباتي اش. اما زماني كه اندكي به بررسي از زاويه 
منطق ساختاري و تاريخ كلي رخ دادها بپردازيم، فقط 
مي توان نتيجه گرفت كه حركت جامعه سرمايه داري 

تغييرات تعيين كننده اي نداشته است.
در اين راس��تا، حتي ظهور در حوزه هاي سياس��ي و 
دولتي بازيگران طرفدار ماكرون چيز تازه اي نيست. 
از نظر ساختاري، هم از نظر ذهني و هم از نظر عيني، 
 به نظر مي رس��د پايم��ال كردن تاري��خ، پيش بيني 
ژان لا بوير )در قرن هفده��م( را تاييد مي كند: »در 
صد سال آينده جهان در كل همينطور باقي خواهد 
ماند: همان تئاتر وهمان دكور با بازيگران ديگر«. در 
واقع همان برنامه با ش��كلي متفاوت پياده مي شود. 
ماكرون جوان پيشتاز مي درخشد، حد اقل به عنوان 
الگوي خرده بورژواي دوران ما يا ش��كل نهايي آن، 
به اين معنا كه او نماد كامل ش��ده »انسان اقتصادي 
ش��ده« )Homo œconomicus( اس��ت ك��ه 
توسط سرمايه داري قرن بيس��ت و يكم خلق شده، 
نوعي نئو اريس��توكرات )نخبه س��الار نوين( جامعه 
وفور، نابرابري، فخرفروشي و دبدبه، تظاهر، اسراف، 
يعني همان عالي ترين الگوي ارايه شده به شاگردان 

مدارس عالي .
متأسفانه، براي او و همراهانش، آنها خيلي دير وارد 
ميدان شده اند تا به جاه طلبي هاي خود دست يابند: 
جامعه وفور در حال فروپاش��ي اس��ت. حتي بدون 
ابزارهاي پيچيده مي توان وقوع يك زمين لرزه بزرگ 

را پيش بيني كرد.
امروز جنبه مهمي از واقعيت فعلي لمس مي ش��ود 
كه عميقا تازگي دارد و مي تواند تحولات اساس��ي را 
در دوره تاريخ��ي ما به وج��ود آورد: تاكيد بر آگاهي 

زيست محيطي در طول دهه گذش��ته، امري نوين 
وراي ي��ك گفتم��ان علم��ي در م��ورد روابط بين 
فعاليت هاي انساني و مديريت محيط زيست، يا يك 
آموزه فلسفي - انسان شناسي در مورد تعلق انسان به 
طبيعت )نظرات و عقايدي كه قبلًا نيز وجود داشته و 
از مدت ها پيش بيان شده، بدون اينكه تأثير زيادي 

داشته باشد( .
از سوي ديگر در سال هاي اخير شاهد حركت هايي 
جمعي در بدنه اجتماعي بوده ايم كه علوم اجتماعي 
همواره براي درك آن با مش��كلات زي��ادي روبه رو 
بوده اند، زيرا اي��ن علوم غالباً تمايل به كاس��تن امر 
جمعي به رابطه فردي دارند و تقريباً غيرممكن است 
كه بدانيم افراد بي شماري كه يك گروه اجتماعي را 
تشكيل مي دهند، دقيقاً كجا، چه زماني و چرا جهت 
ش��ان را چون مجموعه پرن��دگان و ماهي ها، بدون 

علائمي مشخص و محسوس تغيير مي دهند.
دليل اين امر اين است كه اين حركات جدا ناشدني 
جمع��ي و انف��رادي داراي يك رهبراركس��تر واحد 
نيستند و احتمالا در جمع انسان ها تحت مكانيسم 
ع��ادت واره در يك گ��روه با ي��ك ماتريس جمعي 
همسو شده اند: واكنش هاي يكسان به همان شرايط 
س��اختاري و همان محرك ه��اي دوره اي. طبيعتاً 
تحليلي براس��اس اين نوع حساس��يت اجتماعي از 
سوي دانش��مندان در خدمت سياست و مو سسات 
نظرسنجي نزديك بين فراموش مي شود واين توضيح 
آن  اس��ت كه چرا اكثر به اصط��لاح متخصصين ما 
معمولا از پيش بيني پديد آمدن نو در كهنه عاجزند.

اينگونه اس��ت كه، در طول دهه ٢٠١٠، حساسيت 
زيس��ت محيطي بالا مي گيرد و با وجود سر و صداي 
رس��انه ها در مورد تلاش بيهوده استفاده انتخاباتي 
از امر محيط زيستي توس��ط دولت هاي پي در پي، 
ب��ه تدريج تمام چش��م اندازها را تحت الش��عاع قرار 
مي دهد.طبقات حاكم ما كه معتقد بودند كه طبقات 
متوس��ط را به طور قطعي با ارابه ليبراليسم راست و 
چپ در زنجير كشيده اند، ابتدا تصور مي كردند براي 
كشيدن طبقه متوسط نگران، به سمت توليدگرايي 
و برگردان��دن توج��ه آن��ان از اث��رات وحش��تناك 
س��رمايه داري، كافي اس��ت به برخي از نمايندگان 

خرده بورژوازي سبز، مشتاق ورود به سياست، پست 
وزارت افتخاري ونه زياد موثر داده شود.

  شبح زيست محيطي
همانط��ور كه ديدي��م، اين تلاش ه��اي به اصطلاح 
دولت چپ، س��پس ماكرونيست راست، براي پيوند 
زدن زيست محيطي به تنه س��رمايه داري، تاكنون 
منجر به ناكامي ش��ده اس��ت. جاي تعجب ندارد كه 
كساني هنوز نفهميده اند كه چنين پروژه اي در اصل 
با منطق توسعه سرمايه داري ناسازگار است. در واقع 
س��رمايه داري، همه دولتمردان و مديران را موظف 
مي كند كه در ص��ورت وجود بازار، هم��ه چيز و هر 
چيزي از جمله طبيعت مادر را بفروشند. واضح است 
كه براي وارد كردن محيط زيست به حوزه سياست، 
كافي نيس��ت كه چند جوان جاه طلب يا ساده لوح را 
در نظر گرفته و برچسب »دوستدار محيط زيست« 
به پيشاني آنها بزنيم تا مسائل حل شود. نه فرانسه نه 
اروپا و نه سياره اين چنين از وضعيت بهتري برخوردار 
نخواهند شد. سرمايه داري مانند سياره كيوان در حال 
بلعيدن فرزندان خود است. و اين بلعيدن را به هر چه 
وجود دارد گسترش مي دهد، بدون توجه به باز توليد 
مج��دد آن در طولاني مدت: منابع معدني و گياهي، 
حيوانات و حتي منابع انس��اني، همه چيز بايد ازاين 
مسير بگذرد، همه چيز براي فروش است، همه چيز 
بايد مبدل به كالا و پول  شود تا زماني كه تمام سياره 
زمين تبديل به محل دفن زباله اي بزرگ، س��مي و 
غيرقابل بازگشت گردد. مگر اينكه اين جنون كشنده 
را متوقف كنيم قبل از اينكه همه چيز را ويران نمايد. 
به اين دليل است كه امر محيط زيستي )اكولوژي(، 
نه به عنوان ادا و اص��ول و تظاهر زنان و مردان خرده 
بورژواي جنتلمن خواهان شهرت، بلكه به مثابه يك 
حساس��يت جمعي درچارچوب يك پ��روژه تدوين 
ش��ده تغيير اجتماعي، براي شمار بيشتر و بيشتري 
از ش��هروندان به عنوان تنها راه برون رفت از بحران 
تمدن��ي ما مط��رح مي ش��ود. همانطور كه »ش��بح 
كمونيس��م« اروپا را در قرن نوزدهم به لرزه در آورد، 
شبح امر محيط زيس��تي )اكولوژي( باعث مي شود 

دنياي سرمايه داري بزرگ امروز را متزلزل نمايد.
اينجاس��ت كه امروز تنها واقعيت نوين نهفته است، 
و تنه��ا اميد. ه��ر روز به ويژه در ذهن نس��ل جوان، 
روش��ن تر مي ش��ود كه نه تنها براي نجات س��ياره 
بايد مبارزه كني��م، بلكه اين ت��لاش از مبارزه براي 
تغييرات اجتماعي جهاني جدايي ناپذير است. چنين 
انديشه اي لاجرم، بوم سازگان )اكوسيستم( را به مثابه 
مفهوم كليدي علوم زيستي گسترش داده و به مفهوم 

»سيستم اجتماعي« پيوند مي دهد. 
به عبارت ديگر، اگر واقعاً مي خواهيم بوم س��ازگان 
)اكوسيستم( هاي انساني را نجات دهيم، بايد آنها را از 
سرمايه داري دور كنيم. يا بهتر بگوييم، سرمايه داري 
بايد از نس��ل بش��ر خارج ش��ود. اما نظام اجتماعي 
س��رمايه داري امروز همه جا و همزمان به دو صورت 
وجود دارد: يكي خارجي، در ساختارها، در بنيادها كه 
بايد با همه روش هاي سنتي مبارزه سياسي با آن در 
گير شد. ديگري درونگرا و متجلي در آنچه كه مي توان 
آن را با »خرده بورژواي جنتلمن« توصيف كرد واين 

در همه ما به درجات گوناگون رسوخ كرده است.
بنا براين مبارزه با سيس��تم سرمايه  داري همواره به 
نوعي نبرد با بخش��ي از خود است، با خرده بورژواي 
فرص��ت طلبي كه در همه ما خفته و آماده اس��ت به 
هر نداي فريبنده پري درياي سرمايه داري مصرفي 

بيدار شود. 
٭نويسنده كتاب روزنامه نگاران روزمره و فقر 
روزنامه نگاران

دكتر علي بمان اقبالي زارچ|  كارشناس ارشد يورآسيا| 
تلاش پوتي��ن براي تغييرات سياس��ي در روس��يه 
اهداف چد منظ��وره اي را دنبال مي نمايد كه يكي از 
اهداف مهم آن فضا سازي براي احياي نقش رهبري 
در فدراس��يون روس��يه و به تبع آن تقويت نقش و 
تاثيرگذاري اين كشور در آسياي ميانه و حتي عرصه 

بين المللي است.
پرزيدنت پوتين دهه اول رياست جمهوري اش را به 
احياي اقتصادي روس��يه و تقويت زيرساختارهاي 
اساس��ي پرداخته و با نوعي مصالحه نس��بتاتصنعي 
با جهان غرب توانس��ت صدها ميليارد دلار بر درآمد 
اقتصادي كشورش بيفزايد، خصوصا  در دهه اول قرن 
بيست و يكم كه قيمت نفت ركورد جهاني و نزديك 

به 150 دلار در بشكه ثبت نمود.
روس��يه اگر چه در اواخر قرن بيس��تم تا 2010 در 
عرصه داخلي به توفيقات قابل توجهي رسيد ولي در 
عرصه بين المللي مجبور به مصالحه با غرب و امريكا 
و پذيرش تحقير در تهاجم نظامي امريكا به كشورهاي 
دوست و شريك راهبردي مسكو خصوصا اشغال عراق 
و يوگسلاوي سابق و بمباران بلگراد توسط نيروهاي 
ناتو بود و اين كشور به طور نصف و نيمه تهاجم غرب 
به ليبي را پذيرفته ولي اتفاقات سوريه مرحله جديدي 

را براي خود نمايي روسيه فراهم كرد.
همچنين پوتين توج��ه ويژه اي به تحركات غربي ها 
داش��ته و از اواخ��ر 1999 فراين��د محدودس��ازي 
بنيادهاي باصطلاح توس��عه دموكراس��ي اروپايي و 
امريكايي در فدراس��يون روسيه را محدود نمود چرا 
كه به اين جمع بندي رس��يده بود كه امپرياليس��م 
حت��ي حاضر به پذيرش روس��يه حت��ي ضعيف هم 
نب��وده و با رويكرد پرواز با كبوتري كه دو بالش ناتو و 
بنيادهاي طرفدار دموكراسي و جامعه مدني تلاش 
دارد تا روسيه را از هم گسس��ته و حضور و نفوذ اين 

كشور در قلمرو شوروي سابق و عرصه بين المللي به 
حداقل برساند.

امريكايي ها در دهه ه��اي اخير با بزرگ نمايي خطر 
و تهديد توسعه طلبي روس��يه در مركز و شرق اروپا 
توانس��ته اند بيش از هر زمان ديگر حضور خود را در 
منطقه به ويژه در قالب پايگاه هاي نظامي و استقرار 
سامانه هاي پيشرفته موشكي و راداري در كشورهاي 
لهستان؛ روماني، بلغارس��تان و كشورهاي بالتيك 
توس��عه دهند و در س��طح راهبردي نيز برنامه نرم 
توسعه ناتو و اتحاديه اروپا به سمت مرزهاي روسيه 

تثبيت نمودند.
 تلاش غرب ب��راي تداوم فروپاش��ي حكومت ها در 
منطقه خاورميانه به س��وريه رسيده و موضوع تغيير 
بش��ار اس��د به عنوان ه��دف اصلي در دس��تور كار 
قرار گرف��ت، امريكا به كمك برخ��ي حكام مرتجع 
كش��ورهاي خليج فارس و كشورهاي شمال آفريقا، 
اقدام به ايجاد داعش نموده و جنگ داخلي س��وريه 
به بهان��ه تداوم به��ار عربي و تلاش ب��راي برقراري 

دموكراسي در اين كشور راه انداختند . 
پوتي��ن به مرحل��ه واكنش س��ريع و مان��ور قدرت 
منطقه اي و بين المللي رسيده و همراه با ايران برنامه 
راهبردي محافظت از س��وريه و جلوگيري از سقوط 
بشار اس��د را طراحي و اجراي آن با جديت تمام در 

دستور كار قرار گرفت.
بر اساس اعلام موسسات تخصصي بين المللي روسيه 
همچنان در اواخ��ر 2019 قدرت دوم نظامي جهان 
پس از امريكا و قبل از چين است؛ البته اين كشور بر 
اساس مولفه هاي 16 گانه اقاتصادي و توسعه اي در 
رده 32 جهاني قرار گرفته اس��ت؛ واقعيت اين است 
كه پس از مخالفت روس��يه با حضور نظامي غربي ها 
در س��وريه و تحولات گرجس��تان و اكراين و الحاق 
كريمه به روسيه، مجامع پولي و مالي غربي رويكرد 

خود نسبت به روس��يه را تغيير داده و تقريبا اعطاي 
اعتبارات و وام هاي كم بهره به اين كش��ور را به صفر 
رسانده و امكان بهره گيري اين كشور از پيشرفت هاي 
تكنولوژيك و فناورهاي نسل پنجم را سلب نموده اند 
به طوري كه جايگاه روس��يه از مقام 6 توسعه علمي 

و فناوري هاي به رتبه 17 –م كاهش يافته است.
پوتين پس از موفقيت هاي نس��بي در بعد سياست 
خارج��ي ك��ه نمادهاي اصل��ي آن در ايف��اي نقش 
ژئوپليتيك و بازيگ��ري انرزي و اقتصادي روس��يه 
از خاورميان��ه، آفريقا، اروپا و امريكاي لاتين ش��اهد 
هس��تيم توجه وي��ژه اي به گذر زمان و رس��يدن به 
پايان دوره رياست جمهوري در 2024 دارد . وي در 
شانزدهمين سخنراني سالانه راهبرد جديد خود با 
هدف مهندسي زمينه سازي ايفاي نقش رهبري در 
روسيه قدرتمند اعلام نمود كه از پيش زمينه هاي آن 

تغيير قانون اساسي و تغيير دولت اين كشور است.
پس از اين سخنراني كابينه مدودوف استعفاء داده و 
ميشوستين رييس كل اداره ماليات روسيه مسووليت 
نخست وزيري را پذيرفته و از سوي پوتين مدودوف 
نيز ب��ه عنوان معاون ش��وراي امنيت ملي روس��يه 
منصوب گرديد و همزمان اعضاي ش��وراي 75 نفره 

بازنگري قانون اساسي مشخص شدند .
جمع بن��دي: اگر چ��ه تغيير دولت ونخس��ت وزير 
نويد دهن��ده اصلاح��ات چش��مگيري در رويكرد و 
عملكرد اقتصادي و سياسي مسكودر عرصه داخلي و 
بين المللي نيست ولي مي توان اذعان نمود كه به طور 
كلي اه��داف اصلي ذيل در برنام��ه تغييرات داخلي 
روس��يه كه طراح و چهره بازيگر اصلي آن ش��خص 

پوتين است؛ دنبال مي گردد: 
ال��ف- زمينه س��ازي براي ب��ر عه��ده گرفتن نقش 
رهبري روسيه پس از 2024، شايد پوتين نمونه هاي 
مختل��ف بين المللي را بررس��ي نم��وده و حركتي 

 نزديك به رويكرد رهب��ري چين را دنبال مي نمايد.
ب- جلوگي��ري از قدرت گيري و برجس��ته ش��دن 
شخصيت هاي سياسي روسيه و بنوعي تلاش براي 

زدودن زمينه رقابت سياسي داخلي
ج- ايجاد نوع��ي توازن در ابعاد تهاجمي سياس��ت 

خارجي و رويكرد تحول گراي داخلي روسيه
د- دمي��دن ان��رژي جديد ب��ه كابين��ه و خصوصا 
بخش هايي كه مي تواند در رش��د و توسعه اقتصادي 

روسيه نقش بارزتري ايفا نمايد .
ه� - تلاش براي تقويت ثبات اقتصادي روسيه و ارتقاء 
اعتماد عمومي به ويژه صاحبان صنايع و سرمايه، بر 
كسي پوشيده نيس��ت كه در جند سال اخير ميزان 
خروج س��رمايه از روسيه به سطح خطرناكي رسيده 

است.
و - نماي��ش قدرت و اقتدار روس��يه خصوصا در بعد 
سرزميني شوروي سابق با توجه به اينكه در سال هاي 

اخير چين توانسته است حضور گسترده اقتصادي و 
سياسي در اين منطقه به ثبت برساند.

بي جهت نيس��ت كه دقيقا پ��س از همين تغييرات 
و اندكي پس از ش��هادت س��ردار عزيز اسلام قاسم 
سليماني، پوتين ناگهاني به دمشق رفته و با بشار اسد 
ديدار و گفت وگو مي نمايد و در مرحله بعد براي افتتاح 
يك پ��روژه مهم و راهبردي خط لول��ه گاز به تركيه 
رفته وتوافقات مهمي ب��ا پرزيدنت اردوغان در مورد 
تحولات خاورميانه و شمال آفريقا مي نمايد و اندكي 
بعد پذيراي خانم مركل در كاخ كرملين مي ش��ود تا 
تحولات مهم بين المللي از جمله بالا گرفتن تنش بين 
امريكا و ايران و ديگر تحولات جهاني و پروژه عظيم 
خط لوله گاز نورث اس��تريم 2 را حلاجي نمايد و در 
آخرين مرحله نيز به چهره اصلي كنفرانس برلين با 
هدف برقراري صلح و ثبات در ليبي تبديل مي شود.

منبع: مركز بين المللي مطالعات صلح 
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مرد قدرتمند كرملين را 
بهتر  بشناسيم

بهروز اشرف سمناني| ايرنا|
 كتاب »اسطوره روسيه« نوشته »علي مخدومي« 
اثري است درباره زمينه  و ويژگي هاي روانشناختي 
»ولاديمير ولاديميروويچ پوتين«. پرسش اصلي 
اين كتاب آن اس��ت ك��ه كدام پ��س زمينه هاي 
روانشناختي، رويكردهاي سياسي امروز ولاديمير 
پوتين به عنوان يكي از قدرتمندترين مردان جهان 
را ش��كل مي دهن��د. تاكيد مي كند ك��ه روزهاي 
س��خت زندگي پدر و مادر پوتين در دوران جنگ 
جهاني دوم و پس از آن و همچنين فقر و تنگدستي 
خانواده وي، زمينه ساز شكل گيري شخصيتي او در 
آينده شده است. در ادامه در مي يابيم كه پوتين در 
دوران نوجواني خود به ورزش جودو روي مي آورد 
و سپس با ورود به رشته حقوق، برنامه خود را براي 
عضويت در كا.گ.ب، سازمان جاسوسي شوروي، 
آغاز مي كند. جالب آنجا است كه وي براي عضويت 
در كا.گ.ب ب��ا مخالف��ت جدي اعض��اي خانواده 
خود مواجه مي شود كه ترجيح مي دادند وي وارد 
آكادمي هوانوردي ش��ود. با وجود وس��اطت هاي 
فراوان مربيان وي، با اين ح��ال پوتين قاطعانه بر 
تصميم خود پافش��اري ك��رده و در نهايت پس از 
تحصيل در دانشكده حقوق، به عضويت كا.گ.ب در 
مي آيد.  عضويت پوتين در كا.گ.ب باعث مي شود 
تا وي ضمن طي دوره هاي آموزشي سخت و ويژه، 
اطلاعات و تجربيات بس��يار خوبي به دست آورد و 
س��پس براي انجام ماموريت هاي سري، به كشور 
آلمان شرقي اعزام ش��ود. حضور پوتين در آلمان 
شرقي نه تنها منجر ش��د تا وي تجربيات كافي به 
دست آورد كه شكست شوروي در حمايت از آلمان 
شرقي و تنها گذاشتن اين متحد راهبردي، باعث شد 
تا حمايت همه جانبه از متحدان، همواره به عنوان 
يك اصل ثابت در ذهن وي حك ش��ود. مخدومي 
تاكيد مي كند كه كس��اني كه پوتي��ن را از دوران 
كودكي تا دوران حضور در كا.گ.ب مي شناسند، 
تاكيد دارند كه وي فردي درون گ��را، آرام، قاطع، 
سرسخت، درس خوان و با پشتكار، رسمي و لايق 
بوده است.ولاديمير پوتين پس از پايان ماموريت 
در آلمان شرقي، به روسيه بازگشت و پس از مدتي 
دريافت كه ش��وروي در حال فروپاش��ي است. در 
نتيجه با استعفاء از سازمان كا.گ.ب كه در آن زمان 
تا حد زيادي بدنام ش��ده بود، توانست به بازسازي 
هويت و جايگاه سياسي خود بپردازد و سپس، از پس 
از مدتي فعاليت در شوراي شهر سن پترزبورگ، به 
مسكو نقل مكان كرد و ظرف چهار سال از معاونت 
اداره بازرسي نهاد رياست جمهوري به سمت معاون 
اولي رييس جمهوري رسيد. پوتين كه توانست با 
حمايت بلوك قدرت »بوريس يلتسين«، به مقام 
رياست جمهوري برسد و در انتخابات پيروز شود، با 
سرعت هرچه بيشتري توانست به كسب محبوبيت 
در ميان مردم روسيه پرداخته و جايگاه از دست رفته 
روسيه در بازي قدرت هاي جهاني را دوباره احيا كند. 
با اين حال نكته، جالب توجهي كه كتاب به آن اشاره 
مي كند، حضور گسترده نفراتي پيرامون او است كه 
سابقه كارهاي امنيتي را در كارنامه خود دارند.  آنچه 
كه اهميت دارد آن اس��ت كه پوتين تا سال 2007 
رويكرد اصلي خود را بر مبناي نزديكي هرچه بيشتر 
به اروپا قرار داد، اما پس از آنكه دريافت غرب تمايل 
چنداني براي اين دوستي از خود نشان نمي دهد و 
همچنان در پي فشار بيشتر بر روسيه است، رويكرد 
سياسي خود را تغيير داد و تلاش كرد تا فعالانه تر 
در نظم جهاني، نقش ايفا كند. پوتين تا سال 2007 
كارنامه اقتصادي مثبتي از خود برجاي گذاشت. او 
توانست بسياري از شاخص هاي اقتصادي كشور 
را بهبود ببخش��د، رشد ناخالص داخلي را با شتاب 
قابل قبولي افزايش دهد، از ميزان بدهي هاي كشور 
خود بكاه��د و مبالغ قابل توجه��ي را در صندوق 
ذخيره ارزي كشورش ذخيره سازد. همين كارنامه 
موفق اقتصادي باعث شد تا كشور روسيه از شرايط 
سخت خود در دهه 1990 ميلادي خارج شود و با 
موفقيت راه خود را در پيش بگيرد. مخدومي ضمن 
بررسي خاطرات اطرافيان و اظهارنظرهاي پوتين، 
به اين نتيجه رسيده است كه شخصيت مورد علاقه 
پوتين، پطر كبير، پادش��اهي بوده است كه سنگ 
بناي توسعه روسيه را گذاش��ته است. او همچون 
پطر كبير ابتدا تلاش كرد تا به بازس��ازي وضعيت 
اقتصادي و اجتماعي روسيه پس از دوران شوروي 
بپردازد و سپس سياست خارجي مبتني بر قدرت 
خود در منطقه را در پيش بگيرد. به نظر نويسنده 
كتاب، سياست »توازن قدرت« در دكترين دفاعي 
و امنيتي پوتين، جايگاهي وي��ژه دارد و به همين 
منظور، پوتين همواره تلاش دارد تا مراقب وضعيت 
تعادل قواي روسيه و امريكا باشد. مخدومي معتقد 
است كه پوتين از شكست هاي رهبران بلوك شرق، 
آموخته اس��ت كه براي پيش��رفت و حفظ قدرت 
بايد منعطف بود و در عين حال از الگوهاي امنيتي 
كه پيش از اي��ن در دوران حضور خود در كا.گ.ب 
آموخته، دريافته است كه بايد در برخي از معادلات 
منطقه اي و بين المللي، با س��رعت و قاطعيت وارد 
ميدان شد. نويسنده در پايان اثر خود ضمن يادآوري 
خدمات پوتين به روسيه، به اين جمع بندي مي رسد 
كه »هدف اصلي پوتين، تلاش براي تحقق ايده هاي 
آرمان��ي و بازگرداندن اعتبار از دس��ت رفته اتحاد 
جماهير شوروي اس��ت. بنابراين نبايد از نظر دور 
داشت كه او شرايط و واقعيت هاي محيط سياست 
خارجي را به خوبي درك كرده و تش��خيص داده و 
با تكيه بر توانمندي ه��اي ذهني خود از تجربيات 
گذشته و دانش خود براي رسيدن به اهدافش بهره 
جسته اس��ت. در بيش��تر موارد از الگوهاي ذهني 
استفاده و پاره اي موارد با ذهن خلاق خود اقدام به 
الگوسازي كرده و سياست هاي جديدي را تجربه 
كرده است. در هر حال عامل اصلي موفقيت او كه 
توانسته است همچنان رييس جمهور روسيه باقي 
بماند، جهت دادن به انرژي فراوانش در رسيدن به 

اهداف مشخص است«.
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»تعادل«اولويتهايبودجهسالآيندهشهرداريتهرانرابررسيميكند

بايد و نبايد بودجه 99 تهران از نگاه كارشناسان
گروه راه و شهرسازي |آزاده كاري|

اين هفته قرار است بودجه سال 99 شهرداري با 
تاخير به شوراي شهر تهران تقديم شود. هر چند 
بودجه سال هاي گذش�ته به دليل كمبود منابع 
مالي در شهرداري و نيز بدهي 56 هزار ميليارد 
توماني به شكل انقباضي بس�ته شد اما بودجه 
99 متفاوت از بودجه سال جاري و نيز سال قبل 
است.چندي پيش محسن هاشمي رييس شوراي 
اسلامي شهر تهران رقم پيشنهادي بودجه 99 
را ۲5 هزار ميليارد تومان عنوان كرد. به گفته او، 
اولويت شورا براي سال آينده توسعه حمل ونقل 
عمومي )TOD( اس�ت. او در اين باره گفته بود: 
» مشكل اين اس�ت كه بخش عمده اي از بودجه 
شهرداري صرف امور جاري و دستمزد مي شود 
به گونه اي كه از ۱۸ ه�زار ميليارد تومان، حدود 
۱۰ تا ۱۲ هزار ميلي�ارد تومان صرف امور جاري و 
دستمزد مي شود و عملًا بودجه نقدي به حمل و 
نقل نمي رسد و به همين دليل براي توسعه حمل 
و نقل عمومي بر روي تحقق پذيري بودجه غيرنقد 
تمركز كرديم اما بودجه غيرنقد نيز كمتر محقق 
مي ش�ود.« هاش�مي درحالي از بودجه ۲5هزار 
ميلي�ارد توم�ان صحبت مي كند كه بر اس�اس 
گزارش حساب هزينه ها و درآمدهاي شهرداري 
ك�ه چندي پيش حس�ن رس�ولي، نايب رييس 
كميسيون برنامه و بودجه در صحن شورا قرائت 
كرد، ش�هرداري تهران در 6 ماه نخس�ت سال 
جاري ۱۸ درصد كس�ري بودجه داش�ته است و 
سوال اينجا است كه شهرداري چگونه با وجود 
كس�ري بودجه تصميم دارد بودجه سال آينده 
را افزايش دهد. اين در حالي اس�ت كه ش�رايط 
اقتصادي كشور به دليل تحريم ها نسبت به سال 
گذش�ته وخيم تر ش�ده و در صورتي كه شرايط 
تغيير نكند سال آينده ركود وتورم اقتصادي نيز 
افزايش بيشتري نس�بت به سال جاري خواهد 

داشت.

مشكل تحقق درآمدها در شهرداري تهران را مي توان 
از محتواي گزارش عملكرد بودجه در 6 ماه نخس��ت 
س��ال رديابي كرد. طي اين مدت شهرداري توانست 
فق��ط 82 درصد از منابع پيش بيني ش��ده در برش 6 
ماهه بودجه 98 را محقق كن��د كه بخش عمده آن از 
محل انواع عوارض س��اختماني بوده است. نكته مهم 
اين است كه كمترين تخصيص بودجه در اين مدت به 
پروژه هاي حياتي و عمراني درحال اجراي شهر صورت 
گرفته و عمده منابع كسب شده صرف پرداخت حقوق و 

دستمزد كاركنان شهرداري تهران شده است.
در اين ش��رايط بغرنج بودجه اي، شوراي شهر تصميم 
دارد، س��قف بودجه شهرداري را كه دو سال متوالي به 
شكل انقباضي بسته شده است را افزايش دهد. گفته 
مي ش��ود، افزايش قابل توجه هزينه هاي شهرداري از 
بابت پرداخت حقوق و دس��تمزد، شهرداري را ناگزير 
به افزايش س��قف بودجه براي سال آينده كرده است، 
چراكه در غير اي��ن صورت ميزان تخصيص بودجه به 
پروژه هاي عمراني و ضروري ش��هر در س��ال آينده از 

محدوده بسيار اندك كنوني نيز پايين تر خواهد بود.
از س��وي ديگر، در تمام پروژه ه��اي عمراني، طولاني 
شدن زمان اجرا به افزايش هزينه تمام شده پروژه منجر 
مي شود و اين موضوع به نفع شهر و شهروندان نخواهد 
بود. از اين رو، مديريت شهري برآن است كه بتواند سال 
آينده با شناسايي منابع درآمدي جديد و تلاش براي 
وصول كامل منابع درآمدي همچون عوارض نوسازي 
و پسماند، براي تسريع در اجراي پروژه هاي شهر، اعتبار 

لازم در بودجه سالانه پايتخت را منظور كند.

  موضوعات پيشنهادي جديد بودجه 99
به گ��زارش »تع��ادل«، اوايل آذر ماه ب��ود كه اعضاي 
شوراي شهر سياس��ت هاي اجرايي و الزامات تدوين 
لايحه بودجه سال 1399 شهرداري تهران را مصوب 
كردند. بخش عمده اين الزامات و سياس��ت ها با توجه 
به رويكردهاي شوراي پنجم، مشابه سال هاي گذشته 
اس��ت.از جمله تاكيد بر كس��ب درآمده��اي پايدار، 
كاهش هزينه ها، صرفه جويي و موارد ديگري كه جزو 
اولويت هاي كليدي شهرداري در سال هاي گذشته بوده 

امسال هم تكرار شده است.
م��واردي كه در اي��ن مصوبه مورد تاكي��د قرار گرفته 
و مي توان گفت در بودجه س��ال هاي گذش��ته كمتر 
به آن توجه ش��ده بود. تحقق انضباط مالي، اس��تفاده 
از س��رمايه گذاري در تامي��ن مناب��ع پروژه ها، تحقق 
محله محوري و برش س��ال اول و دوم برنامه پنج ساله 
سوم ش��هرداري تهران كه چهار اولويتي هستند كه 
در ابت��داي ماده واحده طرح ذكر ش��ده اند. در مصوبه 
»سياست هاي اجرايي و الزامات تدوين لايحه بودجه 
سال 1399 شهرداري تهران« ذكر شده است كه بودجه 
بايد مطابق منابع پيش بيني شده در برنامه سوم توسعه 

شهري باشد. 
يكي از تغييرات اصلي سياس��ت ها و الزامات اجرايي 
بودجه سال 99 اين است كه سرفصل جديدي با عنوان 
»سرمايه گذاري در تامين منابع مالي پروژه ها« تعريف 
شده است. به طور مشخص بخش س��وم رويكردها و 
جهت گيري هاي كلي، با عنوان سرمايه گذاري اضافه 
شده و به طور خاص تر در ساختار لايحه بودجه، بودجه 
س��رمايه گذاري به طور جداگانه ديده شده تا همراه با 

لايحه بودجه 99 به شورا بيايد.
تحقق محله محوري اولويت س��وم الزام��ات تدوين 
سياس��ت هاي بودجه 99 اس��ت.بهاره آروين در اين 
ب��اره گفته بود: » با توجه ب��ه برنامه هاي اولويت محور 
و تحقق پذير ك��ه از برش س��ال هاي اول و دوم برنامه 
سوم توسعه استخراج شده، تلاش شده افزايش منابع 

درآمدي، كده��اي درآمدي جدي��د و اقداماتي براي 
افزايش كيفيت زيس��ت روزمره شهروندان در سطح 
محل��ه را در لايحه ببينيم. همچنين در بخش تملك 
دارايي هاي سرمايه اي با توجه به رويكرد شوراي پنجم 
در فعال كردن ظرفيت شوراياران، بندي ديده شده كه 
ش��هرداري تهران در تدوين لايح��ه بودجه، بين يك 
تا ۵ درص��د دارايي تملك س��رمايه اي هر منطقه را با 
دريافت نظر مشورت شورايان تخصيص دهد. اين بحث 
متفاوت از سال هاي گذش��ته است و در جهت تحقق 
محله محوري و فعال كردن ش��وراياران به متن طرح 

افزوده شده است.«

  اولويت هاي كليدي شهري
در مصوب��ه سياس��ت هاي اجرايي و الزام��ات تدوين 
لايحه بودجه سال 1399 شهرداري تهران مهم ترين 
اولويت هاي شهر تهران براي بودجه سال آينده به اين 
ترتيب آورده شده است: عدالت چند بعدي )فضايي، 
محيطي، جنس��يتي، نس��لي، اجتماعي، اقتصادي و 
قابليتي( در دسترسي به فرصت ها، فضاها، خدمات و 
زيرساخت ها و توسعه متوازن مناطق و محلات. ارتقاي 
زيس��ت پذيري و كاهش و رفع آلودگي هاي زيس��ت 
محيطي )با تأكيد بر آلودگي هوا(،  ش��هر انسان محور، 
روان، امن، ايمن و دسترس پذير و توسعه شبكه حمل 
و نقل عمومي، ايمني و تاب آوري همه جانبه ش��هر در 
برابر هر گونه سوانح و حوادث طبيعي )به ويژه زلزله و 

فرونشست( و انساني. 
در ادامه، اولويت ها اين گونه تعريف ش��ده اند: صيانت 
و حفاظ��ت از باغات و توس��عه فضاي س��بز اقليمي و 
سازگار، حفاظت و احياي بافت تاريخي شهر، توسعه 
گردشگري، ساماندهي سيما و منظر شهري، سلامت 
اجتماعي، نش��اط اجتماعي، شهروندي مشاركت جو 
و مس��ووليت پذير، بهداش��ت روان، توس��عه ورزش 
همگاني و تحقق پايداري فرهنگي-  اجتماعي و حقوق 
و تكاليف ش��هروندي.توجه ب��ه عرصه هاي عمومي و 
پلازا هاي شهري و مناسب س��ازي فضاهاي عمومي، 
تمام الكترونيك كردن و هوشمند سازي كامل فرآيند 
ارايه خدمات شهرداري به ويژه درحوزه شهرسازي و 
معماري و نيز توجه به حقوق عمومي شهر و جلوگيري 

از شهر فروشي.
نگاهي اجمالي به اين اولويت ها نشان از توجه كمرنگ به 
پروژه هاي عمراني دارد.حال بايد ديد ايا اعضاي شوراي 
شهر تهران به اين نتيجه رسيده اند كه اصولا تهران به 
تعريف پروژه هاي عمراني جديد نياز ندارد يا صرفا به 
دليل كمبود منابع مالي چنين رويكردي اتخاذ كرده اند.

  تصويب دو بودجه براي يك سال
محمود ميرلوحي در گفت وگو با »تعادل« با اشاره به 
اينكه بودجه سال آينده احتمالا متفاوت از بودجه هاي 
قبلي خواهد بود و چندي پيش نيز مصوبه اي تنظيم 
كرده ايم كه درصورت تصويب، جهش��ي در مديريت 
ش��هري خواهد بود، از تصويب دو بودجه براي ش��هر 
تهران خبر داد وگفت: بر اين اس��اس، س��ال آينده دو 
بودجه خواهيم داشت. يكي بودجه عمومي كه تقريبا 
مش��ابه بودجه امسال اس��ت با اين تفاوت كه در آن 6 
هزار ميليارد تومان براي پرداخت بدهي ها وجلوگيري 
از افزايش س��قف بدهي به بانك ها در نظر گرفته ايم تا 

بتوانيم بدهي هاي شهرداري را تسويه كنيم.
ميرلوحي ادام��ه داد: علاوه بر اين، بودجه فرصت هاي 
سرمايه گذاري را خواهيم داش��ت. در مجموع ميزان 
بودجه عمومي س��ال آين��ده از 18 ه��زار و 900هزار 
ميليارد تومان به 2۵ هزار ميليارد تومان افزايش خواهد 
يافت چراكه احتمالا رقم حقوق و دستمزد از 10 هزار 
ميلي��ارد تومان به 13هزار ميليارد تومان مي رس��د و 

 هزينه هاي جاري نيز به همان نسبت افزايش مي يابد.
 او اف��زود: از اين مي��زان 6 هزار ميلي��ارد تومان براي 
پرداخت س��ود بدهي ب��ه بانك ها و ح��دود 19 هزار 
ميليارد تومان نيز بودجه عمومي است. ميزان بودجه 
فرصت هاي س��رمايه گذاري حدود 7 ه��زار ميليارد 
تومان خواهد بود كه پيش بيني مي شود حدود 1۵ تا 
20 هزار ميليارد تومان فرصت هاي اشتغال وكار را به 

وجود بياورد.
ميرلوح��ي درباره رديف هاي جدي��دي كه در بودجه 
سال آينده در نظر گرفته شده اند نيز توضيحاتي ارايه 
ك��رد و گفت: در بودجه س��ال جاري ني��ز رديف هاي 
جديدي تعريف ش��د كه تا قبل از آن وجود نداشت و 
امس��ال اين رديف ها را تحكيم كرديم. براي مثال در 
اداره املاك، براي  املاكي كه در اختيار غير قرار دارد، 
رديف پيش بيني كرديم،  در اداره پسماند نيز رديف هاي 
جديد شناسايي كرده و از آن درآمد كسب مي كنيم در 
ساخت وساز هاي حاشيه اي، مجتمع هاي ايستگاهي 
نيز ظرفيت هاي جديد شناسايي كرده ايم كه بر اساس 
بتوانيم چرخ توسعه شهر را حركت دهيم.تلاش داريم 
ت��ا مدل هاي جديد متفاوت از گذش��ته كه ناش��ي از 
استقراض يا فروش تراكم بوده است را در بودجه سال 

آينده بگنجانيم.
ميرلوحي ادامه داد: البته اين را بايد درنظر داش��ت كه 
اكنون سهم عوارض ساخت وساز در قيمت تمام شده 
ملك زير 2 درصد است و اين عادلانه نيست. بايد طبق 
قانون اين ميزان را به يك سطح معقول برسانيم. اكنون 
ميانگين قيمت هر متر مربع ملك در تهران 12 ميليون 
تومان است و عادلانه نيست كه از اين ميزان فقط 200 
تا 300 هزار تومان س��هم شهرداري باشد و بايد سهم 

شهرداري از قيمت تمام شده ملك متعادل شود.

  تاثير اقتصادكلان بر بودجه شهرداري
بر اس��اس گزارش بانك جهاني، اقتصاد ايران در سال 
آينده رشد اقتصادي منفي 8 درصد را تجربه مي كند. 
ميرلوحي در پاسخ به اينكه رشد اقتصادي منفي كشور 
چه تاثيري در بودجه شهرداري تهران دارد؟ عنوان كرد: 
شوراي شهر پنجم اعتقادي به شهرفروشي در راستاي 
تامين منابع مالي ن��دارد و از طرفي ديگر تحريم هاي 
ظالمانه به صورت غيرمستقيم روي درآمدهاي عمومي 
شهرداري تاثير گذاشته است، به گونه اي كه كوچك 
شدن اقتصاد ملي باعث كاهش درآمدهاي شهرداري 
شد و به همين دلايل شاهد بوديم كه سطح بودجه طي 
دو سال اخير ثابت ماند و بودجه سال 98 تنها 18 هزارو 
900 ميليارد تومان و بودجه 97، 18هزار ميليارد تومان 

بود كه با وجود مشكلات افزايش معناداري نداشت.
واقعيت اين اس��ت كه قدرت خريد م��ردم در تهران و 
شهرستان ها كاهش پيدا كرده است. همچنين قيمت 
كالا و خدماتي كه شهرداري بايد براي خدمات رساني 
به شهروندان تهيه كند نيز افزايش بسيار زيادي داشته 
است و به همين دليل بودجه منابع و مصارف سال آينده 

بايدمتفاوت با بودجه هاي ديگر باشد.

  بودجه تهران بايد توسعه اي باشد
در مجموع برخي كارشناس��ان معتقدند در ش��رايط 
كنوني بودجه 2۵ هزار ميليارد توماني براي شهرداري 
ته��ران خوش��بينانه اس��ت. محمد مهدي ب��رادران 
كارشناس ارشد شهري در گفت وگو با تعادل به بررسي 
اولويت هاي مورد نياز بودجه شهرداري تهران پرداخت. 
برادران با بيان اينكه رويكرد كل��ي درباره بودجه اين 
است كه بايد بر مبناي برنامه نوشته شود و در راستاي 
برنامه هاي راهبردي و نيز چشم انداز شهر باشد،  گفت: 
اكنون تهران نيازها و مش��كلات بسياري دارد از قبيل 
ايجاد فضاي سبز مناسب، وجود بافت فرسوده، توسعه 

 حمل و نقل عمومي كه در برنامه هاي راهبردي بايد به 
آنها پاس��خ داده مي شد.اگر از اين منظر به بودجه نگاه 
كنيم بايد رويكرد توسعه اي در خصوص بودجه داشته 
باشيم. بايد احساس كنيم از زمان حداكثر استفاده شود 
و هر سال چند گام به چشم اندازي كه براي شهر در نظر 
گرفته شده، نزديك تر ش��ويم. مديران بايد اين باور را 
داشته باشند كه در هر لحظه و هر روز در راستاي رفع 

نيازهاي شهروندان تلاش كنند.
او با تاكيد بر اينكه بودجه تهران بايد توسعه اي باشد، 
تصريح كرد: صرفا نگهداشت وضع موجود مشكلي را 
حل نمي كند و بايد بودجه عمراني سهم بيشتري نسبت 
به خدمات جاري شهرداري داش��ته باشد. اقدام هاي 
توسعه اي و عمراني و ايجاد زيرساخت ها، توسعه فضاي 
سبز، مترو و ساخت پل ها و نيز زيرساخت هاي فناوري 

اطلاعات در شهر بايد مقدم بر ديگر موارد باشد.
او  عنوان كرد: طبق آخرين اطلاعاتي كه داريم لايحه 
سال آينده شهرداري تهران كه قرار است تقديم شورا 
شود نيز با رويكرد تقدم بودجه هزينه هاي جاري نسبت 
به هزينه هاي عمراني تهيه ش��ده و سهم عمده اي از 
بودجه به هزينه هاي جاري و نگهداشت شهر اختصاص 
پيدا كرده است و انتظاراتي كه مردم براي توسعه عمراني 

دارند، روند كندي خواهد داشت.

  جلب اعتماد بخش خصوصي 
براي سرمايه گذاري

 همان طور كه عنوان ش��د اعضاي ش��ورا س��رفصل 
جديدي با عنوان »سرمايه گذاري بخش خصوصي در 
پروژه هاي شهري «تعريف كرده اند، اما در شرايطي كه 
با گذشت دو س��ال از مديريت قبلي هنوز پيمانكاران 
براي دريافت طلب خود جلوي در ش��ورا يا شهرداري 
تجمع مي كنند، به نظر مي رسد بخش خصوصي ديگر 
اعتمادي به شهرداري ندارد و اجرايي شدن اين فصل 
جديد در هال��ه اي از ابهام قرار دارد. برادران در اين باره 
گفت: ش��خصا تجربه اين را داشته ام كه در شهرداري 
مشهد در يك مقطع 10 ساله بودجه را 20 برابر افزايش 
داديم.معتقدم زيرس��اخت هاي مناس��بي در اختيار 
بخش خصوصي و نيز در اختيار ش��هرداري ها وجود 
دارد مهم اين است كه مديريت شهري از تا چه اندازه 
اين ظرفيت ها آگاه اس��ت و از آنها استفاده كرده و نگاه 

توسعه اي را دنبال مي كند.
او درباره عدم اعتماد بخش خصوصي به شهرداري گفت: 
سرمايه داران زماني حاضر به سرمايه گذاري مي شوند 
كه يك كار توس��عه اي در حال ش��كل گرفتن باشد و 
آنها نيز در اين توس��عه سهيم خواهند شد اما چنانچه 
احساس كنند روند كار عادي است بالطبع تمايلي براي 

سرمايه گذاري نخواهند داشت.

  نقش شهرها در اقتصاد 
او با بي��ان اينكه نمي توان منكر تاثير سياس��ت هاي 
كلان اقتصادي و ركود اقتصادي فعلي بر فعاليت هاي 
شهرداري شد؛  تصريح كرد: در حوزه اقتصاد شهري، 
شهرها نيز سهمي در توس��عه اقتصادي دارند و فارغ 
از ركود اقتصادي ش��هرها مي توانند به نوعي زمينه 
را براي رش��د اقتصادي فراهم كنند.در اين خصوص 
مي توان شهر اس��تانبول را مثال زد. سهم عمده اي از 
رشد اقتصادي كه اكنون در تركيه شاهد آن هستيم 
به رشد اقتصادي اس��تانبول بر مي گردد. البته قصد 
مقايسه تهران با استانبول را ندارم اما داشتن پروژه هاي 
اقتص��ادي براي كلان ش��هرهايي مانن��د تهران هم 
مي تواند به رشد ش��هركمك كند و هم مكملي براي 
رش��د اقتصاد ملي باش��د. اكنون نيز علي رغم تمام 
مشكلاتي كه در اقتصاد كشور وجود دارد بازار بورس 
فعال است و اين نشان مي دهد چنانچه بستر مناسبي 

فراهم شود مي توان سرمايه هاي پراكنده مردم را به 
اين سمت سوق داد.

او ب��ا اش��اره ب��ه اينك��ه برخ��ي ش��هرداري ها ني��ز 
پروژه هايي را تعريف كرده اند كه قرار اس��ت در قالب 
سرمايه گذاري هاي بخش خصوصي انجام شود، افزود: 
به نظر من شورا و ش��هرداري بايد در مشي كلي خود 
تجديدنظر كرده و فعاليت ه��اي اقتصادي را جدي تر 
بگيرند.ماليه اقتصادي ش��هرداري متاث��ر از اقتصاد 
شهري است و نقش مديران شهري در فعال كردن ماليه 

اقتصادي بسيار پررنگ است. 

  بودجه 25 هزار ميليارد توماني براي تهران 
زياد نيست

همان طور كه عنوان شد بودجه سال جاري شهرداري 
تهران 18 هزار و 800 ميليارد تومان است و شهرداري 
در هزينه كرد 6 ماه نخست سال با كسري بودجه مواجه 
شد. بنابراين برخي معتقدند پيشنهاد بودجه 2۵ هزار 
ميليارد توماني براي سال 99 بيش از اندازه خوش بينانه 
است. برادران اما در اين باره نظر متفاوتي دارد. او در اين 
خصوص گفت: بودجه 2۵ هزار ميليارد توماني را بودجه 
بزرگي براي شهر تهران نمي دانم. مديريت شهري در 
راس��تاي بودجه توسعه اي بايد به اين سمت برود. اين 
را نيز بايد در نظر داشت كه كسري بودجه در دولت با 
شهرداري متفاوت است.اگر دولت بودجه را با كسري 
ببندد باعث كاهش ارزش پول ملي مي شود اما چنانچه 
بودجه شهرداري با كسري مواجه شود، شهرداري ها 
به چند برابر كردن فعاليت هايشان ملزم مي شوند تا به 

هدف گذاري خود برسند.

  نياز به تغيير رويكرد مديران شهرداري
برادران با تاكيد بر اينكه ش��خصا از بودجه توسعه اي 
دفاع مي كنم،  گفت: موضوعي كه بايد در شهرداري 
تهران م��ورد نظر قرار بگي��رد به عملك��رد مديران 
برمي گردد. به نظر مي رسد مديران انگيزه هاي خود 
را در تحقق بودجه ها از دست داده اند. مشكل بيشتر 
مديريتي است و گر نه توسعه شهر تهران بايد بيشتر 
از چيزي كه امروز وجود دارد، محقق مي ش��د. البته 
تغيير پي در پي ش��هرداران هم در اي��ن امر بي تاثير 
نبوده است. با اين وجود معتقدم ركودي به دست خود 
مديران در شهرداري ايجاد ش��ده و زمان آن رسيده 
اس��ت كه رويكرد جديدي اعمال ش��ود و مديران بر 
اساس نيازهاي شهروندان هر چه سريع تر فعاليت ها 

را ادامه دهند.
او ادامه داد: ش��هري مانند تهران هنوز با مش��كلات 
زيرس��اختي از جمله آس��فالت معابر مواجه است كه 
زيبنده اين شهر نيست.تهران نياز به پروژه هاي بزرگ 
گردشگري و هوشمند سازي دارد و بايدتبديل به يك 
شهر بين المللي شود اما تاكنون اين اتفاق نيفتاده است. 
هنوز چالش رفت و روب و نظافت و ترافيك معضلات 
مهم شهر تهران محسوب مي شود. در بحث حمل و نقل 
عمومي بودجه 2۵ هزار ميليارد توماني نمي تواند كمك 
زيادي به اين موضوع كند و نياز است الزامات جديدي 

براي توسعه شهر تهران تعريف شود.

  تاكيد بر اولويت بودجه عمراني
 اين كارشناس شهري با تاكيد بر اينكه بودجه عمراني 
بايد در اولويت بودجه بندي ش��هرداري ق��رار گيرد، 
تصريح كرد: افزايش بودجه بايد منوط به اين باشد كه به 
اعتبارات عمراني اضافه شود.شهرداري تهران حدود 6۵ 
هزار نفر نيرو دارد و علي رغم اينكه قرار بود تعداد نيروها 
كاهش يابد اما اين اتفاق نيفتاد و حتي در بخش هايي 
به تعداد نيروها افزوده شد. بنابراين شهرداري چاره اي 
ندارد جز اينكه بخش زيادي از بودجه را صرف پرداخت 
دستمزد نيروهايش كند، نيروهايي كه گاه كار خاصي 

براي انجام دادن ندارند. 
همچنين شهرداري به دنبال اين بود تا با فرهنگسازي 
در برخ��ي حوزه ها مانند پس��ماند هزينه ها را كاهش 
دهد كه اين موضوع نيز محقق نشد.علاوه بر اين قرار 
بود با نظارت دقيق بر پروژه ها و كنترل پروژه ها، هزينه 
پروژه هاي عمران��ي كاهش يابد و پروژه ه��ا در زمان 
كوتاه تري انجام ش��ود كه اين امر هم اجرايي نشد. در 

نتيجه بودجه به سمت موضوعات تكراري مي رود. 
او ادامه داد: نكته مهم اين است كه بسياري از فسادهاي 
مال��ي در حوزه هاي غي��ر قابل كنت��رل رخ مي دهد. 
بسياري از پيمان هايي كه جنبه دوستانه دارد فساد زاد 
هستند. پيشنهاد من به اعضاي شوراي شهر اين است 
كه پروژه هاي زيرساختي شهر را در اولويت قرار دهند 
و سعي كنند نسبت بودجه جاري و عمراني را رعايت 
كنند. نگاهي به گذش��ته نش��ان مي دهد كه از اصول 
بودجه ريزي دور شده ايم هم حجم بودجه كم شده است 
و هم عمده بودجه موجود صرف امور جاري مي شود. 
اين مشكلي است كه در بودجه عمومي كشور نيز وجود 

دارد و فقط منحصر به شهرداري ها نيست.

  انعطاف پذيري در بودجه مناطق
او ادامه داد: بايد نگاه توس��عه گرا ب��ا رويكرد توجه به 
پروژه هاي زير ساختي و كاهش هزينه هاي جاري در 
ش��هرداري حاكم شود.  همچنين بودجه مناطق بايد 
انعطاف پذير باش��د. وقتي بودجه از قبل براي مناطق 
تعيين مي شود الزامي ايجاد مي شود كه حتما هزينه ها 
انجام شود.مي توان در قالب يك تبصره براي مناطقي 
كه هزينه هاي ج��اري خود را كاه��ش داده و آن را به 
بودجه عمراني اضافه كنند، پاداش در نظر گرفت.اين 
امر هم رضايت ش��هروندان را در پي خواهد شد و هم 
عملياتي است. همچنين در اجراي پروژه ها استفاده از 
شركت هاي دانش بنيان بايد در اولويت قرار گيرد اين 
كار باعث افزايش كيفيت پروژه ها ش��ده و نيز بازدهي 
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 حقوق گمشده شهروندي 
در نظام شهرسازي

حسين جعفري قراخانلو| كارشناس شهري|
 قانون، شهر و تمدن س��ه همراه ديرينه تاريخي اند. 
شهرها نشانه بلوغ فكري انسان و نماد رشد فرهنگ 
تحمل پذيري و آغاز دوران يكجانش��يني انس��ان ها 
هستند. شهرنشيني در ايران ريشه در اعماق تاريخ 
دارد. ايرانيان خالق زيستگاه هايي بودند كه جهانيان 
به آن افتخار مي كنند. نسل حاضر نيز در حال ساختن 
تاريخ اس��ت. اما آيا آيندگان نيز با س��ربلندي از آثار 
اجدادشان سخن خواهند گفت؟  شهرسازي به تكنيك 
شكل دهي فضاي شهري خلاصه نمي شود. مفاهيم 
عدالت و برابري، نوع دوستي، كرامت انساني، حريم 
خصوصي، هويت، امنيت، آسايش عمومي، احترام به 
مالكيت خصوصي و توجه به محيط زيست خميرمايه 
معماري و شهرسازي انسان محور را تشكيل مي دهند.

تك بناها نخستين سلول هاي شهر را به وجود مي آورند 
و مجموع آنها هويت ديگري پديدار مي كنند. به اين 
ترتيب نظريه وحدت در عين كثرت عينيت مي يابد؛ 
انديشه از جزء به كل مي رسد و پرواز خود را در وراي 
آثار مادي آغاز مي كند. حال شهرهاي پاريس، لندن، 
بارسلونا، رم، برلين و اصفهان قديم را بازبيني كنيم. 
سوال اينجاست چرا تصاوير اين شهرها زينت بخش 
هتل ها، س��الن هاي انتظار و آژانس هاي مس��افرتي 
است؟  شهر رد پاي هنر در فضا است. تصويري واقعي 
از قاب زندگي كه همچون موسيقي، شعر و نقاشي و 
معماري مي تواند دلنشين و چشم نواز باشد. جامعه اي 
كه به عدالت و برابري پايبند است آن را در بند گفتار 
گرفتار نمي كند. همساني ارتفاع ساختمان ها و تجاوز 
نكردن به حقوق همسايگي نشانه پايبندي به اصل 
مس��اوات و وفاداري مديران و شهروندان به قوانين و 
مقررات شهرسازي اس��ت. هدف حقوق نيز اجراي 
عدالت است. برنامه ريزي جامع نگر كه انسان محوري را 
پايه انديشه ورزي قرار مي دهد، نظريه »عدالت شهري« 
را عينيت مي بخشد. شهر زيس��تگاه مجموعه اي از 
انس��ان ها با توانايي هاي جسمي و حركتي متفاوت 
است. معلولان، سالخوردگان، آسيب ديدگان و زنان 
باردار حق دارند به ش��كلي برابر با سايرين از امكانات 
ش��هري بهره مند ش��وند.قانون جامع معلولان نيز 
الزام هايي را براي دولت و شهرداري ها براي تضمين 
حقوق معلولان در ش��هر و ت��ردد در آن پيش بيني 
مي كنند. اجراي صحيح اين قانون، سيماي شهر را 
انساني، توانمندي معلولان را مضاعف و وابستگي آنان را 
به ديگران كاهش مي دهد. اساس نظريه عدالت شهري 
حذف شكاف بين فقيران و ثروتمندان و پيشگيري از 
تفكيك شهر به دو قطب شمال و جنوب است. انديشه 
»اختلاط اجتماعي« مي كوشد طبقات مختلف را به 
يكديگر نزديك تر كند و به آنان فرصت دهد از امكانات 
اجتماعي برابر بهره مند شده و ارتباط آنان تقويت شود.  
آيا ش��هرهاي ايراني بر پايه چنين معيارهايي شكل 
مي گيرند؟ و حقوق اقشار مختلف در شهرسازي رعايت 
مي شود؟ اما پاسخ مثبت به اين پرسش انتقاد برانگيز 
است.شهرهاي مترقي محصول تدبير و برنامه ريزي 
مديران دانا و پايبن��دي آنان به الزام هاي اجتماعي و 
مشاركت فعال ش��هروندان در برنامه هاي عمومي و 
عمراني است. ش��هرداري در چنين شهرهايي يك 
بنگاه اقتصادي نيست تا قانون شهر را به عنوان متاعي 
براي فروش عرضه نمايد. داد و ستد ضوابط شهرسازي 
همچون تراكم، كاربري و پروانه ساختمان رفتاري دور 
از تمدن است. در نتيجه چنين اقدام هايي، شهرها به 
تدريج به انبوهي از ساختمان هاي بي هويت تبديل 
مي شوند. امكانات شهري، معابر و فضاهاي عمومي 
پاسخگوي انبوه جمعيت شهري نيس��تند. در اين 
ميان تراكم فروشي دشنه اي بر قلب شهرسازي است 
و زيان هاي ناشي از آن جبران ناپذير خواهد بود. اين 
پديده شوم به فروپاشي نظام شهرسازي مي انجامد و 
موجب توسعه تبعيض در جامعه مي شود. ثروتمندان 
در ساختمان هاي بلندمرتبه جاي مي گيرند و سايه 
آن بر مجاوران سنگيني مي كند. در ايران، شهرهاي 
كوچك با پدي��ده تغيير كاربري اراض��ي و تخريب 
اراضي زراعي و كشاورزي روبرو هستند. جريمه هاي 
ناشي از تخلفات ساختماني و وجوه ناشي از تفكيك 
و تغيير كاربري ها منابع درآمدي چنين شهرهايي 
را تش��كيل مي دهند. توافق هاي غير قانوني برخي 
شهرداري ها با مالكان اراضي واقع در طرح هاي شهري 
و گرايش به دريافت جريمه تخلفات به عوض تخريب 
بناهاي غير مجاز به تدريج به بي نظمي در برنامه ريزي 
ش��هري و انحراف طرح هاي شهري منجر مي شود. 
در اين شرايط بخشي از ناكامي هاي برنامه ريزي در 
ايران ناش��ي از فقدان قوانين جامع، شفاف و كارآمد 
است. افزون بر اين، پايبند نبودن به مقررات موجود و 
نگرش درآمدزايي به قانون شهر، آفت ديگري است كه 
حيات شهر را تهديد مي كند. براي انسان محور شدن 
شهرس��ازي، بايد مديريت واحد شهري برقرار شود. 
براي اينكه اين مديريت ش��هري، جدا از مردم نبوده 
و بتواند معيارها و حقوق مردم را به درس��تي رعايت 
كند؛ بايد از دل مردم بيرون بيايد. هر محله، نماينده و 
شوراي خود را داشته باشد.  در گذشته، چنين سيستم 
مديريتي، به طور خودجوش در شهرها وجود داشت؛ 
شايد به طور سازمان يافته نبود و كادر اداري ويژه اي 
براي آن تعريف نشده بود؛ اما هر محله اي، ريش سفيد 
و بزرگي داشت كه به خاطر تجربه و اعتمادي كه مردم 
به او داشتند؛ در همه  مسائل محله از مسائل اجتماعي 
گرفته تا مس��ائل كالبدي، دخالت و مشكلات آن را 
حل مي كرد. اين ساختار مي تواند دوباره شكل بگيرد 
امروزه در كشورهاي پيشرفته، اين سيستم مديريت 
را اج��را كرده اند. در اين كش��ورها، مقامات محلي و 
شهري مثل شهرداران، انتخابي هستند نه انتصابي.
ش��هردار، قدرت فراوان دارد. تمام اركان شهر، تحت 
مديريت شهردار هستند. اين مديريت واحد شهري، 
باع��ث افزايش هماهنگي در ارايه  خدمات ش��هري 
مي ش��ود. در حال حاضر در كشور ما، به خاطر كمي 
اختيارات شهرداري ها و نبودن مديريت واحد شهري، 
ناهماهنگي فراواني در ارايه خدمات شهري به وجود 
مي آيد كه موجب كندي و كاهش كيفيت خدمات 

ارايه شده مي شود. 

  محمدمهدي برادران:  بودجه ۲5 هزار ميليارد توماني را بودجه بزرگي براي ش�هر تهران نمي دانم. مديريت ش�هري در راستاي بودجه توسعه اي 
بايد به اين س�مت برود. اين را نيز بايد در نظر داش�ت كه كسري بودجه در دولت با شهرداري متفاوت است.اگر دولت بودجه را با كسري ببندد باعث 
كاهش ارزش پول ملي مي شود اما چنانچه بودجه شهرداري با كسري مواجه شود، شهرداري ها به چند برابر كردن فعاليت هايشان ملزم مي شوند تا 
به هدف گذاري خود برسند. شخصا از بودجه توسعه اي دفاع مي كنم، موضوعي كه بايد در شهرداري تهران مورد نظر قرار بگيرد به عملكرد مديران 
برمي گردد. به نظر مي رسد مديران انگيزه هاي خود را در تحقق بودجه ها از دست داده اند. مشكل بيشتر مديريتي است و گر نه توسعه شهر تهران بايد 
بيشتر از چيزي كه امروز وجود دارد، محقق مي شد. البته تغيير پي در پي شهرداران هم در اين امر بي تاثير نبوده است. با اين وجود معتقدم ركودي 
به دست خود مديران در شهرداري ايجاد شده و زمان آن رسيده است كه رويكرد جديدي اعمال شود و مديران بر اساس نيازهاي شهروندان هر چه 

سريع تر فعاليت ها را ادامه دهند
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صفحه نمايش، نقاط كم آنتن و برنامه هاي كاربردي، قاتلان باتري گوشي هستند

چراباتريگوشيسريعتخليهميشود
گروه دانش و فن   

با بزرگ تر شدن باتري  گوشي ها، دستگاه ها از انرژي 
بيشتري بهره مي برند، با وجود اين مساله باتري هنوز 
نگراني اكثر كاربران است. ماهيت دستگاه هاي فناوري 
همين است، اما اين بدان معني نيست كه لازم است 
در طول روز چندين بار گوش��ي خود را ش��ارژ كنيم. 
اگر باتري گوشي ش��ما سريع تر از حد معمول تخليه 
مي شود، مي توانيد مشكلات اين موضوع را شناسايي 
كرده و راه حلي را براي مقابله با آنها بيابيد. وب سايت 
androidauthority، مهم ترين عللي كه منجر 
به تخليه غيرمعمول گوشي هاي هوشمند مي شود را 
ذكر كرده و همچنين راه حل هايي را براي رايج ترين 
اين موارد ارايه داده اس��ت. دلايلي كه منجر به تخليه 
سريع گوشي  شما مي شود، مي تواند به دليل صفحه 
نمايش، نقاط كم آنتن، برنامه هاي كاربردي و س��اير 

تخليه كنندگان باتري باشد.

   صفحه نمايش گوشي
از زمان به وجود آمدن گوشي  هاي هوشمند، صفحه 
نمايش بزرگ ترين عامل تخليه باتري گوش��ي بوده 
و همچنان هس��ت. صفحه هاي گوشي درخشان تر و 
رنگارنگ تر مي شوند و تجربه كاربري را لذت بخش تر 
مي كنند، ولي در عين ح��ال همين موضوع موجب 
مي شود صفحه نمايش گوشي هاي هوشمند نسبت 
به باتري گوشي، حريص تر شود. صفحه هاي نمايش 
پرنور مي تواند دليل اصلي تخليه سريع باتري گوشي 
شما باشد. براي بررسي اينكه باتري گوشي شما صرف 
چه مواردي مي شود، مي توانيد به تنظيمات مراجعه 
كرده و ميزان مص��رف باتري خ��ود را كنترل كنيد. 
در بيش��تر موارد خواهيد ديد ك��ه صفحه در جايگاه 
نخست قرار دارد. فناوري صفحه نمايش گوشي هاي 
هوشمند بسيار س��ريع تر از فناوري باتري پيشرفت 
مي كند و همين موضوع موجب مي ش��ود عمر باتري 
در سال هاي آينده  نيز مساله اي بزرگ تر باشد؛ بنابراين 
تا زماني كه اوضاع بهتر نشود، ناچاريد در مصرف انرژي 

صرفه جويي كنيد.
چطوري مي توان مشكل صفحه نمايش را حل كرد؟ 
صفحه نماي��ش قاتل اصلي باتري شماس��ت و البته 
روش هاي مختلفي براي كاهش سرعت تخليه باتري 
وج��ود دارد. يكي از اين كارها، روش��نايي كم صفحه 
نمايش اس��ت و اين كار مي تواند كمك قابل توجهي 
در صرفه جوي��ي باتري كند. همچني��ن مي توانيد از 
روشنايي تطبيقي استفاده كنيد. اين كار باعث مي شود 
درصورت لزوم و هنگامي كه فضا تاريك است، از صفحه 
روشن اس��تفاده كنيد و زماني كه نيازي به روشنايي 
زياد نداريد، باتري را ذخيره كنيد. همچنين مي توانيد 
زم��ان قفل خودكار را كاهش دهي��د. با كاهش زمان 
قفل خودكار مي توانيد اطمينان داشته باشيد زماني 
كه از گوشي استفاده نمي كنيد، صفحه نمايش شما 
خاموش است. تصاوير زنده پس زمينه را حذف كنيد. 

اين تصاوير ممكن است زيبا به نظر برسند، اما در واقع 
در اين شرايط گوشي شما مانند حالتي عمل مي كند 
كه در حال پخش يك فيلم است و باتري زيادي را از بين 
مي برد. حتي مي توانيد از تصوير زمينه سياه استفاده 
كنيد. اگر صفحه نمايش آمولد )AMOLED( داريد، 
استفاده از تصوير زمينه س��ياه باعث كاهش مصرف 
باتري مي شود، زيرا در اين شرايط پيكسل هاي گوشي 

فعال نيستند.

   نقاطي با آنتن دهي پايين 
مناطقي كه آنتن دهي خوبي ندارند، قاتلان خاموش 
باتري گوشي هستند. تلفن همراه شما دايما با برج هاي 
مجاور در حال برقراري ارتباط است و سعي مي كند هر 
ثانيه از روز ش��ما را به آنتن متصل كند. وقتي نتواند، 
براي رسيدن به ش��بكه و بازگرداندن شما به شبكه، 
فعالي��ت زيادي را انجام خواهد داد. اگر ش��ما در يك 
منطقه روستايي زندگي مي كنيد، در يك ساختمان 
عظيم كار مي كنيد، يا اغلب در مناطقي با  آنتن دهي 
پايين هستيد احتمالًا باتري گوشي شما سريع تر از حد 
معمول تخليه مي شود. اما چطور مي توان اين مشكل 
را حل كرد؟ آنتن دهي اپراتورها بسته منطقه، شهر و 
محله متفاوت است. چاره اين است كه بررسي كنيد 
كدام اپراتور در مناطقي كه شما در حال زندگي و كار 
و فعاليت هستيد، آنتن دهي بهتري دارند و به دنبال 
آن، اپراتور خود را تغيير دهيد. روش ديگر، اس��تفاده 
از حالت هواپيما اس��ت. حالت هواپيما مي تواند آنتن  
گوش��ي  شما را مجبوربه اس��تراحت كند. اگر تمامي 
اتصالات گوش��ي خود را خاموش كنيد، تلفن ش��ما 
براي اتصال به سيس��تم، مجبور به انجام فعاليت زياد 
نيس��ت. همچنين مي تواني��د اي��ن كار را به صورت 
اس��تراتژيك در زمان هايي كه خدم��ات بدي وجود 
دارد و آنتن دهي مطلوب نيس��ت انجام دهيد و حتي 
با اس��تفاده از برخي ابزارهاي هوشمند، در شرايطي 
كه آنتن دهي پايين  اس��ت، به حالت هواپيما منتقل 
شويد. همچنين مي توانيد از برخي توسعه دهنده هاي 
شبكه يا تقويت كننده سيگنال كه توسط شركت هاي 
مخابراتي ارايه مي ش��ود، در خانه ي��ا محل كار خود 

استفاده كنيد.

   برنامه هاي كاربردي پس زمينه
اگر باتري گوشي ش��ما سريع تر از حد معمول تخليه 
مي ش��ود، برنامه هاي كاربردي خود را بررسي كنيد. 
برخي اپليكيش��ن ها و برنامه هاي كاربردي بيشتر از 
ساير برنامه ها، باتري مصرف مي كنند، نمونه هايي از اين 
برنامه ها، يوتيوب، نتفليكس و سرويس هاي تماشاي 
ويديو هس��تند. همچنين درصورتي كه مي خواهيد 
در مصرف ان��رژي صرفه جويي كنيد، بهتر اس��ت از 
بازي ك��ردن اجتناب كنيد، زي��را بازي هاي موبايلي 
معمولا باتري زيادي مص��رف مي كنند، به خصوص 
بازي هاي��ي كه به گرافي��ك بالا نياز دارن��د. برخي از 

برنامه ها هم هس��تند كه حتي اگر مشغول استفاده 
از آنها نباشيد، باتري گوشي شما را مصرف مي كنند. 
اپليكيشن هايي مانند فيس بوك، مسنجر، اينستاگرام 
و واتس آپ  نمونه هايي از اين دس��ت اپليكيش��ن ها 
هستند. شبكه هاي اجتماعي و پيام رسان هايي مانند 
اينها، همواره سعي مي كنند شما را در تماس و به روز 
نگه دارند، به همين دليل به طور مداوم در پس زمينه 
مش��غول فعاليت هستند، اين اپليكيش��ن ها از داده 
گوشي استفاده مي كنند، مكان شما را تحت كنترل 
دارند، براي ش��ما اعلانات را مي فرستند و مواردي از 
اين دست. البته امروزه تمايل زيادي به استفاده از اين 
اپليكيشن ها وجود دارد و ما در طول روز و حتي بي وقفه 
در حال بررس��ي پيام هايي كه در اين اپليكيش��ن ها 
منتقل مي شود، هستيم. اما براي مقابله با اين مشكل 
بايد چه كار كرد؟ يكي از مهم ترين اقدامات اين است 
كه دانلود و نصب برنامه هايي از اين دست را به حداقل 
برسانيد. شايد اگر به برنامه هايي كه روي گوشي خود 
نصب كرده ايد نگاهي بيندازيد، متوجه شويد نيمي از 
آنها را اس��تفاده نمي كنيد. اين در حالي است كه اين 
برنامه ها هميشه در پس زمينه كار مي كنند و باتري را 
هدر مي دهند. بنابراين اگر برنامه هايي داريد كه از آنها 
استفاده نمي كنيد، بهتر است پاكشان كنيد. همچنين 
بهتر برنامه هاي��ي كه در پس زمين��ه كار مي كنند را 
متوقف كنيد. اگر متوجه ش��ديد برنامه اي داريد كه 
در پس زمينه مشغول فعاليت است و ميزان زيادي از 

باتري شما را مصرف مي كند، مي توانيد آن را محدود 
كنيد. براي اين كار كافي اس��ت به بخش تنظيمات 
رفته و از قسمت اپليكيشن ها، برنامه مورد نظر خود را 
انتخاب كنيد و در بخش باتري، دسترسي پس زمينه 
آن را محدود كنيد. البته بايد توجه داشته باشيد ممكن 
اس��ت برخي از اعلانات و ويژگي ها را از دست بدهيد، 
زيرا زماني كه برنامه مورد استفاده قرار نگيرد، به خواب 
مي رود. از طرفي يكي از اقدامات��ي كه براي مقابله با 
مصرف بي رويه باتري مي توانيد انجام دهيد اين است 
كه برنامه هايي كه اس��تفاده نمي كنيد را ببنديد. در 
نهايت اينكه اگر مي خواهيد در مصرف باتري گوشي 
صرفه جويي كنيد، بايد مراقب اس��تفاده خود باشيد. 
ممكن است از ابتداي روز گوشي خود را دست بگيريد، 
با آن بازي كنيد، فيلم ببينيد و س��اعات زيادي را در 
شبكه هاي اجتماعي بگذرانيد؛ در چنين حالتي نبايد 
از اين تعجب كنيد كه چرا پيش از اينكه شب به خانه 

برسيد، گوشي تان خاموش مي شود.

   ساير نكات مربوط به باتري
جي پي اس، واي فاي و بلوتوث. از اين ابزارهاي اتصال 
هر چند وقت يك بار استفاده مي كنيد. اين روزها در 
اغلب س��اعات روز، اين ابزارها روشن هستند، حتي 
اگر به ندرت مورد اس��تفاده قرار گيرند. اين در حالي 
است كه اين ابزارها، باتري مصرف مي كنند، حتي اگر 
مصرف باتري آنها به ظاهر كم باشد. بنابراين بهتر است 

زمان هايي كه از آنها استفاده نمي كنيد، خاموش شان 
كنيد و آنگاه متوجه ميزان باتري ذخيره شده خواهيد 
شد. همچنين عكس و ويديو گرفتن هم انرژي زيادي 
مصرف مي كند، بنابراين بهتر است اگر نياز داريد باتري 
خود را ذخيره كنيد، از كار كردن با آنها بپرهيزيد. يكي 
ديگر از مواردي كه مي تواند در باتري گوش��ي ش��ما 
تاثيرگذار باشد، دماي هواس��ت. دماي پايين به طور 
قابل توجهي بر عمر باتري تأثير مي گذارد. باتري هاي 
ليتيوم يوني كه اين روزها در بيش��تر گوشي ها مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرند، در س��رماي شديد متوقف 
مي ش��وند و حتي قرار گرفتن اين باتري ها درمعرض 
مداوم در برابر س��رما، مي تواند به كلي نابودشان كند. 
بنابراين در هواي س��رد بهتر است تلفن را در نزديكي 
خود نگه داريد تا  با بدن ش��ما هم دما باش��د. ازطرفي 
به روزرس��اني  نرم افزار ها معمولا ب��ا بهبود طول عمر 
باتري همراه هس��تند، بنابراين بهتر است برنامه ها و 
نرم افزارهاي گوشي خود را به جديدترين نسخه موجود 
به روز كنيد. و اينكه در نهايت مي توانيد از يك شارژر 
قابل حمل استفاده كنيد. امروزه عوامل بسياري وجود 
دارد كه مي تواند منجر به كاهش عمر باتري ش��ود و 
البته براي مقابله با اين عوامل هم راه  حل هاي بسياري 
موجود اس��ت. گاهي همين كه ميزان انرژي صفحه 
نمايش و روشنايي آن را بررسي كنيم، مي تواند كافي 
باشد تا با يك بار شارژ گوشي در طول روز دوام بياوريم 

و ديگر نيازي به شارژ مجدد نباشد.

رييس مركز ارتقاي س��لامت اداري و مبارزه با فساد 
گفت: در حوزه فساد همگرايي وجود دارد اما در حوزه 
مبارزه با فس��اد كه صورت سازمان يافته و سيستمي 
صورت مي گيرد با يك لشكر پراكنده مواجه هستيم.

كاظ��م پاليزدار دبي��ر س��تاد هماهنگي مب��ارزه با 
مفاسد اقتصادي در چهل و يكمين جلسه از سلسله 
نشست هاي نقد و انديشه با موضوع شفافيت و فساد 
س��تيزي در فضاي مجازي با اش��اره ب��ه اينكه طي 
سال هاي اخير رويكرد مبارزه با فساد و تغيير نگرش در 
افكار عمومي منجر به مطالبه گري براي يافتن علت و 
ريشه هاي فساد شده است، گفت: اين نوع نگاه بستري 
را براي حركت به سمت جامعه سالم ايجاد كرده است. 
ما امروزه در مرحله گذار قرار داريم و مراحل اينچنيني 
قطعا يكسري آسيب ها و نقص هايي دارد و هر چقدر 
به سمت جلو برويم از اين نقص ها كاسته خواهد شد.

پاليزدار اظهار داشت: فس��اد اقتصادي در گذشته يا 
مخفي بوده يا به اين ش��دت در دسترس نبوده است. 
به ط��ور مثال در هر مقطعي كه تفاوت ن��رخ ارز و ارز 
سهميه اي داشتيم بستر فساد براي يكسري افراد مهيا 
مي شد. اما در گذشته به دليل نبود اطلاعات شفاف و 

سيستم هاي سنتي قابل كشف و پيگيري نبود.
وي گفت: امروز صداي فساد، از خود فساد در جامعه 
بيشتر است كه من اين را آفت مي دانم. صداي فساد 
امروز به واس��طه وجود بس��ترهاي فضاي مجازي و 
رس��انه هاي سوش��ال مديا و ش��بكه هاي اجتماعي 
بيشتر شده در حالي كه واقعيت فساد اينطور نيست. 
ش��بكه مجازي مزاياي زيادي دارد ام��ا اگر اين فضا 
مورد سوءاس��تفاده قرار بگيرد حكايت تيغ جراحي 
است كه يك جايي به نحوه احسن كار مي كند و يك 

جايي خير.
او در ادامه گفت: ما متاسفانه هنوز فرهنگ استفاده از 
فناوري را نداريم. گاهي اوقات مي گوييم كشورهاي 
حوزه خليج فارس هيچ چيزي نداشتند و با شتر تردد 
مي كردند اما امروز پيش��رفت كرده اند. شايد دليلش 
اين اس��ت كه آنها كشورش��ان را روي يك زمين باير 
ساختند و بالا آمدند. اما ما چيزهايي روي زمين مان از 
قبل داشتيم كه بايد تغيير مي كردند. اين مساله ثابت 
شده اي است كه هميشه بدنه مقابل تغيير مي ايستد.

پاليزدار افزود: اين مقاومت شديد در مقابل تغييرات 
دو حالت دارد، اول از همه نگراني براي به خطر افتادن 
امنيت شغلي. كارمندان با اين تفكر كه اگر فناوري وارد 
سيستم كاري شان ش��ود آنها از كار اخراج مي شوند 

جلوي تكنولوژي و استفاده از آن مقاومت مي كنند. 
مساله مهم ديگر انتفاعي است كه عده اي از سيستم 
س��نتي اس��تفاده مي كنند و با اس��تفاده از سيستم 
مدرن مسائلي مانند پول چاي و زير ميزي را از دست 
مي دهند و جلوي كارشكني هاي شان گرفته مي شود.

   از پيشرفت دولت الكترونيك 
رضايت وجود ندارد

نص��رالله جهانگرد عضو هي��ات علمي پژوهش��گاه 
ارتباطات و فناوري اطلاع��ات در ادامه صحبت هاي 
پاليزدار به مساله شفافيت و تاثير آن در كاهش فساد 
اقتصادي پرداخت و گفت: تركيبي از سياست گذاري 
و قوانين مي توانند موجب اختلاف پتانس��يل ارزش 
افزوده ش��وند. كتمان اين مس��اله براي عده اي رانت 

ايجاد كرده و براي عده اي زيان به بار مي آورد.
وي افزود: زماني كه از مساله صحبت مي كنيم بخشي 
از فساد در اندازه هاي بزرگ نظام اقتصادي و اجتماعي 
و بخشي در قس��مت خرد است. به نظر من حلال هر 
دوي اين مشكلات اين است كه جامعه ذي نفع به طور 
شفاف، اطلاعات مسائل اقتصادي را داشته باشد. اگر 
همه جامعه اطلاعات تصميم گيري ما را در اندازه هاي 
كلان و خرد داشته باشند محيط نهي از منكر بزرگي 

شكل مي گيرد. 
جهانگ��رد اضاف��ه ك��رد: در هر محي��ط اقتصادي و 
اجتماع��ي ۵ پارامتر اس��ت ك��ه رعاي��ت آنها باعث 

جلوگيري از مفاسد اقتصادي مي شود. اقتصاد مبادله 
كالا، خدمات و پول بين افراد روي زمين اس��ت. بايد 
بتوانيم كالا، خدمات و پ��ول را با هويت كنيم و آن را 
به ثبت برس��انيم و روند مبادله بين ش��خصيت هاي 
حقوقي و حقيقي را در مكان مش��خص ببينيم. اگر 
اين پنج پارامتر به صورت واحد قابل مش��اهده باشد 
تمام موضوعات كه حامل ارزش افزوده است، توسط 
ناظرين ديده مي ش��ود و ش��فافيت اقتصادي و نظام 

مالياتي را به دنبال خواهد داشت.
او با تاكيد بر اينكه تمام اين مسائل امكان پذير است 
و ش��كل گيري دولت الكترونيك نيز به همين دليل 
بوده است، تصريح كرد: امروز ۹۹ مبادله پول در كشور 
قابل رد گيري است. اما كالا و خدمات هنوز استاندارد 
واحد را به دست نياورده اند. بنابراين بايد اين مبادلات 
را تكميل كنيم. هويت افراد يونيك شده اما اينكه به 
عمليات اقتصادي پيوند بخورد موضوعي است كه در 

جريان جاري كشور بايد اجرايي شود.
جهانگرد در خصوص پيش��رفت دول��ت الكترونيك 
گفت: از برنامه و تلاش هايي كه در اين حوزه صورت 
گرفته اس��ت، راضي هس��تيم اما از ميزان پيشرفت 
خير. اخيراً كه جلس��ه اي در اي��ن خصوص با حضور 
رييس جمهوري برگزار شد، وي گله مند بود از اينكه 
چرا پيش��رفت مناس��بي رخ نداده اس��ت. ما در اين 
حوزه به يك بن بست انساني رسيده ايم. ديگر بحث 
تكنولوژي نيس��ت. فناوري به لحاظ سخت افزاري و 

نرم افزاري در كش��ور موجود است و هر نقصي قابل 
ترميم اس��ت. مش��كل ما مدي��ران و تصميم گيراني 
هستند كه در مقام تصميم بايد اجازه بدهند گذار از 
سيستم سنتي به يك سيستم شفاف و مدرن اتفاق 
بيفتد. در گذار از يك س��اختار سنتي به يك ساختار 
مدرن با ۵ مرحله مواجه هستيم. جهانگرد با تاكيد بر 
اين مساله افزود: در مرحله اول اين تغيير يا گذار نظام 
س��نتي يك كامپيوتر كنار خود مي گذارد كه بيشتر 
ش��بيه يك ابزار تزئيني اس��ت، در مرحله دوم افراد 
مشغول در يك سيستم از كامپيوتر استفاده مي كنند 
اما در كنار آن روش سنتي را نيز نگه مي دارد، در واقع 
اين جا فناوري مانند ابزاري اس��ت كه كارمندان يك 

مجموعه پشت آن پنهان مي شوند.
او اظهار داشت: مرحله سوم گذار از سنت به مدرنيته 
مرحله اي اس��ت كه بس��ياري از روش هاي سنتي به 
بن بست مي رسند و اجبار اس��تفاده از مكانيزم هاي 
مدرن به وجود مي آيد اما در اين مرحله مش��كل اين 

است كه دستگاه ها با يكديگر همكاري نمي كنند.
وي گفت: براي تغيير در ح��د و اندازه ملي بايد چند 
دس��تگاه ها با هم هم��كاري كنند. در اي��ران برخي 
دستگاه ها به مرحله سوم رسيده اند و تعداد اندكي از 
آنها از سوم به چهارم كه مرحله تعاملي با مردم است 
عبور كرده اند. ش��بكه هاي اجتماع��ي پلتفرم روابط 
جامعه اس��ت و آينده پيش رو مبتني بر پلتفرم هاي 
بزرگ است. نمي شود رس��انه هاي عمومي كشور در 
رقابت هاي سياس��ي، درباره دس��تگاه هاي اجرايي 
سياه نمايي كنند و بعد كه اعتماد عمومي خدشه دار 
و احساس فساد از خود فساد بيشتر شد، براي ترميم 
آن تلاش كنند. حسين عابدي جعفري رييس مركز 
ارتقاي سلامت اداري و مبارزه با فساد مدت هاست در 
مصاحبه هاي گوناگون اعلام كرده كه ابر چالش نظام، 
فساد اقتصادي اس��ت. او در اين باره گفت: اگر كنه و 
ريش��ه هر معضلي را باز كنيد مي توانيد زير آن آتش 
فساد را مش��اهده كنيد. فساد را به مطالب گوناگوني 
تشبيه كرده اند و بهترين چيزي كه مي توان فساد را 
به آن تشبيه كرد آتشي است كه اگر به دامن جنگل 

افتاد به هيچ چيزي درون اين جنگل رحم نمي كند.
وي اف��زود: اگر فك��ر كنيم ك��ه به جن��گل اقتصاد 
ما آتش فس��اد افتاده اس��ت آن وق��ت واكنش مان 
نس��بت به فس��اد متفاوت از واكنش��ي مي شود كه 
اكنون به اي��ن موضوعات داري��م. اول بايد نگاه مان 
را نس��بت به فس��اد متفاوت كنيم ت��ا واكنش مان 

 نس��بت به فس��اد از جنس مبارزه با فس��اد ش��ود.
او اشاره كرد: فسادي كه در كشور ما وجود دارد فقط 
مخصوص كشور ما نيست و از ۱۹۹۰ بحث مبارزه با 
فساد در دنيا به عنوان يك بحث جدي آغاز شد. اين 
ادامه پيدا كرد و ساز و كارهاي گوناگوني براي مبارزه 
با آن تعريف ش��د. در كشور ما از س��ال ۱۳۸۰ بحث 
مبارزه با فساد به ش��كل جدي مطرح شد. زماني كه 
مقام معظم رهبري در نماز جمعه اين مساله را به سه 

قوه ابلاغ كردند.
عابدي گفت: آن ساز و كاري كه ايشان فرمودند قابل 
پيگيري است كه چه شد و دستگاه ها چه كردند؟ اتفاقا 
ارديبهشت سال ديگر هم سالگرد آن ابلاغ است. بايد از 
دستگاه ها پرسيد كه پيرو دستور رهبري چه اقداماتي 
انج��ام دادند. نكته بعدي اين اس��ت ك��ه مثل همه 
ابرچالش هاي نظام، اجزاي گوناگون نظام بايد درگير 
اين مبارزه ش��وند. مانند اتفاقي كه در جنگ رخ داد. 

همه دستگاه ها و همه افراد به مبارزه مشغول شدند.
وي اظهارداشت: همه كساني كه دلسوز كشور هستند 
و از اين فسادي كه همه جا را فرا گرفته رنج مي برند، 
بايد براي مب��ارزه با آن اقدام كنند. در حوزه فس��اد 
همگرايي وجود دارد اما در حوزه مبارزه با فس��اد كه 
صورت سازمان يافته و سيستمي صورت مي گيرد با 
يك لش��كر پراكنده مواجهيم. قهرمان هايي كه اگر 
جلو بيايند يا دستگير شده يا براي شان ايجاد مشكل 

مي شود.
رييس مركز ارتقاي س��لامت اداري و مبارزه با فساد 
در واكنش به اعدام افرادي كه به عنوان سلطان فساد 
دس��تگير و معرفي مي ش��وند گفت: در ح��وزه مواد 
مخدر س��ال ها با اعدام سعي ش��د جلوي اين مساله 
گرفته ش��ود، آيا اين اتفاق رخ داد؟ چرا بايد اميدوار 
بود ك��ه مجازات هايي مانند اعدام بتواند فس��اد را از 
بين ببرد؟ فساد مرحله اي شكل مي گيرد و مبارزه با 
آن نيز مراحلي دارد. اگر ما از آن مراحل غافل ش��ويم 
ناگزير آخر خط مي ايستيم و جاي مراحل قبلي را با 

يك حكم جبران كنيم.
وي تاكيد كرد: تمام انديشمندان دنيا در حوزه مبارزه 
با فساد بحث پيشگيري را بر همه مراحل ديگر مقدم 
مي دانند. اگر پيش��گيري موفق نب��ود بايد در حوزه 
نظارت و مراقبه كار كرد. پيشگيري براي خشك كردن 
بستر فساد است. در برنامه هايي كه براي توسعه نوشته 
مي شود بايد گام هاي مبارزه با فساد را مشخص كرد 
و ساز و كارهاي پيشگيرانه براي آن را در نظر گرفت.

در نشست شفافيت و فساد ستيزي در فضاي مجازي مطرح شد

نقش دولت الكترونيك در مقابله با فساد
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 واكنش به پيام هاي مستقيم
 با اموجي در توييتر

اگر از كاربران توييتر هس��تيد حتما برايتان پيش 
آمده كه پيام مس��تقيمي را دريافت كرده باش��يد و 
دلت��ان بخواهد با كمك طيف وس��يع اموجي ها به 
آن واكنش نشان دهيد، مثلا بخنديد، گريه كنيد يا 
تعجب نماييد! خبر خوب اينكه بالاخره چنين امكاني 
براي كاربران توييتر فراهم شده. اين شبكه اجتماعي 
قابليت واكنش با اموجي را به پيام هاي مستقيم خود 
اضافه كرد كه بسيار شبيه به همين امكان در فيسبوك 
با چند تفاوت كليدي است. براي واكنش نشان دادن 
به پيام هاي مس��تقيم دريافتي تان صرفا كافيست 
روي آيكون قلب و به علاوه كه درست در كنار پيام ها 
نمايش داده مي ش��ود كليك نماييد. با دابل كليك 
روي پيام ها هم پنل اموجي ها برايتان گشوده خواهد 
شد و اگر به پيامي واكنش نشان دهيد گيرنده اعلاني 
را از سمت شما دريافت مي كند. اگر از نسخه قديمي 
اپ توييتر استفاده مي كنيد واكنش شما به پيام ها در 
قالب يك پيام مستقيم براي فرد ارسال مي شود. طبق 
بررسي هاي انجام شده حتي مي توانيد به پيام هايي كه 
چندين سال از دريافت شان مي گذرد نيز با اموجي 

واكنش نشان دهيد.

 مريخ نورد چين 
در آستانه رفتن به فضا

براس��اس جديدترين اخبار منتشر شده از سوي 
سازمان فضايي چين، نخس��تين مريخ نورد اين 
كشور تا چندين ماه ديگر پرتاب مي شود. به گزارش 
شينهوا، دانشمندان چيني چندين دهه است كه 
به طور جدي در پروژه هاي هوافضاسرمايه گذاري 
كرده اند و براي نخستين بار موفق به نشاندن يك 
ماه ن��ورد در نيمه تاريك كره ماه براي بررس��ي و 
رصد آن بخش از نزديك ترين همسايه كره زمين 
شده اند. در جديدترين اخبار فضايي اين كشور، 
روزنام��ه China Youth Daily اع��لام كرد 
كه نخس��تين كاوش��گر ماموريت مريخ چين در 
ماه جولاي )تير( س��ال جاري آغاز به كار خواهد 
كرد. اين روزنامه با استناد به منابع سازمان علم و 
فناوري هوافضاي چين )CASC( گفت: كاوشگر 
 Y۴ ۵-Long Long مريخ توسط موشك حامل
 Y۴ ۵-Long March ارسال مي شود. موشك
به تازگ��ي آزمايش ۱۰۰ ثاني��ه اي را براي موتور 
هيدروژن اكس��يژن با فش��ار زياد انجام داده كه 
آخرين آزمايش موتور قبل از مونتاژ نهايي است.  
طبق اعلام سازمان فضايي اين كشور، چين در ابتدا 
يك كاوشگر را به مدار زمين مي فرستاد و پس از 
آن مريخ نورد را در مريخ مستقر مي كند. موشك 
Long March-۵ قرار اس��ت در سال ۲۰۲۰ 
ماموريت هاي زي��ادي را انجام دهد، از جمله اين 
ماموريت ها مي توان به پرتاب مريخ نورد و بازگشت 
نمونه ماه به زمين اش��اره كرد. كارشناسان اعلام 
كرده اند پرتاب مريخ ن��ورد در بازه زماني خاصي 
انجام مي شود كه مدار هاي ۲ سياره زمين و مريخ 
به يكديگر نزديك باشند، اين پديده نجومي هر ۲۶ 
ماه يك بار روي مي دهد و بازه زماني آن حدود يك 

ماه به طول مي انجامد.

 تعويق كنفرانس فناوري
به علت شيوع كرونا

هواوي اعلام كرده كه به خاطر اقدامات احتياطي 
در رابطه با ش��يوع كروناويروس در ووهان چين 
كنفرانس توس��عه دهندگان خ��ود را به تعويق 
مي ان��دازد. طبق اطلاعات مندرج در وبس��ايت 
هواوي اين كنفرانس كه ق��رار بود تحت عنوان 
HDC.Cloud ۲۰۲۰ در تاريخ هاي ۱۱ و ۱۲ 
فوريه )مصادف با ۲۲ و ۲۳ بهمن ماه( در شنزن 
برگزار شود به تاريخ ۲۷ام و۲۸ام مارس )مصادف 
با ۸ام و ۹ام فروردين( موكول شده است. گفتني 
اس��ت تا به حال ۱۷ نفر در چين به خاطر ابتلا به 
اين ويروس مشابه به سارس به كام مرگ كشيده 
ش��ده اند. اين كنفرانس كه با محوريت كسب و 
كارها برپا مي ش��ود اصلي ترين رويداد ش��ركت 
چيني براي توس��عه دهندگان آي تي محسوب 
مي گردد. اي��ن كمپان��ي در تبليغ��ات رويداد 
م��ورد بحث چنين آورده اس��ت: ما مي خواهيم 
تكنولوژي هاي ICT و همچنين توانمندي هايي 
كه ظرف ۳۰ سال اخير كسب كرده ايم را با شما 
 Kunpeng به اشتراك بگذاريم. پردازنده هاي
و Ascend ما موتورهاي قدرتمندي خواهند بود 
كه توسعه دهندگان در سراسر دنيا از آنها استفاده 
خواهند كرد. البته هواوي احتمالا آخرين شركت 
چيني نيست كه رويدادهاي آتي خود را به خاطر 
ش��يوع اين ويروس به تعويق مي اندازد و انتظار 
مي رود كه ظرف روزهاي آتي بر شمار آنها اضافه 
ش��ود. پيش تر  تري گو  مديرعامل فاكسكان به 
كاركنان خود هشدار داده بود كه از سفر به چين 
در جريان جشن سال نو خودداري كنند. كل شهر 
ووهان كه بالغ بر ۱۱ ميليون جمعيت دارد حالا در 
قرنطينه به سر مي برد و فرودگاه ها و ايستگاه هاي 

قطار آن تا اطلاع ثانويه تعطيل هستند. 

تسلا دومين خودروساز 
ارزشمند جهان شد

تسلا با كنار زدن فولكس واگن به دومين خودروساز 
ارزشمند جهان تبديل شده و ارزش آن از ١٠٠ ميليارد 
دلار فراتر رفته است. به گزارش ديلي ميل، شركت 
تسلا با كنار زدن فولكس واگن به دومين خودروساز 
ارزشمند جهان تبديل ش��د. اين در حالي است كه 
شركت تويوتا همچنان در صدر اين فهرست قرار دارد. 
دليل اين امر ارزش سهام اين توليدكننده خودروهاي 
برقي است. روز چهارشنبه ارزش اين شركت در بازار 
براي نخستين بار مرز از ١٠٠ ميليارد دلار گذشت و 
به اين ترتيب با كن��ار زدن فولكس واگن در رده دوم 

شركت هاي خودروسازي با ارزش قرار گرفت. 
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كد شناسه كالا بر تارك پوشاك وارداتي

گلايه كشاورزان كلات از ممنوعيت كشت برنج

گروهبنگاهها|
هر ساله با نزديك تر ش��دن به موعد روزهاي پاياني 
سال و آغاز بازارهاي فروش پايان سال؛ موضوع قاچاق 
اقلام مورد نياز مردم در ويترين رس��انه هاي گروهي 
قرار مي گيرد؛ بر اساس اعلام مسوولان صنفي و طبق 
اعلام س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز ميزان قاچاق 
پوش��اك در س��ال قبل بيش از 4 ميليارد دلاراست؛ 
رقمي كه در سال جاري اگر افزايش پيدا نكرده باشد، 
كاهش نيز نيافته است؛ در چنين شرايطي است كه 
توليدكنندگان پوش��اك و صاحبان فروش��گاه هاي 
فروش البسه در ايران بارها خواستار برخورد با فعاليت 
فروشندگان پوشاك قاچاق شدند تا اينكه درنهايت 
س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز از سال97 اعلام كرد 
كه از ابتداي دي ماه سال98، با هماهنگي دستگاه هاي 
مختلف با تمام فروش��ندگان برنده��اي بدون مجوز 
رسمي پوشاك برخورد قاطع خواهد شد. در اين طرح 
كه از اول ديماه روند عملياتي شدن آن آغاز شده است؛ 
پوش��اك وارداتي حتماً بايد كد شناس��ه كالا داشته 
باشند كه اين كد هنگام ثبت سفارش در سامانه ثبت 

شده و پشتوانه سيستمي دارد.
با توجه به آغاز اين طرح از دي ماه 98 بد نيس��ت كه 
موضوع قاچاق پوشاك را روي ميز ارزيابي هاي صفحه 
قرار دهيم تا در نهايت ن��وري به ابعاد پنهان طرحي 
تابانده شود كه قرار اس��ت آرامش را به بازار پوشاك 

كشورمان بازگرداند. 

 تغيير ماهيت فروشندگان
ديروز معاون پيشگيري ستاد مبارزه با قاچاق كالا و 
ارز گفت: با هماهنگي هاي صورت گرفته تلاش شده 
تا فروشندگان البسه دست دوم، تغيير ماهيت دهند 
و پوش��اك توليد داخل را به فروش برسانند. عبدالله 
هندياني درباره مبارزه با قاچاق پوشاك، اظهار داشت: 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، در پايان سال 97 و نيز 
در س��ال 98، اقداماتي را در حوزه مقابله با برندهايي 
كه به صورت قاچ��اق عرضه مي ش��دند، در تهران و 
8 استان ديگر كش��ور انجام داد كه طي بررسي هاي 
صورت گرفته از نمايش��گاه پوش��اك امسال، تمامي 
توليدكنندگان اعلام مي كردند كه اقدامات س��تاد، 
موجب ش��ده توليد آنها به طور ميانگين بيش از ۳۵ 
درصد رونق صورت گيرد. معاون پيش��گيري س��تاد 
مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز افزود: در واقع برنامه ريزي 
ستاد در حوزه پيشگيري و مقابله اي، موجب شده تا 
۶ هزار و ۵۰۰ متر مربع از پاساژهاي معروف تهران كه 
اقدام به فروش كالاهاي غيرمجاز و قاچاق مي كردند، 
بع��د از اين اقدامات به توليدكنن��دگان داخلي روي 
بياورند و اين فضا را در اختيار توليدكنندگان كشور 

قرار دهند. همچنين با توجه ب��ه ممنوعيت واردات 
پوشاك به صورت رسمي، براي توليدكنندگان داخلي 
بستري فراهم ش��ده تا از اين فضا استفاده كنند. وي 
ادامه داد: ستاد در سال جاري، به دنبال اين است كه 
طرح مقابله با قاچاق پوش��اك را در 8 استان و تهران 
ادامه دهد تا رونق توليد صورت گيرد؛ چراكه به نظر 
مي رسد اگر با اين فرآيند، جلو رويم در حوزه پوشاك 

با قاچاق مقابله موثري خواهيم داشت.

 ساماندهي عرضه پوشاك در مناطق آزاد
يك��ي از گلوگاه هاي مه��م ورود پوش��اك قاچاق به 
كشورمان مناطق آزاد هس��تند، هندياني با اشاره به 
ضرورت ساماندهي اين بخش تصريح كرد: جلساتي 
را با مس��وولان حوزه مناطق آزاد داش��ته ايم؛ زيرا با 
توجه به مجوزهاي��ي كه اين مناطق دارند، بايد طرح 
ساماندهي را اجرايي كنيم تا در حوزه ورود پوشاك، 
آن كالاهايي كه در داخل مي توانيم توليد و استفاده 
كنيم، ديگر از مس��ير مناطق آزاد وارد كشور نشوند. 
وي گفت: بر اساس عدد ۲.۶ ميليارد دلاري كه براي 
قاچاق پوشاك در سال 9۶ اعلام شده بود و نيز با اعلام 
آمادگي كه خود توليدكنن��دگان براي توليد كيفي 

كرده اند، مي توانيم ش��اهد كاهش چشمگير قاچاق 
پوشاك باشيم.

هندياني در ادامه با بيان اينكه هنوز همان ۱۰۰ نقطه 
در تهران براي مقابله با قاچاق مدنظر اس��ت، اظهار 
داش��ت: امسال در حوزه پوش��اك از توليدكنندگان 
داخل درخواست شده تا در سال 98 توليدكنندگاني 
كه رونق خوبي گرفتند، به س��مت شناسه دار كردن 
كالاهاي خ��ود بروند و ما بتوانيم در كن��ار آن، از كد 
رهگيري اس��تفاده كنيم؛ ضمن اينكه اي��ن اميد را 
مي دهيم كه بتوانيم كنترل سطح عرضه را هم به شدت 
دنبال كنيم و در س��ال جديد، با داشتن شناسه هاي 
كالا و كد رهگيري بتوانيم در س��طح عرضه در ساير 
مكان ها غير از اين ۱۰۰ نقطه نيز با قاچاق مقابله كنيم.
وي در م��ورد افزايش اس��تان هاي درگي��ر مقابله با 
قاچاق، گفت: اين مساله بستگي به سهم استان ها در 
حوزه قاچاق پوش��اك دارد؛ اما هنوز همان 8 استان 

مدنظر است .

 تاناكورافروش ها تغيير ماهيت مي دهند
معاون پيش��گيري س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، 
همچنين از طرح جديدي براي مقابله با قاچاق پوشاك 

خبر داد و افزود: البسه دس��ت دومي كه در برخي از 
استان ها به فروش مي رود، به صورت قاچاق وارد كشور 
مي شود كه بر اين اساس ما به دنبال اين هستيم كه 
اين فروشگاه ها را به سمت نوفروشي، تغيير ماهيت 
دهيم.وي ادامه داد: اتحاديه را فعال كرديم كه بتواند 
به اين موضوع ورود پيدا كرده و اگر مكان هايي هستند 
كه بتوانند تغيير كاربري دهند و جواز بگيرند و با جواز 
اتحاديه بتوانند نوفروش��ي و كالاهاي توليد داخل را 
عرضه كنند، اين اقدام انجام شود. هندياني همچنين 
يادآور شد: كل پوشاك قاچاقي كه جمع آوري شده، 
تحويل س��ازمان اموال تمليكي مي شود و اگر قاچاق 
باش��د، اين س��ازمان حق فروش را ندارد تا مجدد در 
بازار ورود پيدا نكند. در واقع سازمان اموال تمليكي و 
سازمان هايي كه پوشاك در اختيارشان قرار مي گيرد، 
امكان عرضه مجدد ندارند و مي توانند يا كالا را صادر 

كنند يا به كشورهاي ديگر ارايه دهند.

 تامين مواد اوليه
در شرايطي كه مسوولان از طريق راهبردهاي سلبي 
تلاش مي كنند تا در مقابل قاچاق پوشاك به كشورمان 
بايستند، به نظر مي رس��د كه مهم ترين راهكار براي 

ايج��اد ارزش اف��زوده در حوزه پوش��اك حمايت از 
توليدكنن��دگان داخلي اس��ت. توليدكنندگاني كه 
در دل واحدهاي نمور و ب��دون امكانات لازم، تلاش 
مي كنند تا چرخ توليد داخلي كش��ورمان همچنان 
بر مدار رش��د بچرخد. روستاي محمدآباد ميامي در 
استان سمنان، نامي شناخته شده در توليد پيراهن 
است، بيشتر اهالي اين روستاي يك هزارو۵۰۰ نفري 
يا كارگاه خياطي دارند يا در كارگاهي ديگر مشغول 

به كارند.
غلامعلي رحيمي، مردي ۶۲ س��اله و صاحب يكي از 
اين كارگاه هاي خياطي، گفت: محمد آباد روستايي 
است كه حتي يك بيكار هم ندارد و ما آماده ايم براي 
س��اكنان مناطق ديگر نيز شغل ايجاد كنيم. وي كه 
به گفته خود سال ها عضو شوراي روستاست، افزود: 
مردم اينجا سال هاس��ت كه كار مي كنند اما از هيچ 
تسهيلاتي بهره مند نشده اند تا بتوانند روي پاي خود 
بايستند. رحيمي با بيان اينكه صاحبان كارگاه هاي 
خياطي در محمد آباد به دليل كمبود نقدينگي توسط 
توليد كنندگان بزرگ بهره كشي مي شوند، تاكيد كرد: 
اگر به ما تسهيلات بدهند ما مي توانيم با توليد پوشاك 
با كيفي��ت و ارزان، محصولاتي ارزان ت��ر از كالاهاي 

چيني را به مردم ايران ارايه كنيم .
اي��ن كارآفرين درب��اره نح��وه پرداخت دس��تمزد 
ب��ه كارگران ني��ز گف��ت: 9۵ درصد اف��رادي كه در 
كارگاه هاي محمدآباد كار مي كنند، مزدي دوز هستند 
 و س��فارش دهنده هاي ش��هرهاي ديگر هم ماهيانه

۵۰ درصد م��زد را پرداخت كرده و ۵۰ درصد ديگر را 
براي تسويه حساب آخر سال مي گذارند.

رحيمي ادامه داد: پايان سال هم سفارش دهنده برگه 
چكي از يكي از مش��تريانش را به ما مي دهد و معلوم 
نيست اين چك بالاخره نقد مي شود يا نه. يكي ديگر از 
اهالي محمدآباد هم با اشاره به نبود امكانات در روستا، 
بيان كرد: هر هفته به اندازه چهار وانت پيراهن از روستا 
خارج و به همان اندازه پارچه وارد مي شود، اما پس از 
اين همه كار، مكاني براي اينكه جوانان چند ساعتي 

را در آنجا ورزش كنند، وجود ندارد. 
مجموعه اين اظهارنظرها نشان مي دهد كه براي بهبود 
شاخص هاي توليد و اشتغالزايي در روستاها نه نيازمند 
س��رمايه گذاري هاي ميليارد دلاري و نه تسهيلات 
نجومي است؛ براي بهبود شاخص هاي توليد و رشد 
اشتغالزايي بايد درد دل مردمي را شنيد كه از نزديك 
در ميدان جانكاه توليد قرار دارند و روز و شبش��ان را 
در واحدهاي خرد در دور ترين نقاط كش��ور س��پري 
مي كنند. بايد نيازهاي حداقلي آنان را در تامين مواد 
اوليه ساماندهي كرد و آنوقت آنان را به جنگ برندهاي 

بزرگ بين المللي فرستاد. 

باتوجه به اعلام س��ازمان جهاد كش��اورزي مبني بر 
ممنوعيت كش��ت برنج خارج از استان هاي گيلان 
و مازندران كش��اورزان كلات از اين ط��رح نگران و 
گلايه مند هستند كه چرا دولت به نيازها و مطالبات 
آنها توجه لازم را نشان نداده و قبل از تصميم گيري 
در اين خص��وص به صحبت ه��ا و درد دل هاي آنان 

توجه نكرده است.
 در همين خصوص وحيد عطار مدير جهاد كشاورزي 
كلات گفت: كلات ب��ا دارا بودن ۵ رودخانه دايمي و 
خاك حاصلخيز بس��تر مناسبي براي كشت برنج به 
خصوص رقم صدري دم سياه به عنوان مرغوب ترين 

برنج كشور دارد.
او با اشاره به ۱۳۰۰ هكتار اراضي زير كشت برنج در 
كلات ادامه داد: كلات بزرگ ترين توليدكننده برنج 
در خراس��ان رضوي است و ساليان س��ال است كه 

اين كشت دراين شهرستان انجام مي شود و سالانه 
بيش از ۳۵۰۰ تن برنج با كيفيت توليد و راهي بازار 
مي شود. مدير جهاد كشاورزي كلات گفت: با اعلام 
س��ازمان جهاد كشاورزي مبني بر ممنوعيت كشت 
برنج خارج از استان هاي گيلان و مازندران كشاورزان 

كلات از آن طرح نگران و گلايه مند هستند. 

 كشت برنج نقطه قوت محصولات كشاورزي 
دركلات

 مهدي ناصري فرماندار كلات هم در اين باره گفت: 
اعلام ممنوعيت كشت برنج منحصر به كلات نيست 
و بدون توج��ه به برخي مقدمات اجراي آن ميس��ر 
نخواهد بود. كش��ت جايگزين تاكنون صرفا در مقام 
حرف بوده و به آن پرداخته نش��ده اس��ت و ش��اهد 
اقدام عملي در اين خصوص نب��وده ايم.او ادامه داد: 

مردماني كه از كشت برنج امرار معاش مي نمايند در 
طول مدت جايگزيني كشت بايد مورد حمايت قرار 
گيرند و مادامي كه اين فرآيند مورد توجه قرار نگيرد 
امكان اجراي مصوبه فراهم نيس��ت. فرماندار كلات 
گفت: ش��رايط كلات به واسطه وجود ۵ رودخانه و ۳ 
سد بزرگ و موقعيت جغرافيايي و وجود دشت آزاد 
در بهره برداري منابع آبي، در همه كشور بي نظيراست 
و كش��ت برنج نقطه قوت محصولات كش��اورزي در 
اين منطقه محس��وب مي شود.ناصري افزود: مراتب 
اعتراض به اين ابلاغيه به نمايندگان مردم در مجلس 
براي پيگيري در وزارتخانه منعكس ش��ده است كه 
اميدواريم دس��تگاه هاي ذيربط به چگونگي اجراي 
صحيح اين طرح و جايگزيني روش هاي نوين به جاي 
سنتي و توانمندسازي مردم مرزنشين اين خطه كه 
به تثبيت جمعيت مرزي منتج خواهد شد بپردازند.

تصادفدرفارس
روزانه۴قربانيميگيرد

فارس|فرمان��ده انتظامي 
اس��تان فارس با بيان اينكه 
روزان��ه براث��ر تصادفات در 
ف��ارس 4 نفر ج��ان خود را 
از دس��ت مي دهند، گفت: 
براس��اس آمارهاي 9 ماهه 
امسال، تعداد فوت شدگان 
جاده حوادث رانندگي در فارس ۱۳ درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل كاهش داشته است. سردار رهام بخش 
حبيبي در دهمين سمينار بين المللي كاهش حوادث 
رانندگي در شيراز، گفت: براساس آمار 9 ماهه امسال از 
مجموع تصادفات در استان فارس عامل 4۰ درصد حوادث 
توجه نداشتن راننده به جلو و ۳۶ درصد تخطي از سرعت 
مطمئنه بوده است. به گزارش سايت پليس فارس، اين 
مقام انتظامي ادامه داد: انحراف به چپ، خستگي و خواب 
آلودگي، رعايت نكردن حق تقدم و فاصله طولي و تغيير 
مسير ناگهاني از ديگر علل تصادفات در فارس بوده است.
وي با اشاره به اينكه در استان فارس ۵8 درصد از افرادي 
كه دچار تصادفات مي شوند در صحنه جان خود را از دست 
مي دهند، بيان كرد: حدود ۵ درصد در حين انتقال و ۳7 
درصد نيز در بيمارستان فوت مي كنند.اين مقام انتظامي 
با بيان اينكه بيشترين ساعات بروز حوادث رانندگي در 
استان فارس بين ساعت ۱۶ تا ۲4 با سهم 4۵ درصدي 
رخ داده است، گفت: در عين حال ساعت 8 صبح الي ۱۲ 
كمترين تصادفات را به خود اختصاص داده اند. حبيبي 
گفت: همه تلاش پليس اين اس��ت ك��ه روز به روز آمار 

تصادفات جاده اي و كشته هاي ناشي از آن كاهش يابد.

توليدسالانه۴.۶ميليونتُن
محصولاتزراعيدراصفهان
ل  و مس��و | ن صفها ا
نمايندگ��ي ول��ي فقيه در 
س��ازمان جهادكشاورزي 
استان اصفهان با بيان اينكه 
7۰ درص��د مجموع اراضي 
كشاورزي استان به كشت 
محصولات زراعي اختصاص 
دارد گفت: سالانه 4.۶ ميليون تُن محصولات زراعي در 
استان اصفهان توليد مي شود. حجت الاسلام مجتبي 
كوچ��ك زاده ديروز در س��خنراني پيش از خطبه هاي 
نمازجمعه اين هفته اصفهان افزود: اس��تان اصفهان با 
دارا بودن ۵۶8 هزار هكتار اراضي كشاورزي معادل پنج 
درصد از مساحت كل استان و ۳.9 درصد از اراضي كشور 
را به خود اختصاص داده است. وي با بيان اينكه اصفهان با 
شرايط متنوع آب و هوايي استعداد توليد انواع محصولات 
كش��اورزي را دارد عنوان كرد: در مناطق گرم و خشك 
خرما، انار و پس��ته، در مناطق سرد و كوهستاني بادام و 
گردو و در مناطق معتدل سرد استان انواع محصولات 
 دانه دار و هسته دار كشت مي شود. مسوول نمايندگي 
ولي فقيه در سازمان جهادكشاورزي اصفهان ادامه داد: 
مجموع اراضي باغي استان 79 هزار هكتار و عمدتا انواع 
سيب درختي، به، انگور، گلابي، زردآلو، بادام و پسته است.

وي مجموع توليدات باغي و گلخانه اي استان اصفهان 
در شرايط عادي را نيز 8۰۰ هزار تُن برآورد كرد و افزود: 
بخش كشاورزي استان در زمينه توليد شيرخام، گوشت 
مرغ و قرمز، تخم مرغ، محصولات گلخانه اي، شترمرغ، 
بوقلمون و ماهي زينتي رتبه هاي اول تا سوم را داراست.

دورنمايتوسعهپايدار
درقزوين

قزوين|رييس سازمان 
مديري��ت و برنامه ريزي 
اس��تان قزوي��ن گف��ت: 
درآمدهايي كه در بودجه 
س��ال 99 براي اس��تان 
قزوين پيش بيني ش��ده 
۲۶۰۰ ميلي��ارد توم��ان 

است اما توان ما ۲۰۰۰ ميليارد تومان است.
ابوالفضل ي��اري در ش��وراي اداري قزوين تصريح 
كرد: بودجه منابع كشور در سال 99 طبق آنچه در 
لايحه تدوين شده است ۱988 هزار ميليارد تومان 
است، از اين ميزان ۵۶4 هزار ميليارد تومان بودجه 
عمومي دولت اس��ت كه به دس��تگاه هاي اجرايي 
برمي گردد، ۱484 هزار ميليارد تومان نيز مربوط 
به بودجه شركت و بانك هاي دولتي است كه بودجه 
متراكم است. وي افزود: درآمدهايي كه براي سال 
99 پيش بيني ش��ده ۲۶۰۰ ميلي��ارد تومان براي 
استان قزوين است كه توان ما ۲۰۰۰ ميليارد تومان 
است، همچنين هزينه هاي در نظر گرفته شده ۲۵9 
ميليارد تومان اس��ت كه نسبت به گذشته ۱۳.۵9 
درصد رشد داش��ته و قابل توجه اس��ت ، با تلاش 
استاندار ۱۵ ميليارد و 7۰۰ ميليون تومان افزايش 
داشتيم. ياري اظهار كرد: ۱9۵ ميليارد تومان اصل 
تملك اس��ت كه با توازن ۳8۶ ميليارد تومان براي 
هزينه عمراني در نظر گرفته شده است، در سطح 
كش��ور تملك ما ۲9 درصد تخصيص دارد كه اين 

ميزان در سطح استان ۳۲ درصد است. 

تخصيص937ميلياردريال
برايطرحهاياقتصادمقاومتي
چهارمحالوبختياري|
رييس س��ازمان مديريت 
و برنامه ري��زي چهارمحال 
و بختي��اري گف��ت: 9۳7 
ميليارد ريال اعتبار جديد 
ب��راي طرح ه��اي اقتصاد 
مقاومت��ي اي��ن اس��تان 
اختصاص داده شد. علي ش��هريارپور در ستاد اقتصاد 
مقاومتي چهارمحال و بختياري تاكيد كرد: اين مبلغ 
در قالب ۳۰ طرح اقتصاد مقاومتي اين استان مازاد بر 
اعتبارات مصوب قانون بودجه به استان اختصاص يافته 
است. وي افزود: البته اين ميزان اعتبار اختصاص يافته به 
طرح هاي اقتصاد مقاومتي چهارمحال و بختياري مربوط 
به مرحله نخست اس��ت و مرحله دوم آن نيز با اولويت 
طرح هاي مهمي مانند راه آهن به زودي اختصاص پيدا 
مي كند. شهريارپور تصريح كرد: مسوولان دستگاه هاي 
اجرايي مرتبط با طرح هاي اقتصاد مقاومتي چهارمحال 
و بختياري موظفند آخرين وضعيت اين طرح ها را در 
قالب سامانه »نيپا« پيگيري و نس��بت به ثبت روزانه 
تغييرات آن اقدام كنند. به منظور تسريع در روند تكميل 
و بهره برداري از طرح راه آهن مباركه – سفيددشت – 
ش��هركرد ۲ هزار و ۵۰۰ ميليارد ريال در لايحه بودجه 

سال ۱۳99 كشور پيش بيني شده است.
مديركل بنياد مسكن چهارمحال و بختياري نيز گفت: 
براي اجراي طرح ۲ هزار و 44۰ واحدي مسكن محرومان 
روستاهاي استان تاكنون ۳ هزار و ۳84 نفر شناسايي و ۲ 
هزار و ۳۵4 متقاضي به بانك هاي عامل معرفي شده اند.

وضعيتمطلوببهداشتي
شيرهايتوليديخراسانجنوبي
خراسانجنوبي|معاون 
ه كل  ر ا د ا مت  س��لا
دامپزش��كي خراس��ان 
جنوب��ي از اج��راي طرح 
پايش ش��ير خام توليدي 
در دامداري هاي خراسان 
جنوبي خب��ر داد و گفت: 

مردم به هيچ وجه نگران شير توليدي نباشند.
محمدعلي بخشي، در جمع خبرنگاران اظهار كرد: 
با توجه به حساسيت شيرخام به عنوان يك فرآورده 
خام دامي از حيث بهداشت و سلامت، طرح پايش 
شير خام در استان با هدف بررسي وضع بهداشتي 
شير توليدي در سراسر استان هر ساله در دو نوبت 
انجام مي شود.بخش��ي با بيان اينكه ش��ير يكي از 
فرآورده هاي پرمصرف در سفره خانوار است، افزود: 
در اين پايش با نمونه گي��ري از گاوداري ها و مراكز 
جمع آوري شير، كيفيت شيرهاي توليدي به لحاظ 
بارميكروبي، افزودني ها و باقيمانده هاي دارويي مورد 
آزمايش قرار مي گي��رد. وي گفت: با توجه به نتايج 
حاصل از اجراي طرح در ۶9 واحد پرورش گاوداري 
و مركز جمع آوري ش��ير، وضع بهداشتي شيرهاي 
توليدي در دامداري هاي استان و مراكز جمع آوري 

شير از وضعيت مطلوبي برخوردار است.
معاون سلامت اداره كل دامپزشكي خراسان جنوبي 
افزود: يكي از گزينه هاي مورد آزمايش مقدار س��م 
آفلاتوكسين در ش��ير است كه در نمونه هاي مورد 

آزمايش بسيار كمتر از حد مجاز بوده است.
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هلاكت شرور معروف جنوب 
شرق كشور

زاهدان|دادس��تان عمومي و انقلاب ايرانشهر 
گفت: ش��رور معروف جنوب استان سيستان و 
بلوچستان، توسط سربازان گمنام امام زمان)عج( 

در اداره اطلاعات ايرانشهر به هلاكت رسيد.
محسن گل محمدي درباره جزييات خبر هلاكت 
ش��رور معروف جنوب شرق كش��ور اظهار كرد: 
بامداد پنجشنبه و در عمليات سربازان گمنام امام 
زمان)عج( در اداره اطلاعات شهرستان ايرانشهر، 
به دنبال وصول گزارش سرقت مسلحانه مجدد 
توسط شرور مذكور و پس از رصد سريع اطلاعاتي 
انجام گرفته توسط وي، ش��رور معروف جنوب 
استان سيستان و بلوچستان كه خود را به همراه 
اموال مسروقه در محاصره مامورين اداره اطلاعات 
شهرستان ايرانشهر مي ديد، به سمت مامورين 
تيراندازي كرد. وي اف��زود: در نهايت، با رعايت 
قانون به كارگيري سلاح، اين فرد به هلاكت رسيد. 
اين فرد شرور داراي سوابق متعدد كيفري از جمله 
چندين فقره قتل، آدم ربايي، چندين فقره سرقت 
مسلحانه، حمله به خودروهاي گشتي انتظامي 
شهرستان و شهادت مامورين انتظامي و زخمي 
كردن چندين نفر از پرسنل انتظامي، شرارت هاي 
متعدد و ايجاد ناامني در شهرستان هاي دلگان، 

بزمان، فنوج، بمپور و ايرانشهر بود.

 رشد ۸  درصدي صادرات قير
 از هرمزگان

بندرعباس|رييس س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت هرمزگان گفت: در نه ماه امسال صادرات قير 
در هرمزگان 8 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال 
افزايش يافته است. خليل قاسمي روز گذشته در 
جمع خبرنگاران با بيان اينك��ه در اين مدت يك 
ميليون و ۱۰۰ هزار تن قير از هرمزگان صادر شده 
است، اظهار كرد: ارزش اين ميزان قير صادر شده 
۳۳۰ ميليون دلار است. وي با اشاره به اينكه امارات 
متحده عربي، عمان و هند از جمله كشورهاي هدف 
صادرات قير استان هستند، خاطرنشان كرد: در نه 
ماه امسال يك ميليون و ۵۰۰ هزار تن قير در استان 
توليد شده است. رييس س��ازمان صنعت، معدن 
 و تجارت هرمزگان با اش��اره به اينكه در هرمزگان

۲۲ واحد توليد قير فعالي��ت مي كنند؛ بيان كرد: 
اكن��ون ۳7 درصد قير كش��ور در هرمزگان توليد 

مي شود و استان رتبه نخست توليد قير را دارد.

راه ۳۴ روستاي بخش اشترينان 
بازگشايي شد

خ�رمآباد| بخش��دار اش��ترينان گف��ت: راه 
۳4روس��تاي اين بخش بازگش��ايي شده است. 
مقداد صارمي دي��روز اظهار كرد: به دنبال بارش 
شديد برف در بخش اشترينان به اتفاق فرمانده 
سپاه اش��ترينان و ش��ركت تعاوني دهياران به 
همت ادوات برف روبي شركت تعاوني دهياران، 
يك دس��تگاه گريدر گروه ۲4 بعثت، ۲ دستگاه 
نمك پاش و يك دستگاه گريدر راهداري بدون 
هيچ گونه استراحتي كليه راه هاي روستايي و بين 

شهري را باز كردند. 
وي تصريح كرد: دراين راس��تا با همت مضاعف 
تيم عملياتي برف روبي جان ي��ك زن باردار در 
روستاي مگسان عليا هم مرز با شهرستان نهاوند 
را نجات داديم. بخش��دار اشترينان خاطرنشان 
كرد: روستاييان با توجه به موج شديد سرما، برف 
و يخبندان چنانچه به مراكز فوريت هاي پزشكي 
شامل )تولد نوزاد، بيماران ديابتي و...( نياز دارند 
از امروز ت��ا چند روز آينده به مركز شهرس��تان 
بروجرد منتقل كنند. تا در جاده هاي روس��تايي 

گرفتار نشوند.

پيش بيني 15 طرح گردشگري 
در 15 منطقه شهر اصفهان

اصفهان|معاون شهرسازي و معماري شهرداري 
اصفهان گف��ت: پروژه هاي طرح اصفهان ۲۰۲۰ 
در قال��ب طرح هاي محرك توس��عه در مناطق 
۱۵ گانه ش��هر اصفهان مدنظر قرار گرفته است. 
احمد حس��يني نيا با اشاره به پروژه هاي محرك 
توس��عه مناطق ۱۵ گانه در قالب طرح اصفهان 
۲۰۲۰، اظهار كرد: بر اساس طرحي كه شوراي 
شهر و رياست كميسيون گردشگري و حقوقي 
شورا به ش��هرداري اصفهان ارايه كرده است و با 
توجه به تاكيدات ش��هردار اصفهان در خصوص 
طرح هاي گردشگري ذيل برنامه اصفهان ۲۰۲۰ 
كه بر موضوع گردشگري تاكيد دارد، پروژه هاي 
طرح اصفهان ۲۰۲۰ در قالب طرح هاي محرك 
توسعه در مناطق ۱۵ گانه شهر اصفهان مدنظر 

قرار گرفته است. 

۴0 درصد از صادرات كشور به 
عراق از مرزهاي استان مي گذرد

كرمانشاه|در شرايطي كه اقتصاد ايران به دنبال 
توس��عه صادرات به كش��ورهاي همسايه است، 
رييس سازمان صمت استان كرمانشاه مي گويد: 
4۰ درصد از صادرات كش��ور به عراق از مرزهاي 

استان مي گذرد. 
محس��ن دارابي رييس س��ازمان صمت استان 
كرمانشاه در آيين تجليل از صادر كنندگان استان 
با بيان اين مطلب كه مشوق هاي صادراتي از يك 
نياز به يك ضرورت تبديل شده است، افزود: اگر 
بخواهيم تاثير مشوق هاي صادراتي در افزايش 
صادرات را در نظر بگيريم؛ از دهه 8۰ به بعد شيب 
صادرات س��ير صعودي داشته است و هم اكنون 
مش��وق هاي صادراتي ب��راي صادر كنندگان به 

عنوان يك شتاب دهنده عمل مي كند.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

گزارش »تعادل« از وضعيت صنعت گردشگري به دنبال تحولات اخير

از »شرايط فورس ماژور« تا » اقدام فوري« براي نجات گردشگري
صنعت گردش��گري اگرچه همواره در سخراني هاي 
مسوولان مهم جلوه كرده و از آن به عنوان جانشنين 
درآمدزا ب��ه جاي نفت ي��اد مي كنند ام��ا خروجي 
برنامه ريزي ها از يك س��و و نگاه��ي به لايحه بودجه 
سال آينده و تمركز درآمدزايي دولت بر بخش ماليات 
به جاي گردش��گري از س��وي ديگ��ر، حكايت از آن 
دارد ك��ه اين صنعت نوپا هنوز به دغدغه مس��وولان 
حتي سياس��ت گذاران و متوليان گردشگري تبديل 

نشده است. 
صنعت گردش��گري كه بعد از برجام آرام آرام جان 
مي گرفت از نيمه دوم س��ال 98، ب��ه دنبال اتفاقات 
اخير در سراشيبي قرار گرفت تا جايي كه وزير ميراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري، با اشاره به 
شهادت سردار سليماني و سقوط هواپيماي اوكرايني 
اعلام كرد: »اين اتفاقات ضربه  بزرگي به گردشگري 
وارد ك��رده اس��ت«؛ ضرب��ه اي كه فع��الان صنعت 
گردشگري معتقدند به راحتي جبران نمي شود، اما 
مس��وولان بر اين موضوع تاكي��د دارند كه نگراني از 
اين بابت ندارن��د و وضعيت به زودي به حالت نرمال 
بازمي گردد. اين شرايط در حالي است كه نگاهي به 
تورهاي ورودي كنسل شده، ليست خالي هتل ها و 
اقامتگاه ها و خلوتي اماكن تاريخي و گردشگري خود 
حكايت مي كند كه عمق ضربه به صنعت گردشگري 
چقدر بوده است، تا جايي كه به دنبال اتفاقات اخير، 
فعالان صنعت گردشگري در نامه اي به وزير ميراث 
فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي درخواست اعلام 
شرايط »فورس ماژور« كردند تا در نهايت وزارتخانه 
ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري برنامه 
»اقدام فوري« را از امروز براي سامان دهي به صنعت 
آسيب ديده گردشگري اجرا كند، البته برنامه اي كه 
هيچ بودجه اي ندارد و فقط قرار است با قول همكاري 

سازمان ها و وزارتخانه هاي مختلف اجرايي شود.

  اما و اگرهاي لغو تورهاي ورودي
طبق گزارش س��ازمان جهاني جهانگ��ردي درآمد 
مس��تقيم گردش��گري ايران ح��دود ۱۱.۷ ميليارد 
دلار بوده اما تركش هاي سقوط هواپيماي اوكرايني 
درنهايت به صنعت گردش��گري كش��ور هم رسيد 
و خبرهاي��ي از لغو پروازه��اي امريكايي، كانادايي و 
اروپايي به گوش رسيد. به دنبال لغو پروازها به مقصد 
ايران، تورهاي ورودي هم س��فرهاي خود را كنسل 
كردند تا جاي��ي كه به گفته ريي��س انجمن صنفي 
دفاتر خدمات مسافرت هوايي و جهانگردي تورهاي 

ورودي از امريكا و كانادا ۱۰۰ درصد، تورهاي استراليا 
و حوزه اقيانوسيه 8۰ درصد، تورهاي ورودي از اروپا 
۶۰ درصد و تورهاي ورودي آسيا ۶۰ درصد سفرهاي 
خود به ايران را لغو كرده اند، البته مسوولان وزارتخانه 
ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري آمار 
بخش خصوصي را قبول ندارند اما هنوز آمار رسمي 
هم از تورها و پروازهاي كنسل شده اعلام نكرده اند. 
اين وضعيت درحالي است كه بعد از سقوط هواپيماي 
اوكرايني، علي اصغر مونسان، وزير ميراث فرهنگي، 
صنايع دس��تي و گردش��گري اعلام ك��رد: اقداماتي 
معمولا در ش��رايط نرمال براي توس��عه گردشگري 
برنامه ريزي مي شود اما گردشگري ويژگي هايي دارد 
كه با كوچك ترين حاش��يه و عدم امنيت با مش��كل 
مواجه مي شود. در سال ۱۳98 حوادث زيادي اتفاق 
افتاد كه اثرات گسترده اي در گردشگري داشت، اما 
با برنامه ريزي و ت��لاش از آنها عبور كرديم، هر كدام 
از آن اتفاقات مي توانس��ت ضربه بزرگ��ي وارد كند. 
اتفاقات اخير وسعت بيش��تري داشته است. تلاش 
مي كنيم اث��رات منفي آن را كنترل كنيم و به حالت 
عادي برگرديم، اميدوارم از اين وضعيت عبور كنيم 

و زودتر نرمال شويم.
او درباره اخباري كه روز گذشته مبني بر كاهش ۷۰ 
درصدي تورهاي ورودي پس از س��قوط هواپيماي 
اوكراين منتش��ر ش��د، بيان كرد: بعضي از كشورها 
توصيه هايي در اين باره داش��ته اند كه حتما اثراتي 
در كنسل ش��دن تورهاي ايران داشته است، تلاش 
مي كنيم ب��ه حالت عادي برگردي��م. قطعا عدد ۷۰ 
درصد قابل توجه اس��ت، در بعضي از كش��ورها اين 
ريزش بيش��تر بوده و در برخي كمت��ر، ما بازارهاي 
جديدي را اضافه مي كنيم و اميدواريم اين ش��رايط 

تغيير كند.
اظهارات مونسان درحالي است كه در همان روزهاي 
ابتدايي نابه سامان شدن صنعت گردشگري به دنبال 
تحولات در منطقه و نيز سقوط هواپيماي اوكرايني، 
حرمت الله رفيعي، رييس هيات مديره انجمن صنفي 
دفاتر مسافرت هوايي و جهانگردي ايران، در نامه اي 
به مونسان درخواست كرد: »به منظور جلوگيري از 
خسارات احتمالي دفاتر و آژانس هاي فعال در حوزه 
تورهاي ورودي، هماهنگي ه��اي لازم را با نهادهاي 
ذي ربط و خصوصا جامعه آژانس هاي فعال در حوزه 
تورهاي ورودي، نهادهاي ذي ربط و خصوصا جامعه 
هتل داران براي همكاري در لحظات »فورس ماژور« 

مبذول كنند.« كه با اين درخواست موافقت نشد.

   اقدام فوري وزارتخانه 
اما و اگرهاي مطرح ش��ده در حالي اس��ت كه برنامه 
اقدام فوري گردش��گري ايران با هدف خنثي س��ازي 
تبليغ��ات منفي و ترميم چهره كش��ور از ام��روز اجرا 
مي شود، برنامه اي كه طبق گفته وزير ميراث فرهنگي، 
گردشگري و صنايع دس��تي، بودجه ويژه اي ندارد اما 
قرار است دستگاه هاي ديگر براي به نتيجه رساندن آن 
همكاري داشته باشند. ولي تيموري، معاون گردشگري 
وزارت ميراث فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي 
درباره جزييات اين برنامه گفت: در شرايط فعلي بايد 
وارد فاز بازسازي تصوير و ترميم آسيب ها شد. به همين 
منظور برنامه كوتاه مدتي با عنوان »اقدام فوري« تهيه 
شده اس��ت كه در زمان كوتاهي بايد اقداماتي را در دو 
قالب مديريتي و تخصصي انجام دهي��م. در اقدامات 
مديريتي يكسري هم افزايي ها و تكاليف دستگاه هاي 
ديگر تعيين شده اس��ت، مثلا وزارت امور خارجه بايد 
فعال تر شود و با سفراي مقيم در ايران و خارج از كشور 
ارتباطاتي برقرار كند. همزمان چهره ها و شخصيت هاي 
موثر را به ايران دعوت كنيم تا جريان تبليغي مثبتي را 
راه  اندازند. در برنامه اقدام فوري سعي كرديم تجربيات 
بين الملل��ي و اقدامات��ي كه كش��ورهايي چون هند، 
اندونزي، مصر و تركيه در شرايط بحران انجام داده اند 
را بومي كنيم و در كنار پيشنهادهاي بخش خصوصي، 

فعالان و كارشناسان گردشگري قرار دهيم.
او افزود: گاهي برنامه هاي اقدام فوري به بودجه كلان نياز 
دارد، مثل آنچه دولت استراليا پس از آتش سوزي انجام 
داد كه البته با توجه به شرايط كشور، ما در حال حاضر 
امكان تخصيص بودجه ويژه نداريم، بنابراين بيشتر به 
سمت برنامه هاي مشاركتي حركت مي كنيم. در واقع 
اقدامات مديريتي برنامه اقدام فوري همان هماهنگي 
در دول��ت و هم افزايي با س��اير وزارتخانه ها، نهادها و 
سازمان هاست مثلا با س��ازمان صدا و سيما صحبت 
شده تا اخبار منفي را كم كند. معاون گردشگري بخش 
ديگر اقدامات اين برنامه را تخصصي دانست كه برگزاري 

نشست هاي دو جانبه دعوت از اينفلوئنسرهاي موثر، 
برگزاري نمايشگاه هاي ويژه، اختصاصي و حتي يك 

روزه در برخي كشورها را از آن جمله اعلام كرد.

  راهكارهاي بخش خصوصي
فعالان صنعت گردشگري معتقدند در شرايط پيش آمده 
براي صنعت گردشگري، اگر دولت نقش خود را درست 
ايفا كند، بخش خصوصي ه��م مي تواند وظايف خود را 
درست انجام دهد. ابراهيم پورفرج، رييس هيات مديره 
جامعه تورگردانان ايران به تجربه تركيه در زمان بحران 
براي نجات گردشگري اشاره كرده و درباره اين موضوع 
گفت: در شرايط فعلي تبليغات گسترده و حضور پررنگ 
در نمايش��گاه هاي بين المللي گردشگري از راهكارهاي 
اساسي اس��ت. زماني كه تركيه هواپيما روسيه را هدف 
حمله قرار داد، روس ها تصميم گرفتند سفر به اين كشور را 
بايكوت كنند. تا آن موقع چهار ميليون توريست از روسيه 
به تركيه سفر مي كرد. با اين حال تركيه با اقدامات مفيدي 
كه انجام داد در مدت زمان كوتاهي گردش��گري خود را 
نجات داد. اگرچه گردش��گري در شرايط مناسبي قرار 
ندارد اما عقب نشيني نمي كنيم و حتي تلاش مي كنيم 
يك قدم جلوتر هم بريم. اظهارات پورفرج درحالي است 
كه علي غمخوار، عضو جامع��ه تورگردانان ايران معتقد 
اس��ت در ش��رايط فعلي، ويزاي ايران براي گردشگران 
خارج��ي بايد ارزان ش��ود. او گفت: حض��ور جدي تر در 
نمايشگاه هاي گردشگري خارجي، استفاده از رسانه هاي 
بين المللي، تبيين اثرات اقتصادي گردشگري، فعال شدن 
نمايندگي ها در خارج از كش��ور، ارتباط وزارت خارجه با 
نمايندگي هاي خارجي در ايران، تسهيل در صدور ويزا 
و كاه��ش نرخ ويزاي ايران براي ي��ك دوره موقت مانند 
تجربه اي كه ايران پس از حادثه ۱۱ س��پتامبر پشت سر 
گذاشت، معافيت هاي مالياتي براي يك دوره مشخص، 
امه��ال بدهي هاي بانكي ب��راي دوره يك تا دو س��ال و 
تخصيص تسهيلات بانكي بلندمدت با بهره پايين مي تواند 
راهكارهاي موثري براي خروج گردشگري از بحران باشد.

  گردشگران داخلي را دريابيم
از دست رفتن تورهاي ورودي به كشور درحالي است كه 
برخي فعالان صنعت گردشگري بر اين موضوع تاكيد 
مي كنند كه تنها ۳۰ درصد گردش��گري ايران مربوط 
به گردشگران خارجي اس��ت، در حالي كه ۷۰ درصد 
گردشگران داخلي كشور در جريان نوسانات سياسي 
فعلي كش��ور، قابل سرمايه گذاري هس��تند. اشكان 
بروج، مدرس گردشگري درباره اين موضوع بيان كرد: 
گردشگري به خودي خود صنعت پرمانع و پرچالشي 
است، عوامل انساني، اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي و 
حتي سياسي و محيطي از مهم ترين عوامل تاثيرگذار 
بر اين صنعت هستند به طوري كه در حال حاضر نيز 
به دنبال بحران سياسي كشورمان شاهد ريزش تا ۷۰ 

درصد تورهاي خارجي ورودي كشورمان هستيم.
او افزود: ايران ارزانترين كش��ور دنيا براي سفر است 
و گاهي اي��ن عوامل قابل توج��ه و مثبت در صنعت 
گردش��گري، به دنب��ال بي توجهي ب��ه عواملي كم 
اهميت از دست مي روند. گردشگراني كه هنوز وارد 
كشورمان نشده اند درگير تبليغات بسيار منفي عليه 
كشورمان هس��تند، اين نوع گردش��گران به دنبال 
نوسانات سياسي، به كشور سفر نمي كنند يا عواملي 
مانند برجام نيز در محيط سياسي منجر به تغييرات 
چش��مگيري در اين صنعت كشورمان ش��د. با اين 
حال تنها حدود ۳۰ درصد از گردش��گران كل كشور 
ورودي كشورهاي ديگر هستند و مابقي گردشگران 
داخلي هستند، لذا با وجود نوسانات فعلي سياسي نيز 
فرصت هاي بسيار زيادي در اين صنعت باقي مانده كه 

مورد غفلت قرار گرفته است.
وي با بيان اينكه تفكر اشتباه درآمدزايي و خريد تورهاي 
خارجي بايد اصلاح ش��ود، گفت: گردشگري زنجيره  
بزرگي از فعاليت ها و مش��اغل اس��ت ولي ما آن را به 
گردشگران خارجي و تورهاي خارجي محدود كرده ايم 
در حالي ك��ه مي توانيم روي ۷۰ درصد گردش��گران 

داخلي سرمايه گذاري كنيم.
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 تكذيب خبر بازسازي
 ۲۵۰ مدرسه  سوري 

رييس مركز هماهنگي حوزه وزارتي آموزش و پرورش 
انتشار اخباري مبني بر قول وزارت آموزش و پرورش 
ايران براي بازسازي ۲۵۰ مدرسه در سوريه را صحيح 
ندانست و آن را رد كرد. علي باقرزاده در اين باره اظهار 
كرد: آقاي وزير در جريان س��فر دو روزه به سوريه در 
روزهاي چهارشنبه و پنجشنبه گذشته هيچ قولي 
براي احداث مدرسه نداده و صحبتي هم درباره ساخت 
و ساز مدارس مطرح نشد، چه برسد به اينكه عدد و 
رقمي هم اعلام شود. او افزود: در اين سفر براي تبادل 
دانش و تجربه پيرامون بازسازي مدارس سوريه اعلام 
آمادگي كرده بوديم. به گزارش ايسنا، حاجي ميرزايي 
در اين سفر كه چهارشنبه گذشته آغاز شد، در توييتي 
گفته بود: »امروز در دمشق با همتاي سوري ام ديدار 
داشتم. در چند س��ال درگيري در سوريه حدود ۱۰ 
هزار مدرسه تخريب شده با توجه به تجربه كشورمان 
در زمينه بازس��ازي و تجهيز واحدهاي آموزشي در 
جنگ تحميلي، به آقاي عماد موفق العزب گفتم آماده 
انتقال تجربه و دانش فني مان براي بازسازي مدارس 

سوريه هستيم .«

تاثير كم كارتخوان 
بر كاهش فرار مالياتي وكلا 

عضو كميسيون اقتصادي مجلس با تاكيد بر اينكه 
بعيد اس��ت با نصب كارتخوان بتوان از فرار مالياتي 
وكلا جلوگيري كرد بر ضرورت تشكيل تيمي از سوي 
قضاييه براي نظارت بر عملكرد درآمدي اين صنف 
تاكيد كرد. ناصر موس��وي لارگاني با تاكيد بر اينكه 
بعيد است با نصب كارتخوان بتوان از فرار مالياتي وكلا 
جلوگيري كرد، گفت: مبال��غ برخي از پرونده هايي 
كه وكلا وكالت آنها را بر عهده مي گيرند بس��يار بالا 
و ميلي��اردي اس��ت و برخي از وكلا ب��ا به كارگيري 
ترفندهايي از پرداخت ماليات فرار مي كنند. او ادامه 
داد: به عنوان مثال در برخي موارد فردي تخلف چند 
ده ميلياردي دارد و وكيل مي گويد ۱۰ درصد اين مبلغ 
را مي گيرم و وكالت شما را قبول مي كنم و از سويي 
ممكن است چندين ميليون را از طريق كارتخوان به 
صورت پيش پرداخت بپردازد و مابقي را در قالب چك 
پرداخت كند كه نمي ت��وان از آن ماليات اخذ كرد. 
نماينده مردم فلاورجان در مجلس شوراي اسلامي 
به خانه ملت گفت: مي طلب��د آموزش هاي لازم به 
مردم داده شود تا اگر وكلا مبلغي را از آنها به عنوان حق 
وكالت گرفتند اعلام كنند هر چند نصب كارتخوان 
يكي از راهكارهاي جلوگيري از فرار مالياتي است اما 
اين راهكار در مورد پزشكان جواب مي دهد اما در مورد 

وكلا به هيچ وجه موفقيت آميز نيست.
وي بر ضرورت تشديد نظارت قوه قضاييه بر عملكرد 
وكلا تاكيد كرد و گفت: در هر جايي كه نظارت وجود 

داشته باشد تخلفات كمتر است.

هلال احمر در انتظار رييس
دقيق��ا دوس��ال و ي��ك م��اه از حك��م چهار س��اله 
رييس جمه��وري براي رييس جمعي��ت هلال احمر 
كشورمان گذش��ته بود كه علي اصغر پيوندي، عطاي 
ماندن در ساختمان صلح را به لقايش بخشيد و استعفا 
داد، استعفايي كه با گذشت بيش از ۵۰ روز از آن، منجر 
به انتخاب رييسي جديد براي جمعيت هلال احمر نشده 
است. علي اصغر پيوندي، متولد ۱۳۴۱ در شهرستان 
س��رخه و داراي تخصص گوش و حلق و بيني آخرين 
رييس جمعيت هلال احمر در ايران اس��ت كه گرچه 
از حدود ۵۰ روز پيش از سمت خود استعفا داده است، 
اما تاكنون فرد ديگري به عنوان جايگزينش از س��وي 
رييس جمهوري حكم دريافت نكرده اس��ت. همين 
موضوع حواشي زيادي را پيرامون اين جمعيت مطرح 
كرده است، حواشي كه با بروز سيل در استان سيستان و 
بلوچستان به اوج خود رسيد. حواشي در جمعيت هلال 
احمر اما مربوط به همين ماه هاي اخير نيس��ت، بلكه 
حدود يك سال بعد از رياست پيوندي بر اين جمعيت 
خود را به شكل پررنگي نشان داد، آنجايي كه دبيركل 
وقت هلال احمر از سوي پيوندي بركنار شد و طي مدت 
كوتاهي منجر به استعفاي شماري از مديران مياني در 
ساختمان صلح شد، پس از آن روند تغييرات در برخي 
از پست هاي مديريتي هلال احمر نيز آغاز شد و ظرف 
كمتر از يك سال اكثر مديران در جمعيت هلال احمر 
تغيير كردند. تغييرات پيوندي اما به حاش��يه ها پايان 
نداد و بازداشت چند مدير مياني اين جمعيت به ويژه 
در بخش پزشكي بار ديگر نام جمعيت هلال احمر را بر 
سر زبان ها انداخت، با تاييد رسمي خبر اين بازداشت ها، 
اين بار سمت و سوي شايعات و خبرهاي ضد و نقيض به 
سمت رييس جمعيت نشانه رفت و چندين بار خبرهاي 
ضد و نقيضي در خصوص بازداشت و استعفاي رييس 
هلال در برخي رسانه ها منتشر شد، خبرهايي كه البته 
چند روز بعد با حضور پيوندي در مراسم ها و رويدادهاي 
مختلف عملا تكذيب مي شد. اين روند ادامه داشت، تا 
اينكه در روز دوازدهم آبان ماه امسال علي اصغر پيوندي 
رس��ما در نامه اي به رييس جمهور از رياست جمعيت 
هلال احمر اس��تعفا كرد. كمتر از ۲۴ ساعت بعد هم 

خبري مبني بر بازداشت پيوندي در رسانه ها منتشر 
شد كه اين بار به تاييد رس��يد، اما از دلايل بازداشت و 
چرايي آن و نيز دليل آزادي پيوندي صحبتي به ميان 
نيامد. حدود ۱۰ روز پس از اعلام خبر استعفاي پيوندي 
بود كه شوراي عالي جمعيت هلال احمر تشكيل جلسه 
داد، جلسه اي با دستور انتخاب رييس جديد جمعيت 
هلال احمر كه عصر روز ش��نبه، ۲۳ آذر و در س��كوت 
خبري برگزار شد و نتيجه رسمي آن تنها در حد توئيت 
مديركل روابط عمومي جمعيت هلال احمر به رسانه ها 
آمد. توئيتي كه در آن اس��ماعيل رمضاني اعلام كرده 
بود كه از ميان گزينه هاي پيشنهادي، »سيدسلمان 
س��اماني« و »محمدرضا نوروزي« به عنوان دو گزينه 
ش��وراي عالي انتخاب شده و به رييس جمهور معرفي 
مي ش��وند تا يكي از آنها با انتخاب حس��ن روحاني به 
عنوان رييس جديد انتخاب شود. ساعاتي پس از اين 
خبر بود كه دوباره برخي شايعات و گمانه زني ها در مورد 
رييس جمعيت هلال احمر و مخالفت رييس جمهور با 
استعفاي پيوندي منتشر شد. خبري كه گرچه هيچ گاه 
به تاييد رسمي نرسيد، اما با عدم معرفي رييس جديد 
و نيز سخنان علي ربيعي س��خنگوي دولت، مي توان 
حداقل از واقعي بودن بخش هايي از آن مطئمن ش��د. 
ربيعي روز هفتم دي ماه و در حاشيه جشنواره رسانه اي 
مداد قرم��ز با حض��ور در جمع خبرن��گاران در مورد 
سرنوشت رييس جديد جمعيت هلال احمر گفته بود: 
در جلسات آتي شوراي عالي كانديداها مطرح و همزمان 
استعفاي آقاي پيوندي هم مورد پذيرش قرار خواهد 
گرفت. بايد اجازه دهيم كه در يك فضاي آزاد شوراي 
عالي بهترين انتخاب را كند. تعدادي اعتراض داشتند به 
اين شيوه انتخابات كه معاونت حقوقي بررسي كردند تا 
يك انتخاب خوب )براي رياست جمعيت هلال احمر( 
انجام ش��ود. وضعيت مبهم رياست جمعيت هلال احمر 
روبه فراموشي مي رفت كه با وقوع سيل در استان سيستان 
وبلوچس��تان بارديگر نبود رييس در راس جمعيت هلال 
احمر خبر ساز شد، موضوعي كه البته چند روز قبل از آن 
اسماعيل نجار، رييس سازمان مديريت بحران كشور درباره 
آن گفته بود كه »هماهنگي هايي كه مديريت بحران بايد 

با هلال احمر انجام ش��ود، در حال حاضر نيز از طريق افراد 
مسوول در اين جمعيت در حال انجام است.« اما جاي خالي 
رييس در جمعيت هلال احمر آنقدري بود كه خبرنگاران روز 
چهارشنبه، محمود واعظي رييس دفتر رييس جمهوري را در 
اين زمينه مورد پرسش قرار دادند. او درباره وضعيت رييس 
جمعيت هلال احمر گفت: »9 نفر به عنوان داوطلب رياست 
جمعيت هلال احمر شركت كرده بودند كه دو نفرشان از 
داخل شوراي عالي و هفت نفرشان از بيرون شوراي عالي 
بودند. اتفاقا همان دو نفري كه عضو ش��وراي عالي بودند 
انتخاب ش��دند و هفت نفر ديگر كه به دليل كمبود وقت 
نتوانسته بودند صحبت كنند، اعتراض كردند، رييس جمهور 
هم به معاونت حقوقي ماموريت داد كه موضوع را بررسي 
كنند و معاونت حقوقي هم پيشنهاد داد كه انتخابات تجديد 
شود. موضوع دست اعضاي شوراي عالي است و اگر دو نفر را 
انتخاب كنند، رييس جمهور آماده امضاي حكم هستند. اين 
موضوع هم فقط مربوط به اين مورد نبوده و در گذشته هم 
اگر جايي اختلافي وجود داشته رييس جمهوري به همين 
شيوه نسبت به حل آن اقدام كرده اند.« محمود مظفر، رييس 
پيشين سازمان امداد ونجات در مورد نقش رييس جمعيت 
هلال احمر در مديريت بحران هايي نظير سيل در سيستان 
وبلوچستان به ايسنا مي گويد: كشور ما يك كشور حادثه خيز 
و در برابر حوادث آس��يب پذير است، طبيعي است كه اين 
كش��ور آماده باش نيروهاي امداد ونجات از اهميت زيادي 
برخوردار است و بايد با يك مديريت يكپارچه و واحد آن را 
انجام داد. حالا در اين شرايط وقتي كه جمعيت هلال احمر 
به عنوان مجموعه اي كه در خط مقدم امدادرساني به آسيب 
ديدگان قرار دارد، راس مشخصي نداشته باشد، قطعا كارها 
و هماهنگي اقدامات به درستي انجام نخواهد شد و اين امر 

به اعتماد عمومي به جمعيت تاثيرگذار است.
مظفر با انتق��اد از انتخاب رييس جمعيت هلال احمر 
از سوي رييس دولت، گفت: من اميدوارم كه به زودي 
شاهد يك تغيير ساختار در جمعيت هلال احمر باشيم، 
روساي جمعيت هايي مانند صليب سرخ و هلال احمر 
در برخي از كشورها از سوي مجلس انتخاب مي شود، 
هلال احمر يك نهاد مردمي و غير دولتي است و نبايد با 

نگاهي دولتي يا سياسي اداره شود.
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»تعادل« آمار جان باختگان تصادفات جاده اي طي 9 ماهه ابتدايي سال 98 را بررسي مي كند 

سردار هاديانفر: هر نيم ساعت بر اثر تصادفات جاده اي يك نفر جان خود را از دست مي دهد

رشد  5‚1 درصدي تلفات جاده اي در سال جاري
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

 درحالي كه طي يك دهه گذشته، تعداد قربانيان سوانح 
رانندگي روندي كاهشي داشت و از 24 هزار نفر در اواسط 
دهه 80 به حدود 17 هزار نفر در س��ال 96 رسيده بود، 
در س��ال 97 روند نزولي كشته شدگان حوادث جاده اي 
متوقف شد و براساس آمار جديد پليس راهور ناجا طي 
9ماهه ابتدايي سال 98، ش��اهد افزايش 5‚1 درصدي 
تعداد جان باختگان اين س��وانح نسبت به مدت مشابه 

سال قبل بوديم.
براس��اس آمار منتشرش��ده از سوي س��ردار سيدكمال 
هاديان فر، رييس پليس راهور كش��ور در 9 ماهه نخست 
سال جاري، حدود 13 هزار و 711 نفر از شهروندان بر اثر 
تصادفات رانندگي جان خود را از دست داده اند درواقع هر 
نيم ساعت يك نفر بر اثر تصادفات در كشور فوت مي كند 
و متاسفانه روزانه 45 تا 60 نفر بر اثر تصادفات جان خود را 
از دست مي دهند، اين گزارش در شرايطي از سوي پليس 
راهور منتشر مي شود كه براساس گزارش هايي كه سال هاي 
گذشته از س��وي معاون حمل و نقل وزيرراه و شهرسازي 
رسانه اي شده بود، هر 71 دقيقه يك نفر در جاده هاي ايران 
كشته مي شدند. بررسي گزارش تعداد جان باختگان سوانح 
رانندگي يعني طي يكي دو سال گذشته، حكايت از آن دارد 
كه تعداد قربانيان حوادث جاده اي افزايش يافته است، اما 
سوال اين است كه چه عامل يا عواملي موجب توقف نمودار 
كاهشي جان باختگان سوانح رانندگي و سپس افزايش آن 
را به همراه داشته است؟  رييس پليس راهور ناجا معتقد 
است، زماني كه تصادفات دغدغه دولت ها بوده و به عنوان 
جدي ترين مس��اله به آن نگاه كرده اند ما ش��اهد كاهش 
آن در كش��ور بوده ايم، به عبارت ديگر براساس اظهارات 
سردار هاديان فر، روند افزايشي حجم جان باختگان سوانح 
رانندگي، نشان دهنده اين است كه حوادث جاده اي دغدغه 
كنوني دولت نيس��ت، موضوعي كه كارشناسان و فعالان 
حوزه ايمني راه ها هم بر آن صحه مي گذارند، آنها معتقدند 
با وجود ارايه راهكارهاي بسيار از سوي نهادهاي ذي ربط 
اما مدت ها است اقدامي جدي براي كاهش تلفات جاده اي 
انجام نش��ده اس��ت و اگرچه اقدامات مثبتي مانند نصب 
دوربين هاي هوشمند ثبت س��رعت غيرمجاز، راه اندازي 
سامانه سپهتن و... هم طي س��ال هاي اخير اجرايي شده 
است، اما اين اقدامات در برابر حجم بالاي تخلفات رانندگي، 
وجود حجم بالايي از خودروهاي غيرايمن ساخت داخل 
و... تاثيرگذاري چنداني نداشته است، ضمن اينكه پتانسيل 
فرهنگ سازي و آموزش عمومي هم براي كاهش تلفات 

جاده اي در ايران جدي گرفته نمي شود.

   نيازمند عزم ملي
در اين ميان، حميد نجف، كارشناس ارشد حوزه حمل و 
نقل جاده اي هم با انتقاد از بالابودن حجم كشته شدگان 
سوانح رانندگي به »تعادل« مي گويد: مقايسه گزارش 
مربوط به تعداد كشته ش��دگان س��وانح رانندگي طي 
سال هاي گذشته و آمار سالانه جان باختگان در جنگ 
تحميلي گوياي اين اس��ت كه اين دو آمار بسيار به هم 
نزديك هستند. نجف اظهار مي كند: براساس آمار طي 
سال گذشته نزديك به 17 هزار نفر در تصادفات كشته 
شدند و 17 هزار خانواده داغدار شدند ضمن اينكه نبايد 
تعداد افرادي كه بر اثر سوانح رانندگي معلول مي شوند 
و ناهنجاري هايي اجتماعي كه از وقوع اين سوانح طي 
س��ال هاي آينده براي اي��ن اف��راد، خانواده هاي آنها و 

همچنين جامعه ايجاد مي شود، ناديده گرفت.
اين فع��ال حوزه حمل و نقل بي��ان مي كند: براي حل 
مش��كل بالابودن تعداد قربانيان حوادث رانندگي نياز 
به يك عزم ملي از سوي تمامي نهادها و ارگان ها داريم 

ضمن اينكه بايد از موازي كاري و جزيره اي عمل كردن 
پرهيز كني��م. او ادامه مي دهد: دي��دگاه جزيره اي در 
مديريت كشور، بزرگ ترين آفت اس��ت، علاوه بر اين 
حجم بالاي سوانح رانندگي معضلي ملي است كه با اين 
ديدگاه و نگاه قابل حل نيست بنابراين دغدغه آموزش 
و پرورش، قوه قضاييه، مجلس شوراي اسلامي و... بايد 

حل اين مشكل باشد.
به گفته اين كارش��ناس ارشد حوزه حمل و نقل جاده اي، 
تمام دنيا توانسته اند اين معضل را حل كنند و ما هم با عزم 
ملي مي توانيم و راهكار آن علاوه بر عزم ملي، بهره گيري 

از تجربيات كشورهاي توسعه يافته در اين زمينه است.

   راهكارهاي كاهش حجم تصادفات رانندگي
علاوه بر عزم ملي و استفاده از تجربيات ساير كشورها براي 
حل مشكل بالابودن تصادفات رانندگي، يكي از راهكارهايي 
كه پيش از اين از س��وي رييس سابق سازمان راهداري و 
حمل و نقل ج��اده اي براي كاهش تصادفات جاده اي و به 

تبع آن افت جان باختگان اين سوانح ارايه داده بود، افزايش 
قيمت س��وخت بود، اقدامي كه از 24 آبان ماه سال جاري 
اجرايي شد اما با توجه به آمار 9 ماهه منتشر شده از سوي 
رييس پلي��س راهور ناجا مبني بر افزايش��ي بودن حجم 
تصادفات در 9 ماهه نخس��ت س��ال، به نظر نمي رسد كه 
اين اقدام هم تاثير قابل توجهي بر حجم قربانيان حوادث 
رانندگي داشته باش��د اگرچه در زمان ارايه اين راهكار از 
سوي داوودكشاورزيان، مهرداد تقي زاده، معاون حمل و 
نقل وزيرراه و شهرسازي وقت اعلام كرد كه چندان موافق 
با افزايش قيمت سوخت نيست و معتقد است كه اين اقدام 
اثري مقطعي دارد و ب��راي كاهش تلفات جاده اي بايد به 
دنبال تأمين مالي براي افزايش سرمايه گذاري در بخش 

حمل و نقل ريلي و هوايي باشيم.
يكي ديگر از راهكارهايي كه از سوي مسوولان وزارت راه و 
شهرسازي طي دوسه سال اخير مطرح شده بحث كاهش 
10 كيلومتري سقف سرعت مجاز در جاده هاي كشور است، 
طرحي كه با روي كارآمدن عبدالهاشم حسن نيا در سال 96 

ديگر به صورت جدي مورد بررسي قرار نگرفت، براساس اين 
طرح قرار بود كه سقف سرعت در آزادراه ها به 110 كيلومتر 
در ساعت و در بزرگراه ها به 100 كيلومتر در ساعت برسد، اما 
اين طرح با مخالفت اكثر مسوولان حوزه جاده اي از معاون 
حمل و نقل وزارت راه و شهرسازي گرفته تا معاون عمليات 
ترافيك پليس راهور ناجا مواجه شد به گفته آنها كاهش 

10كيلومتري سرعت مجاز مبناي اجرايي ندارد.
در واقع به نظر مي رسد كاهش حجم تصادفات رانندگي 
نيازمند فرهنگ سازي و آموزش عمومي براي كاهش است، 
ضمن اينكه  نهادهاي ذي ربط و مسوول درحوزه كاهش 
سوانح رانندگي بايد هم راستا و همگرا شوند و فكري براي 
افزايش ايمني خودروهاي داخلي شود تا بتوان به افت تلفات 
جاده اي دركشور اميدوار بود البته نقش خانواده در نهادينه 
كردن فرهنگ ترافيك از همان اواي��ل كودكي از طريق 

كاركردهاي آموزشي و فرهنگ سازي بسيار موثر است.

   بررسي جزييات آمار كشته  شدگان 
براساس داده هاي سازمان بهداشت جهاني، از هر 100 هزار 
نفر در جهان به طور متوسط 18.9 دهم درصد در تصادفات 
جان خود را از دست مي دهند در حالي كه اين آمار در كشور 

ايران به 20 نفر رسيده است.
براس��اس تازه ترين گزارش ها درباره حوادث رانندگي در 
كشور، 82درصد از تصادفات در كشور تحت تاثير سرعت 
غيرمجاز، سبقت غيرمجاز، نداشتن توجه به جلو و خستگي 
و خواب آلودگي است و در اين ميان در كشور 15 درصد از 

تصادفات به دليل سرعت غيرمجاز است.
البته 12 درصد از تصادفات در كش��ور مربوط به راه هاي 
روستايي است و اين مسير ها به دليل تردد موتورسيكلت، 
تراكتور و ديگر وسايل نقليه كشاورزي، زمينه بروز خطر 

تصادف در آنها به شدت بالاست.
خسارت مالي ناشي از هر فوتي در تصادفات رانندگي، 5.2 
ميليارد تومان است كه اگر هزينه هايي كه از بدو تولد صرف 
رشد و آموزش يك فرد مي شود را بررسي كنيم مي توانيم 
بگوييم سالانه 34 ميليارد دلار ضرر ناشي از تصادفات به 

كشور متحمل مي شود.
همچني��ن در 9 ماهه اول س��ال 98، ح��دود 36 درصد 
تصادفات فوتي ناشي از تخلف نداشتن توجه به جلو بوده 
كه يكي از مصاديق مهم آن، استفاده از تلفن همراه است كه 
ميزان بروز خطر تصادف را تا 4 برابر افزايش مي دهد. ناگفته 
نماند كه 51 درصد از افرادي كه دچار تصادفات مي شوند در 
صحنه جان خود را از دست مي دهند، حدود 6 درصد در 
حين انتقال و 43 درصد در بيمارستان هم فوت مي كنند.
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نحوه محاسبه ماليات 
خانه هاي لوكس؟

اعضاي كميسيون تلفيق مجلس در حالي با بررسي 
لايحه بود 99، خانه ه��اي لوكس بالاي 10 ميليارد 
تومان را مش��مول ماليات دانستند كه اما و اگرهاي 
بس��ياري روي اجراي اين بخش از مصوبه مجلس 
وجود دارد. به گزارش مهر، بررسي ها نشان مي دهد 
در صورتي كه آم��ار و گزارش هاي ماهانه دو مرجع 
قيمت گذاري املاك تهران شامل دفتر برنامه ريزي و 
اقتصاد مسكن وزارت راه و شهرسازي و بانك مركزي 
ملاك تعيين خانه هاي خالي باش��د، از ميان حدود 
2ميليون و 900 هزار واحد مسكوني موجود در تهران، 
بين 60 تا 90 هزار واحد مسكوني بالاي 10ميليارد 
تومان در پايتخت وجود دارد؛ هر چند كه اين آمار در 
خصوص كل كشور از ميان 24 ميليون واحد مسكوني 
مشخص نيست. كمي بيش از 60 هزار واحد در تهران 
بالاي 200 متر مربع مساحت دارند كه 47هزار واحد 
در منطق��ه يك، 11 هزار واحد در منطقه 2 و 3 هزار 
واحد در منطقه 3 اس��ت؛ مابقي نيز در ساير مناطق 
پايتخت پراكنده اند.   در مصوبه كميس��يون تلفيق 
بودجه 99 آمده، در س��ال آينده يك در هزار ارزش 
روز خانه هاي بين 10 تا 15 ميلي��ارد تومان، دو در 
هزار ارزش روز خانه هاي 15 تا 25 ميليارد توماني، 
دو ضريب قبلي به اضافه 3 در ه��زار ارزش روز براي 
خانه هاي 25 تا 40 ميليارد توماني، سه ضريب قبلي 
به اضافه 4 در هزار براي خانه هاي 40 تا 60 ميليارد 
توماني و چهار ضريب قبلي به اضافه 5 در هزار براي 
خانه هاي بلاي 60 ميليارد تومان به عنوان ماليات 
س��الانه املاك اعم از خالي و در حال استفاده لحاظ 
خواهد شد. بر اس��اس برآوردهايي كه كارشناسان 
مركز پژوهش هاي مجلس در اختيار نمايندگان قرار 
داده اند، دولت مي تواند از محل اين نوع ماليات، حدود 

500 ميليارد تومان درآمد داشته باشد.

وزير راه: آسمان ايران همواره 
امن بوده و خواهد بود

محمد اسلامي، وزير راه و شهرسازي گفت: با قاطعيت 
اعلام مي كنم آسمان ايران همواره امن بوده و خواهد 
بود. اس��لامي در حاش��يه  بازديد از پروژه ترمينال 
جديد فرودگاه گرگان در جمع خبرنگاران تصريح 
كرد: استقرار نظامات سازمان هوانوردي جهاني در 
ايران توسط س��ازمان هوانوردي كشوري، در زمره 
قديمي ترين، كهن ترين و با اصالت ترين نهادها قرار 
دارد. وي اف��زود: ترمينال فرودگاه گ��رگان يكي از 
پروژه هاي اولويت دار وزارت راه و شركت فرودگاه ها 
است و در مرحله  پاياني قرار دارد. اسلامي اظهار كرد: 
با افتتاح ترمينال جديد فرودگاه گرگان، ظرفيت براي 
استفاده همزمان پنج هواپيما فراهم و تعداد پروازهاي 
اين فرودگاه نيز 10 برابر مي شود. وزير راه ادامه داد: 
در حال حاضر اين فرودگاه سالانه 250 هزار مسافر 
دارد كه با افتتاح ترمينال جديد، اين تعداد به بيش از 
دو ميليون مس��افر افزايش مي يابد. به گفته وي، در 
سطح كشور 15 پروژه فعال در فرودگاه ها در حال اجرا 
داريم كه شامل پاركينگ هواپيمايي، احداث ترمينال 
جديد، باند دوم، توسعه باند موجود و توسعه تجهيزات 
ناوبري است. به گزارش ايسنا، اسلامي تصريح كرد: 
بايد هم الزامات اس��تاندارد و ايمن��ي را به حداكثر 
برسانيم و هم قابليت پروازها در همه حالت هاي آب و 

هوايي خصوصا در شمال كشور را دنبال كنيم.

 ساخت ۱۲۵ ايستگاه مترو 
با احداث ۴خط جديد

مديرعامل متروي تهران اعلام كرد كه با ساخت 4 
خط جديد مترو، شاهد توسعه 150كيلومتري شبكه 
مترو در افق 20 سال آينده خواهيم بود. علي امام در 
گفت وگو با ايسنا، در مورد جزييات خطوط جديد 
مترو با بيان اينكه مطالعات مربوط به امكان سنجي 
احداث خطوط 8، 9، 10 و 11 مترو تهران در مرحله 
انتخاب مش��اور ذي صلاح قرار دارد، گفت: هدف از 
توسعه خطوط مترو در افق 1420، پوشش كل پهنه 
مناطق 22 گانه پايتخت و همچنين به هم پيوستگي 
خطوط ساخته ش��ده و خطوط در دست احداث با 
ايجاد ايستگاه هاي تبادلي مي باشد. وي با بيان اينكه 
در مطالعات اوليه توسعه خطوط مترو به ايجاد 11 
خط تاكيد ش��ده كه 4 خط جديد مترو بايد ايجاد 
شود، تصريح كرد: با افزايش اين 4خط جديد، 150 
كيلومتر به طول خطوط شبكه فعلي اضافه و 125 
ايستگاه جديد نيز در اختيار شهروندان قرار خواهد 
گرفت تا در مجموع طول خط��وط مترو به حدود 
460 كيلومتر برسد. امام با تاكيد بر اينكه از خطوط 
چهار گانه اي كه مطالعه امكان سنجي احداث آنها در 
دست انجام است، به نظر مي رسد ساخت خط 10 
به لحاظ امكان اجرا در اولويت قرار دارد، افزود: خط 
10 مت��رو، از قنات كوثر تا وردآورد امتداد مي يابد و 

41 كيلومتر طول دارد.

از سرگيري پروازهاي عبوري 
كي.  ال. ام از ايران

ش��ركت هواپيمايي كي ال ام هلن��د اعلام كرد كه 
پرواز هواپيماهاي اين ايرلاين بر فراز آسمان ايران و 
عراق از گرفته خواهد شد. به گزارش ايسنا، شركت 
هواپيمايي كي ال ام )KLM( كه بدون شك يكي 
از بزرگ ترين و بهترين ايرلاين هاي جهان به شمار 
مي رود، بعد از حوادث يك ماه گذشته در ايران و عراق 
و به دنبال هشدار سازمان امنيت هوانوردي اتحاديه 
اروپا، همچون برخي ديگر از ايرلاين هاي خارجي 
اعلام كرده بود كه تا اطلاع ثانوي بر فراز آسمان ايران 
و عراق پرواز نخواهد كرد. اما حالا بر اساس گزارش 
وب سايت aviation24، اين ايرلاين روز پنجشنبه 
23 ژانويه 2020 با اشاره به تاييد كارشناسان امنيت 
هوايي فعال در س��ازمان هاي مختلف هوانوردي، 
نظامي و اطلاعاتي، آس��مان اين دو كش��ور را امن 
تش��خيص داده و اعلام كرده كه پرواز هواپيماهاي 

خود در اين منطقه را از سرگيري خواهد كرد.

   وظيفه شورا در برابر سلامت عمومي شهروندان
رييس كميته سلامت ش��وراي شهر تهران گفت: براساس 
وظيفه اي كه شوراي شهر در برابر سلامت عمومي شهروندان 
دارد از كارخانجات لبني بازديد كرده و شايعاتي كه درخصوص 
سمي بودن لبنيات وجود دارد درست نيست. ناهيد خداكرمي 
در گفت وگو با مهر با اشاره به شايعات سمي بودن شير گفت: 
بحث آلوده بودن لبنيات به آفلاتوكسين موضوع امروز نيست 
و از سال 91 كه نتايج يك مطالعه در اين رابطه منتشر شد 
به طور جدي اين بحث پيگيري مي ش��ود، آفلا توكس��ين 
مي تواند از طريق خوراك دام و طيور منتقل شود و مي توان 
اثرش را در محصولات لبني ديد زيرا سمي است كه از بين 
نمي رود. وي ادامه داد: اما در ش��يرهايي كه پاس��توريزه و 
هموژنيزه مي شوند حدود 75 درصد اين سم از بين مي رود و 
آن ميزاني كه مي ماند از حد استاندارد بالاتر نمي رود معمولًا 

در لبنيات همه كشورهاي جهان مي شود رد پاي آفلاتوكسين 
رو به درجاتي پيدا كرد. رييس كميته سلامت شوراي شهر 
تهران با بيان اينكه نمي توان به اظهارات بازرس يك انجمن كه 
وظيفه حاكميتي هم در اين رابطه نداشته است استناد كرد 
گفت: نمي توان براي چنين اظهارنظرهايي كه باعث نگراني 
افكار عمومي هم شده به نتايج مطالعات سال 91 استناد كرد. 
خداكرمي با اشاره به بازديدهايي كه كميسيون سلامت از 
كارخانجات لبني داشته است گفت: به دليل تكليفي كه در 
برابر سلامت عمومي ش��هروندان و شهر داريم، بازديدهاي 
متعددي از كارخانجات لبني داريم داشته ايم و همه آنها بر 
اساس اصول و استاندارد كار مي كنند اما وظيفه سه دانشگاه 
تهران كه در اين رابطه مس��ووليت دارند، هس��تند كه اين 
اظهارات را راستي آزمايي كنند و نگراني كه در مردم ايجاد 

شده را با مستندات رفع كنند.

   مترو براي افتتاح ماهي يك ايستگاه 
اعتبارات غيرنقد دارد

رييس شوراي اسلامي شهر تهران گفت: مترو براي افتتاح 
هر ماه يك ايستگاه پول دارد و بايد بتواند بودجه غيرنقدي 
خود را محقق و صرف توسعه خطوط كند. محسن هاشمي 
در گفت وگو با مهر، در پاسخ به اين پرسش كه مديرعامل 
مترو تاخير در تحقق وعده افتتاح ماهي يك ايس��تگاه را 
به دليل مش��كلات اعتباري و عدم پرداخت بهاي اوراق 
مشاركت توسط يكي از بانك ها عنوان كرده است و گفت: 
مترو اعتبارات ديگري نيز براي جب��ران اعتبارات مورد 
نياز خود دارد در حال حاضر 600 ميليارد تومان بودجه 
غيرنقد از محل مجتمع هاي ايستگاهي براي توسعه مترو 
پيش بيني شده كه تاكنون يك ريال از اين محل نقد نشده 
است. مترو اعتبار دارد و مديريت آن بايد اين توانايي نقد 

كردن اين اعتبارات را داش��ته باش��د، نبايد به دليل عدم 
توانايي تحقق بودجه غيرنقد اعلام كنيم نمي توانيم ماهي 
يك ايستگاه را افتتاح كنيم و بايد اين موضوع پيگيري شود.

محسن هاش��مي در پاس��خ به پرس��ش ديگري مبني 
بر اينكه ش��نيده ش��ده مس��وولان برگزاري نمايشگاه 
كتاب دوباره با برگزاري اين نمايش��گاه در مجموعه شهر 
آفتاب مخالفت كرده اند، گفت: اين مخالفت تنها به عدم 
تكميل زيرساخت هاي مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب 
بازنمي گ��ردد، ما رقيبي براي اين نمايش��گاه داريم و آن 
علاقه مندي بالاي مسوولان مصلي تهران به برگزاري اين 
نمايشگاه است همچنين خود ناشران نيز علاقه مند هستند 
كه نمايشگاه در داخل شهر برگزار شود و معتقدند رفت و 
آمد براي مردم در مجموعه نمايشگاهي شهر آفتاب سخت 
است و عنوان مي كنند به خاطر عدم دسترسي مناسب 

استقبال كمتر مي شود و پس از آن موضوع زيرساخت ها 
را مطرح مي كنند. وي ادام��ه داد: در كنار اين رقابت ها و 
نگاه ناش��ران، وجود دو ايستگاه مترو در مصلي نيز باعث 
شده اين مكان محبوب تر براي ش��هروندان باشد چون 
دسترسي هاي بهتري دارد. بنابراين دلايل اصلي مخالفت 

همين موضوع است.
وي در پاس��خ به اين پرسش كه احتمال دارد دوباره شهر 
آفتاب در ليست فروش املاك شهرداري قرار گيرد، گفت: 
اين احتمال براي همه اموال ش��هر وجود دارد اما در حال 
حاضر شهرداري براي تحقق بودجه غيرنقد خود ضعيف 
عمل مي كند و همين موضوع باعث شده بسياري از مسائل 
پيگيري نشود. او گفت: فضاهاي اينچنيني فارغ از ثبت 
بودن يا نبودن در ليس��ت آثار ميراثي و ملي مي توانند در 

اختيار مردم قرار گيرند.

در شهر

رشد قيمت آپارتمان در سال منتهي به آذر 98 حدود 2‚4 درصد افت كرد

كاهش تورم مسكن طي دوره ۱۲ ماهه
نمودار 12 ماهه روند رشد قيمت مسكن شهر تهران منتهي 
ب��ه آذرماه 1398 از كاهش 4.2 درصدي س��رعت رش��د 
قيمت ها نسبت به سال قبل حكايت دارد. به گزارش ايسنا، 
رشد ماهانه قيمت مسكن ش��هر تهران از حدود 7 درصد 
در سال گذشته به 2.8 درصد در سال جاري رسيده است. 
ميانگين رشد متوسط قيمت مسكن به صورت ماه به ماه قبل 
براي يك دوره 12 ماهه منتهي به آذرماه 1398 در ش��هر 
تهران 2.9 درصد بوده و اين در حالي است كه اين شاخص 
در اسفند پارسال 7 تا 8 درصد اعلام شد. مقايسه نمودار رشد 
نقطه به نقطه  سالانه قيمت نيز از كند شدن روند افزايش 
قيمت حكايت دارد. آذرماه سال 1397 متوسط قيمت هر 
متر مربع مسكن شهر تهران 9 ميليون و 630 هزار تومان 
بود كه نسبت به ماه مشابه سال قبل از آن 93 درصد افزايش 
يافت؛ در حالي كه اين عدد براي آذر امسال 40 درصد بوده 
است. دفتر اقتصاد مسكن، متوسط قيمت مسكن در تهران 
طي آذرماه 1398 را متري 13 ميليون و 470 هزار تومان 
اعلام كرد. در 12 ماهه منتهي به آذرماه در ش��هر تهران، 
بيشترين رشد ماهانه معادل 11.4 درصد در ارديبهشت و 
كمترين رشد ماهانه در شهريورماه معادل منفي 3.5 درصد 
بوده است. بررسي ها حاكي از اين است كه از خردادماه سال 
جاري روند رشد ماهانه قيمت، نزولي بوده اما در آذرماه به 
عدد 6.8 درصد رسيد. با وجود نگراني ها از افزايش قيمت 
مسكن در ماه گذشته، بررسي كلي بازار با توجه به ظرفيت 
آن، قرار گرفتن بازار مسكن در يك روند صعودي قيمت را 
دور از ذهن مي كند؛ هرچند با توجه به آمار اتحاديه املاك 
از رش��د ماهانه 128 و 11 درصدي معاملات مس��كن در 
آذر و دي، نش��انه هايي از افزايش نس��بي توان متقاضيان 
مصرفي ديده مي شود. البته چهار ماه پاياني سال با توجه به 
ذهنيت تورم سيستماتيك براي سال آينده معمولا ماه هاي 
پرمعامله اي در بازار مسكن هستند كه افزايش معاملات و به 

تبع آن افزايش نسبي قيمت را در پي دارد.

   افزايش معاملات مسكن در ميان التهابات
دي امس��ال معاملات ملك در تهران و كل كش��ور به 
ترتيب 11 و 19 درصد نسبت به ماه قبل افزايش پيدا 
كرد. اين در حالي اس��ت كه پيش بيني مي شد شاهد 
افت موقت خريد و فروش مسكن باشيم. رشد نسبي 
قراردادهاي خريد و فروش مسكن در حالي اتفاق افتاده 
كه ماه قبل رشد ماهانه معاملات در تهران و كل كشور 

به ترتيب 128 و 52 درصد به ثبت رسيد.
آمار سالانه نيز گوياي افزايش 35 و12 درصدي خريد 
و فروش ملك در تهران و ايران طي دي 1398 نسبت 
به دي  1397 اس��ت. بر اساس اعلام اتحاديه مشاوران 
املاك تهران، دي  امسال بالغ بر 12 هزار و 48 قرارداد 
خريد و فروش ملك در پايتخت امضا شده كه نسبت 
به ماه قبل 11 درصد و نس��بت به ماه مشابه سال قبل 
35درصد رشد نشان مي دهد. همچنين دي ماه 1398 
در كل كشور 56 هزار و 393 مبايعه نامه امضا شده كه 
نس��بت به 47 هزار و 99 قرارداد خريد و فروش در ماه 
قبل 19 درصد و نسبت به 50 هزار و 158 معامله دي ماه 
1397 بالغ بر 12 درصد افزايش يافته است. آمار قيمت 
دي ماه هنوز از س��وي وزارت راه و شهرسازي و بانك 

مركزي اعلام نشده است.

   شرايط سخت ورود به بازار 
در همين حال، فرشيد پورحاجت، دبير كانون سراسري 
انبوه سازان كشور گفت: وقتي قدرت خريد متقاضيان 
مسكن پايين است، انتظار رونق بازار مسكن بيهوده است، 
شرايط متقاضيان براي ورود به بازار مسكن سخت شده 
است و بايد راهكاري براي انباشت تقاضاي مسكن صورت 
بگيرد. پورحاجت در گفت وگو با فارس، اظهار كرد: وقتي 
قدرت خريد متقاضيان مسكن پايين است، چه انتظاري 
از رونق بازار مس��كن و ساخت و ساز بايد داشت. قيمت 

مسكن در س��ال هاي 96 و 97 جهش قابل ملاحظه اي 
داشت كه اين رشد قيمت داراي عوامل مختلفي است كه 
شايد اصلي ترين دليل آن كمبود عرضه باشد. اين شرايط 
باعث شد تا متقاضيان براي ورود به بازار مسكن شرايط 
سختي داشته باشند، پس بايد دولت راهكاري براي خروج 
از اين وضعيت و برطرف كردن انباشت تقاضاي مسكن 
انجام دهد. وي ادامه داد: در تمام بازارها به خصوص بازار 
مسكن قدرت نقدينگي و قدرت خريد مهم ترين عامل 
تعيين بازار مسكن است، پس تا مردم قدرت خريد مسكن 
نداشته باش��ند، توانايي ورود به بازار مسكن را نخواهند 
داشت. دبير كانون سراس��ري انبوه سازان افزود: در بازار 
مسكن همواره متقاضي خريد وجود دارد، اما همانطور 
كه به خوبي مي دانيد به دليل رشد جهشي قيمت ها در 
سال 96 و سال 97 و نبود ابزارهايي براي تقويت بخش 
تقاضا قدرت خريد به شكل قابل توجهي كاهش داشته 
است. پورحاجت اضافه كرد: توليد سالانه 300 هزار واحد 
مسكن در شرايط خوبي نيس��ت و خريد مسكن هم با 
آمارهاي اعلام شده به خوبي نشان مي دهد كه نمي توان 
ن��ام آن را رونق ناميد. پس وقتي با انباش��ت تقاضا براي 
خريد مسكن كه مهم ترين دليل آن قدرت خريد پايين 
است، مواجه شويم شك نكنيد كه در آينده اين انباشت 
تقاضا منجر به رشد بيش از حد قيمت مسكن خواهد شد.

   بهبود قدرت خريد 
در كوتاه مدت ممكن نيست

در ش��رايطي كه آمارهاي منتشرش��ده از سوي اتحاديه 
مش��اوران املاك حاكي از تداوم افزايش معاملات دارد 
و رونق نس��بي بر بازار حاكم شده و انتظار مي رود كه اين 
ش��رايط در دوماه آينده هم ادامه يابد، كمك به افزايش 
توان مالي متقاضيان خريد مسكن به بهبود بازار مسكن 
كمك كند، البته دولت در ماه گذشته، سقف تسهيلات 

خريد مسكن از محل اوراق را براي زوجين به 240 ميليون 
تومان افزايش داد اما با توجه به بالابودن رقم بازپرداخت 
اقساط و همچنين سود بالاي وام، اين اقدام كمك چنداني 
به وضعيت بازار مسكن نكند؛ در اين ميان فردين يزداني، 
كارشناس اقتصاد مسكن معتقد است كه در كوتاه مدت 
نمي توان براي افزايش قدرت خريد مسكن اقدام كرد به 
گفت��ه او، برنامه هاي ميان مدت و بلندمدت براي كاهش 
قيمت تمام ش��ده توليد مي تواند به م��رور قدرت خريد 

متقاضيان مسكن را افزايش دهد.
يزداني پيش از اين با تاكيد بر اينكه افزايش تسهيلات خريد 
مسكن مي تواند منجر به رشد قيمت شود، گفته بود: : وقتي 
قيمت تمام شده مسكن براي سازندگان كاهش يابد علاوه 
بر اينكه عرضه مسكن پاسخگوي تقاضا خواهد شد بلكه 
بازار مسكن به نوعي رقابتي شده و عرضه مسكن افزايش 
مي يابد، حال در اين وضعيت قدرت خريد مسكن هم به 
مرور خود را با وضعيت وفق داده و خود را با آن هماهنگ 

خواهد كرد.
يزداني تصريح ك��رده بود: وقتي كي��ك اقتصاد در حال 
كوچك شدن است، دولت نمي تواند اقدامي براي افزايش 
قدرت خريد متقاضيان مسكن در كوتاه مدت انجام دهد 

پس وقتي رشد منفي در اقتصاد داريم اعطاي تسهيلات 
تنه��ا براي خريد ه��م موجب افزايش قيمت مي ش��ود. 
مديرس��ابق بازنگري طرح جامع مسكن در پاسخ به اين 
سوال كه چگونه مي توان قيمت تمام شده مسكن را كاهش 
داد، اظهار كرده بود: دولت مي تواند برنامه اي ميان مدت و 
بلندمدت با هدف كاهش قيمت تمام شده توليد  اجرا كند 
و بسته هاي توليد مسكن را به صورت هوشمند و با اعطاي 
زمين وضعيت ساخت و ساز را رونق دهد و اين ساخت و 
ساز را به گونه اي هدايت شده به سمت عرضه مناسب سوق 
دهد. او در پاس��خ به اين سوال كه قرار است براي تقويت 
مستاجران تسهيلات اجاره پرداخت شود اضافه كرده بود: 
اگر تسهيلات با نرخ پايين به مستاجران واقعي پرداخت 
شود مناس��ب خواهد بود اما به هر حال دولت مي تواند از 
طريق وارد كردن بخشي از واحدهاي مسكن مهر بدون 
متقاضي به بازار اجاره، بخشي از گروه هاي آسيب پذير را 

در اين بخش ساماندهي كند.
وي ادامه داده بود: حال س��وال اين اس��ت كه دولت چه 
برنامه اي براي اين انباشت تقاضا دارد؟ چرا كه به گزارش 
مركز پژوهش هاي مجلس چهار و نيم ميليون مس��كن 

كسري داريم.
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»خودرو« صدرنشين كشفيات قاچاق 
تعادل| فرشته فريادرس |

جزييات تجارت پنهان 29 گروه كالايي منتخب تا پايان 
آبانماه در س��ال هاي 97 و 98 منتشر شد. براساس آماري 
كه ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز در اختيار خبرنگار روزنامه 
»تعادل« قرار داده، حجم كشفيات قاچاق تا پايان آبانماه 
98 برابر با 92 هزار و602 ميليارد ريال گزارش ش��ده كه 
نسبت به مدت مشابه سال 97 كه اين رقم 46 هزار و 172 
ميليارد ريال بوده، حدود 2 برابر شده است. تصوير آماري 
كشفيات قاچاق نش��ان از اين دارد كه تا پايان آبان ماه 98، 
ارزش كش��فيات قاچاق در گمرك اي��ران برابر با 25 هزار 
و592 ميليارد ريال است كه حدود 27.6 درصد از كشفيات 
كالاهاي قاچاق از نظر ارزشي را به خود اختصاص داده است. 
همچنين براساس آماري كه از سوي ناجا منتشر شده، ارزش 
كشفيات كالاهاي قاچاق در ناجا حدود 65 هزار و43 ميليارد 
ريال يعني سهم 70 درصدي از كل كشفيات قاچاق كالاها را 
داشته است. رصد آمارمنتشر شده حاكي از اين است كه سه 
قلم عمده كشفيات قاچاق در مدت مورد بررسي، »خودرو با 
ارزش 26 هزار و632 ميليارد ريال«، »لوازم خانگي با ارزش 
5 هزار و 373 ميليارد ريال« و»تجهيزات رايانه با ارزش 4 
هزار و 804 ميليارد ريال« گزارش ش��ده، كه حدود 39.7 
درصد از كل كشفيات قاچاق در كشور را به خود اختصاص 
داده اند. همچنين براساس گزارش گمرك، در مدت مورد 
بررسي، »برنج، مواد غذايي و دارو« نيز رتبه هاي دوم، سوم و 
چهارم كشفيات قاچاق خروجي را به خود اختصاص داده اند. 

  آناليز آماري تجارت پنهان
»تعادل« براساس آمارهاي دريافتي از ستاد مبارزه با قاچاق 
كالا وارز، به بررسي جزييات آماري ارزش كالاهاي قاچاق در 
29 گروه كالايي منتخب پرداخته است. آمار مقدماتي مقدار 
كشفيات كالاهاي منتخب قاچاق نشان مي دهد، كالاهايي 
چون »خودرو «، »لوازم خانگ��ي«، »تجهيزات رايانه اي« 
و »پارچه«، »موادخوراك��ي« و »فرآورده هاي نفتي«، به 
ترتيب بيشترين رشد را در ليست كشفيات قاچاق تا پايان 
آبان ماه سال 98 داشته اند.  جزييات ارزش كشفيات قاچاق 
»خودرو« در 8 ماه نخس��ت س��ال 97 برابر 6 هزار و 887 
ميليارد ريال بوده كه اين رقم در 8 ماه نخست سال جاري به 
26 هزار و 632 ميليارد ريال رسيده است؛ يعني افزايش286 
درصد را نش��ان مي دهد. از آنسو، مطابق آمار اعلام شده از 
سوي ناجا، بيشترين كشفيات قاچاق »خودرو« در هشت 
ماه منتهي به آبان 98 از نوع ورودي بوده اس��ت. همچنين 
براساس بررس��ي هايي كه از سوي گمرك صورت گرفته، 
كشفيات قاچاق خودرو افزايش چشمگيري داشته است. 
»لوازم يدكي خودرو« از ديگر كالاهاي مكشوفه قاچاق سال 
جاري به شمار مي رود، كه بنابر آمارها، ارزش كشفيات قاچاق 
اين محصول تا پايان آبانماه 98 برابر با 2 هزار و 81 ميليارد 
ريال گزارش شده كه در مقايس��ه با آمار سال 97 كه برابر 
يكهزار و 831 ميليارد ريال بوده، 13.7 درصد بيشتر شده 
است. تصوير داده هاي منتشر شده، ارزش كشفيات قاچاق 
»لوازم خانگي« تا پايان آبانماه سال 97 را هفت هزار و 808 
ميليارد ريال نشان مي دهد كه اين رقم در 8 ماه نخست سال 
جاري به 5 هزار و 373 ميليارد ريال كاهش يافته است. يعني 
ارزش كشفيات قاچاق اين محصول در بازه زماني ياد شده، 
بيش از 31 درصد كاهش يافته است. همچنين با توجه به 
آمار اعلام شده از سوي ناجا در بازه زماني ياده شده، كشفيات 
»لوازم خانگي« افزايش چشمگيري داشته كه بيشترين 
كشفيات قاچاق از نوع ورودي است. اين تحليل آماري گوياي 
اين است كه افزايش كشفيات مظنون به قاچاق لوازم خانگي 
مربوط لوازم آشپزخانه و ساير دستگاه هاي لوازم خانگي بوده، 

كه در شهريور ماه و آبانماه توسط ناجا كشف شده است. 
از ديگر اقلام عمده كشفيات قاچاق، »تجهيزات رايانه اي«، 
است كه مطابق آمارها، مجموع ارزش كشفيات قاچاق اين 
محصول در هشت ماه ابتدايي سال گذشته برابر 642 ميليارد 
ريال بوده كه اين رقم در 8 ماه نخس��ت سال جاري برابر 4 
هزار و 804 ميليارد ريال گزارش ش��ده است. يعني ارزش 
كشفيات قاچاق در اين بازه زماني در مقايسه با مدت مشابه 
سال 97، بيش از 648 درصد افزايش يافته است. در همين 
حال، براساس آمار ارايه شده، مجموع ارزش كشفيات قاچاق 
»لوازم صوتي و تصويري« در هشت ماه ابتدايي سال 97 برابر 
169 ميليارد ريال گزارش شده، كه اين رقم در 8 ماه نخست 
س��ال جاري با رشد بيش از 188درصدي به 487 ميليارد 
ريال رسيده است. همچنين بنابر آمارها، »پارچه« نيز از ديگر 

كالاهاي منتخب قاچاق كشف شده كه ارزش كشفيات آن 
در سال 98 برابر 4 هزار و 395 ميليارد ريال عنوان شده كه در 
مقايسه با آمار سال 97 كه برابر 901 ميليارد ريال بوده، رشد 
387 درصدي داشته است. همچنين براساس گزارش ناجا 
در هشت ماه منتهي به آبان 98 حدود 92 درصد كشفيات 
مظنون به قاچاق »پارچه« از نوع ورودي بوده است. در همين 
حال، براساس آمار مقدماتي ارايه شده، كل ارزش كشفيات 
قاچاق »البسه« از ابتداي سال جاري تا پايان آبان ماه برابر 2 
هزار و 152 ميليارد ريال بوده كه در مقايس��ه با آمار مدت 
مشابه س��ال 97 كه برابر 778 ميليارد ريال بوده، 176.6 
درصد افزايش يافته اس��ت. در همين حال، آمار مربوط به 
كش��فيات قاچاق »فرآورده هاي نفتي« نيز نشان از رشد 
حدود 214 درصدي كشفيات اين محصول تا پايان آبان 98 
دارد. مطابق آمار به دست آمده، ارزش كشفيات قاچاق اين 
محصول در بازه زماني ياد شده، برابر با 3 هزار و 480 ميليارد 
ريال گزارش شده كه در مقايسه با مدت مشابه سال 97 كه 
يك هزار و 109 ميليارد ريال بود، افزايش چشمگيري داشته 
است. اما براساس گزارش گمرك، در هشت ماه منتهي به 
آبان 98 كش��فيات مظنون به قاچاق خروجي »سوخت« 
حدود 54 درصد از نظر ارزشي از كشفيات مظنون به قاچاق 
خروجي را به خود اختصاص داده اس��ت. تحليل اين آمار 
نشانگر اين است كه كشفيات قاچاق خروجي »سوخت« 
نسبت به مدت مش��ابه سال قبل حدود 4 برابر شده است. 
از آن سو، حجم كشفيات مظنون به قاچاق »سوخت« در 
ناجا در هشت ماه منتهي به س��ال 98 حدود 59 ميليون 
ليتر با ارزش 3هزار و 269 ميليارد ريال بوده كه نسبت به 
مدت مشابه سال قبل از نظر ارزش حدود 3 برابر شده است. 

  اقلام عمده قاچاق خروجي و ورودي؟
همچنين براساس گزارش گمرك، در مدت مورد بررسي 
ميزان كش��فيات مظنون به قاچاق خروج��ي »برنج، مواد 
غذايي و دارو« نيز رتبه هاي دوم، س��وم و چهارم كشفيات 
قاچاق خروجي را به خود اختصاص داده است. جمع ارزش 
كشفيات قاچاق »دارو« در هشت ماه ابتدايي سال گذشته 
برابر 806 ميليارد ريال عنوان شده است. اين رقم در 8 ماه 
نخست سال جاري برابر يك هزار و 429 ميليارد ريال گزارش 
شده است. يعني ارزش كشفيات قاچاق دارو در هشت ماه 
نخست سال 98 در مقايسه با مدت مشابه سال 97، بيش 
از 77 درصد رشد داشته است.از سوي ديگر، آمار ارايه شده 
از سوي ناجا در هشت ماه سال 98 كشفيات قاچاق ورودي 
»دارو« نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش چشمگيري 
داشته است.  »برنج« از ديگر كالاهاي مكشوفه قاچاق است 
كه ارزش كشفيات آن در هشت ماه ابتدايي سال 97 برابر 
يك هزار و 420 ميليارد ريال عنوان ش��ده، كه اين رقم در 
8 ماه نخس��ت س��ال جاري برابر 2 هزار و 37 ميليارد ريال 
گزارش شده اس��ت. يعني ارزش كشفيات قاچاق برنج در 
اين بازه زماني در مقايس��ه با مدت مش��ابه سال 97، بيش 

از 43 درصد رش��د داشته اس��ت. همچنين در مدت مورد 
بررسي، كشفيات مظنون به قاچاق »برنج« در سطح عرضه 
افزايش چشمگيري داشته كه با بررسي هاي صورت گرفته 
از سازمان حمايت مصرف كنندگان وتوليد كنندگان اعلام 
شده كه حدود 1500 تن برنج خارجي قاچاق احتكار شده در 
استان خراسان رضوي كشف شده است. همچنين براساس 
گزارش گمرك، كشفيات مظنون به قاچاق برنج در هشت 
ماه س��ال جاري افزايش چشمگيري داشته، كه مربوط به 
قاچاق خروجي »برنج« است كه اين افزايش مربوط به استان 
ايلام است. همچنين مطابق آمار مقدماتي، مجموع ارزش 
كشفيات قاچاق »مواد خوراكي« تا پايان آبانماه 98 برابر 3 
هزار و 762 ميليارد ريال گزارش شده كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال 97 كه برابر يك هزار و 733 ميليارد ريال بوده، 
رشد بيش از 117 درصدي را از آن خود كرده است. براساس 
گزارش ناجا، در هشت ماه منتهي به آبان ماه 98 حدود 91 
درصد كش��فيات مظنون به قاچاق »مواد غذايي« ورودي 
بوده، كه با بررسي هاي انجام گرفته از ناجا اين افزايش مربوط 
به كشفيات گندم قاچاق در استان خوزستان و آذربايجان 
شرقي بوده است.   اما آمار به دست آمده از كشفيات قاچاق 
»دام زنده )سبك و سنگين( « نشان مي دهد، در بازه زماني 
ياد ش��ده، مجموع ارزش قاچاق اي��ن كالاي منتخب، در 
هشت ماه نخست سال 98 برابر 2 هزار و 271 ميليارد ريال 
گزارش شده كه در مقايسه با مدت مشابه سال 97 كه برابر 
يك هزار و 235 ميليارد ريال بوده، رشد 83.8 درصدي را از 
آن خود كرده است. همچنين ارزيابي ها نشان از اين دارد كه 
كشفيات مظنون به قاچاق ورودي »دام زنده« از سوي ناجا 
نسبت به خروجي آن افزايش يافته است.  از آنسو، مجموع 
ارزش كش��فيات قاچاق »طيور« در هشت ماه نخست 98 
برابر 346 ميليارد ريال گزارش شده كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال 97 كه برابر 163 ميليارد ريال بوده، بيش از 112 
درصد افزايش يافته است. تحليل داده هاي آماري بيانگر اين 

است كه بيشترين قاچاق ورودي مربوط به جوجه يك روزه 
و مرغ و پرندگان شكاري است. همچنين در سطح عرضه نيز 
كشفيات قاچاق مربوط به مرغ وجوجه بوده است.  »گوشي 
تلفن همراه« از ديگر كالاي منتخب قاچاق مكشوفه است، كه 
در ارزش كشفيات قاچاق اين محصول در مدت مورد بررسي، 
برابر با يكهزار و 151 ميليارد ريال بوده، كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال گذشته كه برابر 952 ميليارد ريال بوده، نزديك 
به 21 درصد افزايش يافته است. مطابق آمار به دست آمده، 
مجموع ارزش كشفيات قاچاق »لوازم آرايشي و بهداشتي« 
نيز تا پايان آبان س��ال 98 برابر يك هزار و 87 ميليارد ريال 
گزارش شده كه در مقايسه با مدت مشابه 97 كه برابر 2 هزار 
و 817 ميليارد ريال بوده، بيش از 61 درصد افت را نش��ان 
مي دهد.  »تجهيزات ماهواره اي« از ديگر كالاهاي مكشوفه 
قاچاق است، كه ارزش كشفيات آن در مدت مورد بررسي، 
برابر با يك هزار و 51 ميليارد ريال بوده كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال 97 كه برابر با 622 ميليارد ريال بوده، رشد 69 
درصدي را نشان مي دهد.  همچنين تحليل آمارهاي به دست 
آمده، جمع ارزش كشفيات قاچاق »مسكرات« تا پايان آبان 
97 را 950 ميليارد ريال نشان مي دهد، كه اين رقم در سال 
جاري به 919 ميليارد ريال كاهش يافته و افت 3.2 درصدي 
را نشان مي دهد.  از سوي ديگر، بنابر آمارهاي منتشر شده، 
مجموع ارزش كشفيات »سيگار« تا پايان آبانماه 98 برابر 
يكهزار و 315 ميليارد ريال گزارش شده كه در مقايسه با مدت 
مشابه سال 97 كه برابر با 905 ميليارد ريال بوده، 45.4 درصد 
بيشتر شده است. همچنين مجموع ارزش كشفيات قاچاق 
»تجهيزات پزشكي« در هش��ت ماه ابتدايي سال 97 برابر 
137 ميليارد ريال گزارش شده كه اين رقم در 8 ماه نخست 
سال جاري با رش��د بيش از 335 درصدي به 597 ميليارد 
ريال رسيده است. كشفيات مظنون به قاچاق »تجهيزات 
پزشكي« توسط ناجا در مدت زمان ياد شده، افزايش را نشان 
مي دهد، كه بيشتر مربوط به افزايش كشفيات قاچاق اقلام 

مصرفي در شهريور ماه بوده كه از نوع قاچاق ورودي است. 
تصوير آمار منتش��ر شده، ارزش كش��فيات قاچاق »طلا 
وجواهرآلات« در 8 ماه نخست سال 98 برابر 257 ميليارد 
ريال گزارش شده كه در مقايسه با مدت مشابه سال 97 كه 
برابر 283 ميليارد ريال بوده، بيش از 9 درصد افت را نشان 
مي دهد. همچنين مجموع ارزش كشفيات قاچاق »ساير 
كالاها« در هشت ماه ابتدايي سال 97 برابر 12 هزار و 406 
ميليارد ريال گزارش شده، كه اين رقم در 8 ماه نخست سال 
جاري با افت بيش از 104 درصدي به 25 هزار و 357 ميليارد 

ريال كاهش يافته است.

  پرونده هاي متشكله قاچاق
از سوي ديگر، براساس آمار و اطلاعاتي كه سازمان تعزيرات 
حكومتي و دفتر نمايندگي قوه قضاييه در س��تاد مركزي 
در اختيار ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز قرار داده است، از 
مجموع 86 هزار و 926 فقره پرونده وارده به مراجع صالح 
در رسيدگي تا پايان آبانماه 98 تعداد 64 و 65 فقره يعني 
74 درصد مربوط به سازمان تعزيرات حكومتي و تعداد 22 
هزار و 861 فقره يعني 26 درصد مربوط به دادگستري هاي 
كشور بوده است. در اين ميان، استان هاي فارس با 7 هزار و 
898 فقره، سيستان وبلوچستان با 7 هزار و 624 هزار فقره 
و تهران با 7 هزار و 81 فقره بيشترين پرونده متشكله قاچاق 
را در مراجع صالح رسيدگي دارند. نسبت جريمه وصولي به 
ميزان محكوميت تا پايان آبان ماه 98 حدود 22 درصد بوده، 
در حالي كه در مدت مشابه سال 97 اين ميزان حدود 24 
درصد بوده است. متوسط زمان رسيدگي به پرونده ها در 
كل كشور در مدت مورد بررسي حدود 55 روز بوده است. 
اين درحالي اس��ت كه برابر با قانون قاچاق كالاو ارز مدت 
زمان رسيدگي به پرونده هاي قاچاق كالا و ارز 30 روز است. 
همچنين از مجموع 1438 فقره پرونده كلان با ارزش بالاي 
پانصد ميليون تومان در سازمان تعزيرات حكومتي، 1011 
پرونده به نيروي انتظام��ي، 38 پرونده به وزارت اطلاعات، 
118 پرونده به گمرك ايران و 271 پرونده به ساير مراجع 

اختصاص دارد. 

  آمار عملكرد سازمان اموال تمليكي
داده هاي اين گزارش در بخش سوم نيز نشان مي دهد، حجم 
كل عمليات سازمان اموال تمليكي در 8 ماه سال 98 به رقم 
14 هزار و 618 ميليارد ريال رس��يده، كه نسبت به مدت 
مشابه س��ال 1397 كه رقم آن 8 هزار و 613 ميليارد ريال 
بوده، حدود 70 درصد افزايش داشته است. از آنسو، مطابق 
داده ها، مبلغ 10 هزار و 190 ميليارد ريال معادل 70 درصد 
كل عمليات سازمان طي هشت ماه 98 تنها شامل »استرداد 
كالا« بوده است. ارزيابي هاي صورت گرفته نيز نشان مي دهد، 
3هزار و 610 ميليارد ريال معادل 25 درصد كل را عمليات 
ف��روش به خود اختصاص داده و 507 ميلي��ارد ريال )3.5 
درصد( به انهدام كالا اختصاص داشته است. همچنين مطابق 
آمارها، 28 درصد كل انهدام كشور در استان تهران اجرا شده، 
كه نسبت به سال قبل خود، حدود 2.5 برابر شده است. تعداد 
پرونده هاي متشكله براساس آمار سازمان اموال تمليكي 
برابر با 20 هزار و 463 فقره در 8 ماه س��ال 97 به 23 هزار و 
253 فقره در سال 98، يعني حدود 14درصد افزايش يافته 
است. در مدت مورد بررسي، ميزان فروش داخلي كالاها با 
182 درصد افزايش روبرو بوده، اما فروش به شرط به صادرات 

نسبت به سال 97 حدود 55 درصد كاهش داشته است.
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اصلاح عوارض صادراتي 
برخي كالاهاي معدني

ايسنا| وزير صنعت، معدن و تجارت )صمت( طي 
نامه اي به رييس كل گمرك جمهوري اسلامي ايران، 
كاهش عوارض صادراتي برخي مواد معدني و صنايع 
معدني را ابلاغ كرد. اين دستورالعمل از 10 بهمن ماه 
امسال اجرا خواهد شد. شهريور ماه سال جاري، به 
دليل اينكه صدور مواد خام معدني از س��وي اهالي 
صنعت و فعالان اقتصادي مورد تاييد نبوده و براي 
سال 1398 ميزان هشت درصد عوارض پيش بيني 
ش��ده بود، اما قيمت هاي ب��ازار جهاني صدور مواد 
معدني را شتاب بخشيد؛ به طوريكه وزارت صمت 
براي ص��ادرات برخي كالاهاي معدن��ي، عوارض 
صادراتي را در ح��دود 10 تا 25 درصد افزايش داد. 
روز 26 ش��هريور موضوع اخذ عوارض 25 درصدي 
براي صادرات مواد خام معدني به گمرك جمهوري 
اس��لامي ايران ابلاغ ش��د و از يكم مهر سال شكل 
اجرايي به خ��ود گرفت. پس از آن در تاريخ 30 دي 
ماه سال جاري، وزارت صمت طي نامه اي محرمانه 
و آني به رييس كل گمرك جمهوري اسلامي ايران 
اصلاح عوارض صادراتي برخي مواد معدني را اعلام 
كرد. همچنين در راستاي رونق بخشيدن به توليد 
داخل و ايجاد ارزش افزوده در كشور، جلسه كارگروه 
هماهنگي سياست هاي صادراتي در وزارت صمت 
تشكيل و مقرر شد كه مصوبه افزايش عوارض 10 
تا 25 درصدي صادرات كالاهاي معدني اصلاح و از 
تاريخ 10 بهمن ماه سال جاري اجرا و اعمال شود. 
براين اساس عوارض سنگ مس و كنسانتره آن از 10 
به 5 درصد كاهش يافت. همچنين عوارض صادراتي 
س��نگ كروم و كنس��انتره آن از 25 به 10 درصد و 
س��رب و كنس��انتره آن از 20 به 12 درصد كاهش 
يافت؛ ضمن اينكه با هدف تامين نياز صنايع ذوب 
فولاد، 10 درصد عوارض بر صادرات آهن اسفنجي 

از تاريخ مذكور اعمال مي شود.

 ثبت نام كوله برها 
در سامانه جامع تجارت آغاز شد

سامانه جامع تجارت در اطلاعيه اي با بيان اينكه امكان 
ثبت تعرفه هاي مجاز براي واردات كوله بران در اين 
سامانه فراهم ش��ده، اعلام كرد: پس از ثبت  پرونده، 
كوله بران بايد منشأ ارز را اعلام كنند. به گزارش مهر، 
دستورالعمل ثبت نام كوله بران و الزام به اعلام منشأ 
ارز آنها از س��وي سامانه جامع تجارت اعلام شد. اين 
سامانه در اطلاعيه اي با بيان اينكه امكان ثبت آماري 
تعرفه هاي مجاز براي واردات كوله بران در س��امانه 
جامع تجارت ايران فراهم ش��ده، اعلام كرد: پس از 
ثبت نهايي پرونده، كوله بران بايس��تي براي تكميل 
عملي��ات واردات خ��ود اقدام به »ثبت منش��أ ارز« 
نمايند؛ ضمن اينكه كوله بران بايد در نقش »كوله بر 
حقيقي«، اقدام به ثب��ت پرونده خود براي كالاهاي 

وارداتي نمايند.
متن كامل اين اطلاعيه به شرح زير است: 

به اطلاع كاربران محترم مي رساند، امكان ثبت آماري 
تعرفه هاي مجاز براي واردات كوله بران در س��امانه 

جامع تجارت فراهم شده است.
كوله بران محترم از تاريخ دوم بهمن ماه سال 1398 
مي توانند با ثبت نام در س��امانه جامع تجارت و اخذ 
نقش »كوله بر حقيقي«، اقدام به ثبت پرونده براي 
كالاهاي وارداتي نمايند. پس از ثبت پرونده در سامانه 
جامع تجارت، پرونده جهت بررسي ضوابط تجاري، به 
صورت برخط به سامانه ضوابط تجاري ارسال مي شود. 
پس از بررسي ضوابط، پرونده جهت اخذ كد هشت 
رقمي ثبت آماري به بانك مركزي ارسال خواهد شد. با 
اخذ كد هشت رقمي، پرونده به وضعيت »ثبت نهايي« 
منتقل خواهد شد. پس از ثبت نهايي پرونده، كوله بران 
بايستي براي تكميل عمليات واردات خود اقدام به 
»ثبت منشأ ارز« نمايند. كاربران در پرونده هاي متعلق 
به نقش »كوله بر حقيقي«، تنها كالاهاي با تعرفه هاي 
مجاز براي ثبت سفارش كوله بران، كه قبلا در همين 
كانال اطلاع رساني شده است، را مي توانند ثبت كنند. 
نوع عمليات ارزي براي اين پرونده ها »غيربانكي« و 
از محل »تسهيلات كوله بران، ارز با منشأ خارجي« 
مي باشد. مدت اعتبار پرونده هاي ثبت آماري يك ماهه 
خواهد بود و امكان تمديد آنها وجود نخواهد داشت. 
اين پرونده ها قابل ويرايش نيستند و در صورت نياز 
به اصلاح پرونده، بايستي پرونده ثبت آماري جديد 

ايجاد شود.
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جدول 1- آمار مقدماتي ارزش كشفیات قاچاق كالاهاي منتخب در هشت ماه اول سال هاي 97-98
-هشت ماه اول سال 98   هشت ماه اول سال 97-

درصد تغییراتسهم از كلجمع ارزش        )میلیارد ريال(سهم از كلجمع ارزش )میلیارد ريال(نام كالا
286.7%28.8%14.926.632%6.887خودرو

31.2-%5.8%16.95.373%7.808لوازم خانگي
648.3%5.2%1.44.804%642تجهیزات رايانه اي

387.7%4.7%2.04.395%901پارچه
117.2%4.1%3.83.762%1.733مواد خوراكي

213.9%3.8%2.43.480%1.109فرآورده هاي نفتي
83.8%2.5%2.72.271%1.235دام زنده )سبك و سنگین(

176.6%2.3%1.72.152%778البسه
13.7%2.2%4.02.081%1.831لوازم يدكي )خودرويي(

43.4%2.2%3.12.037%1.420برنج
77.4%1.5%1.71.429%806دارو

45.4%1.4%2.01.315%905سیگار
20.9%1.2%2.11.151%952گوشي تلفن همراه

61.4-%4.0%1.51.087%2.817لوازم آرايشي و بهداشتي
69.1%1.1%1.31.051%622تجهیزات ماهواره

3.2-%1.0%2.1919% 950مسكرات
26.6%0.7%1.1669%528میراث فرهنگي

335.7%0.6%0.3597%137تجهیزات پزشكي
188.8%0.5%0.4487%169لوازم صوتي و تصويري

112.6%0.4%0.4346%163طیور
3.6%0.3%0.5260%250اسباب بازي

9.3-%0.3%0.6257%283طلا و جواهرآلات
120.6%0.2%0.2185%84اقلام ضدفرهنگي

31.5%0.2%0.3181%138كفش
67.7-%0.1%0.9138%427كود شیمیايي

24.1%0.1%0.2124%100فرآورده هاي شیلاتي
16.0-%0.0%0.142%50مواد محترقه

54.6-%0.0%0.119%42كیف
104.4%27.4%26.925.357%12.406ساير

100.6%100.0%100.092.602%46.172جمع كل



15 جهان

تظاهرات ميليوني عراقي ها براي خروج نيروهاي امريكايي 

از بازي كردن و چُرت  زدن نمايندگان تا تقابل حزبي در سنا

همه پرسي تكوين حاكميت ملي

دموكراتهابهدنبالشكافدرصفجمهوريخواهان

گروه جهان| آيت وكيليان| 
مردم عراق جمعه در پاس��خ به درخواس��ت گروه هاي 
عراقي و مقتدي صدر رهبر جريان صدر، براي حضور در 
تظاهرات ميليوني ضدامريكايي، به صورت گسترده در 

منطقه »الجادريه« در مركز بغداد تجمع كردند. 
به گزارش سومريه نيوز، معترضان عراقي كه كفن بر تن 
كرده و پرچم عراق را به دس��ت گرفته بودند با سر دادن 
شعارهاي ملي، حضور نظاميان امريكايي در اين كشور را 
محكوم كردند. مردم عراق همچنين با در دست داشتن 
پلاكاردهايي، خطاب به امريكايي ها شعار »از كشورمان 
خارج شويد پيش از آنكه خودمان شما را اخراج كنيم« را 
سر دادند. معترضان عراقي همچنين در ميدان التحرير با 
در دست داشتن پلاكاردهايي شعار مرگ بر اسراييل نيز 
سر دادند. همزمان سفارت امريكا در بغداد به شهروندانش 
در ع��راق هش��دار داده كه به س��اختمان س��فارتخانه 
واشنگتن در بغداد نزديك نشوند.  شبكه »سي ان ان« در 
گزارش تحليلي خود و در توصيف تحولات عراق نوشته 
عراقي هايي كه با اين ش��بكه در هفته هاي اخير با آنها 
صحبت كرده بود، از ترور سردار سپهبد قاسم سليماني 
انتق��اد كرده و گفته اند كه مي ترس��ند كه در ميانه يك 
جنگ گرفتار شوند. اين شبكه در ادامه نوشته كه بسياري 
از مردم عراق از دولت خود خواسته اند كه از تبديل اين 

كشور به »دولت جنگ« جلوگيري كند. 

نمايشقدرتباتظاهراتميليوني
»نصر الشمري«، معاون دبيركل جنبش النجباء، »صفاء 
التميمي«، س��خنگوي گردان هاي سرايا السلام عراق و 
»جعفر البطاط«، فرمان��ده نيروهاي پليس فدرال عراق 
در گفت وگوهاي جداگانه با ش��بكه الميادين با اشاره به 
تظاه��رات امروز)جمعه( بغداد، اعلام كردند كه ش��مار 
ش��ركت كنندگان در تظاهرات براي اخراج اشغالگران 
امريكايي از عراق از يك ميليون نفر فراتر رفته است. اين 
منبع خبري در ادامه گفته كه به دنبال فراخوان تظاهرات 
ميليوني ضدامريكايي، نيروهاي امنيتي از شب گذشته در 
حال تشديد اقدامات امنيتي در نزديكي دو پل »الطابقين« 
و »الجادريه« بودند و در حروز جمعه چهارراه الطابقين و 
دو پل مذكور را با قرار دادن موانع امنيتي مسدود كردند. 
در همين حال، جعفر الحسيني سخنگوي گردان هاي 

حزب الله عراق، كه در مي��ان تظاهركنندگان در ميدان 
التحرير بغداد حضور يافته بود، گفته: »ملت عراق يك صدا 
حضور امريكا در كشورشان را محكوم مي كنند.« او گفته: 
»زماني كه م��ا درباره حاكميت عراق صحبت مي كنيم، 
همه بر خالي بودن كش��ور از اشغالگران تأييد مي كنند 
و تمامي گروه هاي عراقي نيز مخالف حضور اشغالگران 
بوده و خواس��تار پايان دادن به حضور امريكا هستند.« 
الحسيني در ادامه ضمن غيرقانوني خواندن حضور امريكا 
در عراق، گفته: »اگر امريكايي ها از كشورمان بيرون نروند 

گزينه هاي ديگري خواهيم داشت.« 

تعجيلدرتشكيلدولت
تاخير در تشكيل دولت از جمله خبر مهم ديگري بود كه 

متاثر از تحولات عراق، آيت الله سيس��تاني مرجع ديني 
ع��راق، بر آن تاكيد كرد. »بغداد اليوم« نوش��ته »احمد 
الصافي« نماينده آيت الله العظمي سيستاني در خطبه 
نماز جمعه كربلاء اشاره كرد كه آيت الله سيستاني خواهان 
اجراي خواسته هايي است كه مردم به خاطر آنها خود را 
فدا كردند و تعلل ورزيدن را به معناي رنج بيشتر مي داند.

 الصافي تصريح كرده، مرجع عالي قدر عراق تاكيد دارد 
كه شهروندان كاملا حق آزادي بيان و درخواست براي 
آنچه كه جهت حفظ حاكميت كشور ضروري مي بينند، 
در اختيار دارند. او گفته مرجعيت از گروه هاي عراقي 
نيز مي خواهد تا نسبت به حجم خطراتي كه عليه عراق 
وجود دارد، آگاه باشند. نماينده مرجعيت تصريح كرده: 
»مرجعيت بر موضع اصولي خود مبني بر لزوم احترام 

به حاكميت عراق و اس��تقلال در تصميم سياس��ي و 
تماميت و وحدت مردم آن تاكيد دارد و قاطعانه مخالف 
اين اس��ت كه اين اصول ملي از س��وي هر طرفي با هر 

بهانه اي نقض شود.«

برنامه7بنديخروج
همزمان با تظاهرات گس��ترده عراقي ها، رهبر جريان 
صدر عراق هفت بند را براي تحقق خروج كامل امريكا 
از كشورش تعيين كرده است. به گزارش سومريه نيوز، 
مقت��دي صدر در بيانيه اي همزمان ب��ا آغاز تظاهرات 
ميليوني ضد امريكاي��ي در بغداد گفت��ه: »اگرچه ما 
قلب هايم��ان را زره پوش كرده اي��م و همواره به دنبال 
ش��هادت بوده ايم اما به وضعيت عراق و ملت آن توجه 

داريم كه جنگ ها آنها را خسته كرده  است. به همين 
منظور ما تمام تلاش مان را خواهيم كرد تا با اشغالگران 
وارد جنگ ديگري نشويم.« مقتدي صدر گفته از تمامي 
راه هاي مس��المت آميز از جمله سياس��ي، اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي ب��راي اخراج نيروهاي امريكايي 
استفاده خواهد كرد. در برنامه هفت بندي او آمده كه 
تمامي پايگاه هاي نظامي امريكا در عراق بايد بسته شود. 
طرح دوم مقتدي صدر مربوط به بستن مقر شركت هاي 
امنيتي امريكا و پايان دادن به فعاليت آنها در عراق است. 
طرح س��وم او، ش��امل بس��ته ش��دن حريم هوايي 
عراق بر روي پ��رواز هواپيماهاي جنگي و اطلاعاتي 

امريكايي هاست.
 لغو تمامي توافقنامه هاي امنيتي با امريكايي ها طرح 
چهارم اوست. صدر در طرح پنجم خود اشاره كرده كه 
ترامپ نبايد در تصميمات و اظهاراتش با عراق نگاه بالا 
به پايين داشته باشد.  رهبر جريان صدر در طرح ششم 
خود به عدم دخالت همسايگان در آنچه او برخورد »ما 
با اشغالگران« تبيين كرده، اشاره كرده است. صدر در 
طرح هفتم و پاياني خود گفته كه اگر تمامي بندهاي 
فوق اجرا شود با امريكا به عنوان يك دولت غير اشغالگر 
برخورد مي كنيم، اما در صورت اجرا نشدن و مخالفت 
با اجراي آنها در مدت زمان محدود، امريكا يك كشور 

متخاصم باعراق به شمار مي رود. 

تثبيتحاكميتمردم
رييس جمهوري عراق نيز نسبت به تظاهرات ميليوني 
ش��هروندان عراقي در محكوميت حض��ور امريكا در 
اين كش��ور واكنش نش��ان داده اس��ت. برهم صالح 
رييس جمهوري عراق، جمعه گفت��ه: »ملت عراق بر 
ي��ك كش��ور داراي حاكميت كامل تأكي��د دارند كه 
حق و حقوق آن نقض نش��ود.« او در ادامه تصويري از 
حضور گسترده معترضان عراقي در تظاهرات جمعه 
عليه حضور امريكا در كشورش��ان منتشر كرد. برهم 
صالح گفته: »ملت عراق خواهان كشوري هستند كه 
خدمتگزار ملت و بيانگر اراده ملي مستقل آنها و به دور 
از مداخله ها و ديكته هاي خارجي باش��د، كشوري كه 
تضمين كننده امنيت و حقوق آنها براي زندگي باعزت 
بوده و با همسايگانش در صلح و امنيت زندگي كنند.«

گروه جهان|
 س��ومين روز از دادگاه اس��تيضاح دونالد ترامپ در 
مجلس سنا در شرايطي برگزار شد كه برخي رسانه ها 
از بازي كردن و چُرت زدن نمايندگان در روند محاكمه 
نوش��ته اند. بي بي س��ي نوش��ته برخي از نمايندگان 
متهم ش��ده اند ك��ه در جريان محاكمه اس��تيضاح 
در حال ب��ازي كردن، چُرت زدن يا شكس��تن ديگر 
قوانين بوده اند. پوليتيكو اما به موضوعي نسبتا جدي 
پرداخته و از دش��من جديد گروه هاي حامي ترامپ 
نوش��ته: »گروه هاي حامي ترامپ بعد از سومين روز 
محاكمه يك دشمن جدي ديگر پيدا كرده اند: برخي 

جمهوري خواهان.« 
در اين گزارش آمده كه ستاد انتخاباتي و كميته ملي 
جمهوري خواهان از زمان آغاز برگزاري نشست هاي 
كنگره در سپتامبر براي بررس��ي موضوع استيضاح 
بيش از 11 ميلي��ون دلار براي تبليغات هزينه كرده 
است. گفته ش��ده، دس��ت اندركاران تيم انتخاباتي 
ترامپ علاوه بر تبليغات به دنبال اين هستند تا از تك 
تك نمايندگان و افراد سرشناس در حمايت از ترامپ 
مصاحبه گرفته و آن را منتشر كنند، اقدامي كه تاكنون 
با مقاومت برخي از نمايندگان جمهوري خواه مواجه 

شده است. 
فايننشيال تايمز نيز با اشاره به شكاف احتمالي ميان 

نمايندگان جمهوري خواه نوش��ته ك��ه دموكرات ها 
به دنبال بهره برداري از اين مس��اله هس��تند. در اين 
گزارش آم��ده: دموكرات ه��ا براي متقاع��د كردن 
جمهوري خواهان به موافقت با حضور شاهدان جديد 
در محاكمه از جمله جان بولتون مشاور امنيت ملي 
س��ابق رييس جمهور، مبارزه سختي در پيش دارند. 
آنه��ا اميدوارند كه با احضار ش��اهدان جديد بتوانند 
جمهوري خواهان را به حمايت از اس��تيضاح ترغيب 
كنند؛ به ويژه اينكه در نظرس��نجي اي كه به تازگي 
توسط موسس��ه پيو منتشر ش��ده، آمده است كه از 
هر س��ه جمهوري خواه يك نفر يعني ۳۲ درصد، بر 
اين باور اس��ت ك��ه ترامپ احتمالا ي��ا قطعا مرتكب 
اقدامات خلاف قانون، چه در جريان كارزار انتخاباتي 
۲۰1۶ميلادي و چه در س��ه سال رياست جمهوري 
خود شده است. نظرسنجي پيو از ۶ تا 1۹ ژانويه و يك 
روز پيش از برگزاري نخس��تين جلسه دادگاه ترامپ 

به عمل آمده است.
دموكرات ها در سومين روز از محاكمه استيضاح ترامپ 
اس��تدلال خود عليه رييس جمه��ور در زمينه اتهام 
سوءاس��تفاده از قدرت را تشريح كردند. دموكرات ها 
مي گويند ترامپ بايد به خاطر تلاش براي جلب كمك 
انتخاباتي از اوكراين بركنار شود. جري نادلر از اعضاي 
ارشد حزب دموكرات و رييس كميته قضايي مجلس 

نمايندگان امريكا، گفته »سوءاستفاده ادعايي ترامپ 
از قدرت كل نظام دمكراتيك امريكا را تهديد مي كند 

و او براي يك لحظه هم نبايد رييس جمهور بماند.«
دونالد ترامپ در طرح اس��تيضاحي كه دموكرات ها 
ماه دس��امبر تصويب كردند همچنين به كارشكني 
در فعاليت كنگره متهم ش��ده است. او هر دو اتهام را 

رد مي كند.
جري نادلر همچنين براي رد ادعاي جمهوري خواهان 
مبني بر اينكه ترامپ عملي خلاف قانون انجام نداده 
كه استيضاح شود، بخشي از سخنان ليندسي گراهام 
س��ناتور طرفدار ترامپ، را در جلسات استيضاح بيل 
كلينتون رييس جمهوري پيشين امريكا، پخش كرده 
است. گراهام كه در آن زمان عضو مجلس نمايندگان 
امريكا بود، در جلسه اس��تيضاح كلينتون گفته بود 
كه لزومي ندارد رييس جمهوري مرتكب جرم ش��ود 
تا بتوان او را استيضاح كرد؛ بلكه هر اقدامي كه عليه 

مردم امريكا باشد قابل استيضاح است.
نخستين جلسه اس��تيضاح ترامپ در مجلس سنا تا 
بامداد چهارشنبه به وقت واش��نگتن ادامه داشت و 
جمهوري خواهان در يك راي گيري كاملا حزبي، ۵۳ 
راي مخالف در برابر ۴۷ راي موافق، 11 بار به اصلاحيه 
ارايه شده از سوي دموكرات ها براي احضار و شهادت 

دادن جان بولتون، راي منفي دادند.

روند تحقيقات اس��تيضاح ترامپ پس از رس��انه اي 
شدن مكالمه او با ولوديمير زلنسكي رييس جمهوري 
اوكراين، منتشر شد. اين متن در پنج صفحه مربوط به 
مكالمه ۲۵ جولاي بود. پيامدهاي اين افشاگري سبب 
شد تا ۲1۹ نماينده مجلس نمايندگان از مجموع ۴۳۵ 
نفر، آغاز فرآيند استيضاح ترامپ را خواستار شوند. بر 
اساس متن اين گفت وگوي تلفني، ترامپ از زلنسكي 
خواسته بود تحقيق هايي درباره هانتر بايدن پسر جو 
باي��دن رقيب انتخاباتي دموكرات��ش، انجام دهد كه 
زماني عضو هيات مديره ش��ركت گاز »بوريسما« در 
اوكراين بود؛ ترامپ پرداخت ۴۰۰ميليون دلار كمك 

 نظامي ب��ه اوكراين را به اين تحقيق��ات منوط كرد.
اعضاي مجلس نمايندگان امريكا با ۲۳۰راي موافق 
در مقابل 1۹۷ راي مخالف، بند اول قطعنامه استيضاح 
ترامپ مبني بر اتهام سوءاس��تفاده از قدرت س��پس 
بن��د دوم اين قطع نامه مبني بر اتهام كارش��كني در 
تحقيق��ات كنگره را ب��ا ۲۲۹ راي مواف��ق در مقابل 
1۹۸ راي مخال��ف تصويب كردند و به مجلس س��نا 
فرستاده شد. براي استيضاح ترامپ، به راي دو سوم 
از نمايندگان س��ناي امريكا نياز اس��ت، امري كه با 
توجه به اكثريت جمهوري خواهان در س��نا بعيد به 

نظر مي رسد. 

دريچه

كوتاه از منطقه

ادامه اعتراض هابه اصلاح 
نظام بازنشستگي در فرانسه

گروه جهان| اتحاديه هاي فرانسوي جمعه همزمان 
با اقدام دولت در رونمايي از طرحي كه تغيير در نظام 
بازنشستگي ملي را هدف قرار مي دهد اعتصاب كردند. 
به گزارش آسوشيتدپرس، مسافران بار ديگر همزمان 
با اعتصاب اتحاديه هاي كارگري با اختلال در حركت 
قطارهاي منطقه اي و متروي پاريس مواجه ش��دند و 
برخ��ي از خدمات عمومي و مدارس نيز به اعتصاب ها 
پيوستند. گفته شده كه تعداد كارگران معترض و توقف 
حركت قطارها اين هفته به ش��كل قابل ملاحظه اي 
به دنب��ال مجموع��ه اي از توافق ه��اي دولت كاهش 
يافته است اما اتحاديه ها اميدوارند اقدامات روزجمعه 
مخالفت ها با اصلاحات امانوئل ماكرون رييس جمهور 
فرانس��ه، را احيا كند. دولت ماكرون ب��ر اجراي طرح 
اصلاحاتي خود كه جمعه آن را به كابينه ارايه داد، اصرار 
دارد. اين طرح سپس راهي پارلمان مي شود كه حزب 
ميانه روي ماكرون اكثريت را در آن در اختيار دارد. طرح 
جديد ۴۲ برنامه بازنشستگي مجزا را به يك سيستم 
واحد براي همه كارگران، اعم از كارگران بخش دولتي 
و خصوصي تبديل مي كند و شرط ويژه اي كه به برخي 
از كارگ��ران اجازه مي دهد در اوايل دهه ۵۰ س��الگي 
بازنشسته شوند را لغو مي كند. اما دولت از پيشنهاد خود 
براي افزايش سن دريافت مستمري كامل از ۶۲ به ۶۴ 
سال عقب نشيني كرده و با بخش هاي مختلفي از جمله 
خلبانان و اعضاي نيروهاي نظامي و پليس كه مي توانند 
زودتر از ديگران بازنشسته شوند به توافق هايي دست 
يافته است. سيستم واحد جديد از سال ۲۰۲۲ ميلادي 
براي كارگران جوان تر اجرا مي شود و به تدريج كارگران 

مسن تر را نيز شامل مي شود. 

خروج پول سرمايه داران بزرگ 
از بانك هاي سوييس 

گروه جهان| س��وييس با اعمال ن��رخ بهره منفي بر 
حس��اب هاي بانكي، بس��ياري از افراد ثروتمند را وادار 
كرده تا پول هاي خود را از بانك هاي اين كش��ور خارج 
كنند. به گزارش سي ان ان، بانك ها براي نگاه داشتن پول 
مردم هستند اما اكنون صاحبان حساب هاي كلان در 
بانك هاي سوييس به دنبال جايگزين هاي امن ديگري 
براي نگهداري از پول هاي خود هستند. نرخ بهره منفي 
در س��وييس از ۲۰1۵ رواج يافت چرا ك��ه بانك ها در 
پرداخت رهن و وام با مش��كل مواجه شدند، در نتيجه 
مبادرت به اعمال پرداخ��ت هزينه اضافي به صاحبان 
سپرده هاي كلان كردند. نورمن ويلامين از مسوولان 
بانك »يو بي اس« گفته شماري از صاحبان حساب هاي 
بانكي پول هاي نقد خود را از بانك هاي سوييس خارج 
كرده و آنها را به گاو صندوق هاي خصوصي سپرده اند. 
بانك هاي سوييس اغلب به دليل نگهداري پول، به عنوان 
يك منبع درآمد، از صاحبان حساب ها هزينه دريافت 
مي كنند. در چنين شرايطي بانك »كرِديت سوييس« 
نرخ بهره منفي ۰.۷۵درصدي را براي صاحبان حساب 
بانكي در سوييس اعلام كرد، بدين معني كه چنانچه 
فردي در بانك هاي س��وييس به مدت يك سال مبلغ 
سه ميليون فرانك معادل سه ميليون و 1۰۰هزار دلار به 
حساب بسپارد، در سررسيد سال بايد مبلغ هفت هزار و 
۷۵۰دلار امريكا به بانك پرداخت كند. بانك اين ميزان 
نرخ منفي بهره را براي حساب هاي از دو ميليون فرانك 
به بالا تعيين كرد. گفته ش��ده، خروج پول از بانك هاي 
سوييس به دليل نقدينگي بالاي صاحبان حساب ها با 
مشكل مواجه بوده و صاحب حساب براي خارج كردن 
پول بايد به همراه يك گاوصندوق به بانك مراجعه كنند.

هشدار امريكا به اروپا و توافق 
تجاري با مكزيك و كانادا

گروه جه�ان| يك مسوول در كاخ سفيد اعلام كرده 
دونالد ترامپ روزچهارشنبه توافقنامه تجاري جديد 
سه جانبه ميان امريكا، كانادا و مكزيك را امضا خواهد 
كرد. به گزارش خبرگزاري فرانس��ه، اين مقام مسوول 
گفته قرار اس��ت دونالد ترامپ چهارش��نبه توافقنامه  
جديدي را امضا كند كه گفت وگوها بر س��ر آن بسيار 
طولاني ش��د. اين خبر در ش��رايطي منتشر شده كه 
ترامپ اروپا را به اعمال تعرفه هاي سنگين بر خودروهاي 
اين قاره تهديد كرده است. بنا بر اين گزارش، از همان 
ابتدا كه دونالد ترامپ به رياس��ت جمهوري رس��يد با 
توافقنامه تجاري معروف به »آلنا« كه از 1۹۹۴ ميلادي 
كشورهاي امريكا، كانادا و مكزيك را به يكديگر متصل 
مي كند، مخالفت كرده بود چرا كه معتقد بود موجب از 
دست رفتن ش��غل هاي زيادي در ايالات متحده شده 
است. در نهايت، پس از مذاكرات طولاني و ماجراهاي 
بي شمار، كنگره امريكا اواخر ماه ژانويه يك توافقنامه 
جديد س��ه جانبه ميان اين كشورها به تصويب رساند 
كه به نوعي پاكسازي آلنا محسوب مي شود. مكزيك 
پيش تر اين توافقنامه را تصويب شده بود و اكنون بايد 
در هفته هاي آينده توس��ط كانادا تصويب شود. توافق 
تجاري امريكا با مكزيك و كانادا در شرايطي است كه 
كشور امريكا تهديد كرده اگر دولت هاي اروپايي بر درآمد 
ش��ركت هاي ديجيتال امريكايي ماليات وضع كنند، 
تعرفه هاي دردناكي بر واردات خودروهاي اروپايي و ديگر 
كالاها اعمال خواهد كرد. فرانس��ه در نظر دارد ماليات 
۳درصدي بر درآمدهاي شركت هاي ديجيتال اعمال 
كند. اين قانون برخي شركت هاي ديجيتال امريكايي 
به ويژه گوگل، آمازون و فيس بوك را شامل خواهد شد. 

وضعيت جهاني به دليل شيوع 
»كرونا« اضطراري نيست

گروه جهان| سازمان جهاني بهداشت اعلام كرده 
هنوز براي اعلام وضعيت اضطراري در سطح جهان 
به دليل ش��يوع ويروس جديد كرونا »زود« اس��ت. 
تاكنون بيش از ۸۰۰ نف��ر در چين به ويروس جديد 
كرونا مبتلا شده اند كه از اين تعداد ۲۵ نفر جان خود را 
از دست داده اند. به گزارش يورونيوز، اكثر افرادي كه 
به اين ويروس مبتلا شده اند ساكن شهر »ووهان« در 
چين بودند. دانشمندان بر اين باورند كه اين ويروس 
اولين بار اواخر س��ال گذش��ته ميلادي در اين شهر 
ظهور كرده است. علاوه بر چين گزارش هايي از موارد 
ابتلا به ويروس جديد كرونا در دست كم هفت كشور 
ديگر دريافت شده است. با اين حال مقامات سازمان 
جهاني بهداشت پس از برگزاري جلسه اي اضطراري 
در ژن��و از اعلام وضعيت اضطراري در س��طح جهان 
به دليل شيوع ويروس جديد كرونا خودداري كردند. 
تئودور آدهانوم دبيركل سازمان جهاني بهداشت، در 
عين حال تاكيد كرده شيوع ويروس جديد در چين 
وضعيتي اضطراري محسوب مي شود. او گفته: »شيوع 
اين ويروس هنوز وضعيتي اضطراري براي بهداشت 
جهاني محسوب نمي شود اما ممكن است كه تبديل 
به چنين چيزي شود.« دولت چين براي جلوگيري 
از شيوع بيشتر ويروس كرونا، رفت و آمد به ۹ شهر و 
روستا در دست كم دو استان مركزي را تعليق كرده 
است. به اين ترتيب ۳۰ ميليون نفر از شهروندان عملا 
در قرنطينه قرار گرفته اند. پيشتر مقام هاي چين براي 
جلوگيري از شيوع بيش تر ويروس جديد كرونا رفت و 
آمدها به شهر ووهان را به حالت تعليق در آورده بودند. 

ووهان 11 ميليون نفر جمعيت دارد.

روساي اتحاديه اروپا قرارداد 
برگزيت را امضا كردند

گروه جهان| شارل ميش��ل رييس شوراي اروپا، 
و اورزولا ف��ن در لاين رييس كميس��يون اتحاديه 
اروپا، قرارداد خروج بريتانيا از اين نهاد موس��وم به 
»برگزيت« را امض��ا كردند. به گ��زارش يورونيوز، 
شارل ميشل پس از امضاي اين سند گفته: »برخي 
چيزها تغيير مي كند اما دوستي ما باقي مي ماند.« 
فن درلاين هم اعلام كرده كه اين قرارداد بايد توسط 
پارلمان اروپا تصويب ش��ود. قرارداد مذكور در ۲۹ 
ژانويه توسط پارلمان اروپا در بروكسل به راي گذاشته 
خواهد شد. انتظار مي رود روند برگزيت تا ۳1 ژانويه 
پايان يابد. بريتانيايي ها ژوئ��ن ۲۰1۶ به رفراندوم 
برگزيت راي مثبت دادند. پيش از اين قرار بود ۲۹ 
مارس ۲۰1۹ برگزيت اجرا شود اما پارلمان بريتانيا 
لايحه تعويق آن تا ۳۰ ژوئن را تصويب كرد. پارلمان 
بريتانيا همچنين برگزيت را سه بار رد و لايحه اي را 
تصويب كرده كه بر اس��اس آن دولت مجبور است 
براي اجتناب از خروج بدون توافق، از اتحاديه اروپا 
درخواست مهلت كند. بوريس جانسون قصد دارد 
تا ۳1 اكتبر پيش رو بريتانيا را با توافق يا بدون توافق 
از اتحاديه اروپا جدا كند. اين توافق كه پيش از زمان 
تعيين شده صورت گرفته مي توان آن را دستاوردي 
براي پارلمان و حاميان برگزيت قلمداد كرد. در اين 
مدت دو طرف در مورد مذاكره در مورد روابط آينده 
خود، تجارت و موضوعات ديگري از جمله امنيت و 
به اشتراك گذاري داده ها تصميم مي گيرند. بريتانيا 
تصميم خود را ب��راي تمديد دوره انتقال رد كرده و 
باعث شده بسياري از ناظران شك كنند كه آيا توافق 
جامعي در چنين مدت محدودي ممكن است يا خير.
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دعوتبيسابقهكرهشمالي
بهكنفرانسامنيتيمونيخ

گروه جهان| كره شمالي كه تاكنون به كنفرانس 
امنيتي مونيخ دعوت نشده بود، اين بار در آن شركت 
مي كند. به گفته رييس اين كنفرانس، زمان برداشتن 
چنين گامي فرا رس��يده اس��ت. اين كنفرانس كه 
نمايندگاني از بخش هاي دفاعي و ديپلماتيك سراسر 
جهان در آن شركت دارند، در ماه فوريه برگزار خواهد 
ش��د. به گزارش خبرگزاري آلمان، خب��ر دعوت از 
كره شمالي از سوي سازمان دهندگان اين كنفرانس 
اعلام ش��ده و پيونگ يانگ نيز در مقابل اعلام كرده 
كه اين دعوت را پذيرفته و قرار است »كيم سونگ -

گيونگ« معاون وزير خارجه خود، را رهسپار آلمان 
كند. مايك پمپئو وزير خارجه امريكا نيز در كنفرانس 
مونيخ حضور دارند. پيونگ يانگ دو روز پيش  از اين 
در ژنو هش��دار داده بود كه پس از تحريم هاي جديد 
امريكا و با به بن بست رسيدن مذاكرات آنها با واشنگتن، 
كره شمالي مي تواند راه جديدي را براي دفاع از منافع 
خود و سرعت بخشيدن به برنامه هاي تسليحاتي اش 
در پيش بگيرد. كنفرانس مونيخ از 1۹۶۳ هر س��اله 
برگزار مي شود و صدها تن از مقامات ارشد كشورهاي 
مختلف ب��راي همفكري درب��اره چالش هاي مهم 
امنيتي جهان دور هم جمع مي شوند. انتظار مي رود 
در ۵۶مين نشست تحولات منطقه خليج فارس يكي 
از موضوعات محوري اين كنفرانس باشد. قرار است 
علاوه بر وزير خارجه امريكا، مارك اسپر وزير دفاع، 
و نانسي پلوس��ي رييس مجلس نمايندگان امريكا، 
نيز در اين نشست شركت كنند. كنفرانس امنيتي 
مونيخ در سال جاري ميلادي براي ۵۶مين بار برگزار 
خواهد شد. تاكنون سران 1۸كشور، روساي 1۲دولت 
و ۷۰وزير خارجه و دفاع از كشورهاي مختلف شركت 
خ��ود در اين كنفرانس را اع��لام كرده اند. ولفگانگ 
ايشينگر رييس كنفرانس امنيتي، گفته: »تمايل به 
شركت در كنفرانس بيش از هر زماني است. ولي ما 
در سال هاي گذش��ته هم از ظرفيت در نظر گرفته 
شده براي اين نشست عبور كرده بوديم.« به همين 
دليل، به گفته ايشينگر برگزاركنندگان نمي خواهند 
بيش از اين اجازه افزايش شمار شركت كنندگان در 
كنفرانس امنيتي مونيخ را بدهند. ايشينگر درخصوص 
دليل دعوت از پيونگ يانگ هم گفته: »معتقدم، وقتي 
كر ه ش��مالي و جنوبي با يكديگر درباره تنش زدايي 
مذاكره كرده و حتي ترامپ شخصا با رهبر كره شمالي 
ديدار مي كند، چنين دعوتي نمي تواند غلط باشد. 
تازه ما با كره ش��مالي روابط ديپلماتي��ك داريم.« 
ترامپ جولاي گذشته در مرز كره شمالي و جنوبي 
با »كيم جونگ اون« ديدار كرد و به عنوان نخستين 
رييس جمهوري امريكا بر خاك كره شمالي پا گذاشت.

ديداراردوغانومركلدرآنكارا
صدراعظم آلمان كه براي افتتاح يك دانشگاه آلماني 
- تركيه اي به تركيه سفر كرده، با رجب طيب اردوغان 
رييس جمهوري تركيه، ديدار كرد. به گزارش آناتولي، 
اردوغ��ان در اين ديدار گفته اميدوار اس��ت اروپا بار 
ديگر اشتباهات خود در ليبي را تكرار نكند. ادوغان 
گفته: »در ديدار با مركل ع��لاوه بر روابط دوجانبه، 
مسائل منطقه، به ويژه ليبي را كاملا بررسي كرديم. 
تحولات و اقدامات چند هفته گذشته مانند فيلتري 
براي تحولات ليبي بود.« اردوغان همچنين هشدار 
داده در صورت عدم كنترل شرايط در ليبي ممكن 
است شبه نظامياني شبيه القاعده در اين كشور قدرت 
بگيرند. مركل هم ابراز اميدواري كرده همكاري هاي 

آموزشي تركيه و آلمان ادامه يابد. 

هشداردربارهتوازنقوا
درافغانستان

امرالله صالح معاون تيم انتخاباتي اش��رف غني، 
گفته اگر مذاكره ميان امريكا و طالبان به نتيجه اي 
برسد در توازن قوا در افغانستان اخلال به وجود 
مي آورد. به گزارش بي بي سي، صالح تاكيد كرده 
خارجي ها در مذاكره با طالبان از منافع افغانستان 
نمايندگي نمي كنند. ام��رالله صالح تاكيد كرده 
افغانس��تان با امريكا يا بدون امريكا، از ارزش ها و 
دستاوردهاي 1۸ سال گذشته دفاع خواهد كرد. 

انتقادپاكستانازبيتوجهي
امريكابهكشمير

وزير خارجه امريكا با انتقاد از بي توجهي امريكا به مساله 
كشمير، اين بي اعتنايي را يكي از عوامل حل نشدن 
معضل كشمير خوانده است. شاه محمود قريشي گفته: 
»تمام كشورهاي جهان ش��اهدند كه از ۵ آگوست 
۲۰1۹ به بعد در كشمير حكومت نظامي برقرار شده 
و حدود ۹ميليون كشميري توسط نظاميان هندي 
در خانه هاي خود زنداني شده اند. به دليل نفوذي كه 
امريكا در هند دارد مي تواند در حل بحران كش��مير 
نقش موثري داشته باشد و اميدواريم كه ترامپ اين كار 
را انجام دهد.« دهلي نو مختاري كشمير را لغو و تدابير 

امنيتي را در اين منطقه به شدت افزايش داده است.

واكنشالجبيربهجنجال
هكشدنتلفنبزوس

عادل الجبير وزير خارجه پيشين عربستان، اخبار 
منتشر ش��ده در خصوص دست داشتن محمد 
بن سلمان وليعهد سعودي، در هك تلفن همراه 
جف بزوس رييس آم��ازون، را زاده خيال و يك 
ياوه گويي دانست. به گزارش روسيا اليوم، وزارت 
خارجه عربستان در توييتر بخش هايي از مصاحبه 
الجبير با شبكه »CNBC« در خصوص انتشار 
اخباري مبني بر دست داشتن محمد بن سلمان، 
وليعهد عربستان در هك تلفن همراه جف بزوس، 

رييس شركت آمازون را منتشر كرد
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عكسروز

چهرهروز

وقتيشعربهموقعبهدستمخاطبنميرسد
عليرضا بهنام درحالي كه معتقد است شعر عصاره تجربيات يك ملت است، از اينكه اخيرا شعرهايي كه نوشته مي شوند، به موقع به دست 
مخاطبان شان نمي رسند، مي گويد. اين شاعر درباره وظيفه اجتماعي ادبيات و خصوصا شعر در جريان حوادث اخير به ايسنا گفت: واقعيت 
اين است كه شعر مي تواند اثرگذار باشد، درصورتي كه به موقع منتشر شود و به دست مخاطبانش برسد. ما در سال هاي اخير اين مشكل را 
داريم كه اصولا شعرهايي كه نوشته مي شوند به موقع به دست مخاطبان شان نمي رسند. او با بيان اينكه شعر به عنوان هنري زباني در جهان، 
عصاره تجربيات يك ملت است گفت: قاعدتا در هر دوره اي هر تجربه سختي را كه ملتي از سر مي گذراند بعدها مي شود تبلورش را در شعر آن  
دوره ديد. بهنام معتقد است براي ارزيابي بازتاب  آن چه ملت پشت سر گذاشته  بايد صبر كرد و در آينده و در شعر اين دوره، بازتابش را پيدا كرد. 

بازارهنر

كنسرت پرحاشيه در تالار وحدت
تازه ترين كنسرت اركستر سمفونيك 
ته��ران در حالي به رهب��ري منوچهر 
صهبايي در تالار وحدت تهران برگزار 
ش��د كه اين مجموعه دولت��ي يكي از 
شب هاي پرحاشيه خود طي سال هاي 
اخير را براي مخاطبان رق��م زد. بنياد 
رودكي طي روزهاي گذش��ته با انتشار 
اطلاعيه اي اعلام كرده بود: »با توجه به 

مشكلات پزشكي و به درخواست شهرداد روحاني، 
رهبر دائم اركس��تر س��مفونيك تهران، تازه ترين 
كنسرت اين اركس��تر به رهبري منوچهر صهبايي 
اجرا مي ش��ود.«  منوچهر صهباي��ي رهبر مهمان 
اركستر س��مفونيك تهران، قبل از شروع كنسرت 
توضيح داد: من به هي��چ عنوان قرار نبود كه در اين 
كنسرت اركستر سمفونيك تهران، به عنوان رهبر 
حضور داشته باشم اما گويا رهبر اركستر سمفونيك 
تهران به دليل مش��كلاتي كه به وجود آمده بود، دو 
هفته پيش بدون اينكه با مس��وولان بنياد رودكي 
صحبتي كرده باشد، از ايران فرار كرده است! بنابراين 
اگ��ر چيز ديگري همچون دلايل پزش��كي و از اين 
دست مسائل نوش��ته اند من قبول ندارم. او با اشاره 
به اتفاقات اخير كش��ور گفت: ما دل مان مي خواهد 
كار كنيم تا اينكه اعتصاب كنيم. ما كارمان را انجام 
 مي دهيم. ش��عار ما سكوت اس��ت اما سكوتي كه 
پيام آور صلح و دوس��تي است. به گزارش مهر، بعد 
از اين جملات صهبايي بود كه يكي از تماش��اگران 
سالن كه با صدايي بلند اعلام كرد: »درست نيست 
شما پشت س��ر همكار خود چنين حرفي بزنيد كه 
فرار كرده اس��ت!« و صهبايي نيز در واكنش به اين 
صحبت ها در اظهارنظ��ري عجيب گفت: »مطرب 
بايد بره دنبال جايي كه مطربي اش رو بكنه!« پس 
از پايان بخش اول كنس��رت و در حالي كه آنتراكت 
معمول بين دو بخش 10 دقيقه است، طولاني شدن 
اين آنتراكت نشان از چالش بين نوازندگان در پشت 
صحنه بود. به هر روي پس از نيم س��اعت تعدادي 

از نوازندگان در صحنه حاضر ش��دند و 
مشخص ش��د كه گويا صهبايي هم به 
دليل ش��رايط پيش آمده دچار عارضه 
قلبي شده اس��ت.  محمدرضا كريمي 
كنسرت مايس��تر اركستر سمفونيك 
تهران بعد از اس��تقرار نوازن��دگان در 
محل اجراي خود خطاب به تماشاگران 
گفت: متاسفانه در بخش اول كنسرت 
بي احترامي به آقاي ش��هرداد روحاني ش��د كه ما 
تصميم گرفتي��م برنام��ه را در قس��مت دوم اجرا 
نكنيم. سرانجام بعد از دقايقي بگومگوي پرحاشيه، 
نوازندگان اركس��تر دو قطعه را بدون رهبر اركستر 
اجرا كردند تا تماشاگران شاهد يكي از پرحاشيه ترين 
كنسرت هاي تالار وحدت در ماه هاي اخير باشند.  
اما آنچه در اين شرايط مي تواند براي مديران بنياد 
فرهنگي هنري رودكي حائز اهميت باش��د، لزوم 
اطلاع رساني شفاف و صادقانه درباره اين تغيير بود كه 
اگر طي هفته هاي اخير نسبت به دلايل كناره گيري، 
خروج، انص��راف يا غيبت موجه ش��هرداد روحاني 
صورت مي گرفت، مي توانست ش��رايط آرام تري را 
براي اين كنسرت فراهم سازد. اين در حالي است كه 
عودت بليت هاي خريداري شده به تماشاگراني كه 
خواهان حضور در يك كنسرت اركستر سمفونيك 
تهران بودند نيز مي توانست يكي از راه هاي دلجويي 
از مخاطبان اين كنس��رت پرحاشيه باشد. روحاني 
نيز فرداي اين اتفاق در اينس��تاگرام خود نوش��ت: 
از آنچ��ه در تالار وحدت و در ميانه اجراي اركس��تر 
سمفونيك تهران روي داد، عميقا متأسفم. اميدوارم 
فضاي موسيقي ما همچون گذشته در مسير صلح و 
دوستي در حركت باشد. از نوازندگان محترم اركستر 
سمفونيك تهران، براي حمايت از مخاطبان برنامه 
و نيز جايگاه رهبر اركستر سمفونيك تهران كمال 
تشكر را دارم.« شهرداد روحاني اين متن را با امضاي 
»مدير هنري و رهبر اركستر سمفونيك تهران« در 

صفحه شخصي خود منتشر كرده است.

تاريخنگاري

حملهبهفروغيدرمجلس
پنجم بهمن 1320، محمدعلي فروغي نخس��ت وزير در آستانه بستن پيمان 
اتحاديه س��ه جانبه ميان ايران، روس��يه و انگليس به هنگام برشمردن اهداف 
آن در مجلس شوراي ملي، مورد هجوم يكي از حاضران قرار گرفت و به شدت 
زخمي ش��د. محمدعلي فروغ��ي نقش مهمي در انتقال قدرت از رضاش��اه به 
محمدرضا پهلوي و تحميل پيمان س��ه جانبه به مردم ايران داشت.  برخي از 
فروغي به عنوان فردي كه مانع از تجزيه ايران شد ياد مي كنند و در اين رابطه 
به دو اقدام مهم او در انتقال قدرت از رضاش��اه ب��ه فرزندش و تحميل پيمان 
سه جانبه اش��اره مي كنند؛ اما برخي معتقدند كه متفقين مايل نبودند ايران 
تجزيه ش��ود؛ چرا كه تامين منافع آنان يعني پش��تيباني از شوروي و دريافت 
نفت ايران در گرو ايراني امن و آرام بود. آنها رضاش��اه را كنار گذاشتند، چون 
مردم ايران از اقدامات او به شكوه آمده بودند و قيام هايي عليه ديكتاتور پهلوي 
ش��كل گرفته بود كه اگر آن قيام ها ادامه مي يافت و اعتراضات مردمي شكل 
مي گرفت، ساختار سياس��ي ايران دچار هرج و مرج مي شد و كنترل از دست 

اشغالگران و سفارتخانه هاي آنان خارج مي شد.
 پيمان س��ه جانبه اي هم از س��وي فروغي به مجلس ش��وراي ملي كه بيشتر 
نمايندگان آن وابس��ته به دربار بودند، ارسال شد و به تصويب رسيد، در ظاهر 
به نفع ايران و حفظ حاكميت ايران بود، اما اين پيمان موجب دس��ت اندازي 
بيشتر اشغالگران به امكانات كش��ور را فراهم كرد. پس از پايان جنگ جهاني 
دوم و تسليم شدن آلمان، متفقين در پتسدام آلمان كنفرانسي برگزار كردند. 
بين اعضاي كنفرانس در مورد تخليه ايران يادداش��تي به امضا رسيد كه طبق 

آن ايران طي س��ه مرحله تخليه مي شد. در مرحله نخست نيروهاي انگليسي 
و روسي ش��هر تهران را ترك مي كردند. در مرحله دوم هم بخشي از نيروهاي 
انگليس��ي در آبادان و مناطق نفتي جنوب و بخش��ي از نيروهاي شوروي در 
شمال شرقي و ش��مال غربي ايران باقي ماندند. در مرحله پاياني نيز نيروهاي 
روس و انگليس همزمان ايران را ترك مي كردند. اما شوروي از اجراي تعهدات 

سر زد و تا سال 1326 خاك ايران را ترك نكرد.

كاهش كنسرت ها در ۲ هفته آينده
در دو هفت��ه پيش رو ك��ه روزهايش از 
پنجم بهمن ماه آغاز مي ش��ود، در كليه 
حوزه هاي موس��يقي كمت��ر از 20 اجرا 
به روي صحنه خواهد رفت. نزديكي به 
جشنواره موس��يقي فجر و آماده شدن 
هنرمندان براي حض��ور در اين رويداد 
فرهنگي، يكي از دلاي��ل كاهش تعداد 
كنسرت ها مي تواند باش��د. رضا بهرام و 

آرون افشار پنجم بهمن به ترتيب در هتل اسپيناس 
پالاس و سالن ميلاد نمايشگاه بين المللي تهران به 
روي صحنه خواهند رف��ت. همچنين حميد هيراد 
ششم بهمن در برج ميلاد اجرا خواهد كرد. گروه خنيا 
به سرپرستي پري ملكي نيز به مدت دو روز در 16 و 1۷ 
بهمن در فرهنگسراي مخاطبان به اجراي موسيقي 
خواهند پرداخت. حس��ين صفامنش 1۷ بهمن در 
سالن ميلاد نمايشگاه و گروه راديو 1۸ بهمن در هتل 

س��يمرغ به روي صحنه خواهند رفت. 
كنس��رت گروه زروان )رسيتال ويولن( 
پنجم بهمن ماه و كنسرت تكنوازي عود 
ششم بهمن در تالار رودكي برگزار خواهد 
شد. كنس��رت هاي اركستر سمفونيك 
نيز به رهبري منوچهر صهبايي شش��م 
بهمن در تالار وحدت، گروه آذربايجاني 
هاراي 16 بهمن در فرهنگسراي انديشه، 
كنسرت كلاسيك گروه زهي 1۷ بهمن در سالن مهر 
حوزه هنري و گروه شيلره 1۸ بهمن در سالن سوره 
برگزار خواهند شد. كنسرت گروه صنم 1۷ و 1۸ بهمن 
در فرهنگسراي ارس��باران و كنسرت شهر خاموش 
كيهان كلهر 6 و ۷ بهمن در تالار وحدت اجرا مي شود. 
دو اجراي بانوان نيز از گروه هاي موس��يقي حركت 
ديلان و گروه موسيقي كاليوه به ترتيب در ۵ و 6 بهمن 
در فرهنگسراي نياوران به روي صحنه خواهند رفت.

رضا عطاران جلوي دوربين رفت
فيلمبرداري فيلم سينمايي »روشن« 
به كارگردان��ي روح الله حجازي با بازي 
رضا عطاران آغاز ش��د. ب��ا پايان پيش 
تولي��د فيلم س��ينمايي »روش��ن«، 
فيلمبرداري اين فيلم ب��ه كارگرداني 
روح الله حج��ازي در تهران آغاز ش��د و 
رضا عط��اران به عن��وان بازيگر اصلي 
جلوي دوربين اين كارگردان رفت. رضا 

عطاران، سارا بهرامي، مسعود ميرطاهري، مهدي 
حسيني نيا، محمد ولي زادگان، نازنين سهامي زاده، 
ابراهيم عزيزي، علي رحيمي، حميدرضا حيدري، 
هديه آزيده��اك، اميركيوان معصومي و س��رگل 

لواس��اني تركيب بازيگران »روشن« را 
تشكيل مي دهند. »روشن« بر خلاف 
س��اخته هاي اخير حجازي يك فيلم 
پرلوكيشن و سخت است كه پيش بيني 
مي شود فيلمبرداري اش تا آخر امسال 
ادامه داش��ته باش��د. آخرين س��اخته 
س��ينمايي حجازي »اتاق تاريك« بود 
كه براي اولين بار در س��ي و شش��مين 
جش��نواره فيلم فجر به نماي��ش درآمد. فيلمنامه 
»روشن« را روح الله حجازي به نگارش درآورده است 
و تهيه كنندگي اش را مانند 2 فيلم قبلي خودش بر 

عهده خواهد داشت.

میراثنامه

ازاورامانتاآسمانفقطچندقدمفاصلهاست
در س��فر به اورامان تخت فقط چند قدم با آس��مان فاصله خواهيد داشت. در 
اين س��رزمين مي توانيد در بهمن ماه مهمان مراسم عروسي پيرشاليار شويد. 
تختگاهي در ميان كوه هاي سر به فلك كشيده. پلكاني و زيبا، سقف يك خانه، 
حياط خانه اي ديگر است و مردمان آن خونگرم و سخت كوشند. اينجا را هزار 
ماس��وله مي نامند. روستايي شهرگونه در جنوب ش��رقي مريوان كردستان، 
اينجا اورامان تخت است. هرچند بايد مس��يري پرپيچ و خم از ميان كوه ها و 
دره هاي عميق طي كنيد تا به اورامان تخت برسيد اما ديدن عظمت اين شهر 
پلكاني مبهوت تان خواهد كرد. خانه هايي ساخته شده از سنگ، گل و خشت 
كه همچون پله  روي هم س��وار ش��ده اند و در دل كوه بالا رفته اند. جاده اي كه 
گاه خاكي و گاه نيمه آس��فالت اس��ت به دور كوه مي پيچد و شما را به اورامان 
مي رساند. با رسيدن به اورامان تا آسمان راهي نداريد. كافي است دست تان را 
دراز كنيد و خورشيد را در آغوش بگيريد. از همين جهت است كه نور خورشيد 
تن��د و قدرتمند ش��ما را دربرمي گيرد و در ابهت كوهس��تان و عمق دره هاي 
اطراف مي گرداند. شايد به همين دليل است كه بيشتر مردم اين منطقه عارف 
هستند. عارفاني كه از پير خود پيروي مي كنند و مراسم هاي خاصي نيز دارند. 
اگر دوس��ت داشته باشيد به اين منطقه س��فر كنيد و با مراسم هاي خاص آن 
همراه شويد، ش��ايد نخستين پنجشنبه زمستان بهترين زمان براي اين سفر 
باشد. چراكه اورامان تخت در اين زمان ميزبان مراسمي آييني به نام پيرشاليار 
مي شود. مراسم پيرشاليار ريش��ه در دين زرتشت دارد و پيرشاليار يك موبد 
زرتشتي داراي كرامت بود كه پيروان خاص خود را داشت و قبل از اسلام زندگي 
مي كرد. همين كرامت اوست كه پايه و اساس روايتي درباره برگزاري مراسم 
پيرشاليار شده. مردم محلي اين مراسم را عروسي او مي دانند و چند هزار سال 
اس��ت كه اين مراسم را برگزار مي كنند. گفته مي شود دختر پادشاه بخارا، كر 
و لال بود و با نزديك شدن به محل زندگي پيرشاليار شفا يافت و بنابرشرطي 

كه پدرش گذاشته بود، با اين عارف ازدواج كرد. مردم اورامان نيز به پاسداشت 
اين واقعه، هر سال سالگرد عروسي پيرشاليار را طي چند روز برگزار مي كنند. 
عروسي پيرشاليار دوبار در سال يكي بهمن ماه و ديگري در بهار برگزار مي شود 
و با مراسم هاي مختلف همراه اس��ت. اولين مراسم خبر دادن به اهالي روستا 
است چنانكه گردوهايي از باغ وقفي پيرشاليار به كودكان مي دهند تا آنها را به 
خانه ها ببرند و با هديه دادن گردوها به اهالي خانه ها خبر عروسي را به اهالي 
خانه بدهند. مرحله دوم، مراسم كوته كوته است كه سه شنبه نخستين هفته 
بهمن ماه و بعد از خبر دادن، هنگام غروب برگزار مي ش��ود. بچه هاي روس��تا 
ب��ا فرياد كوته كوته بر در خانه ها رفته و اهالي روس��تا با ش��نيدن صداي آنها 
بيرون آمده و اقلامي كه آماده كرده اند مانند شكلات و بيسكوييت و… را در 

كيسه هاي بچه ها مي ريزند.

ايستگاه

شخصيتواقعيگرگ
والاستريتتقاضايغرامتكرد

بفتا۲۰۲۰از»انديسركيس«
تجليلميكند

ف��ردي ك��ه زندگي اش 
دستمايه س��اخته شدن 
فيلم »گرگ وال استريت« 
ب��ه كارگردان��ي مارتين 
اسكورسيزي ش��ده بود، 
تقاض��اي غرام��ت 300 
ميليون دلاري از كمپاني 
س��ازنده فيلم ك��رد. به 

گزارش ورايتي، ج��وردن بلفورت كلاهبرداري كه 
س��وژه اصلي فيلم »گرگ وال اس��تريت« مارتين 
اسكورس��يزي بوده و لئوناردو دي كاپريو نقش وي 
را بازي كرد، گفت پنجشنبه دادخواستي به دادگاه 
ارايه ك��رده و در آن اعلام ك��رده كه تهيه كنندگان 
فيلم كلاهبرداري به مراتب بدتري نس��بت به وي 
كرده اند. بلفورت درخواس��ت غرامت 300 ميليون 
دلاري در دادگاه عال��ي لس آنجلس عليه كمپاني 
»رِد گرانيت پيكچرز« و »رضا عزيز« مديرعامل آن 
طرح كرده اس��ت. وي گفت هيچ تصويري نداشت 
كه سرمايه اين فيلم با ميليون ها دلار سرقت شده از 
مالزي تامين مي شود. عزيز در حال حاضر به اتهام 
اخت��لاس 2۴۸ ميليون دلاري از صندوق توس��عه 
دولتي مالزي با اتهام فس��اد روبروست. نجيب رزاق 
ناپدري وي به دليل اتهام سرقت ۴.۵ ميليارد دلاري 
از اين صندوق از پس��ت نخست وزيري بركنار شد. 
بلفورت كه اوايل دهه 1۹۹0 به دليل اختلاس 200 
ميليون دلار از سرمايه هاي سرمايه گذارنش سرانجام 
22 ماه در زندان سر كرد، ادعا كرده رسوايي صندوق 
سرمايه گذاري مالزي، بر داستان زندگي وي سايه 
انداخته است. وي امتياز استفاده از خاطراتش را به 
كمپاني »رد گرانيت« فروخته است و حالا در شكايت 
خود ادعا كرده پس از رسوايي صندوق سرمايه مالزي 
اين شركت ديگر قادر نيست تا براي ساخت ادامه فيلم 
س��رمايه گذاري و از اين حقوق استفاده كند. او ادعا 
كرده اگر از منابع ناپاك مالي اين كمپاني خبر داشت 
هرگز امتياز استفاده از كتابش را به آنها نمي فروخت. 

اندي سركيس كارگردان 
و بازيگ��ر بريتانيايي در 
جواي��ز س��ينمايي بفتا 
2020 تجليل مي شود. 
ب��ه گ��زارش هالي��وود 
ريپورت��ر، كارگ��ردان 
سازنده فيلم هايي چون 
»نف��س بك��ش« براي 

مش��اركت فوق العاده در سينماي بريتانيا، جايزه 
مي گيرد. اندي س��ركيس كه خالق ش��ماري از 
شخصيت هاي نمادين سينما مانند »گالوم« بوده 
است، امسال در مراسم اهداي جوايز بفتا تجليل 
مي شود. اين بازيگر، تهيه كننده و كارگردان يكي 
از جوايز برتر آكادمي بريتانيا را براي مش��اركت 
فوق العاده در سينما، دوم فوريه دريافت مي كند. 
گرچه او خالق شخصيت هايي چون »گالوم« در 
»ارباب حلقه ها« و »سزار« در »سياره ميمون ها« 
و گوريل غول آس��اي »كينگ كونگ« در س��ال 
200۵ بوده است، اما از پيشگامان و تاثيرگذاران 
از نظر پارامترهاي بازيگري نيز محسوب مي شود. 
سال 2011 س��ركيس همراه جاناتان كونديش 
تهيه كننده، كمپاني تهيه فيلم »ايمجيناريوم« را 
راه انداخت كه در خلق شخصيت هاي ديجيتال 
نقش موثري داش��ت. »گودزيلا« در سال 201۴ 
و جه��ان س��ينمايي مارول ك��ه در آن خ��ود او 
نقش آفريني هم كرد و »پلنگ س��ياه« از جمله 
فيلم هايي بوده اند كه از اين امكانات بهره گرفته اند. 
او جايزه انجمن بازيگران سينما را براي بهترين اجرا 

در فيلم سينمايي در كارنامه دارد. 

دبياسينزديكبهنيمكتايران

ميزباني دور برگشت  در ايران، بدون پيش شرط

سايت ايتاليايي كوريره به ارزيابي حضور 
جياني دبياسي روي نيمكت مربيگري 
تيم ملي فوتب��ال اي��ران پرداخت. به 
گزارش كوريره، بعد از حضور آندره آ اس��تراماچوني 
در تيم فوتبال استقلال كه با مشكلات زيادي روبرو 
ش��د و در نهايت از اين تيم جدا شد، مربي ديگري از 
ايتاليا مدنظر تيم ملي فوتبال ايران قرار گرفته است و 
او جياني دبياسي است. دبياسي پيشنهادي دو سال و 
نيمه را از فدراسيون فوتبال ايران دريافت كرده است. 
دبياسي در گذش��ته علاوه بر نشستن روي نيمكت 
مربيگري تورين، مودنا و اودينزه، همچنين هدايت 
آلباني را بر عهده داشت و آن را به اولين رقابت هايش 
در جام ملت هاي اروپا رساند. ماجراجويي در مرحله 
گروهي براي آلباني به پايان رسيد و اين تيم پس از 
فرانسه و سوييس و جلوتر از روماني در رده سوم گروه 

خود قرار گرفت.

سرپرس��ت معاونت قهرمان��ي وزارت ورزش درباره 
جلس��ه با دبيركل AFC گفت: او بدون پيش شرط 
ميزباني دور برگش��ت لي��گ قهرمان��ان در ايران را 
پذيرفت. مهدي علي نژاد، سرپرست معاونت قهرماني 
وزارت ورزش درباره جلسه با دبيركل AFC راجع به 
سلب ميزباني از نمايندگان ايران در ليگ قهرمانان 
آس��يا اظهار كرد: روز جمعه در نامه اي به تاريخ 1۷ 
ژانوي��ه اعلام كردن��د كه بازي هاي پل��ي آف و ليگ 
قهرمانان آسيا را نمي توانيد در ايران ميزباني كنيد 
كه به خاطر تظاهرات و تغيير مس��ير پروازها بود. ما 
به كمك رسانه ها، باشگاه ها و وزارت ورزش و كميته 
ملي المپي��ك روي اين موضوع پافش��اري كرديم 
كه خارج از ايران بازي نمي كنيم. روز دوش��نبه نامه  
ديگري آمد كه اين تصميم تصويب شده و بايد كليه 
بازي ها را خارج از خان��ه بازي كنيد. او افزود: آنها دو 
پروپوزال هم ارايه دادند كه گفتند در هيات رييسه 
مي توانند مطرح كنند. اينكه بازي هاي پلي آف را در 
خارج از خانه بازي كنيد و بازي هاي رفت را در خارج 
از خانه برگزار كنيد و ماه اس��فند و فروردين مسائل 
امنيتي را بررسي مي كنيم و نتيجه را اعلام مي كنيم. 
ما تجربه مش��ابهي براي بازي با تيم هاي عربستاني 
داشتيم كه پنج سال پيش AFC اين كار را با ايران را 
كرده بود و تضميني راجع به امسال نبود. آنها قطعا 
اين كار را دوباره مي كردند و ما نمي توانس��تيم اين 
تجربه را دوباره داشته باشيم. به همين دليل ما اين 
پروپ��وزال را نپذيرفتيم. در اين ميان افرادي گفتند 

كه پرسپوليس و س��پاهان نبايد پاسوز شهر خودرو 
و اس��تقلال ش��وند و بلعكس اين موضوع هم وجود 
داشت. AFC يك انش��قاقي در سيستم هواداري با 
 AFC سلب ميزباني ايجاد كرد و به همين دليل ما به
اعلام كرديم كه بايد تصميمي براي هر چهار باشگاه 
گرفته شود. سرپرست معاونت قهرماني وزارت ورزش 
در ادامه توضيحاتش گفت: AFC در ادامه گفته كه 
اين ماجرا ربطي به ماجراي عربس��تان ندارد. من از 
همه دستگاه ها از وزارت خارجه و ديگر ارگان ها تشكر 
مي كنم كه باعث شدند ما به مذاكره حضوري برسيم. 
چهارش��نبه ش��ب ما به مالزي رفتيم كه سه شنبه 
صبح اين جلسه هماهنگ شد. ما پنجشنبه ساعت 
10:30، 11 به مالزي رس��يديم و پس از آن جلسه 
حدود 2 ساعت طول كش��يد. ما موضع مان را اعلام 
كرديم كه ايران امن است و دلايل شما هيچ شاهد و 
مدركي ندارد و الان هم با پرواز آمديم و خطري تهديد 
نمي كند. اعلام كرديم كه تظاهراتي در ايران وجود 

ندارد و مشكل امنيتي نداريم. ما به آنها اعلام كرديم 
كه توقع داريم مش��كل را حل كنيم. ويندزور جان، 
دبيركل AFC اعلام كرد كه ما با شما همراه هستيم 
و به همين دليل هنوز انصراف شما و جرايم متعددي 
كه مي توانستيم اعمال كنيم را اعمال نكرديم. جرايم 
مالي انصراف هم خيلي زياد است. او دلايل خودش را 
براي نامه هاي AFC گفت. ما به او گفتيم كه ما تجربه 
عربستان را داريم و شرط ش��ما را قبول نمي كنيم. 
علي نژاد ادامه داد: اگر شما بپذيريد كه بازي هاي دور 
برگشت به طور قطع به ميزباني ايران باشد، ما راجع 
به بازي هاي پلي آف فكر مي كنيم. جان نيم ساعت 
تقاضاي تنفس كرد و تماس هاي متعددي با مسوولان 
مختلف داشت و پس از آن اعلام كرد كه ما مي پذيريم 
كه بدون پيش شرط بازي هاي برگشت در ايران برگزار 
شود. با اين اتفاق چند اتفاق ديگرافتاد. يك اينكه ما 
اعلام كرديم كه از حق مان نمي گذريم. اين مهم ترين 
دستاورد ماس��ت كه از حق خودمان نگذشتيم. ما 
تضمين خواستيم براي ميزباني هايمان و اين اتفاق 
افتاد. ما دو پل��ي آف را داديم و بين 10 تا 12 بازي را 
براي گروهي گرفتيم. وقتي AFC اعلام مي كند كه 
ميزباني ها در خانه خواهد بود، در نتيجه تيم ملي را هم 
تضمين كرديم. موضوع تيم ملي هم در جلسه مطرح 
شد ولي نمي خواهم راجع به آن توضيح دهم. مطلب 
بعدي اينكه جلوي محروميت دو ساله غير از امسال و 
جرايم مختلف مالي را گرفتيم. وقتي ميزباني را به ما 

دادند ما مصلحت نديديم كه انصراف دهيم. 

ورزشي
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